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V eč kot 1 .100  mladih na dnevih mladinske kulture

ZK in kadrovska politika

..Sedanje težave bi m orale  biti 
svojevrsten izziv, pom em bna prilož
nost za doslednejše in kvalite tno  
izvajanje kadrovske po litik e . V ztra- 
ja ti 'm o ram o , da  p ridejo  pravi ljudje 
na prava m esta .. P o trebu jem o ljudi, 
sposobne za akcijo , ljudi, ki se bodo  
borili za  dogovorjeno  po litiko  in ne 
bodo oklevali pri izvajanju dogovor
jenih nalog. L judje, ki pri opravlja
nju zaupan ih  jim  funkcij in d o lžn o 
sti niso izpolnili pričakovanj delov
nih kolektivov in širše d ružbe, bo d o  
morali te  naloge p rep u šča ti sp o so b 
nejšim in to  m ora p osta ti sta len , 
logičen proces v razvoju naše d ruž
be. Č edalje bolj nevzdržno  posta ja , 
ds so po n ek o d  zaradi posam eznikov 
Pripravljeni postavljati na kocko  in 
pod vprašaj ce lo tn i sis tem ," je  m ed 
drugim na seji CK ZK S, ki je  bila 
Posvečena kadrovski po litik i v naši 
družbi, poudaril v uvodnem  referatu  
Miha Ravnik.

K adrovska po litika  je  odločilnega 
Pom ena za nadaljnji razvoj sociali
stičnega sam oupravljanja in za u re
sničitev program a d o lg o ro čn e  go
spodarske stabilizac ije . Investicije v 
kadre in n jihovo  znan je  m orajo  p o 
stati ena  izm ed naših p rednostn ih  
nalog. V zaostren ih  d ru žb en o ek o 
nom skih razm erah delavci in občan i 
vse pogoste je  in od ločneje  zastavlja
jo vprašanje o  naši kadrovski po litik i 
•n tud i o  odgovornosti ZK pri tem .

V p rihodn je  se m ora k o t bolj 
od ločilno  kadrovsko m erilo  uveljav
ljati soočen je  p rogram ov in  stvarnih  
dosežkov vodiln ih  ek ip  in posam ez
n ikov. Jasnejša, d o lg o ro čn a  razvojna 
usm eritev v izvoz se m ora izražati v 
vseh od loč itv ah  tre n u tn e  in dolgo
ro čn e  kadrovske politike- Naša 
d ru žb a  ne m ore rešiti nobenega od 
prob lem ov brez aktivnega sodelova
nja m lade generacije, pa tu d i o b ra t
no. Mlada generacija n e  m ore rešiti 
nobenega svojih specifičn ih  p rob le
m ov, če  ne  bo poiskala zaveznikov v 
napredn ih  družben ih  silah.

O krepiti m oram o av to rite to  spo 
sobnih , sam oupravno  usm erjenih  
ljudi, ki so  pripravljeni in sposobni 
delati tim sk o , d e m o k ra tičn o  in k o 
lektivno. Priprava novih kadrov za 
Prevzem anje odgovorn ih  nalog na  
vseh p o d ro č jih , za prevzem anje 
dela, odgovornosti in brem en pri 
razvoju m ora p o sta ti norm alen  p ro 
ces. Pri tem  ne  gre za n ikakršno  
9eneracijsko zam enjavo ali ko n flik t.

Kriteriji v kadrovski politiki so 
torej lahko le sposobnost, ustvarjal
nost, prispevek posameznika k raz
voju socialističnih samoupravnih 
družbenoekonomskih odnosov, pri 
Čemer lahko združitev bogatih izku
šenj, pridobljenih v revolucionarnem 
delovanju, z mladostnim žarom in 
poletom  še dodatno sproži ustvarjal
ne  sile in moči.

M. B.

S torkovim večerom plesnih, 
folklornih in instrumentalnih 
skupin v veliki dvorani novo
meškega Doma JLA so se 
končali letošnji dnevi kulture 
mladih v novomeški občini. 
Med drugim so se predstavili 
folkloristi iz grmske in bršljin-

PO TITOVI POTI — ,JDanes in v bodoče nam bo potrebno čim  več 
revolucionarne zavesti in predanosti mladine stvari svobode, 
napredka in človeške solidarnosti, torej čim  več tistega 
partizanskega duha, ki je dvigal in krepil slovensko mladino v 
najbolj težkih in usodnih dneh naše zgodovine," je  poudaril v 
svojem govoru pionirjem Jugoslavije Vinko Hafner. (Foto: J. 
Primc).

SREČANJE MLADINE  
IN BORCEV 

V POGANI JAMI
Na spominskem obm očju 

Žum berak -  Gorjanci bo v 
soboto, 28. maja, ob  11. uri pri 
Pogani jam i, Iger so med NOB 
taborili partizani, zopet tradicio
nalno srečanje borcev, m ladine 
in drugih občanov brežiške, 
črnomaljske, krške, metliške, 
novomeške občine, iz Hrvaške 
pa pričakujejo na srečanju prebi
valce občin  Jastrebarsko, Ozalj 
in Samobor. Mladi bodo spet 
pripravili pohode, na prizorišču 
srečanja pa bodo tekmovali v 
streljanju z zračno puško, po
stavljanju šotorov in drugih 
spretnostih. Za udeležence sre
čanja pri Pogani jam i bodo pri
pravili prehrano, zatorej ne po
zabite m enažk in žlic; seveda pa 
se ni bati, da tudi letos ne bi 
dobili dobrot z ražnjev dom ači
nov in gostincev, toda za to  in 
pijačo bo že treba poseči v svoj 
žep.
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Štirideset let mineva od treh izredno pomembnih dogodkov za 
naš narod; to so Zbor odposlancev slovenskega naroda v Kočevju, 
drugo zasedanje AVNOJ in prvi kongres Zveze slovenske mladine v 
Kočevski reki. Na to je v svojem svečanem govoru na zboru 
pionirjev Jugoslavije 21. maja v Dolgi vasi pri Kočevju opomnil 
predsednik slovenske skupščine Vinko Hafner.

Nadalje je  poudaril, da smo v teh  i  „Vi, pionirke in pionirji, lahko k 
letih dosegli vsestransko velik napre- * temu prispevate svoj delež tako, da 
dek. „Po razm erom a dolgem obdob- uspešno opravljate svoje obveznosti 
ju  uspešnega in stabilnega družbene- do lastnega izobraževanja, da po 
ga razvoja pa zdaj doživljamo resen 
gospodarski zastoj in nestabilnost, s 
tem  pa tu d i mnoge socialne zaostritve 
in nasprotja," je  poudaril tov.

Hafner in nadaljeval, da je  zdaj 
najpomembnejše, da si z dobrim  
delom in sm otrnim  gospodarjenjem 
spet zagotovimo uspešen in stabiien 
družbeni razvoj. To pa terja dosled-- 
no uresničevanje politike gospodar
ske stabilizacije, ob hkratnem  uve
ljavljanju samoupravnega položaja 
delavcev.

10 LET PRIJATELJSTVA — Krčani so te dni obiskali pobrateno 
občino Obrigheim v Zvezni republiki Nemčiji, ki ima prav tako kot 
krška jedrsko elektrarno, ter sodelovali na več prireditvah. Na 
izjemno uspelem koncertu moškega pevskega zbora DKD S v o 
boda” iz Brestanice in pihalnega orkestra tovarne celuloze in 
papirja iz Krškega, ki ga je poslušalo nad 800 ljudi, so domačini 
izmenjali z gosti umetniške slike in še nekaj spominskih daril, Več 
bomo o sodelovanu še poročali. (Foto: P. Perc)

Pobratimi 
iz Srbije 

spet na obisku
Vlak bratstva in enot
nosti bodo 3. junija naj
prej pozdravili v Krškem

„Vlak bratstva in eno tnosti", 
ki simbolizira spomin na težke 
čase med NOB, ko so Nemci 

'  izselili v Srbijo veliko slovenskih 
družin, bo 3. junija spet pripekal 
v Slovenijo.

1400 udeležencev bo potova
lo v dveh kompozicijah s po 23 
vagoni iz dveh smeri. Prva iz 
Kraljeva proti Mariboru, druga 
kompozicija iz Titovega Užica 
proti Jesenicam. Vlak bratstva in 
enotnosti se vsakokrat najprej 
ustavi v Krškem in tako bo tudi 
tokrat, 3. junija ob 10.50. Priča
kujejo, da bo udeležence zbora 
pozdravil najprej predsednik re
pub liške  konference SZDL 
Franc Šetinc, nato predsednica 
OK SZDL Krško Margareta Mar- 
jetič , zatem pa naj bi spregovoril 
še predstavnik RK SZDL Srbije.

Med 80-minutnim postankom  
v Krškem bodo udeleženci vlaka 
lahko prisluhnili krajšemu kul
turnem u programu, v katerem 
bodo sodelovali poleg Celulozi- 
nega orkestra še otroški in mla
dinski pevski zbor OŠ Jurij Dal
m atin Krško ter mešani pevski 
zbor „V iktor Parma” , prav tako 
iz Krškega.

V Krškem bodo imeli v gosteh 
do petka, 6. junija, tud i 4-član- 
sko delegacijo iz pobratene Baji- 
ne Bašte. Zanje je pripravljen 
poseben program, gostje iz Srbi
je  pa bodo sodelovali na več 
prireditvah ob krškem občin
skem prazniku.

P. P.

ske osnovne šole ter iz šmihd- 
skega Doma Majde Šilc, instru
mentalni ansambli iz šol (tam
buraši, harmonikaiji itd.), med
tem ko 50 učenci glasbene šole 
igrali na indonezijske instru
mente.

V okviru letošnjih dnevov, ki so 
se začeli 17. maja, se je  zvrstilo 
osem večjih prireditev, na katerih je 
nastopilo več kot 1.100 mladih. 
Predstavili so se likovniki (v Šentjer
neju), lutkarji (v Šmihelu), filmski 
ustvarjalci (v S topičah), pevski zbori 
(na reviji otroŠcih in mladinskih 
zborov v Novem m estu) in glasbeni 
poustvarjalci V okviru tega sta bila 
kar dva klavirska večera: solistični 
večer Tatjane Saje v Kozinovi 
dvorani in kasneje prav tam  nastop, 
na katerem  se je zvrstilo kar 21 
izvajalk od prvega do desetega 
razreda glasbene šole.

Glavna značilnost tok ratn ih  dne
vov kulture  mladih v novomeški 
občini je  bila, da je bil spored 
prireditev, ki so potekale v raznih 
krajih, izrazito glasbeno obarvan. 
Mladih literatov, ki so se do zdaj 
vsako leto srečevali na literarnih 
popoldnevih, letos ni bilo na svetlo. 
Prireditelji iz novomeške ZKO so 
povedali, d a je  srečanje odpadlo, ker 
se je  prijavilo premajhno število 
pišočih. Cast šolskih gledaliških 
skupin so tok rat rešili lutkarji z 
Malega Slatnika.

JUR JE VAN JE

Pod tem geslom je v Kočevju potekal zbor pionirjev Jugoslavije — Glavni govornik je bil 
predsednik slovenske skupščine Vinko Hafner — Posadili drevesa prijateljstva

svojih m ožnostih pom agate družbe
nem osveščanju in  mobilizaciji m la
dine in da kar najbolj razum ete 
težave in  prizadevanje vaših star
šev," je  zbranim  dejal tov. Hafner.

Kurirji, ki so prinesli na zbor 
pošto iz petih slovenskih pokrajin, 
so predali raport in torbice generalu 
in narodnem u heroju Andreju Cetin- 
skem u-Levu. Na zboru so prebrali 
tudi pismo predsedstvu SFR J, ki ga 
je  z zbora odnesla na proslavo ob 
dnevu m ladosti v Beograd posebna 
delegacija. Narodni heroj in preased-

(Nadaljevanje na 2. strani)

bela krajina
■ * * *  .

4. in 5. junij ’83

V današnji Prilogi lahko bere
te  zapis o- hiši v Užički 15 v 
Beogradu. Rezidenco predsedni
ka Tita so na njegovo željo 
spremenili v muzej, za najširšo 
javnost so na ogled delovni

Eostori rezidence, biljardnica in 
vska koča. Prostorom , v kate

rih je  Josip B ro z-T ito  živel 36 
let, dajejo posebno obeležje 
številna darila iz vsega sveta.

Je kvadratni m eter stanovanja 
lahko cenejši? Slavko Guštin, 
predsednik kolektivnega poslo
vodnega organa SGP Pionir, trd i, 
da bi lahko gradnjo pocenili za 
27 odst., č e . . .  Kateri so ti 
„če-ji”  in kakšen je  položaj 
slovenskega gradbeništva, objav
ljamo v intervjuju.

Na strani, namenjeni predsta
vitvam knjižnih novosti in do
lenjskim kulturnim  ustvarjalcem, 
tokrat med drugim pišemo o 
„Glasnih premišljartjih” , knjigi 
Mitje R ibičiča, o ..Podoknicah 
tišini” , najnovejši pesniški zbirki 
Mateja Bora, pa o Janezu A rku, 
slikarju iz Kočevja.

Poklicev je  na tisoče, nekateri 
so redki in nenavadni. Priznati 
m orate, da grobarski ni med 
najbolj razširjenimi. Kaj vse 
lahko doživi m ož, ki človeka 
pospremi na zadnjo pot, lahko 
preberete v zapisu »Grobar in 
smrt nim ata dopusta’ .

NAGRADE
V veliki dvorani ljubljanskega 

magistrata so v ponedeljek, 23. 
maja, slovesno podelili priznanja 
slovenskim novinarjem. Prvič v 
tridesetletni zgodovini podelje
vanja tovrstnih priznanj so po
delili zlata’  odličja Toneta Tom- 
5ča, ki so jih  prejeli: Cene 
Kranjc, Vlado Jarc, Stane Skra
bar -B raškar in Andrej Pagon -  
Ogarev. Z dvema Tomšičevema 
nagradama za življenjsko delo je 
Društvo novinarjev Slovenije 
odlikovalo Bogdana Cepudra in 
Maria Magajno, m edtem  ko so 
Tomšičeve nagrade prejeli: Jože 
Jagodnik te r  ustvarjalci serije 
Naša revolucionarna leta v mari
borskem Večeru. Nagrade iz 
sklada Toneta T om šiča so preje
li: Ida Rebolj, Jože Šabjan in 
Andrej Novak. _______

DEŽ OMILIL VROČI MAJSKI VAL -  Že prave poletne temperature so v minulih štirinajstih dneh 
povzročile nekaj manjše škode tudi po Dolenjski. Kmetje se najbolj vesele poslabšanja vremena, ki je 
nastopilo v ponedeljek, saj bo z dežjem tudi na poljih marsikaj rešenega, majska suša pa je dodobra 
izpraznila tudi mnoge izvire in vodnjake v podgorjanskih vaseh. Vroči majski val pa je po dolgih letih 
zgodaj segrel Krko in pripravil veselje mladim kopalcem. Okoli Kostanjevice je bilo na bregovih Krke 
že pravo poletno vzdušje, okorajžili pa so se tudi iz Jerebove ulice v Novem mestu, ki so se v soboto 
popoldne namakali pri polomljenem ragovskem mostu. (Foto: J. Pavlin)

Manjša izguba - več izgubarjev
V dolenjski regiji je v prvih treh mesecih poslovanja 42  tozdov v gospodarstvu izkazalo 

primanjkljaj, razen tega še 5  delovnih organizacij s področja negospodarstva

Izgube v dolenjskem gospo
darstvu so znašale po trimese
čnih izračunih in podatkih 
SDK Novo mesto 231 milijonov 
dinaijev, kar pomeni, da je 
primanjkljaj v skupni vsoti za 
nad polovico manjši, kot je bil v 
lanskem enakem obdobju. Po
leg starih izgubaijev pa je letos 
na spisku več delovnih organi
zacij, ki so se prvič pojavile v 
taki družbi.

V novomeški občini, kjer je  
število gospodarskih kolektivov s

primanjkljajem izjemno veliko, saj 
jih  je  kar 30, je  med njimi več takih, 
ki se bodo verjetno v naslednjih 

mesecih prebili do donosnega poslo
vanja, izguba pa je  posledica sezon
ske prodaje. Poleg 6 tozdov IMV, 
Cestnega podjetja, žužemberškega 
G r a d b  enika, združenega tozda
Hmeljnik, Hotela O točec, E lektra in 
Komunale so se med izgubarji znašli 
še v obeh tozdih Gorjanci, v treh 
tozdih GG Novo m esto, v treh  
tozdih Novoles, Zavodu za požarno 
varnost, 4 tozdih Pionirja in  4 
tozdih Železniškega transportnega

podjetja, kjer je  znesek izgub ce 
največji. Med negospodarskimi izg 
barji pa so Osnovna šola 12 SNOl

(Nadaljevanje na 2. strai

Ob koncu tedna bo spre
menljivo oblačno s krajev
nimi plohami.
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Ljubljansko
pismo

Kako razplesti 
gordijski vozel 
zaposlovanja?

V luči stabilizacije
Če želimo izboljšati gospodarje

nje, m oram o v slehernem delov
nem okolju nenehno povečevati 
produktivnost dela. Povprečna 
produktivnost dela pri nas je za 
štiri — do petkrat manjša kot v 
razvitih zahodnih državah, raven 
produktivnosti v jugoslovanski in
dustriji pa od enkrat do trikrat 
manjša kot v najbolj razvitih drža
vah. Slaba organizacija procesov 
proizvodnje, skrom na uporaba 
znanja in neracionalnost .p ri po 
rabi razpoložljivih m aterialnih de 
javnikov — vse to nas drago stane. 
Kupujemo celo tisto , kar že ima 
mo, in to  zato , ker se prepočasi 
organiziramo, ko gre za izkorišča 
nje dom ačih surovin in našega 
naravnega bogastva. Delovni čas in 
kadrovski razpored nista pri
merna, zato ostaja kar polovica 
umskih in fizičnih sposobnosti de
lavcev neizkoriščenih. Tudi druž
bena sestava dela ni najboljša: le 
10 odst. prebivalstva dela v indu
striji, v razvitih državah pa 15 ali 
celo 20. Povrh vsega je tudi v 
industriji zaposlenih vse več ne
proizvodnih delavcev, ozirom a'se 
množi administracija.

V zadnjih treh  desetletjih se je 
število zaposlenih pri nas več kot 
potrojilo, kar opozarja na velike 
spremembe v sestavi prebivalstva, 
zlasti v vaseh in mestih. Kvalifika
cijska sestava zaposlenih je  dosegla 
raven najbolj razvitih dežel. Ven
dar tega v proizvodnji še ni dovolj 
ču titi. Nasprotno: za novozaposle- 
nimi z dežel so ostajale vedno 
večje površine neobdelane zemlje, 
po drugi strani pa je  ekstenzivno 
zaposlovanje v mnogih primerih 
pomenilo le dodatno obremenitev 
družbene proizvodnje.

V proizvodnih dejavnostih dela 
le 60 odst. zaposlenih, toda  tud i 
med njimi jih  je precej manj na 
dejansko ustvarjalnih delovnih me
stih. Že celo desetletje imamo 
pravo ekspanzijo zaposlovanja -  v 
tem obdobju smo na novo za
poslili 2 milijona ljudi -  medtem  
ko je  akumulativna in reproduk
tivna sposobnost gospodarstva za
radi majhne produktivnosti dela 
padla za polovico -  kljub velikim 
naložbam v modernizacijo.

V združenem  delu je zdaj za
poslenih 5,8 milijona ju d u  Kljub 
naglemu naraščanju zaposlovanja 
pa nismo bili sposobni zmanjšati 
števila prijavljenih pri skupnostih 
za zaposlovanje, ki znaša 800.000 
Jud i. Kaj bo šele v prihodnjih 
letih, če računam o, da bomo že 
letos upočasnili zaposlovanje za 
polovico!

Zaskrbljenost povzroča tudi 
dejstvo, da je med nazaposlenimi 
vse več mladih izobražencev. Več 
kot polovica Jud i, ki čakajo na 
delo, ima diplomo. Pred vsemi 
tem i problem i ne smemo zapirati 
oči, še manj pa podcenjevati stal
ne nevarnosti — izgube zaupanja 
mladine v družbo in njene c ije , 
ustvarjanja obču tka brezperspek
tivnosti in idejne zmede.

Strokovnjaki predvidevajo, da 
bo imela Jugoslavija leta 1985 
22,9 m ilijona prebivalcev. V  tem  
obdobju bom o dobili 850 tisoč 
novih m ladih diplom iranih stro
kovnjakov. Ocenjujejo, da bo pri
bližno 100 tisoč Jud i prišlo iz 
vasi, iz tujine pa 180 tisoč  naših 
delavcev. Torej bo treba najti delo 
za milijon 320 tisoč Judi.

Sindikati sodijo, d a je  vprašanje 
nezaposlenosti zapleteno, celo 
dram atično, vendar seda! ni in ne 
sme biti čas za dram atizacjo , n iti 
za *socialno demagogijo. Pri reše
vanju tega problem a niso pom em 
bni samo zakoni in predpisi, tem 
več tud i pripravljenost in obvez
nost naše celotne samoupravne 
družbe, da slehernemu delovnemu 
človeku zagotovi mesto v družbi, 
to je , da mu nudi možnost za
poslitve.

VINKO BLATNIK

SPOSOJENO TRNJE
— Sence p red n ik o v  delajo 

m nogim  lep hlad.
(Iz Ježa)

— G ospodarski krim inal se 
zm anjšuje , ni več kaj krasti. 

________________  (Iz Ježa)

SLOVESNI TRENUTKI NA LETALIŠČU V CERKLJAH -  
Pripadniki jugoslovanskega vojnega letalstva in protiavionske 
obrambe so 21 . maja počastili svoj praznik skupaj s predstavniki 
posavskih občin, DPO, pioniijev in mladine. Za I. eskadriljo je  bil 
to hkrati dan, ko je dobila v uporabo zadnje domače letalo iz 
družine Orel. O pomenu modernizacije za še uspešnejše 
izpolnjevanje nalog čuvaijev našega neba v miru in vojni je govoril 
udeležencem generalmajor Anton Tus. Na sliki: k o m a n d a n t  
letališča Nedeljko Ivkovič med uvodnim nagovorom (prvi z desne) 
in tik za njim generalmajor Tus. (Foto: Jožica Teppey).

Poslom in ljudem v korist
Novomeška zavarovalnica Triglav pobratena 
iste stroke Dunav iz Kruševca in Zoil iz

z ustanovo  
Subotice

Pred kratkim so na zboru 
treh zavarovalniških kolektivov 
v Subotici svečano sprejeli listi
no o  pobratenju. Okrog 50 
Novomeščanov se je s pobrate
nja vrnilo z najlepšimi vtisi. 
Pobratimstvo pomeni tudi hi
trejše reševanje zadev v korist 
oškodovancev in manj poslov
nih stroškov.

Po večletnem  prijatejskem  in po
slovnem sodelovanju, ki sega v letu

MIRENSKO 
POVABILO

Skupnost borcev V. sloven
skega partizanskega b a ta jo n a  -  
I. dolenjskega b a ta jo n a  vabi vse 
borce b a ta jo n a  na II. občn i 
zbor in  III. zbor skupnosti bor
cev b a ta jo n a , k i bo pod pokro
viteljstvom  družbenopolitičnih 
organizacij Mirne ob  prazniku 
krajevne skupnosti Mirne v sobo
to , dne 4. junija, ob  10. u ri na 
Mimi.

Zbor borcev bataljona bo ob 
9. uri pred staro osnovno šolo, 
Iger bodo borci, k i še niso prejeli 
spominske medalje b a ta jo n a , to 
odličje tudi prejeli. Delegacja 
b a ta jo n a  bo ob odkritju  spo
m enika padlim  borcem  in ak ti
vistom položila venec. Sledil bo 
občn i zbor skupnosti borcev ba
ta jo n a . Po kosilu bo na  Zapužah 
pri Mimi zak ju ček  proslave 
praznika krajevne skupnosti in 
III. zbor ba ta jona. V abjeni!

Odbor skupnosti borcev 
b a ta jo na^

SEVNICA: 
GOSTOVANJI IN 

RAZSTAVA
V galeriji na sevn iškem gradu bo v 

soboto ob 17. uri otvoritev zanimive 
razstave Narodnega muzeja iz Ljub
ljane. Razstavo .A n tičn e  bronaste 
posode na Slovenskem" je  priprav
ljal še pred nedavnim  preminuli 
ravnate j muzeja in dober znanec 
sevniške občine dr. Peter Petru. 
Razstava bo odprta do 20. junija. V 
nedeljo ob 20. uri bodo v sevniškem 
gasilskem dom u gostovaU člani 
amaterskega odra iz Brežic. V režiji 
Vlada Podgorška bodo zaig raj ko
medijo „Vražji fant z zahodne 
strani". Isti dan ob 15. uri Brežičani 
gostujejo s tem  delom v krmeljskem 
dom u Svobode.

1977, je novomeška obm očna Zava
rovalnica Triglav sklenila pobratim 
stvo z Zavarovalnico Dunav iz 
srbskega Kruševa in Zavarovalnico 
Zoil iz Subotice v Vojvodini S tem  
so zastaviU trajno sodelovanje na 
več področjih , kar vse pom eni na
predek pri poslovanju zavaroval
ništva.

Že doslej je  bilo med strokovnimi 
in samoupravnimi skupinami ome
njenih zavarovalnic vrsta srečanj, na 
katerih  so izmenjavah delovne, po
slovne in smoupravne izkušnje. V 
bodoče bo takih  srečanj še več, 
vsaki dve leti pa se bodo sešli delavci 
zavarovalnic v večjem  številu in  vsa
kokrat v drugem kraju

Ne nazadnje pa velja om eniti v 
listini o pobratenju posebej podčrta
no pom em bnost krepitve bratstva in 
enotnosti med jugoslovanskimi na
rodi, ki uspešno nastaja prav s taki
mi vezmi.

R. B.

Obrtniki 
ponujajo roko
gospodarstvu

Od 4. do 7 . junija v Kr
škem razstava malega go
spodarstva — - Bo kmalu 

posavska?

O brtno združenje v Krškem, ki 
združuje v svojih vrstah nosilce 
osebnega dela v občini, je  pobudnik 
za pripravo razstave malega gospo
darstva v občini. O dprta bo od 4. do 
7. junija v Delavskem dom u Edvarda 
K ardeja  v Krškem in bo pravzaprav 
osrednja gospodarska manifestacija 
ob letošnjem občinskem  prazniku, 
če seveda zanemarimo pričetek  del 
pri izgradnji prašičje farme Kalce -  
Naklo, ki je  bila že tolikokrat napo
vedana.

..Razstava obrti ni strogo kom er
cialne narave, tem več.gre za prikaz 
dejavnosti in obsega samostojnega 
osebnega dela kot dela drobnega 
gospodarstva v občini. Delež prihod
kov od teh  dejavnosti v občinskem  
proračunu znaša približno 40 odst., 
kar je  vsekakor zelo pomembna 
številka," meni tajnik .Obrtnega 
združenja Jože Cvar.

Združenje in obrtn ike je  m očno 
spodbudilo k  delu zanimanje občin
skih m ož za idejo o razstavi. Ta n j  
bi bila tudi prikaz ponudbe in po
vpraševanja med osebnim in združe
nim  delom v občini, hkrati pa naj bi 
spoznavanje koristilo m edsebojne
m u zb lizanju in trajnejšim poslov
nim  odnosom  med obema. Pri pri
pravi te razstave je nam reč zlasti 
pom em bno veliko zanimanje zdru
ženega dela, ki bi se rado tu d i s 
pom očjo drobnega gospodarstva re
šilo m nogih skrbi za izdelke, ki jih 
morajo uvažati aU pa je njihova 
proizvodnja za večje tovarne nedo
nosna.

Poleg okrog 70 razstavljalcev vseh 
dejavnosti, med tem i prevladujejo 
kovinskopredelovalna in storitvena 
ob rt, pričakujejo organizatorji več 
ko t 10 tozdov in  ozdov. IzdaU bodo 
bilten, v katerem  bo prikazana orga
niziranost in dejavnost Obrtnega 
združenja, najti pa bo  m oč tud i 
podatke o  nosilcih osebnega dela v 
o b č in i

P .P .

in  z m a g

gorjari°s

Po slavni poti
11. junija prvi m nožični 
pohod po poteh borb in 
zmag »Gorjanci — Bo

hor"

V soboto, 11. ju n  Ja, bo prvi 
letošnji m nožični pohod po po
teh  borb in zmag »Gorjanci — 
B ohor". Prireditelji vabijo čim- 
več udeležencev, pohod pa je  še 
posebej namenjen družinam. Od
hod z avtobusom  bo ob 8. uri 
izpred železniške postaje v 
Krškem, udeleženci pa se lahko 
pridružijo tu d i na poti do Kosta
njevice. Udeleženci pohoda se 
bodo pe ja li do Oštrca, nato 
nadajevah po t mimo gozdarske 
k oče, Pbloma, Kočarije in  Vode
nic do Kostenjevice, odkoder bo 
povratek z avtobusom. Prijave je 
treba poslati na PD Bohor v 
Brestanico do 8. ju n ja .

Krožna pot po po teh  borb in 
zmag „G orjanci-B ohor“  je  bila 
odprta lani, za dan mladosti. Z 
njo so povezani kraji na Gorjan
cih in Bohorju, kjer so bili med 
narodnoosvobodilnim  bojem po
membni, pa tu d i tragični dogod
k i  Pot ima dva dela: od Podboč
ja  preko Gorjancev do Kostanje
vice in od Krškega preko Bohor
ja  do Brestanice. Namenjena je 
predvsem mladim, ki tako b o j 
neposredno spoznajo kraje, po
membne iz časov revolucje, pri
merna pa je  tu d i za starejše 
občane. Za vse udeležence so 
pripraviJ Dnevnik, v katerem  so 
navodila za pohod, opis po 
membnih dogodkov, prostor za 
kotro lne žige in dva zem jevida. 
Na vsej po ti je  20 kontrolnih 
m est; ko so vsa okenca v Dnevni
ku izpolnjena z žigi, prejme ude
leženec lepo spominsko značko.

Kdor je posebej pri m oči, 
lahko prehodi vso pot v dveh 
etapah, za druge pa je prim erne
je prehoditi jo v štirih turah. 

.N ekateri so že zmogh vso po t in 
osvojih spominske značke.

Wi I
PRIŠliNSKI FOLKLORISTI V NOVEM MESTU — Minuli četrtek je v športni dvorani nastopil 
45-članski folklorni ansambel Shota. Škoda, da so plese in pesmi jugoslovanskih narodov spremljali le 
vojaki, za katere je vstopnino poravnala garnizija, v dvorani pa so prodali samo 36 vstopnic. (Foto: J. 
Pavlin)

Premalo je biti le opazovalec
Društvo ekonom istov Dolenjske je dalo pobudo za izdelavo načrta »Dolenjska 2000"

Društvo upokojencev Dolenjske postaja vse bolj aktivno. V  tem  
času posveča društvo največ pozornosti aktualnim gospodarskim 
razmeram in pripravi planskih dokumentov. V  ta namen organizira 
razna predavanja in razgovore o problemih s področja gospo
darstva.

Tako so ekonomisti nedavno raz
pravljaj o vprašanjih prestrukturira
nja gospodarstva, kar je eno od

(Iz zadnjega PavJhe)

„»H-«bl* Ženl!.KerJ rS 10 driovno skrivnost, vam ne smem po 
vedoti, česa ste obtoženi. Ati priznate svojo krivdo?«

k ju čn ih  vprašanj tudi na obm očju 
Dolenjske. D a j so pobudo za izdela
vo dolgoročnega plana razvoja Do
lenjske, imenovanega ,, Dolenjska 
2 .000". Da bi bil tak  plan koristen, 
m en jo  tu d i d ružbenopoJtične orga
nizacije na Dolenjskem in Med
občinska gospodarska zbornica. Na 
osnovi teh  staJšč  je  Zavod za druž
beno planiranje Novo mesto že izde
lal okvirno delovno zasnovo ter 
predlog organizacije in vodenja tega 
projekta in finančni načrt. O vsem 
tem  tečejo sedaj razprave v družbe- 
nopoUtičnih organizacijah, svetu do
lenjskih občin  in gospodarski zbor
nici.

Na ta način ž e j  društvo ekonomi1 
stov spodbuditi ekonomiste, da se 
ustvarjahio in po svojih najboljših 
m očeh vključujejo v reševanje naših 
gospodarskih težav. Vprašanja raz
voja pa so zapletena in niso odvisna 
samo od znanja in prizadevanj eko
nomistov, zato bodo tesno sodelova- 
U tudi z drugimi strokovnjaki.

Društvo m en i da zaradi gospo
darskih razmer, v katerih smo se 
znašU, noben ekonomist ne more 
b iti le pasiven opazovalec dogajanj, 
ampak mora zlasti v svojem o k o ju  
aktivno delovati za izboljšanje raz
mer. V tem  smislu je  ena od po

m embnih aktivnosti ekonomistov 
planiranje razvoja, kjer se lahko in 
m ora izkazati njihovo znanje, sUšati 
njihovo mnenje. Tako bodo prispe
v a j  svoj del k  tem u , da bodo n asta j 
plani na strokovni osnovi, da bomo 
upoštevaj delovanje ekonomskih za
konitosti in objektivne razmere v 
svetu ter da ne boo plani le spisek 
želja in potreb. Med priložnosti ki 
se ponujajo ekonom istom , sodi ne
dvomno njihovo sodelovanje v pri
pravi, a tu d i izvedbi omenjenega 
plana ..Dolenjska 2.000".

K. K HA LIL

IMENOVANJE 
POMOŽNEGA ŠKOFA
Ljubljanski nadškof in me

tropolit dr. A. Šuštar je na 
izredni seji konzistorija nazna
nil, da je  papež Janez Pavel II. 
imenoval msgr. Jožefa Kvasa za 
drugega pomožnega škofa. Novi 
škof je  dolga leta opravljal 
dušnopastirsko službo po  Do
lenjskem in Beli krajini. V 
Sem iču je bil kaplan od 1952. 
leta, nato  je  bil župnik v 
S topičah pri Novem m estu do 
1962. leta, nakar je  bil šest le t 
kanonik kolegiatnega kapitlja v 
Novem mestu. Po letu 1968 
dela v Ljubljani.

Rastemo pod...
(Nadaljevanje s 1. strani)

nik sveta za ohranjanje in obujanje 
tradicij NOB pri repubJški konfe
renci SZDL Albert Jakopič-K ajti- 
m ir pa je  sprejel raport pohodnikov 
po poteh  osvoboditve Primorske.

Svečanosti ob  letošnjem  zboru 
pionirjev so se začele že v četrtek, 
19. maja, ko so kočevski pionirji 
sp rejej v goste pionirje iz drugih 
rep u b Jk  in  pokrajin. Zvečer je 
predsednik občinske skupščine Ko
čevje Jože Novak priredil sprejem »  
goste, m entorje in  aktiviste društev 
p rija tejev  mladine, na  katerem  so 
podeliJ 38 zlatih značk Zveze 
prijateljev mladine.

V petek so si pionirji iz drugih 
rep u b Jk  najprej ogledaH nekatere 
kočevske delovne organizacije, nato 
pa so ob 11.30 sodelovaJ n a . 
proslavi v parku herojev, kamor je 
prispelo vseh pet kurirskih torbic. , 
Popoldne so pionirji obiskaJ še 
Bazo 20 in  druge partizanske kraje." 
Zvečer je  bila na stadionu v Kočevju 
prireditev, na kateri so nastopile 
pionirske kulturne skupine iz vseh 
rep u b Jk  in  pokrajin.

Na prireditvah ob zboru pionirjev} 
so poleg gostov sodelovale še doma-, 
če pionirske in mladinske skupine, ̂ 
delavska godba, m ladi športniki, 
nonet Rog iz Ž e jn , taborniki, ekipe! 
prve medicinske pom oči iz Dolge 
vasi in zdravstveno osebje iz 
kočevskega zdravstvenega dom a, ga; 
silci, miličniki, lovci, muzealci, 
terito ria ln i obram ba borci in še 
mnogi drugi, ki so s svojim delom 
pripom ogli da so prireditve ob 
zboru pionirjev Jugoslavije zelo lepo 
uspele.

J. PRIMC

Manjša izguba...
(Nadaljevanje s 1. strani)

v Novem mestu (Bršljin), Zdravstve
ni center in Krkin tozd  Zdravilišča. 
Skupna vsota novomeških izgub 
znaša 197 milijonov dinarjev in je 
dosegla le 45 odsto tka lanskoletne 
ravni v prvih treh  mesecih.

V trebanjski občini je  23 milijo
nov dinarjev izgube odraz poslova
nja v IMV, tozda Novoles in pri 
Putniku, na področju negospo
darstva pa je  primanjkljaj izkazan le 
v Zdravstvenem dom u Trebnje.

Z nekaj nad 6 milijoni dinarjev 
izgub v črnomaljski občin i so prav 
tako po skupnem prim anjkjaju 
znatno na boljšem kot lani, spisek 
pa je  tudi t u  daljši: Integral kar 2 
tozda, IGM Kanižarica, IMV, 3 
tozdi Gozdnega gospodarstva Gok 
Črnomelj. Tem  se pridružuje še 
Dijaški dom  z negospodarskega 
področja.

Metličani pa imajo med nedo
nosnimi samo Pionirjev tozd  gradbe
ne operative v znesku 3,7 mifijona 
dinarjev. Posebej pa v e ja  naglasiti, 
da sicer obračunane, a neplačane 
stimulacije za izvoz, ki samo v 
primeru IMV znašajo čez 52 milijo
nov dinarjev, povzročajo zmešnjavo. 
IMV je  sicer to  vsoto štela v 
prihodek (česar ne bi smela), 
verjetno pa je, da kje drugje tega 
niso naredili in je  del izgube 
pripisati tudi na račun  dolga države 
delovni organizaciji

R. BAČER

GASILSKE GODBE 
IZ VSE SLOVENIJE

Od proslave 100-letnice sevniške- 
ga Gasilskega društva se v tem 
posavskem mestu vsako zadnjo 
ned ejo  v maju srečujejo gasilske 
godbe iz vse Slovenije. Na tokratn i 
peti reviji pričakujejo devet godb: iz 
K apel Spodnje Polskave, Pregrada, 
Maribora, Apač, Loč pri Dobovi, 
Novega mesta, Stične in seveda 
dom ačine. Sevniška godba namerava 
ta  konec tedna počastiti troje 
jubilejev. Mineva častitjiv ih  75 let 
instrum entalne dejavnosti v Sevnici, 
začetki gasilske godbe pa segajo 55 
let nazaj.

Shod mladih 
Slovenijalesa

Jutri in v 
soboto bodo mladi iz Stillesa v 
Sevnici gostitelji devetega sreča
nja mladih tega sozda. Sem iča
nom je ta čast pripadla, ker so 
lani zmagali v Radencih.

Uvodni del srečanja bo tudi 
to k rat namenjen poJtičnem u delu, 
obravnavaj bodo delo mladih v 
sozdu. V  soboto bo na Lisci 
tekmovalni d e l Namesto malega 
nogometa in kegljanja je  poudarek 
na nekaterih lesarskih spretnostih: 
žaganju hlodov in zabijanju žebjev  v 
deske. Ena od disciplin je  tudi 
pohod, okrog 400 udeležencev na 
jb i se na  Lisco povzpelo peš.

A. 2.
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PO KOLIKO SO
potem Sele...

DRŽAVNA ?

DJURO SALAJ IMA 
109 MILIJONOV 

IZGUBE

Delavski svet tovarne celuloze 
m P^Puj3 Djuro Salaj je na 
ponedeljkovi seji glede na letoš
nje posta vanje v prvem trim eseč
ju , ko je bila izkazana velika 
izguba v višini 109 milijonov 
dinarjev, predlagal vodstvu de
lovne organizacije deset sklepov, 
ki naj izboljšajo položaj tovarne.

Prodajnimi cenami celuloze'in 
papirja, ki so pod nadzorom  
zveznih organov, in za katere 
pričakujem o, da se bodo pove
čale, ni m ožno še letos pričako
v a ti,d a  bodo v celoti pokrili rast 
stroškov. Cene surovin se bodo 
letos povečale zaradi povečane
ga deviznega tečaja za najmanj 
bU odstotkov. Uvoznih surovin 
in kemikalij pa je  pri celulozi in 
papirju prek 50 odst. Več 
prihodnjič.

v ________________

O  * • V  vSej m/s ca
NOVO MESTO: Povečana po

nudba in zmanjšano povpraševanje 
sta zbila ceno pujskom za približno 
500 dinarjev pri glavi. T okrat jih  je 
bilo naprodaj 341, neprodanih pa je 
ostalo kar 200. Do 10 tednov stari 
pujski so veljali 5.000 do 5.500 
dinarjev, starejši pa 5.500 do 7.500 
dinarjev.

BREŽICE: Na sobotni sejem so 
prodajalci pripeljali 376 pujskov, od 
tega so jih  prodali 259 po okrog 280 
dinarjev kilogram žive teže.

Kočevje: kmetijstvu pohaja sapa
Na težak položaj opozarjajo mesto Ljubljano, kamor prodajajo mleko in meso, in 
republiko — Predsednik republiškega komiteja za kmetijstvo Milan Kneževič v Kočevju

Kočevska občina je v tež
kem položaju, in to v veliki 
meri prav zaradi kmetijstva, ki 
posluje z izgubo. Izgubo pokri
va potem ostalo gospodarstvo, 
ki mu zato zmanjkuje denarja 
za njegov razvoj. Vse to ima 
posledico tudi drugod, saj je 
imel do sredine maja celo 
občinski proračun za 4 milijone 
dinarjev manj prihodkov, kot so 

■ načrtovali, zaradi česar nastaja
jo težave tudi pri izplačevanju 
osebnih dohodkov. Izgubo 
kmetijstva so dolžni pokriti 
tisti, ki kočevsko hrano pojedo,* 
se pravi predvsem mesto Ljub
ljana.

To je nekaj misli predsednika 
kočevskega občinskega izvršnega 
sveta Staneta Letonje, ki jih je 
povedal minuli če trtek  na razgovoru 
s predsednikov republiškega kom ite
ja za kmetijstvo in gozdarstvo Mila
nom  Kneževičem, predstavniki Za
družne zveze Slovenije in mesta 
Ljubljane.

Ko je predsednik Kneževič govo
ril na splošno o kmetijstvu, jje po
udaril, da smo dolžni naravne dano
sti č im  bolje-' izkoristiti; da so

•  V  prvih treh mesecih je 
imel tozd Kmetijskega gospo
darstva Kočevje Govedoreja pri 
litru mleka 6,37 din izgube, 
skupno pa je ta tozd imel kar 
11,911.000 din izgube in je 
daleč največji izgubar v občini.

Kmetijski
Ridomil „cepi” krompirjevko
h y  Pr*meii av' z drugimi poljščinami je  krom pir nadpovprečno 

občutljiva rastlina. Mnoge bolezni in škodljivci prežijo nanj, 
vendar sta dve nadlogi daleč najnevarnejši: krompirjeva plesen, 
zaradi katere so svoj čaš ljudje že umirali od lakote, in 
Koloradski hrošč, ki zm ore, če ga ne ustavimo v razmnoževanju, 
ako razdganje, da si gaje kom ajda mogoče zamisliti.

Ta čas mora biti poljedeleč že pripravljen na neizbežen 
spopad. Proti kromprijevi plesni ah fitoftori, ki se ponavadi 
razmahne, ko se krompiijeve vrste strnejo, priporočajo škorpiti 
? !  *  P0javi tako rekoč prvi značilni rumeni madež na robu
bata, ki kmalu porjavi in na spodnji strani dobi prevleko iž 
P® e8a puha. To so glivni trosonosci, ki ..poskrbijo” , da se 
bolezen naglo seli z rastline na rastlino. Koloradskega hrošča je 
najbolj učinkovito zatirati tedaj, ko je večina ličink v drugem 
razvojnem stadiju, to pa je nekako v začetku junija.

Spričo nevarnosti, k i jo  predstavljata plesen in koloradar, bi
pričakovali, da so poljedelci vešči v zatiranju in da nimajo več
posebnih preglavic, če le vestno, temeljito in pravočasno
ukrepajo. Vendar ni vedno tako. Zlasti ne sledijo dovolj
napredku stroke, ki ponuja nove, boljše pripravke. To velja
predvsem za krompirjevo plesen, zoper katero  uporabljajo le
zaščitne fungicide, kot so antracol, bakreni antracol, dithane M
45, četud i so na voljo že boljši, tako imenovani sistemični
njngicidi, kot so ridomil MZ, ridomil plus in ridomil zineb 58 
WP.

Očitna prednost slednjih je v tem, da prodro v krompiijeve 
rastline in da kot cepivo varujejo pred okužbami. Dež in rosa jih 
ne moreta sprati in s tem zmanjšati učinka, kot se to redno
dogaja z običajnimi, doslej uporabljanimi škropivi. Zaradi te 
lastnosti ni potrebno tolikokrat s škropilnico v krompiijev 
ra^ad- Zadoščajo enakomerni, do tri tedne dolgi presledki v 
škropljenju, to pa pomeni polovico manj škropljenj, kot je bilo 
doslej običajno. Prihranek časa in dela je več kot očiten.

Inž. M. L,
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stroški kmetijske proizvodnje po
nekod previsoki in da se ne  da vseh 
priznati; da je treba z organizacijski
mi prijemi in kadrovskimi rešitvami 
vplivati na zniževanje stroškov in da 
bi iskanje rešitev le v povečanju cen 
privedlo do še večjih neskladij.

Ko je govoril o Kočevski, je 
poudaril, da je  tu  zemlja premalo 
izkoriščena, saj redimo skoraj polo
vico mani živine na hektar ko t v 
Avstriji; da je  potrebno tudi neizko
riščeno družbeno zemljo dati v za
kup zasebnim kmetovalcem; da je  
treba imeti načrt razvoja kmetijstva, 
da so potrebni ustvarjalni kadri itd.

Predsednik Zadružne zveze je 
kritično ocenil počasen razvoj za
družne oz. kooperacijske zasebne 
proizvodnje na Kočevskem; pred
stavniki m esta Ljubljane pa so v

flavnem ugotavljali, da je  treba ko- 
evskemu km etijstvu pomagati in da 

so zainteresirani za sodelovanje z 
njim.

Predstavniki kočevskega km etij
stva so tokrat bolj odločno, a večina 
še ne dovolj, dokazovali, da je ko
čevsko kmetijstvo do leta 1975 reše
valo le kočevsko gospodarstvo, če
prav so večino kočevskega mleka 
popili drugi, predvsem Ljubljana. V 
naslednjih letih se je v reševanje 
težav sicer vključila tud i Ljubljana, 
a s prešibkimi sredstvi. Še vedno leži 
glavno reševanje izgube kočevskega 
kmetijstva na kočevskem gospodar
stvu, ki zaradi tega že m očno peša, 
predvsem  industrija. Kočevsko 
Kmetijstko gospodarstvo ne ustvarja 
nobenih skladov, nima obratnih 
sredstev, delavcem ne more izplače
vati regresov in drugega, kar je  
normalno v drugih panogah.

J. PRIMC

B R EZ BESED

Ljubljana okleva
Mesto naj se od loči, ali bo 
pomagalo kočevskemu 

kmetijstvu

Dinarji so doslej tekli iz podežel
skih občin  proti Ljubljani, zdaj pa je 
prišel čas, ko se mora ta  to k  o t i  niti 
v nasprotno smer. Ta misel je  bila 
poudarjena nekajkrat na širšem raz
govoru o razvoju kmetijstva v občini 
Kočevje, ki sta mu prisostvovala 
tud i predsednik mestnega komiteja 
ZK Ljubljana Jože Smole in sekretar

medobčinskega sveta ZK Ljubljana 
-o k o lica  Ludvik Zajc.

Sklican je bil zato, ker je  za 
zemljo na Kočevskem vedno večje 
zanimanje, ki ga razen mesta Ljub
ljane kažejo še turizem , industrija 
zdravil pa tudi druga mesta in posa
mezne organizacije združenega dela. 
Dom ačini so poudarjali, da se mora 
mesto Ljubljana končno odločiti, 
če je  zainteresirano za hrano iz 
Kočevske in seveda hkrati, če je 
pripravljeno za razvoj km etijstva na 
Kočevskem tud i vlagati, saj sicer 
hrane za Ljubljano ne bo. Čeprav 
potekajo razgovori že več let, še 
vedno ni podpisan samoupravni spo
razum o ustanovitvi konzorcija za 
oskrbo mesta Ljubljane, Ki je  pri
pravljen že od leta 1980. T udi na 
sestanku v Kočevju se je  pokazalo, 
da je  še precej nejasnosti.

Kočevci so tud i tok rat kot že 
velikokrat prej predlagali, da je  tre 
ba odpisati kočevskemu kmetijstvu 
stare dolgove oz. sanacijska posojila, 
da je  treba zvišati sedanjo prispevno 
stopnjo za razvoj kmetijstva, pove
čati sredstva za blagovne rezerve, 
zagotoviti denar za nove investicije v 
kmetijstvu in tud i za obratna sred
stva, da je treba za hribovita obm oč
ja  priznati za 30 odstotkov viš§e 
cene za kmetijske proizvode in da je 
treba končno podpisati sporazum o 
konzorciju. J. PRIMC

Najprodornejši
Sevnica: kdo bo obstal ob 
še večjih zahtevah glede 

izvoza -  Tudi jabolka
Da b i hitreje stabilizirali gospo

darstvo, so v dopolnitvah republi
škega srednjeročnega načrta  zaostri
li zahteve za nove naložbe. Po no
vem bodo imele prednost tiste de
lovne organizacije, ki bodo še večji 
delež proizvodnje namenile za izvoz, 
frej je  zadostovalo 40 odst. take 
proizvodnje, po novem pa je  mora 
biti vsaj polovico, konvertibilni iz
voz pa mora imeti vsaj 30-odstotni 
delež.

Med stotino slovenskih kolekti
vov, ki so se resno lotili nove gospo
darske usmeritve, je  tu d i več sevni- 
ških tovarn. V bazni kemiji je med 
programi Belinke om enjen tud i sev- 
niški Jugotanin. Med perspektivnimi 
izvozniki je navedena še sevniška 
Kopitarna, k i namerava izvažati za 3 
milijone dolarjev lesenih podplatov, 
če bo investirala v novo proizvod
njo. Na seznamu je  tud i sevniški 
kmetijski kom binat, ki naj bi zgradil 
izvozno skladišče, v katerem  bi pri
pravili za izvoz toliko prvovrstnih 
jabolk, da bi zanje iztržili 386.000 
dolaijev čistega deviznega učinka. V 
energetiki je  predvidena pospešena 
raziskava znanih nahajališč premo
ga, med tem i je om enjeno tudi 
krmeljsko. a . Ž . -
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Škropljenje
vinogradov
Marsikateri vinogradnik se 

hvali, da je vinograd že dvakrat 
škropil, tisti, ki še niso škropili, 
pa sramežljivo m olčijo in t i  so 
ravnali prav. Razen pršic, o kate
rih sem pisal (zadnji članek o 
pršicah je zaradi prvomajskih 
praznikov kasnil), do sedaj (20. 
maja) še ni v vinogradih nobenih 
znakov kakršne koli bolezni. 
Zato je  bilo dosedanje škroplje
nje vinogradov pro ti bolezni 
pero no spori nepotrebno delo in 
zapravljanje denaija za draga 
škropiva.

PERONOSPORA 
(Plasmopara viticola)

je  glivična bolezen, k i jo  povzro
ča  glivica navedenega imena. To 
je  najbolj m nožična bolezen 
tr te , ki je  strah vinogradnikov.

Trosi glivice se začno razvijati 
ob ugodnih pogojih, če  je pono
či med prvo in peto uro zjutraj 
toplota med trtam i vsaj 12 C in 
če je  p ri tem  relativna zračna 
vlaga v okolici trg a  večja kot 
80 %. V tak ih  razmerah (letos 
jih  je bilo) se glivica zaje skozi 
listne reže v tkivo listja tr te  pa 
tudi grozdičev. Od tega časa pa 
do pojava zunanjih znakov bo
lezni, ko se pokažejo na listih 
tr te  oljni madeži ali plesnive 
prevleke, traja nekaj dni, kar 
imenujemo inkubacijsko dobo. 
V tej dobi je treba trto  zavarova
ti pred boleznijo s škropljenjem 
z ustreznimi kemičnim i sredstvi. 
Inkubacijska doba traja sredi 
maja j i i  nočni tem peraturi 12 
do 13 C 12 do 15 dni, konec 
maja in v začetku junijaQ pri 
nočn i tem peraturi 15 do 17 C 9 
do 12 dni, sredi junijaopri nočni 
tem peraturi 17 do 18°C 6 do 7 
dni, konec junija gri nočn i tem 
peraturi 18 do 19 C 5 do 6 dni, 
v juliju in avgustu j t i  nočni 
tem petaruti 20 do 24 C pa 4 do 
5 dni. Meritve tem perature zasle
duje protiperonospom a služba 
Kmetijskega inštituta, ki nas po
tem  preko javnih obč il opozarja, 
kdaj naj tr te  škropimo. Ker pa 
imamo pogoste pojave krajevnih 
nalivov manjšega obsega, k a te rih . 
ustrezna služba navedenega za
voda ni zabeležila, nastane bole
zen tud i izven napovedi Kmetij
skega inštituta. Zato naj vino
gradniki sami ugotavljajo nasta
nek bolezni in upoštevajo inku
bacijsko dobo ter tem u ustrezno 
škropijo.

Kem ične snovi ali spojine za 
zatiranje glivičnih bolezni (med- 
katere štejemo peronosporo) 
imenujemo fungicide.

Preventivni 
(profilaktični) fungicidi 

obvarujejo rastline pred okužba

mi zajedalskih gliv le, če jih s < > 
preventivno fungicidno kemično J J 
oblogo zavarujemo prej, preden <> 
se na njih naselijo spore gliv in < > 

začno kaliti. Cim gliva prodre v < J 
notranjost rastline, to je v list, < > 

fungicidi na glivo ne morejo več J J 
delovati in bi bila njihova upora- < ► 
ba nesmiselna. Značilno za te °  
vrste sredstev je, da na glive JI 
deluje le fuhgicidna obloga na < > 
rastlini, konkretno na listu in J J 
grozdu trte.

< ►
Bakrena škropiva < ►

štejemo m ed anorganske fungici- <, 
de. Najstarejše bakreno sredstvo * * 
je modra galica -  to  je  bakrov 3 > 
sulfat. Modra galica je bila do < > 
druge svetovne vojne edino in je  J * 
še sedaj zelo upoštevamo kem ič- < ► 
no sredstvo za preprečevanje pe- * * 
ronospore. Že leta 1882 je  fran- 3 [ 
coski strokovnjak Millardet ugo- «► 
tovil, da je  mešanica bakrenega 3 J 
sulfata (m odre galice) in gašene- < ► 
ga apna učinkovito sredstvo pro- ' * 
ti peronospori na vinski tr ti . JI 
Škropivo so poimenovali po < > 
francoski pokrajini Bordeaux J J 
bordojsko brozgo, pri nas pa o  
tud i bakreno-apneno brozgo. Za- J J 
radi nerodne in zam udne pripra- , ,  
ve škropiva in zaradi m ožnosti < > 
nabave drugih sredstev smo to  J J 
škropivo po drugi svetovni vojni < ► 
začeli opuščati. Ob sedanjem ] | 
občasnem pom anjkanju ustrez- <, 
nih zaščitnih sredstev pa bomo < > 
modro galico (ali srbohrvaško ‘ * 
plavi kamen) kot izključno pre- < > 
ventivni fungidic spet b o j  upo- ’ ' 
števali, saj je  modre galice vedno < I 
dovolj v prodaji. < >

Pripominjam, da so danes \ J 
mnogi vinogradniki pozabili na < ► 
p ra v iln o  pripravo škropiva J J 
m odre galice, k i je mešanica <, 
raztopin galice in apna. Reakcijo < ► 
preostale kisline raztopine galice < J 
(kislino nevtraliziramo z dodat- < > 
kom  apna) preveijamo z indika- 3 J 
torskim i papirčki, fenolftaleino- <, 
vimi ali lakmusovimi (dobimo i * 
jih  v lekarnah). Fenolftaleinovi 3I 
papirčki ob ustrezni reakciji po- < > 
rdečijo, lakmusovi pa pomodri- J J 
jo . < ►

Za zaščito trte  zadošča J J 
1-odst, največ do 2-odst. razto - 3 J 
pina modre galice z ustrezno < ► 
količino apna. Čebelam škropi- 3 1 
vo m odre galice ni nevarno, pač < > 
pa ribam in toplokvnim  živalim. 3 [ 
Karenca traja 7 dni, za hmelj pa , ,  
12 do 14 dni. * *

Cuprablau Z -  aktivna snov je  31 
bakrov hidroksiklorid in cink. < ► 
Deluje podobno kot drugi bakre- ] J 
ni pripravki s to  razliko, da j e  o  
priprava škropiva preprosteje. 1 * 

Bakreno apno -  aktivna snov 3» 
je bakrov oksiklorid. S tem  škro- < > 
pivom se izognemo zapletenemu 3 3 
pripravljanju bakreno -  apnene <. 
brozge, vendar je škropivo manj J ’ 
trajno ko t bakreno-apnena broz- 3 3 
ga. T. DOBERŠEK < ►

VEČ KOT 200 GODBENIKOV POD SROBOTNIKOM — Na tradicionalnem srečanju dolenjskih in 
belokranjskih pihalnih orkestrov, ki je bilo minulo nedejo pred Straškim kulturnim domom, je 
nastopilo 7 orkestrov, iz Kočevja, Novega mesta, Šentjerneja, Trebnjega, Metlike, Straže in kot gost 
orkester iz Tara pri Poreču (na posnetku). Orkestri so najprej nastopili posamič, v zadnji točki 
sporeda pa so se zlili v enega, k ije  štel več kot 200 godbenikov. Kot solista sta nastopila operna pevca 
Dragica Čarman in France Javornik. Prireditev, ki jo  je spremljalo nekaj sto poslušalcev, je bila tokrat 
že šestič, izkazalo pa seje , da prizorišče ni najprimernejše. (Foto: I. Zoran)

DAN — Za tisoč šolarjev sevniške 
osnovne šole Sava Kladnika je bila minula sobota 
delovna. Imeli so namreč obrambni dan. Občin
ski štab za teritorialno obrambo je pripravil tudi 
razstavo orožja. Ostale veščine so preizkusili na 
pohodu. (Foto: A. Železnik)

PRAZNIK OSILNICE — S kulturnimi in 
športnimi prireditvami ter podelitvijo priznanj 
zaslužnim občanom je krajevna skupnost Osilnica 
proslavila svoj praznik, 21. maj. Na osrednji 
svečanosti je govoril predsednik IS KS Osilnica 
Emil Erent (na fotografiji). Več prihodnjič. 
(Foto: J. Primc)
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Janez Bratkovič
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Sonja Zalokar Igor Ravbar Damjan Kastelic

Dolenjci postali republiški prvaki
Zmagovalci letošnjega republiškega tekmovanja „Mladi in kmetijstvo" — Prihodnje srečanje bo v Šentjerneju t£

Trije Dolenjci, Sonja Zalokar 
iz Vinice pri Škocjanu, Igor 
Ravbar iz Stranske vasi in 
Damjan Kastelic iz Pristave pri 
Orehovici, so nedavno s pre
pričljivo prednostjo zmagali na 
republiškem tekmovanju „Mla- 
di in kmetijstvo44 v Postojni; 
predtem so premagali vse svoje 
tekmovalce že na regionalnem 
kvizu v Črnomlju. Veliko zaslug 
za uspeh ekipe novomeške 
občine ima tudi njihov mentor 
Janez Bratkovič, pospeševalec 
pri KZ Krka.

Se ne dvajsetletna Sonja Zalokar 
je  po poklicu km etijski tehnik. Sest 
mesecev je  bila zaposlena v temeljni 
zadružni enoti v Škocjanu kot 
pripravnica, sedaj pa dela v pisarni 
Novoteksovega obrata Strešnik v 
Dobruški v a s i“ „Ko so nas izbrali 
za kviz, smo si razdelili gradivo in 
pričeli Študirati snov. N atančno sem 
se lotila področja živonireje, saj mi 
je  bilo to še najbolj dom ače. Doma 
imamo usmerjeno km etijo, v hlevu 
pa je  prostora za 60 glav. Čeprav 
sem trenu tno  zaposlena zunaj kme
tijstva, bom  na km etiji zagotovo 
ostala in si prizadevala čim  bolj 
koristno uporabiti strokovno zna
nje."

Za Igotja Ravbarja iz Stranske 
vasi pri Novem mestu pravijo, da je  
imel kar se da srečno roko pri izbiri 
poklica, ko se je odločil za šolanje 
na kmetijski šoli na.Grm u. Ljudje ga 
še najbolj poznajo kot prijaznega 
fanta iz trgovine KZ Krke na Cesti 
kom andanta Staneta v Novem 
m estu, kjer ko t strokovnjak vsake
mu svetuje o uporabi škropiv in 
drugih sredstev za varstvo rastlin. 
„Šele sedaj vem, da sem se odločil 
pravilno. Naj bodo razm ere danes še 
tako težke, se kmetijstvu pišejo lepi 
časi. Če bo le mogoče, bom tudi 
sam nekoč kmetoval. To je moja 
bodočnost."

Tudi Damjan Kastelic je kmetijski 
tehnik in dela v TZO Šentjernej. 
Pravi da so njegove delovne naloge 
zelo različne, od prodaje, nakupa do

dela v pospeševanju km etijstva. „V 
zadnjih letih se je  malo popravil 
odnos do kmečkega poklica. Med 
nerešene problem e pa lahko še 
vedno štejemo km etovo socialno 
varnost, menim, da tudi novi pokoj
ninski zakon, o katerem  smo raz
pravljali, ne bo rešil problem a, kot 
ga bi bilo potrebno. Prvih nekaj 
razredov, kjer prispevna stopnja 
sicer ni visoka, zagotavlja tako nizke 
pokojnine, da o socialni varnosti ne 
m orem o govoriti. Za v i |o  stopnjo 
pa se marsikdo ne bo odločil, 
čeprav bi jo zmogeL Zato menim, 
da bi bilo bolje, če  bi bile prispevne

stopnje določene. Za tiste, ki takih 
prispevkov zaradi tega ali onega 
vzroka ne bi mogli plačevati, bi 
morali poskrbeti na kak drug 
n ačin ,"  je  menil Damjan Kastelic, la  
bo sodobno urejeno km etijo doma 
prevzel, ko bo staršem pričelo 
primanjkovati moči.

In kaj meni o mladih kmetijcih 
njihov m entor Janez Bratkovič: „Ž e 
pred tekmovanjem sem bil prepri
čan, da od te ekipe lahko veliko 
pričakujem . Poznam jih  ko t učence, 
poznam  njihove km etije in njih kot 
delavce. Ko smo se pripravljali, smo 
izhajali iz njihovega poznavanja

Obrambno urjenje mladih
Na obm očnem  srečanju 37  srednješolskih in osnovnošol

skih ekip so mladi pokazali veliko znanja

Na osnovni šoli „XII SNOUB” v 
Bršljinu pri Novem m estu je bilo v 
petek  področno tekm ovanje „Mladi 
v SLO in DS” , ki ga je  pripravil 
m edobčinski svet SZDL za Dolenj
sko. Za tekm ovanje se je prijavilo 37 
ekip iz dolenjskih in posavskih ob
čin, ki so jih  sestavljali mladi iz 
osnovnih šol, šol usmerjenega 
izobraževanja in mladi, k i ne obisku
jejo srednjih šoL

Najprej so se pomerili v reševanju 
testov, ki so zajemali snov iz proti
požarne zaščite, reševanja iz ruševin, 
eksplozivnih sredstev in prom etne 
varnosti. Glavni del nalog je bil zajet 
v orientacijskem  pohodu, kjer so 
mladi morali reševati praktične na
loge iz prve pom oči, streljati s 
puško in m etati bom be v cilj. Med 
ekipami osnovnih šol .so največ zna
nja pokazali m ladi iz osnovne šole 
Mokronog, za njimi so se uvrstile 
ekipe šol iz Podzemlja, Črnom lja, 
Senovega, Kostanjevice. Med mladi
mi, ki obiskujejo šole usmeijenega 
izobraževanja, so zmagale dekleta 
srednje šole zdravstvenih usmeritev 
iz Novega mesta, za njimi pa so se 
uvrstili: ekipa srednje šole kovinske 
in elektrotehnične usmeritve iz 
Krškega, tretji pa so bili mladi sred
nje šole za gostinstvo in turizem  iz 
Novega mesta. V konkurenci sred

nješolske mladine, ki ne obiskuje šol 
usmeijenega izobraževanja, je nasto
pila le ekipa iz Metlike. Izven je 
nastopila tud i ekipa srednje šole 
zdravstvene usmeritve Novo mesto 
II in neuradno dosegla drugo mesto 
za svojimi sošolkami iz iste šole.

J. P.

kmetije. Ni šlo le za učenje raznih 
podatkov, temveč za koristna spo
znanja o km etijstvu." O kvizu je  
menil, da so kljub vsemu vprašanja 
še vse preveč natančna, o  miligra
mih in m ilimetrih. Prav bi bilo, da bi 
bila vprašanja postavljena tako, da 
bi z odgovori postregli s pregledom 
vsega tistega, kar je  stroka bistveno 
novega odkrila v zadnjih letih. Tako 
bi bu interes med tekm ovalci večji, 
pa tudi občinstvo bi izvedelo 
marsikaj zanimivega in poučnega.

„Menim, da taka tekm ovanja 
mladim  še kako koristijo. Mladi se 
hočejo dokazovati. Vedeti č im  več 
o poljedeljstvu in  živinoreji je  zelo 
pom em bno za naš razvoj. Zato naj 
nam ne bo žal, č e  se izšola več 
strokovnjakov, ko t bi kazale trenu t
ne potrebe. Saj vemo, da se mlad 
kmetovalec zaposli za nekaj let, 
potem  pa pogosto konča na  dom ači 
km etiji," je  sklenil pogovor Janez 
Bratkovič.

Gostitelj naslednjega republiškega 
tekm ovanja mladih kmetijcev bo 
aprila naslednje leto TZO Šentjer
nej.

JANEZ PAVLIN

ZMAGOVALNA EKIPA — Med ekipami osnovnih šol, ki so 
nastopile v območnem tekmovanju Mladi v SLO in DS, je zm ag ala  
petorka iz osnovne šole Janžka Mevžlja iz Mokronoga v sestavi: 
Vinko Ljubešek, Peter Starič, Janez Borštnar, Marjeta Ljubešek, 
Klavdija Sim ončič.

Prof. B o g o m il Kovač: 2 -* 
o
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V NOVARI
Bil sem vesel, ko so me neko 

ju tro  dodelili skupini za odhod iz 
lagerja. Toda kam? Karabinjerji so 
nas zopet odpeljali na vlak, v konfi- 
nacijo v Piemont. Dobro se spomi
njam postanka na kolodvoru v Mila
nu. B ilje  grom ozanski jo k ; km alu so 
ugotovili, da je  bil to  transport 
italijanskih vojakov na rusko fronto.

Izstopili smo na kolodvoru v No- 
v a rl Odpeljali so nas v zgloglasni 
zapor, kjer smo bili skupaj z zapor
niki, civilisti, seveda kriminalci, ob 
sojeni za večletne zaporne kazni. 
Pred odhodom  v celico so nam 
obrnili vse žepe. Spali smo na golih 
tleh, na betonu. Stranišče je  bilo kar 
v okviru celice (sobe). Vsak dan so 
vstopali stražarji zapora, nas po
imensko prešteli in nekdo je  z želez
no palico vsak dan -  bil je  to  
poseben, za nas dokaj smešen obred 
-  potegnil po železni kovinski mreži 
(okviru) ter tako skušal po zvoku 
ugotoviti, če  okenski okvir (mreža) 
ni nalomljen. Enkrat na dan so nas 
spustili na dvorišče, obdano z viso
kim zidom , na katerem  se je spreha
ja l oborožen stražnik (gvardia). Ob 
nedeljah so nas odpeljali k  maši z 
ostalimi zaporniki, ki so navdušeno 
prepevali.

V KONFINACUI -  
ARONA

Pokojni sotrpin, tudi Zaijan iz 
Jegličevega akademskega dom a, dr. 
Jože Cjgan in jaz  sva bila določena 
za konfinacijo v m estu A rona ob 
jezeru Lago Maggiore. Bilo je  mese
ca julija 1942. Karabinjerji so naju 
pripeljali v Arono. Ob prihodu so

bili tu  že konfinirani številni primor
ski Slovenci. Dr. Cigana in m ene sp 
dodelili na stanovanje nekako v pre- 
mestje v biižini jezera k  srčno dobri 
gospodinji Silvi Ondoli. Dobila sva 
kar lepo sobo. Kasneje so nama 
dodelili še dva Dolenjca: Franfll 
Zagorca iz Orehovice in Lojzeta 
Zupančiča, pokojnega krojača iz 
Novega mesta, predvojnega kom uni
sta. Tako smo se znašli kar štiije na 
kvartirju pri dobri gospodinji Ob 
prihodu mi je  gospa dejala: „Jaz 
bom  dobra do vas, saj je  tu d i moj 
sin ujetnik pri Angležih, bil je  zajet 
v severni A frik i"

Bil sem zelo vesel da sem se rešil 
Gonarsa in prišel v konfinacijo.

Kako je  potekalo naše življenje? 
Na karabinjerski postaji sem dobil 
številko 21. T o sem m oral povedati 
trikrat na dan, ko smo se javljali, da 
so tako preverili našo navzočnost. 
Če je  bil dežurni kak dober karabi
njer, se zvečer ni bilo treba jav iti 
Najemnino za stanovanje je  baje, če 
jo  je, plačevala gospodinji občina, 
preživljati pa smo se morali sami. 
Ob našem prihodu so primorski 
Slovenci že organizirali svojo kuhi
njo, kjer smo imeli skupno kosilo 
(enolončnico) in kjer smo tu d i zbo
rovali in debatira li

Mestece Arona je  tu rističn i kraj 
ob Lagu Maggiore v bližini švicarske 
meje. Ko sem to  zvedel v zaporu v 
Novari, sem takoj ugotovil, da bo 
m ožno pobristai v Švico. Na vzpeti
ni nad Arono se dviga v nebo 
izredno visok kip svetnika Karla 
Boromejskega. Tu so imeli grofje 
Boromejski svoj grad in posestva. 
Karlov oče se je  poročil s patricijsko 
Margerito M edici Karel se je  rodil

1538 na gradu Arona. O če je  bil 
senator mesta Milana in pokrajinski 
namestnik v A ro n l K arel je postal 
opat in kasneje doktor svetnega in 
cerkvenega prava. Njegov stric je  
postal papež, poklical je  Karla v 
Rim, postal je kardinal in upravitelj 
milanske nadškofije (milanski nad
škof). Zavzemal se je  za izvajanje 
reform  cerkvenega zbora v Tridentu.

Kaj smo torej delali v Aroni? 
Opravljali smo najrazličnejša dela. 
Jaz sem delal največ skupaj s Fran
cetom iz Orehovice; Po Aaroni sva 
žagah drva in  skladala ter prekladala 
različno blago v pristanišču in na 
kolodvoru. Ko so zavezniki (Angle
ži) leta 1942 začeli m očno bom bar
dirati veliki m esti Milano in Torino, 
so se premožnejše družine selile v 
vile ob  jezeru. V ideli-in  srečavali 
smo številne tovornjake s po
hištvom, in to  smo tudi m i raztovar
jali.

Bil sem tud i inštruktor nemške
ga jezika. Poučeval sem sina nekega 
zdravnika, pri katerem  je  bila za 
služkinjo konfiniranka, Slovenka iz 
Primorske. Nekaj časa sem bil za 
snažilko v tov arn i Moj sostanovalec 
dr. J. Cigan je  bil zaposlen v neki 
vinski k leti in  je  večkrat sunil kakš
no pletenko. G ibati smo sc smeli le 
v okviru mesta. Karabinjerji so bili 
do nas še kar dohri, vražji pa so bili 
fašisti na o b č in i Ljudstvo je  bilo do 
nas korektno, saj je bila večina 
protifašistična. K ot sem že omenil, 
je  bila posebno dobra do nas gospo
dinja Silva; titulirala me je  macstro 
(učiteg). Im el sem takrat že učitelj
sko diplom o. Vsak večer smo 
pričakovali in se veselili obiska naših 
zaveznikov, angleških bombnikov.*

Od daleč smo opazovali rdeče nebo 
in prisluhnili zamolklim  detonaci
jam  nad Milanom in Torinom. Naša 
gospodinja je  hodila po hiši in ječa 
la: „Poveri noi" (ubogi mi!). Naš 
Lojze pa je  vedno dostavil: ,JNič 
poveri, le dajte!" Res pa je , da je  
največ trpelo predvsem ubogo ne
dolžno prebivalstvo. Strahovita 
bombardiranja so bila predvsem 
pred kapitulacijo Italije.

DON CLAUDIO DALL  
POZZO (markese — grof)

Nekoč sem m oral Te zdravniku. 
Pri njem sem naletel na priletnega 
gospoda. Ko je  ugotovil, da nisem 
Italijan, se je  zapletel z m ano v 
razgovor i n  se predstaviL Povedal 
sem m u, da sem iz Slovenije in  da 
sem v Aroni konfiniran. Postal je 
pozoren, dal m i je  vizitko z- naslo
vom in me povabil na obisk. Doma 
sem povedal Silvi Ondoli in jo  po
vprašal kdo je  ta  mož. Močno se je  
začudila, kako sem prišel z njim  v 
stik. „To je  gospod marchese (grof), 
najbogatejši in najimenitnejši go
spod tega kraja." O dločil sem se, da 
ga obiščem . Tako sem se nekega dne 
po kosilu napotil v približno 3 km  
oddaljeni kraj Oieggio Castello na 
vzpetini nad Lagom Maggiore. T u je  
ime! grof svoj grad in rezidenco.

Vratar m e je  ob vhodu legitimiral 
in m e preko dvorišča in drevoreda 
odpeljal do glavnih vrat. Med potjo 
sem opazoval obsežne gredice z ro
žam i Nad vhodnimi vrati sem zapa
zil grb. No, tu  pa je  še srednji vek, 
sem si m islil Vratar v belih rokavi
cah m e je  vodil-po dolgem, prostra
nem  hodniku. Na stenah sem zrl 
same viteške slike -  res pravi srednji 
vek. K ončno vratar potrka na vrata 
in vstopim. G rof me je  ljubeznivo 
sprejel in sedel sem v globok naslo
njač. Najin pogovorni jezik je  bila 
italijanščina, nemščina in francošči
na. Merchese je  tekoče govoril nem
ški, francoski in angleški Sam pa 
sem prvič v praksi preizkusil svoje 
srednješolsko znanje jezikov. Kmalu 
mi je zaupal, da je  njegov rod  v 
sorodstvu s kraljevsko savojsko dina
stijo, ki je  zavladala v Zedinjeni 
Italiji 1861. Piemont je bil vodilna 
država (spočetka Sardinijsko kralje
stvo) v borci za zedinjeno Italijo. 
Sam sebi sem se zdel imeniten, da 
sem se spoznal s takim  slavnim 
gospodom . Omenil mi je  t u d i  da je  
že bil v Slovenji, na Bledu, in tudi 
na Fruški gori. Bil je  nekaj časa v 
diplom atski službi

(Nadaljevanje prihodnjič)
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NA  OBISKU V  
DOLENJSKEM LISTU

V č e t r t e k ,  1 2 .  m a 
ja , smo člani novinarskega krožka 
obiskali Novo m esto, kjer smo si 
ogledali muzej NOB, nato pa smo 
obiskali Dolenjski list. Najprej smo 
odšli na uredništvo, kjer smo se 
pogovorili o vsem mogočem , potem  
pa smo si ogledali grafični oddelek, 
kjer tehnično pripravijo časopis. Na 
- o ti domov smo se ustavili še v 

'rebnjem in si ogledali galerijo na 
prostem . Bil je  lep izlet.

POLONA ŠEŠKO 
OŠ Sevnica

OGLED MUZEJA NOB
Med obiskom  v Novem m estu 

smo si ogledali muzej NOB. V 
muzeju je  veliko zanimivega. Na 
stenah je  mnogo starih časnikov, v 
posebnih prostorih pa so partizan
ske puške, mitraljezi, m inom eti in 
tud i partizanska obleka. Tam so 
tud i stebri, ob  katerih so fašisti 
p o l ili veliko zavednih Slovencev.

DAMIJAN KREŽE 
OŠ Sevnica

SREČANJE ZASAVSKIH  
PLANINCEV

Planinci brežiške občine smo se 
odpravili na Kal in Mrzlico. Iz A rtič 
nas je bilo 14. Udeležili smo se 
srečanja zasavskih planincev. Po 
kulturnem  program u je  bilo tekm o
vanje v raznih igrah, nato  pa smo 
odšli na Mrzlico.

ALENKA CIZE L 
OŠ A rtiče

TEKMOVANJE V  
GIMNASTIKI

Na naši šoli deluje v okviru 
športnega društva gim nastična sku
pina, ki se vsako leto udeleži 
tekmovanja z drugimi posavskimi 
skupinami. Letos je  bilo tekmovanje 
v Brežicah. Ker sem šele začetnik, se 
ga nisem udeležil upam  pa, da bom 
drugo leto nastopil na  tekm ovanju, 
saj vaje kar dobro obvladam.

BLAŽ ŽIBERT 
OŠ Krško

Mladi o Titu
Nekaj drobnih utrinkov

Žalostna sem, ko se ga spomi
njam. Bil je tako dober. Rad je  
imel vse ljudi.

SONJA DEBEVC

Bil je  pogum en, pravičen 
človek.

JANJA JE RELE

Čeprav ni več živ, bo ostal v 
n aah  srcih vedno z nami.

STANKO STRAJNAR

Bil nam  je  ko t oče, zato 
bomo vedno njegovi pionirji in 
šli po njegovi poti.

RENATA ŠTIMPFEL'

Če ne bi bilo njega, ne bi bili 
svobodni. T ito se je  vedno boril 
za pravice delavcev. Bil je  
preprost, rad se je  pogovarjal s

gonirji in m lad inci Vedno se ga 
imo spominjali.

GREGOR DEŽELAK

Tito je delal in nas vodil vse 
do svoje smrti. Ko sem zvedela 
tisto nedeljo 4 . maia, da je umrl, 
me je zabolelo pri srcu. Ne samo 
m ene, vse Jugoslovane.

MARTINA BEVC 
(Vsi iz OŠ Šmarjeta)

GOSTILI SMO 
PREDSTAVNIKE  

POBRATENE ŠOLE
Sredi maja, ko smo praznovali 

dan naše šole, so nas obiskali učenci 
in  učitelji iz pobratene šole V ejka 
Vlahoviča iz Velike Gorice. S takim i 
srečanji smo začeli pred šestimi le t i  
T okrat smo najprej pripravili daljši 
kulturni program, navzoč je bil tudi 
borec Stane Prijatelj. Po proslavi so 
se učenci pomerili v rokom etu  in 
košarki, učitelji pa so se odpravili na 
ogled mirenske Dane, tovarne pijač. 
Po kosilu smo gostujočim  učencem  
pokazali naše mestece, učitelji pa so 
se pogovorili o delovnih izkušnjah. 
Trebanjci se bomo v Veliko Gorico- 
odpravili konec maja.

JASMINA KOČIČ 
OŠ Trebnje

moj otrok je drugačen
Vadba za legastenične otroke
Zadnjič smo si ogledali specifično m otenost v branju in pisanju. 

Omenili smo tud i, da težja oblika legastenične m otenosti zahteva 
posebno obravnavo, to  je  specialno pedagoško obravnavo, dopolnjeno s 
psihološkim svetovanjem, psihoterapijo in medicinsko pom očjo.

Na nekaterih večjih osnovnih šolah, Iger imajo organizirano šolsko 
svetovalno službo, bodo legasteničnega o troka lahko obravnavali že na 
sami šoli in ga po m ožnosti vključili tu d i v korektivni trening. Za učence, 
ki te m ožnosti nimajo, pa je  v zdravstvenih dom ovih in v posvetovalnicah 
organizirana pom oč za legastenične o tro k e .

Vsakega otroka, ki je napoten v dispanzer ali v vzgojno posveto
valnico, pregleda skupina strokovnjakov. Po potrebi se o trok  vključi v 
korektivni trening. Bistvo takega treninga je , da o troku  z obravnavo in s 
posebnimi vajami pomagamo prem agati težave v branju in pisanju. V 
diagnostični fazi obravnave otroka najprej ugotovimo, ali je  o trok  res 
pravi legastenik in katero je specifično področje m otenosti. To področje 
m otenosti je  lahko branje, pravilno pisanje in sama pisava. Lahko je 
o tro k  m oten na enem področju , največkrat pa naletimo na kombinacijo 
motenj. Legastcnični otrok bo pogosto imel tud i govorno m otnjo.

Najbolj pogoste težave v branju so naslednje: upočasnjenost pri branju 
s težavami spajanja glasov v besede, zamenjave posameznih č rk  (posebno 
pogoste so zamenjave č rk  b in d), izpuščanje dela besede ali cele besede, 
izmaličenje besed itd .

Napake pri pisanju: težave z veliko začetnico , ločili, fonetična pisava, 
zamenjave nezvenečih in zvenečih soglasnikov ( t - d ,  p - b ;  k -g ,)  itd .

Odkloni pisave legasteničnega otroka pa so naslednji: okorna, oglata 
pisava (večkrat nečitljiva), težave pri oblikovanju posameznih črk , zelo 
počasno pisanje, težave pri spajanju črk  itd.

Legastenični o trok  ima zelo pogosto slabše razvito drobno m otoriko 
prstov, k i je  sicer po trebna tu d i za opravljanje finih gibov p ri pisanju. 
Tak o tro k  bo potreben korektivnega treninga za razvijanje drobne 
m otorike prstov, če  hočem o, da se bo  izboljšala njegova pisava.

Korektivni trening težje legastenije je  potreben že zato , da se 
izognemo ali vsaj omilimo kvarne posledice, ki lahko nastopijo. O trok 
zaradi neuspeha na tem  področju prične odklanjati branje in pisanje, 
lahko pa postane neuspešen tu d i na drugih področjih , prične odklanjati 
šolo, izostaja od pouka in v skrajnem prim eru se lahko spremeni njegova 
celotna vedenjska slika.

Korektivni trening mora b iti za o troka privlačen in ga ne smemo 
preveč obremenjevati. Zelo važno je tud i sodelovanje staršev med samo 
obravnavo.

VLADIMIR BITENC, 
defektolog
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KDO JE MOČNEJŠI? -  Tudi dekleta so pomagala pri vlečenju vrvi, ki je bila ena najljubših 
oblik razvedrilne rekreacije. Zagrizenosti je bilo precej, na srečo pa je vrv zmeraj ostala cela.

Deset dni »službe” ob morju
Na obisku pri skupini Krkinih delavcev v Vrsarju, ki so delovne halje zamenjali s 

trenirkami — Brezplačen aktiven oddih v zameno za težje delovne pogoje

Izredna gostoljubnost in pa 
nenavadno toplo vreme za ta
i u* ^ as sta nas sPielr>ljala na 

slehernem koraku, ko smo sredi 
Prejšnjega tedna obiskali skupi
no delavcev novomeške tovarne 
zdravil Krka med njihovim od
morom v počitniškem  domu v 
Vrsarju. Nič nenavadnega na 
Prvi pogled, le to , da vse stano
valce najdemo v športni opremi, 

je  slutiti, da vendarle ne gre za 
povsem navadno dopustovanje. 
™ ž  Aš, vodja skupine, Id 
skrbi v Krki za rekreacijo delav
cev, hitro pojasni:

»Res gre za posebno obliko 
aktivnega odm ora, do katerega 
so upravičeni vsi delavci v Krki, 
ki imajo 4 ali več dni dopusta na 
posebne delovne pogoje. Vse po
drobnosti v zvezi s tem  u r£ a  
poseben pravilnik, danes pa ima
mo pri nas kar okoli 580 takšnih 
delavcev. Letos bomo imeli na 
oddihu pet skupin s po okoli 25 
delavci, kar pom eni, da pridejo v 
treh  do štirih letih  na vrsto vsi 
upravičenci. Že spomladi sta bili 
dve skupini v Šmarjeških Topli
cah, medtem  ko bosta vrh tega 
jeseni v Vrsarju še dve.“

Pri tem  moramo posebej" po
udariti, da je  takšna oblika 
desetdnevnega odm ora za delav
ce brezplačna, saj imajo v Krki v 
te namene posebna sredstva, 
mimo denarja, namenjenega od
dihu, rekreaciji, termalnemu 
zdravljenju delavcev in še čem u.

»V času oddiha delavcev ima
mo poseben program rekreacij
skih dejavnosti, k ije  namenjen v 
prvi vrsti popravljanju telesne 
vzdržljivosti delavcev. Dopoldan
ske aktivnosti med 9.30 in 12. 
uro obsegajo intenzivne rekre
acijske vaje, od raznih iger do 
veslanja, kegljanja; podobno tudi 
Popoldne med 15.30 in 18. uro. 
Vmes je  dovolj časa za igranje 
a ha, pikada, namiznega tenisa, 
metanja obročkov in še česa."

Od prvih začetkov takšnega 
oddiha je  preteklo že pet let.

»Spočetka smo poskusili s 
Piavo laguno," je povedal Aš, 
»vendar so tam  jem ali vso zade
vo veliko preveč komercialno. 
Odločili smo se potem  za dom a
če zmogljivosti in pokazalo se je , 
da se nismo zmotili. Pred dvema 
letoma smo imeli na oddihu 
eksperimentalno skupino 90 de
lavcev, vse njihove podatke pa 
Potem obdelali na računalniku. 
To počenjam o tud i sedaj. Delav
cem merimo pritisk, m oč zapešf® 
ja, mišic, obdelamo demografske 
Podatke, počutje  na delovnem 
mestu in še kaj. Skratka, na ta 
način dobimo najbolj celovito 
podobo delavca, ki jo dopolni
mo Še z anketam a pred oddihom  
in po njem. Vse to  vodi poseben 
team strokovnjakov, v katerem  
so tud i zdravnik, psiholog in 
predstavnik sindikata."

Om eniti velja, da so program 
aktivnosti pripravili v Krki sami 
in da je bilo spočetka do takšne
ga oddiha med delavci precej 
odpora. Prvo leto se jih  je prija
vilo vsega 30, danes pa je  gneča 
takšna, da se vsem enostavno ne 
da ustreči. Najbolje to potrjujejo 
besede Čeda Kitanoviča, ki je  v 
Krki zaposlen že 18 let, tokrat 
Pa je  bil na takšnem  oddihu 
prvič.

»Če bi mi po vseh kriterijih 
tudi prihodnje leto ponudili le
tovanje, se ga ne bi udeležil. To 
pa zato, ker želim to privoščiti 
tud i drugim."

Podobnega m nenja je  bil tudi 
Albin M ohar, ki v Krki dela kot 
zidar: »Sprva mi je  bilo težko, 
raj mišice niso bile navajene telo
vadbe in tekanja. Sedaj je  že 
dobro. Pa ne le zato, ker imamo 
vse zastonj, saj moramo sami 
prispevati le kakšen dan do
pusta, pač pa je  organizacija res 
imenitna, da o hrani in postrežbi 
ne govorim ." O vzdušju v Vrsar
ju  najbolje govori tu d i primer 
Zinke Lajkovič, ki je  z vneto in 
o tečeno mišico enako prizadeto 
delala kot vsi ostali. „Še na misel 
mi ne  pride, da bi ostala v so)>i,“

pravi. »Vsak dan, vsaka ura tu 
kaj v Vrsarju sta posebno doži
vetje. Vsi smo enako zagnani, na 
napore in znoj n iti ne pomisli
m o."

Vsakodnevna podoba Vrsarja 
se bo poslej nekoliko spremeni
la. Veliko parkirišče, kjer so 
vadilikrkaši, bodo napolnili avto
mobili, namesto skupine rekre
ativcev v prepotenih dresih bo 
ulice napolnil običajen turistični 
utrip . Toda le do jeseni. Takrat 
se bodo lahko prebivalci Vrsarja 
ponovno čudili zagnanosti ljudi, 
ki so delovne halje za deset dni 
zamenjali s telovadnimi hlačami 
in copati.

Besedilo in 
posnetki:

B. BUDJA

Albin Mohar: »Sprva so me 
dajale mišice:, sedaj pa je že v 
redu."

Matevž Aš: »Sprva za to 
obliko oddiha ni bilo zani
manja, sedaj pa naenkrat ne 
moremo zadostiti vsem po
trebam.”
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Zinka Lajkovič: »Čeprav se 
mi je vnela mišica, ne mislim 
počivati v sobi.”

Čedo Kitanovič: »Tudi ko
pali smo se že v morju.”

VROČINA NI OVIRALA — Čeprav je sonce tiste dni v 
Vrsarju m očno pripekalo, volje in zagnanosti ni manjkalo. 
Skakanje čez vrv je bilo ena najtežjih vaj.

Širše poslanstvo kataloga
Ob izidu vsestransko uspelega kataloga Vinske 

vigredi

Ob letošnji aprilski prireditvi 
'  Vinska vigred v Beli krajini je  izšel 

tudi bogat katalog z istim  naslovom, 
v kateraga je nekaj Metličanov 
prispevalo zanimive članke o belo
kranjskem vinogradništvu. Katalog 
je  izdalo Društvo vinogradnikov 
Bele krajine.

Ker je  bila ta 7. razstava belo
kranjskih vin v Metliki, je  Jože 
Dular v uvodu kratko orisal povojni 
razvoj tega mesta. Zanimiva je 
njegova razprava o soseskih zidani
cah v vzhodni Beli krajini, kjer so se 
nekatere teh  zidanic skozi stoletja s 
svojimi pravnimi in soseskimi običa
ji obdržale prav do danes. Etnolog 
Andrej Dular je prikazal belokranj
sko vinogradništvo v prejšnjem sto
letju, m edtem  ko sta vinogradniška 
strokovnjaka spregovorila o razvoju 
vinogradništva in  vinarstva v Beli 
krajini (inž. Janez Gačnik) ter o 
pokušnji vin in pokuševalcih (inž. 
Julij Nem anič). Ta strokovni oziro
ma vinogradniški del pa sta  lepo 
dopolnila Tone Bezenšek, ki je 
podal kratek pregled ljudskega izro
čila Bele krajine, in Tone Omerzel z 
nekaj besedami o turizm u v Beli 
krajini.

Katalog -  uredil ga je  Jože Dular 
in oblikoval Peter Simič -  poživlja

jo  poleg čm o-belih lepe barvne 
fotografije, tako da celota res 
privlači. Na ta  način  pa je  publikaci
ja  dobila tudi širše poslanstvo, saj ni 
bila namenjena le obiskovalcem 
Vinske vigredi, ampak bo s pridom  
koristila etnologom, turistom  in 
vsem, k ijih  zanima Bela te j in a .

A. B RANCELJ

S T U D E N E C : R E V IJA  
SED M IH  Z B O R O V

V nedeljo je  bila na Studencu 6. 
občinska pevska revija zborov sevni- 
ške občine. Ob dveh oktetih  (Bo- 
štanjski fantje in lovski o k te t s 
Studenca) je bila skupina mešanih 
zborov manjša za en zbor, v 
Zabukovju namreč prepevajo samo 
še moški. V takem  sestavu nastopa 
tudi moški zbor krmeljske Svobode. 
Kljub tem u delujejo še trije m očni 
mešani zbori: v Lisci in Jutranjk i in 
Loki. Žal je  prenehal z delom moški 
gasilski zbor iz Sevnice. Občinska 
zveza kulturnih organizacij je  storila 
prav, ker posamezne občinske prire
ditve prireja tudi po manjših krajih. 
Vsi zbori so imeli na Studencu 
hvaležno občinstvo.

Razočarani kolesarji
Organizatorji bi lahko zagotovili enake medalje za vse

V nedeljo, 22. maja, smo se 
ljubitelji rekreacijskega kolesarjenja 
iz G otne vasi udeležili kolesarskega 
m aratona »Po partizanski magistra
li". Nekateri prvič, drugi pa že 
če trtič , saj smo se prvič organizira
no podali na pot že leta 1980.

Čeprav čas kolesarjenja n i bil 
omejen, se je  na koncu le izkazalo, 
da so imeli prav tisti, ki so med 
prvimi prikolesarili prek Gorjancev v 
Novo m esto, kajti le za te  so bile 
zagotovljene spominske kolajne. 
Ostali smo se morali zadovoljiti s 
kolajnami iz leta  1980. Ali pa tudi 
ne, saj smo pričakovali za enako 
startnino tudi enako medaljo.

V A B IL O  ZA  
S R E Č A N JE  

B R IG A D IR JE V  
V E T E R A N O V

V soboto, 11. junija, bo ob  9. 
uri na rekreacijskem centru 
Ježica v Ljubljani (nekdanji 
Štern) 2. srečanje brigadirjev 
veteranov. Organizatorje je  opo
gumil lanski shod, ki se ga je 
kljub slabemu vremenu udeležilo 
kar 812 brigadirjev in brigadirk. 
Da bi srečanje letos kar najbolje 
organizirali, prireditelji prosijo, 
naj tisti, ki se ga nameravajo 
udeležiti, to na dopisnici sporo
čijo na naslov: Turistična po
slovna skupnost Ljubljana (za 
srečanje brigadirjev veteranov), 
Ljubljana, Študentovska 3 (naj
kasneje do 4 . junija).

Lahko si predstavljate ra z o č a ra le  
na obrazih m ladih kolesarjev iz naše 
skupine, ko so jim  »hitrejši" prijate
lji pokazali svoje prave medalje.

Razumemo težave organizatorjev, 
kajti nikoli se ne ve, koliko 
kolesarjev se pojavi na startu , vendar 
vemo iz izkušenj, ki smo si jih 
pridobili na številnih m aratonih po 
Sloveniji, da zagotovi prireditelj 
medalje naknadno. In  to od novo
meških organizatorjev tud i pričaku
jemo!

Ob vsem tem  pa še nasvet 
novomeškemu prireditelju kolesar
skega m aratona: v bodoče naj 
poskrbi za  spremstvo ozirom a servis
no službo. Pokvarjena kolesa ob 
cesti in poškodovani kolesarji to 
potrjujejo . . .

SILVO FIR  
G otna vas, Novo mesto
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V E SE L A  ŠO L A : O B Č IN 
SK O  T E K M O V A N JE

Občinsko tekm ovanje v znanju 
Vesele šole je  bilo v petek, 13. maja, 
na osnovnr šoli Katje Rupena v 
Novem m estu. Udeležili so se ga 
najuspešnejši učenci iz vseh šol 
novomeške občine.

Tekmovanja so potekala v razre
dih, kjer so tekmovalci pol ure 
izpolnjevali liste. Čez čas je  m ento
rica Majda Vovk razglasila rezultate, 
najboljšim pa je  Marjan Recelj iz 
novomeške Iskre, ki je  bila pokrovi
teljica tekmovanja, podelil diplome 
in knjižne nagrade. Občinski prvaki 
so postali: Boštjan Bartolj iz OŠ 
Katje Rupena (3. r .) , Jasna Stokano- 
vrč iz OŠ Katje Rupena (4. r.), 
Boštjan Longar iz OS Žužemberk 
(5. r.), Vlasta Župane iz OŠ Katje 
Rupena (6. r.), Maja Papež iz OŠ 
Žužem berk (7. r.) rn Vesna Jordan 
iz OŠ Katje Rupena (8 . r.). Ti 
učenci bodo našo občino predstav
ljali na republiškem tekm ovanju v 
Ljubljani, ki bo 5. junija v Cankarje
vem domu.

VLASTA ŽUPANC 
OŠ Katje Rupena 

Novo mesto

P O Č A S T IL I P A D L E
Predstavniki krajevne skupnosti 

»Ivan Om erza" Livold pri Kočevju 
in predstavniki krajevnih družbeno
političnih organizacij so 22. maja 
položili venec pri spomeniku v Jele
novem žlebu in se poklonili spomi
nu borcev padlih, pred 40 leti v 
legendarni bitki, v kateri je izgubil 
življenje tud i narodni heroj Ivaji 
O m erza-Johan. To spominsko žal
no svečanost so imeli v načrtu  že za 
ribniški občinski praznik, pa jim  jo 
je  preprečilo m očno sneženje.

IRENA GORNIK

U S T A N O V L JE N  
A T L E T S K I K LU B  

N O V O  M E ST O
Prejšnji petek  je  bil na grmski 

osnovni šoli ustanovni občni 
zbor Atletskega kluba Novo 
mesto, doslej atletske sekcije 
novomeškega športnega društva, 
ki predvsem, ko t so poudarili, 
zaradi nedelavnega upravnega 
odbora ni opravičilo zaupanja 
novomeških športnikov in  šport
ne javnosti. Na tem  ustanovnem 
občnem  zboru je  dosedanji pred
sednik upravnega odbora atlet
ske sekcije Miroslav Vute poro
čal o delu atletske organizacije v 
preteklem  letu, beseda je  med 
drugim tekla tud i o lepih uspe
hih novomeških atletov, ki pa 
trenirajo v slabih razm erah. Ne 
samo, da so stadion in atletske 
naprave na njem slabe in neu
strezne, marveč so tudi slabo 
vzdrževane. Zato se a tle ti in 
nogometaši zavzemajo, da bi 
imeli stalnega vzdrževalca stadio
na. Pred časom  so Novomeščani 
nepremišljeno zapravili možnost, 
da bi s p o m o to  JLA obnovili 
stadion. Na zboru so med 
drugim izvolili tudi nov upravni 
odbor atletskega kluba, katerega 
predsednik je  Dušan Ja ra

Preveč priznanj?
Kako smo sploh zašli v 
tako težak gospodarski 
položaj, ko imamo okoli 
sebe toliko pridnih in 

zaslužnih ljudi?

Vsako leto podeljujemo ob 
različnih priložnostih našim lju
dem priznanja in odlikovanja. 
Teh odlikovanj in priznanj je že 
toliko, da jih  gotovo nihče ne 
zna vseh našteti.

Prepričan sem, da je  s temi 
priznanji nekaj narobe. Vprašljiv 
je  že sam način  razpisa, število 
in vrsta priznanj ne bi smela biti 
vnaprej določena, raj ne more
mo že vnaprej vedeti, koliko 
ljudi jih  bo res zaslužilo. V 
poplavi priznanj -vsako, tudi 
najvišje družbeno priznanje izgu
blja svojo pravo vrednost. Oko
stenelost načina podeljevanja se 
kaže tudi v tem , da jih  vsako 
leto podeljujemo že ob  vnaprej 
določenem  času in kraju, ne pa 
ob izjemnih priložnostih, takrat, 
ko nekda priznanje v resnici 
zasluži

Poznam nekaj ljudi, ki so 
prejeli že skoraj vsa priznanja, ki 
jih  je  v občini m ožno dobiti. 
Večina teh  pa je  na solidnih 
položajih, ki z zmernim in 
opreznim  delom  skrbijo pred
vsem zase, za svoj obstoj. Bolj z 
veseljem bi ploskal na primer 
nagrajencu-km etu , za katerega 
vem, da dela od  ranega ju tra  do 
trdne tem e, ki zna brez nerganja 
in z malenkostnimi sredstvi 
preživaljati svojo številno druži
no- in ki s svojimi delovnimi 
rezultati resnično in neposredno 
prispeva za boljši jutri.

Ko pri razdeljevanju priznanj 
in odlikovanj poslušam obrazlo
žitve, ki so polne hvalospevov, 
ne morem razum eti, kako smo 
sploh lahko zašli v tako slab 
gospodarski položaj, ko pa ima
mo okoli sebe tako pridne in 
požrtvovalne in sposobne ljudi!

Predlagam, da v bodoče opu
stimo preživel in obrabljen način 
podeljevanja priznanj, ki je  de
lovnim ljudem  dokaj tuj, in da 
opravljamo to delo oz. dolžnost 
bolj ustvarjalno, iskreno in re
sno.

IVE STANIČ 
KOČEVJE

L A N I 
SO  O B N O V IL I Š T IR I 

SPO M E N IK E  N O B
Komisija za varstvo spom erjkov 

NOB, k i deluje pri trebanjskem  iz
vršnem svetu, je  imela lani š .s t sej. 
Člani komisije so opravili tudi pet 

. ogledov spominskih obeležij. Lani je 
bilo v občini tako ali drugače še 
dodatno opremljenih četvero spo
menikov, sklenjen pa je bil tudi 
družbeni dogovor s tega področja. 
Iz proračuna je bilo po rab jen ih  za 
te namene 150 tisoč dinarjev, z  
denarjem in materialom pa so sode
lovale tudi organizacije združenega

St. g l  (1763) 28. maja 1983

POŠTARSKA ŠTAFETA — Letos je že tretjič krenila iz Jajca 
štafeta ptt delavcev. V  Novem mestu so jo  sprejeli 19. maja. Ob tej 
priložnosti so pripravili krajši kulturni program, nato pa so štafetno 
palico predali kolegom iz trboveljskega podjetja za ptt promet. 
(Foto: Milan Gorenc)

DOLENJSKI LIST



(TELEVIZIJSKI SPORED1
2 7 . V.

petek

8.55 TV V ŠOLI: Koledar, Angle
ščina, Odm or, Veselim se šole, 
Marin Držič, Poročila
10.35 TV  V ŠOLI: Napisi v cirilici, 
Risanka, Po dolini Velike Morave, 
Hoja, Risanka, Lesene zgradbe1, 
Vedeži, /levedneži
17.25 POROČILA
17.30 FESTIVAL PLESNIH ORKE
STROV RTV RADENCI 83: PLES
NI ORKESTER RTV PRIŠTINA
18.00 TARZAN, ameriška risanka
18.25 OBZORNIIČ
18.40 PO VLOŽENEM DELU:

VREDNOTENJE DELA, izobraže
valna oddaja
19.10 RISANKA
19.26 ZRNO DO ZRNA
19.30 DNEVNIK
19.55 VREME
20.00 ROCKFORDOVI DOSJEJI, 
oddaja iz ameriške nadaljevanke
20.55 ZRCALO TEDNA, pregled 
političnih in drugih dogodkov
21.15 NOČNI KINO: MERRILLO- 
VI BOJEVNIKI, ameriški film

FDm, ki ga je  1962 posnel Samuel 
Fuller, bo prikazal, kako je  med 
zadnjo vojno četa  ameriških prosto
voljcev v Burmi pomagala Angležem 
v bojih p roti Japoncem . Režiser se 
je  ogibal znanim  prizorom  iz vojnih 
filmov, ne slika neustrašnosti, od
ločnosti vojakov boriti se do konca, 
četud i za ceno življenja, pač  pa

vojake kaže ko t utrujene, bolne, 
demoralizirane posameznike, ki gre
do v boj le še zaradi zapovedi 
poveljnika. Igrajo Je ff  Chandler, Ty 
Hardin, Will Hutchins, Charles 
Briggs in d rug i
22.50 POROČILA

17.10 Test — 17.25 Dnevnik —
17.45 Otroci ustvarjajo -  18.15 
Koruza, rastlina prihodnosti -
18.45 Starogradske pesmi -  19.30 
Dnevnik -  20.00 Pierrot prijatelju 
(baletna oddaja) — 20.30 Jugoslavija 
: Španija (prenos košarkarske tekme 
z evropskega prvenstva) -  22.00 
Poročila — 22.10 N očni kino: 
Človek slon (angleški film)

2 8 . V .

sobota

8.00 POROČILA
8.05 B. Jurca: ČUDOVITA STEN
SKA URA
8.20 CICIBAN, DOBER DAN:
Ča r o v n i k
8.40 TARZAN, ameriška risanka
9.05 UČITELJ, oddaja iz nadalje
vanke za otroke
9.35 ZVOKI GODAL: KVARTETI 
PO SCHUBERTU
10.20 Ž IV A U  V GIBANJU, p o ju d - 
noznanstvena oddaja
10.45 TR ETJE OBDOBJE: TUDI 
STAROST JE  LAHKO LEPA
11.15 DOLGO ISKANJE: NI
BOGA, RAZEN ALAHA, dokum en
tarna oddaja
12.05 LJUDJE IN ZEMLJA
13.05 in 16.35 POROČILA

16.40 SLOBODA: CRVENA ZVEZ
DA, prenos nogom etne tekm e (med 
odm orom  AEROBNA GIMANSTI- 
KA)
18.30 GALAKTIKA, oddaja iz 
ameriške nadaljevanke
19.15 RISANKA
19.26 ZRNO DO ZRNA
19.30 DNEVNIK
19.55 VREME
20.00 ŠKIRNJA OREHOVA

Pod gornjim  naslovom bo na 
sporedu prenos prireditve iz ljub
ljanskega Cankarjevega dom a, kjer 
bodo plesalci in  godci iz Rezije, 
harm onikar, pevski zbori in folklori
sti iz drugih krajev predstavili 
kulturno ustvarjalnost zamejskih 
Slovencev.
21.15 LJUBEZENSKA ZGODBA, 
ameriški film

Scenarij za film, k i je  navdušil 
gledalce Srom  po svetu, je  Eric 
Segal razširil tu d i v rom an in z njim  
požel nič manjši uspeh. Oboje, film  
in rom an, dobro poznam o tud i na

Slovenskem, zato naj zapišemo le, 
da je zgodbo o nesrečni ljubezni 
dveh študentov zrežiral A rtur Miller, 
glavne vloge pa igrajo Ali McGravv, 
Ryan 0 ’Neal in Ray Milland.
23.05 VE CER Z MATEJO KOLEŽ
NIK IN NJENIMI PRIJATELJI, 
glasbena oddaja
23.55 POROČILA

14.00 Majska pesem -  15.00 
Evropsko prvenstvo v gimnastiki 
(prenos tekm ovanja m oških v m no
goboju) -  18.00 Rubežniki -  18.45 
Jugoslavija : Švedska (prenos košar
karske tekm e z evropskega prven
stva) -  19.30 Dnevnik -  20.00 
Zabava vas G ertruda Munitič -
20.30 Poezija: Mak Dizdar — 21.05 
Poročila — 21.10 Feljton  — 21.55 
Športna sobota — 22.15 Ivan Pavlov 
(sovjetska dokum entarna oddaja)

2 9 . V .

nedelja

9.50 POROČILA
9.55 ŽIVŽAV, otroška oddaja
10.40 J. Dieti: BOLNIŠNICA NA 
KONCU MESTA, zadnja oddaja iz 
češkoslovaške nadaljevanke
11.40 625 , oddaja za stik  z gledalci
12.00 KMETIJSKA ODDAJA
14.00 PRISLUHNIMO TIŠINI, 
koprska oddaja za slušno prizadete 
gledalce
14.30 JUGOSLAVIJA : GRČIJA , 
prenos košarkarske tekm e z evrop
skega prvenstva (med odm orom  
POROČILA)
16.00 C im  v e C j a  j e  d r u ž b a ,
TEM BOLJ JE VESELO, ameriški 
film

Med zadnjo vojno so si filmarji v 
Hollywoodu prizadevali posneti čim  
več filmov, ki bi v težkih časih 
zabavali ljudi. Zanimivo je  to , da so

kljub številčnosti iz tistega časa 
filmi tud i dobri. To velja tud i za 
film, ki ga bom o gledali to  nedeljsko 
popoldne, komedija o  dogajanju v 
Washingtonu m ed drugo svetovno 
vojno je  vredna ogleda. Posnel jo je 
George Stevens, igrajo pa Jean 
A rthur, Joe l McCrea, Charles 
Coburn in drugi.
17.40 ŠPORTNA POROČILA
17.55 MODROSTNI ZOB: DOMI
ŠLJIJA

T. i. kon tak tna oddaja za mlade 
bo skušala prikazati, kakšna je 
domišljija v igri, pesmi, sliki, plesu, 
govor bo o tem , kdaj je  domišljija 
prijetno sanjarjenje, kdaj nesmiselna 
blodnja ipd.
18.55 NE PREZRITE, oddaja o 
kulturi
19.10 RISANKA
19.24 ZRNO DO ZRNA
19.30 DNEVNIK
19.55 VREME
20.00 DALJNO NEBO

Na sporedu bo drugi del sarajev
ske nadaljevanke ki bo povedala 
veliko zanimivega o šolanju in

izpopolnjevanju vojaškega pilota. 
Delo je  po scenariju V. Bunjca 
posnel Stjepan . Cikeš, igrajo pa 
Nenad Nenadovič, Žarko Radič, 
Miodrag Radovanovič, Dušica Zega- 
rac, Pavle Vujisič in drugi.
21.00 PREBUJANJE ISTRE: HI- 
STRIA, zagrebška dokum entarna 
oddaja
21.30 DINAMO (Zagreb): HAJ
DUK, reportaža o nogom etni tekm i
22.00 ŠPORTNI PREGLED
22.30 POROČILA

15.00 Prenos z evropskega prvenstva 
v gimnastiki -  18.00 Narodna 
glasba — 18.25 Povsem osebno 
(dokum entarna oddaja) — 19.10 Na 
štirih kolesih (oddaja o prom etu in 
turizm u) — 19.30 Dnevnik — 20.00 
Jazz^n a  ekranu — 20.45 Včeraj, 
danes, ju tri — 21.05 Vzhodno od 
raja (oddaja iz ameriške nadaljevan
ke)

3 0  V.

ponedeljek

10.35 TV V ŠOLI: Krleža, Risanka, 
Zgodovina, Mali program, Risanka, 
Izumiranje, Zadnje m inule
16.15 POROČILA
16.20 UČITELJ, oddaja iz beograj
ske nadaljevanke za o troke
18.25 OBZORNIK
17.45 RISANKA
18.00 JUGOSLAVIJA : ITALIJA,

16.50 TURIZEM -  MOŽNOST IN 
PRILOŽNOST, izobraževalna odda
ja

prenos košarkarske tekm e z evrop
skega prvenstva
19.30 DNEVNIK
19.55 VREME

20.00 B. Ivanda: KRLEŽEV POR
T R ET  TITA

Oddaja, ki so jo posneli zagrebški 
televizijci, bo izrisala Titov portret, 
in to  z besedili Miroslava Krleže. V 
različnih obdobjih spisana besedila 
bodo govorila o T itu  od njegove 
vrnitve iz Sovjetske zveze po prvi 
svetovni vojni pa vse do konca 
življenja. Pripoved o T itu bo hkrati 
pripoved o času, o naši usodi, o 
Krželi samem. Besedila bodo pripo-

sta poskrbela Rade Šerbedžija in 
Branko Ivanda.
21.05 MEDNARODNA OBZORJA 

Današnja oddaja bo prikazala 
Švico, deželo ur, sira, bank in 
uspešnega turizm a, deželo, s katero 
nas povezujejo številni gospodarski

vedovali igralci v okolju, ki je  na 
m oč podobno tistem u, v kakršnem 
je  pisatelj živel zadnja leta, za to 
okolje so značilni delovna miza, 
Hfejige, odprt pogled v zeleno 
naravo. Nastopili bodo Tanja Kne- 
zič-D raganič, Mustafa Nadarevič, 
Miodrag Krivokapič, Zvonko Toija- 
nec, Dragan Milivojevič, Zlatko 
Vitez, Žarko Potočnjak, Boris Bu- 
zančič, Zvonimir Zoričič in Sven 
Lasta, za izbor besedil in scenarij pa

stiki, znatno število naših zdomcev. 
Govor bo tud i o odprtih  in celo 
spornih vprašanjih, ki tarejo Švico t  
npr. o dokaj skrivnostnem bančnem, 
poslovanju, začetnih pojavih gospo
darske krize ali družbenih nasprotij, 
ki pa se kažejo drugače kot kje 
drugje po svetu.
22.00 V ZNAMENJU

16.40 Dnevnik -  17.00 Eričijada 
(lutkovna oddaja) -  17.15 Miti in 
legende -  17.30 Prom etna vzgoja -
18.00 Rezerviran čas -  19.00 
Glasba za mlade -  19.30 Dnevnik -
20.00 Znanost -  20.45 Z agrebška 
panorama — 21.00 Hit meseca 
(zabavnoglasbena oddaja) — 21.50 
Televizijska nadaljevanka

3 1 . V .

torek

10.35 TV  V ŠO U : Kemija, Risanka, 
Velikani svetovne književnosti, Go
vori Dušan Petričič, Risanka, Glas
beni pouk, Smederevo
17.35 POROČILA
17.40 SEDEM STOPNIC DO GLAS
BE: KLEPETAVA ŽELVA 

Na sporedu bo prva od sedmih 
zgodbic, ki so jih  televizijci namenili 
m ladim gledalcem za torkove popol
dneve. Pripoved o klepetavi želvi je 
spisala Polonca Kovač, z glasbo pa 
jo  je opremil K runo Cipci.
17.55 NAŠI ZBORI IZ  ARHIVA 
TV LJUBLJANA: MEŠANI PEV
SKI ZBOR ŠTEFAN KOVAČ IZ 
MURSKE SOBOTE

Oddajo, ki bo prikazala nastop 
pevcev iz Murske Sobote, so posneli

pred desetimi leti. Tedaj je  zbor 
vodil Aleksander Vlaj, ob petju pa 
bomo poslušali še pripoved Evgena 
Cuga o prekm urskih krajih in 
ljudeh.
18.25 GORENJSKI OBZORNIK
18.40 V EU K I OTOK, avstralski 
film
18.50 KNJIGA, kulturna oddaja
19.05 RISANKA
19.26 ZRNO DO ZRNA
19.30 DNEVNIK
19.55 VREME

20.00 J. Steinbeck: VZHODNO OD 
RAJA, zadnja oddaja iz ameriške 
nadaljevanke
20.50 AKTUALNA ODDAJA Pravi
jo , da pravilna in poštena po t do 
višjih osebnih dohodkov vodi edino
le prek nagrajevanja boljšega dela. V 
zdajšnjih gospodarskih razmerah pa 
prihajajo do izraza vse pomanjkljivo
sti v sistemu delitve po delu, to ima 
za posledico slabo storilnost in 
nizke osebne dohodke. Vlada urav
nilovka, ki povzroča vse več nezado

voljstva. Oddaja bo skušala obdelati 
vprašanje o  vzrokih, zakaj v prak*  
ne zaživi nagrajevanje proizvodnega 
in ustvarjalnega dela, pa to , kaj 
storiti, da bi bili ljudje zainteresirani 
za boljše delo in  sm otrno gospodar
jenje.
21.50 MINIATURE: BLAŽ DEM
ŠAR A U  KAKO NASTANE VK> 
U N A
'22.05 V ZNAMENJU

17.25 Dnevnik — 17.45 Kaj otroci 
vedo o rojstnem  kraju — 18.15 
O dprta knjiga -  18.45 R ock kon
cert -  19.30 Dnevnik -  20.00 Folk 
parada -  20.45 Spomini: Sutjeska 
(1. del dokum entarne oddaje) -
21.50 Zagrebška panoram a —22.05 
Cas knjige: Majski večeri poezije

1. V I.

sreda

1
10.35 TV V ŠOLI: Človek in 
okolje, Risanka, Kocka, kockica, 
Prve zvezde in kuščarji, Risanka, 
Telesna vzgoja, Vedeži, nevedneži
17.35 POROČILA
17.40 CICIBAN, DOBER DAN: 
CICIBAN PLAVA

Prva od dveh oddaj, ki bosta 
prikazali, kako je  malčke mogoče 
naučiti plavati, bo namenjena priho
du cicibanov v plavalni klub in 
osnovnim opravilom, ki so potreb
na, da je  učenje plavanja varno in 
uspešno.
17.55 NAŠI PREDSTAVNIKI NA 
FESTIVALU MLADINSKIH PEV

SKIH ZBOROV V CELJU
18.25 POMURSKI OBZORNIK

18.40 MOZAIK KRATKEGA FIL
MA: RITEM ŽIVLJENJA in ZMA
GA

Oba filma -  prvega je  posnel 
Dragoslav Mitrovič, drugega pa 
Milan Ljubič — bosta načela proble
matiko invalidov oz. njihovega 
vključevanja v življenje. Mitrovičevo 
delo bo prikazalo invalide v družin
skem krogu in na delovnih mestih, 
Ljubičevo pa pri njihovem športnem 
udejstvovanju.
19.05 RISANKA
19.26 ZRNO DO ZRNA
19.30 DNEVNIK
19.55 VREME

20.00 35 MM -  FILMSKA DELAV
NICA
22.00 V ZNAMENJU

Opomba: Ako se bo jugoslo
vanska košarkarska reprezen
tanca uvrstila v zaključni del 
evropskega prvenstva, televizijo 
načrtujejo takle spored po 20. 
uri:
20.00 SMISEL ODKRIVANJA, 
ameriški kratek film
20.30 KOŠARKARSKA TEKMA
22.00 V ZNAMENJU

I

16.05 Dnevnik -  16.25 Arabela 
(oddaja iz češkoslovaške nadaljevan
ke) -  16.55 Jugoslavija: Romunija 
(prenos nogom etne tekm e, med 
odm orom  aerobna gimnastika) —
18.45 Zabavnoglasbena oddaja -
19.30 Dnevnik -  '20.00 Obarvana 
svetloba

2 . V I.

četrtek

10.35 TV V ŠOLI: Kemija, Risanka, 
OZN, Poročila, Risanka, Poklic 
čarovnika, Smederovo
17.50 POROČILA
17.55 ŽIVALI V GIBANJU, angle
ška poljudnoznanstvena oddaja
18.25 LJUBLJANSKI OBZORNIK
18.40 NA SEDMI STEZI

Večji del današnje oddaje bo 
posvečen problem atiki telesne kul
tu re  na srednjih, višjih in visokih 
šolah, saj je že dlje časa oč itno , da 
je  tovrstna dejavnost na om enjenih 
šolah pogosto zapostavljena. Sledil 
bo pogovor z nekdaj izvrstnim 
a tletom  Rokom  Kopitarjem ; ta je 
več let celil poškodbo in se bo

skušal znova uveljaviti v tej sezoni. 
Tudi letos bo tekm ovanje najboljših 
športnikov ljubljanskega armadnega 
obm očja, pred nastopom  v Sloven
ski Bistrici si bomo lahko ogledali 
portret najboljšega športnika z lan
skega tekmovanja. Namizni tenis si 
je  skušal v Sloveniji opom oči s 
kitajskim trenerjem  Hsi En Tingom, 
ki po poldrugem  letu odhaja domov, 
povedal pa bo, kako je  doživljal 
delovne in  življenjske navade naših 
ljudi.
19.10 RISANKA
19.26 ZRNO DO ZRNA
19.30 DNEVNIK
19.55 VREME
20.00 TEDNIK
21.05 FRANCOSKI ŠANSON S 
CATHERINE SAUVAGE
21.30 DOLGO ISKANJE: ZULUJ
SKI SION, angleška dokum entarna 
oddaja
22.20 V ZNAMENJU

Opomba: v primeru, da bodo 
jugoslovanski košarkarji sodelo
vali v zaključnem delu evrop
skega prvenstva, bo spored 
takle:
20.00 TEDNIK
20.30 KOŠARKARSKA TEKMA
22.00 DOLGO ISKANJE
22.50 POROČILA

17.25 Dnevnik -  17.45 Modro kol 
pisano -  18.15 Kraška polja -
18.45 Zabavnoglasbena oddaja -
19.30 Dnevnik -  20.00 S. Vojko- 
vič: Atomsko zaklonišče (kratki 
igrani film) -  20.50 Z. Ogresta: 
Izhod v sili (kratki igrani film) -
21.55 Zagrebška panoram a -  22.10 
Povodi in sledi

RADIO LJUBLJANA
P E T E K , 2 7 . V.

4 .3 0 -8 .0 0  Jutranji program. 8.05 
Radijska šola za nižjo stopnjo. 8.35 
Glasbena pravljica (S. Prokofjev: 
Peter in  volk). 9.05 Glasbena 
m atineja. 11.35 S pesmijo po 
Jugoslaviji. 12.10 Iz glasbene tradi
cije jugoslovanskih narodov in na
ro d n o sti 12.30 Kmetijski nasveti.
12.40 Pihalne godbe. 13.50 Človek 
in zdravje. 14.05 Rapsodija za 
orkester A. Caselle. 15.15 Naši 
poslušalci čestitajo in pozdravljajo.
18.00 Pojemo in godem o. 18.15 
Gremo v kino. 19.45 Vsa dežela bo 
z nami zapela. 20.00 Uganite, pa 
vam zaigramo! 21.05 Oddaja o 
morju in  pom orščakih. 22.30 Iz 
glasbene skrinje. 23.05 Literarni 
nokturno. 0 .0 5 —4.30 N očni pro
gram.

S O B O T A , 2 8 . V .
4 .3 0 -8 .0 0  Jutranji program. 8.05 
Pionirski tednik. 9.05 Matinejski 
koncert. 9.45 Zapojmo pesem.
10.05 Po republikah in pokrajinah..
10.25 Panorama lahke glasbe. 11.05 
Pogovor s poslušalci. 11.35 Srečanje 
republik in  pokrajin. 12.10 Godala v 
ritm u. 12.30 Kmetijski nasveti.
12.40 Naši poslušalci čestitajo in 
pozdravljajo. 14.05 Glasbena pano
rama. 17.00 Zunanjepolitični maga
zin. 18.00 Škatlica z godbo. 18.30 
Mladi mladim. 19.35 Mladi mostovi.
20.00 Sobotni zabavni večer. 21.00 
Za Slovence po svetu. 23.05 Literar
ni nok turno . 23.15 Od to d  do 
polnoči. 0 .0 5 -4 .3 0  N očni program.

N E D E L JA , 2 9 . V.
5 .0 0 -8 .0 0  Jutranji program. 8.07

Veseli tobogan. 9.05 Še pom nite, 
tovariši! 10.05 Nedeljska matineja.
11.00 Naši poslušalci čestitajo in 
pozdravljajo. 13.20 Za naše km eto
valce. 14.05 Pihalne godbe. 14.20 
Humoreska tega tedna (J. Kajzer: 
Izlet in pol). 14.45 Z malimi 
ansambli. 15.10 Pri nas doma. 15.30 
Nedeljska m atineja. • 15.55 Pojo 
am aterski zbori. 16.20 Popoldanski 
sim fonični koncert. 17.05 Priljublje
ne operne melodije. 19.45 Glasbene 
razglednice. 20.00 V nedeljo zvečer.
22.20 Glasbena tribuna mladih.
23.05 Literarni nokturno. 23.15 
Disko, disko. 0 .0 5 -4 .3 0  N očni 
program.

P O N E D E L JE K , 3 0 . V.
4 .3 0 -8 .0 0  Jutranji program. 8,05 
A ktualni problemi marksizma. 8.25 
Ringaraja. 9.05 Z glasbo v dober

dan. 11.35 S pesmijo po Jugoslaviji.
12.10 Veliki revijski orkestri. 12.30 
Kmetijski nasveti. 12.40 Pihalne 
godbe na koncertnem  odru. 14.05 
Zborovska pesem naših narodov.
15.15 Naši poslušalci čestitajo in 
pozdravljajo. 18.00 Na ljudsko 
tem o. 18.25 Zvočni signali. 19.45 
Minute z ansamblom  Vita Muženi
ča. 20.00 Prisluhnite, izberite!
21.05 Glasba velikanov. 22.30 No
vosti iz našega glasbenega arhiva.
23.05 Literarni nokturno. 23.15 Ob 
dom ačem  ognjišču. 0 .0 5 -4 .3 0  Noč
ni program.

T O R E K , 3 1 . V.
4 .3 0 -8 .0 0  Jutranji program. 8.05 
Radijska šola za srednjo stopnjo.
8.35 Iz glasbenih šoL 9.05 Z glasbo 
v dober dan. 11.35 Naše pesmi in 
plesi. 12.10 ' Danes smo izbrali.
12.30 Kmetijski nasveti. 12.40 Po 
dom ače. 14.05 V korak z m ladimi.
14.35 Čez tri gore, čez tri dole . . .
15.40 Naš gost. 18.00 Sotočja.

19.45 Minute z ansamblom Zeleni 
v a l 20.00 Slovenska zemlja v pesmi 
in besedi. 20.35 Mladi glasbeniki na 
revijah in tekmovanjih. 21.05 Od ~  
premiere do premiere. 22.30 M ik ro - '' 
fon za slovenske pevce zabavne 
glasbe. 23.05 Literarni nokturno.
2 3 .1 5  M ozaik  lahke glasbe. 
0 .0 5 -4 .3 0  N očni program.

S R E D A , 1. V I.
4.30 -8 .0 0  Jutranji program. 8.05 
Pisan svet pravljic in zgodb. 8.30 
Izbor v sredo. 9.05 Z glasbo v dober 
dan. 11.35 S pesmijo po Jugoslaviji
12.10 Veliki zabavni o rk estri 12.30 
Kmetijski nasveti. 12.40 Ob izvirih 
ljudske glasbene kulture. 14.05 
R a z m iš l ja m o , u g o ta v l ja m o .. .
15.15 Naši poslušalci čestitajo in 
pozdravljajo. 18.00 Zborovska glas
ba v prostoru in času. 18.15 S 
knjižnega trga. 18.40 S plesnim 
orkestrom  RTV  Ljubljana. 19.45 
M inute z ansamblom Franca Miheli
ča. 20.00 Koncert za besedo. 20.25

Majhen rec ita l 21.05 Od arije do, 
arije. 22.30 Zimzelene melodije.
23.05 Literarni nokturno. 23.15 Za 
ljubitelje jazza. 0 .0 5 -4 .3 0  Nočni 
program.

Č E T R T E K , 2 . V I.
4 .3 0 -8 .0 0  Jutranji program. 8.05 
Radijska šola za višjo stopnjo. 8.35 
Mladina poje. 9.05 Z glasbo v dober 
dan. 11.35 Naše pesmi in p lesi 
121 01 Znane melodije. 12.30 Kme
tijski nasveti. 12.40 Od vasi do vasi.
14.05 Mehurčki. 14.20 Koncert za 
mlade poslušalce. 14.45 Jezikovni 
pogovori. 18.00 Z ansamblom Mihe 
Dovžana. 18.15 Lokalne radijske 
postaje se vključujejo. 19.45 Minute 
z ansamblom Slavka Žnidaršiča-
20.00 Č etrtkov večer dom ačih 
pesmi in napevov. 21.05 Literarni 
večer. 21.45 Lepe melodije. 22.30 
Večerna podoknica. 23.05 Literarni 
nokturno. 23.15 Paleta popevk 
jugoslovanskih avtorjev. 0 .0 5 -4 .3 0  
N očni program.
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NE SAMO PAŠA ZA OCl — Dolenjski knjižni sejem nikakor 
111 samo suhoparna informativno-propagandna prireditev, 
ampak kulturna manifestacija*, kjer so po znižani ceni na 
Vk-l.  številne knjige ža vse vrste bralcev, poleg tega pa lahko 
obiskovalci vsako leto prisluhnejo tudi pesnikom in pisa
njem, torej ljudem, ki te knjige pišejo.

:,r . ; ‘o

Tokrat »tanjši” sejem
6. dolenjski knjižni sejem bo odprt od 30 . maja do  
7- junija — Svoje panoje bosta imela tudi Svet knjige 
in novomeška Studijska knjižnica — Otvoritev bo z 
nastopom pesnikov iz „Pesniškega almanaha 

mladih" — Gost sejma tudi Severin Sali

Okoli 650 knjižnih del, ki 
jih slovenske založbe iz

dale od lanskega maja, bo na 
razstavi 6 . dolenjskega knjiž
nega sejma, odprtega ves pri
hodnji teden v avli upravne 
stavbe tovarne zdravil Krka 
v Kot vse dosedanje
prirejajo tudi letošnji sejem 
kulturno društvo in mladina 
Krke, novomeška knjigama 
Mladinske knjige in Studij
ska knjižnica Mirana Jarca.

Po številu razstavljenih novi- 
■ 13 sejom najsiromašnejS,

saj bo na njem 50 del manj kot 
aa lanskem, k ije  veljal za »stabi- 

cijskega". Skrčeno število 
“Jig jc  posledica m očno poslab

šanih razmer pri izdajanju lite- 
, družboslovnih, strokov- 

n in drugih besedil slovenskih 
av orjev. Dejstvo je, da slovenski 

ni še nikoli predla tako 
trda kot zdaj. Spomnimo sc, da 
so se pred tremi leti na dolcnj- 
skem sejmu razstavili 1.000 
knjig, kar je bilo do zdaj največ.

Spričo zožene razstave tako 
imenovanih sejemskih knjig bo v 
Krkini avli nekaj več prostora za 
spremljajoče prireditve. Organi
zatorji so sc odločili, da bodo 
tokrat širše predstavili Svet knji
ge oziroma dejavnost njegovih 
klubov, kakršen deluje tudi v 
okviru novomeške knjigarne 
Mladinske knjige. Razstavljen bo 
itt naprodaj večji izbor dobrih, 
vendar poceni knjig, kar bo prav 
gotovo pritegnilo bralce in kup
ce.

Studijska knjižnica Mirana 
Jarca bo imela svoj kot. Razsta
vila bo vrsto stenskih koledarjev 
z umetniškimi reprodukcijam i in

s tem  poskušala spodbuditi 
novomeške delovne organizacije, 
da bi sc katera odločila za lastno 
izdajo takega koledarja. Na

•  . Slovesna otvoritev 6 . 
dolenjskega knjižnega sejma 
bo v ponedeljek, 30. maja, 
proti večeru v avli Kikine 
upravne stavbe v Ločni. V 
programu bodo sodelovali 
štirje mladi slovenski pesni
ki, predstavljeni v ,JPesni- 
škem almanahu mladih", ki 
sta ga lani skupaj izdali za
ložbi Mladinska knjiga in 
Obzoija. O njihovi ustvarjal
nosti bo govoril Janez Mu
šič, urednik pri Mladinski 
knjigi.

ogled pa bodo tudi druge drago
cenosti, ki jih  hrani ta  novo-' 
meška ustanova (inkunabule, 
stare knjige in drugo). Vsi ti 
eksponati bodo pripomogli, da 
bo sejem še bolj privlačen in v 
danih razm erah kar najboljša 
propaganda za knjigo, besedno 
in likovno um etnost.

•  Poseben gost letošnje
ga dolenjskega knjižnega sej
ma bo pesnik, prevajalec in 
urednik Severin Šali, katere
ga pesniško zbirko „Pesek in 
zelenice", izdano ob koncu 
minulega leta v Trebnjem, 
bo m oč kupiti na sejmu. 
Pesnik Šali bo podelil v se
jemskem prostoru bralne 
značke učencem nekaterih 
novomeških osnovnih šol.

I .Z.

Več kot 600 pevcev na reviji
11. posavska pevska revija bo v soboto ob 18. v Krškem, koncerti pa se bodo ob 20. uri 

začeli v Leskovcu, Kostanjevici in na Senovem

Posavska pevska zveza v Krškem, ki je vodi Janko Avsenak, 
priredi v soboto, 28. maja, 11. posavsko pevsko revijo. Ob 18. uri 
bo na Trgu Matije Gubca pred Delavskim domom Edvarda Kardelja 
v Krškem skupen nastop več kot 600 pevcev v počastitev 
40-letnice nove Jugoslavije. Sodelovali bodo pihalni orkestri iz 
Kapel, Krškega in s Senovega, folklorna skupina iz Boštanja in 
recitatorji.

Revija bo prvikrat potekala so- bodo nastopili v osnovni šoli Milke
časno na treh  prizoriščih, in sicer Kerin v Leskovcu Lovski ok tet Stu-

j m u H t U n f

GLEDALIŠKI VRH PRI NAS -  Zaključne prireditve 26. 
srečanja gledaliških skupin Slovenije in Naše besede 83 bo 
potekal v občinah dolenjske regije. Prve prireditve bodo že 
ob koncu tedna. Letos so se na srečanje uvrstili Brežicani, na 
Našo besedo pa Sevničani in Trebanjci. Prizorov, kot jih 
kaže posnetek, tokrat torej ne bo malo.

„Samobeg” pošel
Po dveh letih  od ustanovitve je  

na nedavnem občnem  zboru krški 
Literarni klub izbral novo vodstvo. 
Klub bo tud i poslej vodil Silvo 
Mavsar, čigar poezijo so bralci lahko 
spoznali v njegovi prvi knjigi »Samo- 
beg“ . Ta je že pošla, zato avtor 
razmišlja o ponatisu. Sicer pa bo v 
tej sezoni Literarni klub nastopil še 
zadnjič ju tri, 27. maja, v Domu 
upokojencev v Krškem. Na tem  lite
rarnem  večeru bo sodeloval tudi 
kantavtor Bojan Razbelj.

Za jesen načrtujejo pri Literar
nem klubu v Krškem celovečerni 
nastop v Krškem, kjer bodo osnova 
literarni teksti članov kluba, multi- 
medialna predstava pa naj bi po
stregla še s plesom, glasbo in šanso
nom. Pomembno je, da bi nastopili 
izključno dom ači izvajalci, tako bi 
na najlepši način predstavili ustvar
jalnost in poustvarjalnost, predvsem 
mlajše generacije. Člani kluba so že 
zbrali gradivo o maju, mesecu mla
dosti, in bodo v kratkem  izdali 
snopič poezije in proze o pomladi in 
o Titu.

RAZSTAVA O 
LJUBITELJSKI 

KULTURI PRI NAS
Odbor za zgodovino naprednih 

kulturnih gibanj pri ZKO Slovenije 
je pripravil razstavo o razvoju 
slovenskih delavskih in narodno
obram bnih društev v obdobju od 
leta 1867 do 1982. Razstavo so 
odprli včeraj v Cankarjevem domu v 
Ljubljani in bo n ao g led d o  10. junija.

Praznik petja in domačega kruha
________ V nedeljo bo v Gribljah ob Kolpi tradicionalno srečanje pevskih zborov ^

$Urt‘e*.°̂ ni e srečanje (v nedeljo 29. maja) bo že šesto po vrsti. A 
nekvf 1Zgub,i a P°men- V Gribljah smo kot doma, kot da se že od 

Kdai vračamo v ta kraj, da bi se pevci in kulturni deiavci slišali, 
lovorih, primeijali, pa tudi poveselili za vrh in skorajšnji 
■Buček vsakoletne kulturne sezone v Beli krajini.
Lani je bilo kaj videti. Od 

majstih nastopajočih belo
kranjskih zborov jih  je bilo pet 
novih, nastalih v letu dni.

Vsakikrat, ko prihajamo v 
Griblje, opazujemo spotom a 

ogata polja in zoreča žita. 
^gibam o o žetvi in letini. V 
Gribljah je vsako leto ob pev
skem prazniku tudi praznik 
domačega kruha. Za slavje in

k u l t u r n i  d n e v i
SLOVENCEV IZ 

ITALIJE
Z otvoritvijo razstave ..Likovni 

Jttazi" v Cankarjevem domu se 
“°do  ju tri začeli ..Kulturni dnevi 

to vence v iz Italije." Po otvoritvi 
“kovne razstave, na kateri bodo z 

rastopani ugledni slovenski 
•kovniki iz zamejstva, bo literarni 

večer

pogostitev spečejo dekleta in 
žene pri vsaki hiši hlebec dom a
čega kruha iz dom ače m oke in 
z mlekom zamešanega.

Kako dober je  ta kruh! 
Kako lepo diši in kakšno čudo 
vito skoijo ima. Slastno gre v 
tek.

Ob kozarcu vina bom o pose
deli, poslušali pevce in oživili 
stara prijateljstva.

Pesem je  ko t kruh, brez nje 
ni m oč živeti. JANEZ KURE

iz zamejstva, 
z besedo sodobnih besednih 

“ “jetnikov s Tržaškega in .drugih 
elov Italije, kjer živijo Slovenci. 
“ Jturni dnevi, v okviru katerih sc 
“o zvrstile še druge prireditve, 
do trajali do 8. junija.

I

NOVA RAZSTAVA V NOVEM MESTU -  Do 8 . junija bo v obeh 
dvoranah Dolenjske galerije odprta razstava slikarskih del 
akademskega slikarja Borka Tepine iz Ljubljane. Na otvoritvi 
minuli petek je o slikarjevih likovnih iskanjih govoril kustos 
Dolenjske galerije Luka Matijevič. (Foto: Milan Markelj)

n
Kmalu spet 
»Igraj kolo

Tradicionalno srečanje 
folklornih skupin bo v 

Mokronogu 4 . junija

Enajst folklornih skupin 
iz Slovenije in Hrvaške bo 
nastopilo na prireditvi, Jgraj 
kolo 83“, ki bo v soboto, 4 . 
junija, ob 19. uri na mokro- 
noškem gradu. Na predhod
ni razpis se je sicer prijavilo 
kar osemnajst skupin, ven
dar so se morali nastopu 
sedmih skupin odpovedati 
zaradi pomanjkanja denaija.

Obiskovalci bodo tokrat 
videli folkorne plese iz vseh 
slovenskih pokrajin te r plese 
iz Hrvaške, Vojvodine in 
ožje Srbije. Podobne progra
me so skupine predstavile že 
v prejšnjih letih, saj poteka 
prireditev neprekinjeno že 
devet let. Še vedno upajo, da 
bodo v Mokronogu kdaj vi
deli folklorne skupine iz 
vseh republik in pokrajin, saj 
se še niso odrekli želji, da bi 
ta folklorna manifestacija 
postala vsejugoslovanska.

Razumljivo je , da bodo 
med folkloristi, k i bodo na 
m okronoškem  gradu izvajali 
spored letošnjega nastopa, 
tud i plesalci domačega Kul- 
turno-um etniškega društva 
Emil Adam ič, prireditelja 
folklornega večera „Igraj 
kolo 83“ . V tem  društvu 
delujejo kar tri šolske in ena 
izvenšolska folklorna skupi
na, ki štejejo kar 155 mladih 
plesalcev.

Posebno marljiva je mla
dinska skupina, ki jo  vodi 
Lučka Dreže že enajsto leto. 
Gojijo plese iz vse Slovenije, 
intenzivneje pa gorenjske in 
štajerske plese, ker imajo na
rodne noše samo za ti ob
močji. Skupina vadi vsak 
petek v m okronoški osnovni 
šoli. Želja po nastopih je  
velika, skupina bi rada go
stovala še v drugih krajih, ne 
samo v dom ači občini ko t 
do zdaj.

DANES 
OTVORITEV RAZSTAVE  
IN LITERARNI VEČER

Danes, 26. maja, ob 19.30 bodo 
v Knjižnici v Kočevju odprli razsta
vo »Tisoč let slovenske pisane bese
de", ki bo trajala od 1. junija. 
Združena bo s predstavitvijo in pro
dajo knjig Cankarjeve založbe. Po 
otvoritvi bo literarni večer, na kate
rem bodo sodelovali Tone Pavček, 
Ervin F ritz in Ivan Gams.

denec, Ženski ok tet PD „Stane Vo
grinc Dobova, Lovski zbor Globoko, 
Mešani zbor DU Krško, Moški zbor 
PD ,.Slavček" Velika Dolina, Ženski 
zbor PD Globoko, Mešani zbor PD 
Globoko in Mešani zbor „V iktor 
Parm a" Krško.

V kulturnem  dom u v Kostanjevi
ci se bodo predstavili Kostanjeviški 
ok tet, Moški zbor PD ..Planina" 
Cerklje, M o šk i/b o r  PD »Stane Vo
grinc" Dobova, MPZ PD »Ivan Ko
bal" Krška vas, MPZ DPD Bratov 
Milavcev iz Brežic, MePz „R udi Ro
žanc" iz Zdol, MPZ PD „Oton 
Ž u p an č ič"  iz A rtič  in MePz PD 
»Primož T rubar" iz Loke pri Zida
nem mostu.

V Domu 14. divizije na Senovem 
bodo zapeli po tri pesmi, tako kot 
drugod, MePz DU Senovo, O ktet PD 
»Orlica" (Pišece), Zenski zbor tozda 
»Orlica" (Brežice), MPZ »Kozjanski 
odred" (Sromlje). MePz .Ju tran jk a"  
(Sevnica), O ktet »Boštanjski fantje” , 
MePz »Lisca" (Sevnica) in MPZ 
DKD »Svoboda" iz Brestanice.

Vsi koncerti se bodo pričeli ob 
20. uri.

P .P .

Pevski praznik 
v Dolenji vasi

Nastopili bodo zbori iz 
kočevske in ribniške 

občine

V Dolenji vasi pri Ribnici, 
kjer že več let deluje daleč 
naokrog znani pevski zbor Lon
čar, bo v soboto, 28. maja, 
tradicionalno srečanje pevskih 
zborov iz kočevske in ribniške 
občine. Za pravi praznik zborov
ske pesmi bo poskrbelo deset 
zborov, ki so svojo udeležbo 
potrdili prirediteljem  oziroma 
ribniški ZKO: dva iz kočevske, 
vsi drugi pa iz ribniške občine.

Nastopili bodo: moški pevski 
zbor delavskega kulturnega dru
štva Svoboda iz Kočevja, ženski 
nonet Rog iz Željn pa moški 
zbor od Sv. Gregorja, m oški in 
mladinski zbor iz Sodražice, 
oktet Donit iz Sodražice, pevski 
zbor Lončar iz Dolenje vasi ter 
nonet Vitra, kvartet VRE in 
m ešani pevski zbor iz Ribnice. 
Slednji, ki deluje vsega nekaj 
mesecev, se bo na tej prireditvi 
prvič predstavil javnostL

Ob vinjskih 
otvoritvah

Gostilno odprli, kdaj pa 
bo odprt pesniški muzej?

Končno so vse komisije 
izrekle svoj „da“ in Vinica je 
dočakala otvoritev pomemb
nega objekta. Ne, niso odprli 
muzeja slovenskega mladin
skega pesništva, odprli so 
Školnikovo gostilno.

Muzej na Vinici ima očit
no velike „porodne“ težave, 
ki se vlečejo že iz njegove 
embrionalne dobe Za njego
vo postavitev je določen 
strokovni svet, v katerem so 
strokovnjaki iz vse Slovenije, 
ki se ukvarjajo z mladinskim 
pesništvom.

Otvoritev je bila predvi
dena že za lansko leto. Pred
videna in preložena.

Potem se je pojavil na 
koledarju kulturnih priredi
tev v občini Črnomelj za 
leto 1983 že natančen da
tum otvoritvene slovesnosti: 
16. april 1983 ob 16. uri. 
Toda kdor spremlja realiza
cijo tega kulturnega koledar
ja, ima vse bolj občutek, da 
je program narejen le za to, 
da se kar naprej spreminja. 
Tako tudi z  otvoritvijo v 
aprilu ni bilo nič.

Ko je bil torej mimo tudi 
16. april, se je začelo govori
ti o 11. juniju 1983 (obletni
ca Zupančičeve smrti). 
Toda sedaj je že kot na 
dlani, da bo otvoritev po
novno prestavljena.

Po zdajšnjih napovedih 
naj bi muzej odprli jeseni. 
Zanimivo pri tem pa je, da 
ob tem najnovejšem datumu 
ne navajajo letnice.

A . S.

4?r p
NASTOP NA MLADINSKI REVIJI -  Na reviji mladinskih pevskih 
zborov minuli četrtek v novomeškem Domu JLA je nastopil tudi 
dekliški zbor Doma Majde Šilc iz Šmihela pod vodstvom Matjane 
Dobovšek. V  zboru pojo deketa, ki obiskujejo v Novem mestu 
razne srednje šole. (Foto: Janez Pavlin)

»Križatija” prestala skušnjo
Obiskovalci z zanimanjem prisluhnili sicer okrnje
nemu petkovemu literarno-glasbenemu večeru na prostem

Eden od obiskovalcev Dolenjske galerije je pred leti ugotavljal, 
da bi bilo moč za kulturne prireditve izrabiti tudi zelenico s 
stopniščem, ki jo s treh strani zapirajo galerija, novi oddelek NOB 
in stara stavba Dolenjskega muzeja, imenovana tudi Križatija. 
Preteči je moralo kar precej časa, da je to potrdila sama prireditev. 
To se je zgodilo minuli petek, ko je na tem prostoru, ki naj bi mu 
poslej rekli kratko „Križatija“, potekal literamo-glasbeni večer. Naj 
takoj zapišemo, da je bil večer kljub okrnjenemu programu, 
nekoliko slabši slišnosti in nekaterim organizacijskim hibam pri
jetna poživitev novomeškega kulturnega življenja. Upajmo, da tudi 
ne zadnja te vrste, saj premore že samo Novo mesto nemalo 
izvajalcev na raznih ustvarjalnih in poustvarjalnih področjih.

Od pesnikov so nastopili: Matjaž Kocbek iz Ljubljane ter 
Marjanca Kočevar in Milan Markelj iz Novega mesta. Predstavili so 
del svojega pesniškega dela in v okviru tega poskušali ustreči tudi 
naslovu recitala. Kot smo lahko prebrali na lepakih, naj bi bil 
namreč to večer „mlade“ poezije. Ne nameravamo se ukvarjati s 
tem, kaj naj bi ta naslov natančno pomenil, saj to navsezadnje niti 
ni pomembno. Pač pa kaže poudariti, da so bili poslušalci, večina 
seveda mladi, prikrajšani za nastope Daneta Zajca, Milana Jesiha, 
Milana Kleča in drugih, saj se omenjeni pesniki sploh niso pojavili, 
niti ni nihče vedel, zakaj jih n i V takih razmerah je seveda vse 
pesniško breme padlo na pleča omenjene trojke; še več, nastopila 
je zadrega, saj so imeli nastopajoči premalo gradiva za branje. Zato 
pa so morali večkrat, kot bi sicer, nastopiti glasbeni izvajalci: 
novomeški trio Forte, Boh in Gazvoda ter metliška kantavtorica 
Mateja Koležnik. >

I.Z .

DOLENJSKI U ST



P O T A Točke bodo jemale vozniška
2 e  v juniju nov pravilnik o točkovanju prometnih prekrškov — Tri ali več prekrškov daje 
dovolj točk  za odvzem vozniškega dovoljenja — Med kaznimi tudi ponovno opravljanje

izpita
Čeprav so nekateri že pred letom  in več napovedovali uvedbo 

novega pravilnika o točkovanju prometnih prekrškov in ki bi 
dodobra zaostrili kaznovalno politiko, lahko šele sedaj zapišemo, 
da bo do te pričakovane novosti prišlo najveijetneje že v juniju. 
Prav zategadelj bo verjetno dobrodošlo nekoliko podrobneje 
pogledati v do sedaj pripravljeno delovno gradivo novega pravil
nika.

poročajo
BARAKA GORELA -  15. maja 

zvečer je prišlo do požara na baraki 
Pavleta Tudija na Gavgen hribu pri 
Križevski vasi. Kaže, da je  požar 
zanetila iskra iz štedilnika, ogenj pa 
se je razširi na streho. Na srečo so 
požar takoj opazili in pričeli gasiti, 
tako da so barako rešili, le streho bo 
potrebno na novo pokriti.

RAZGRAJAL V GOSTILNI -  
Črnomaljski miličniki so 17. maja 
zvečer pridržali do iztreznitve Mili
voja J. iz Kanižarice, ker je razgrajal 
v gostilni Samarin blizu Črnomlja. 
Vse ostale podrobnosti bodo romale 
k sodniku za prekrške.

KOKOSI DOMOVALE V PREČ
NI -  V prejšnji številki smo 
poročali o kraji kokoši iz kurnika 
Dragmanovih na Suhorju nad Preč
no. Iz novomeške UNZ so nam 
dodatno sporočili, da je bil tisti 
Suhor odveč, saj Dragmanovi prebi
vajo v Prečni.

GROZIL CELO Z NOŽEM -  
Novomeški miličniki so prijavili 
sodniku za prekrške -  ovadba bo 
rom ala tudi k javnem u tožilcu -  
45-letnega Jožeta P. iz Novega 
mesta. Možakar je namreč v petek 
sredi dneva razgrajal v gostišču na 
Loki, iz žepa potegnil celo nož in 
grozil gostom, za nam eček pa se je 
še upiral m iličnikom.

PE ŠE C  PR I 
P R IČ I M R T E V

Ivan R udm an iz Doblič je 21. 
maja pešačil pro ti Kanižarici. Po 
cesti je hodil sem ter tja, takrat pa 
mu je nasproti pripeljal z avtom 
Jože Pir iz Bereče vasi. Zadel je 
pešca, ki je z glavo udaril v 
vetrobransko steklo. Trk je  bil tako 
hud, da je bil Rudm an pri priči 
m rtev, na vozilu pa je za 10 
tisočakov škode.

Delovna skupina, k ije  pripravlja
la pravilnik, je natančno dotočila 
točkovno vrednost vseh prekrškov. 
Merila so oblikovana glede na težo 
prekrška, njegovo pogostnost in se
veda posledice prom etne nesreče. 
Povedano preprosteje: pogostejši bo 
prekršek, večja bo vrednost to čk  in 
večja tudi končna kazen. V bistvu 
gre za prekrške iz člena 206 in  tiste 
v členih 208 in 209 zakona o

PO DOLENJSKI 
DEŽELI

•  Stane A. iz Pavičičev je  
imel navado m otorno kolo shra
njevati pred skednjem. Njegove 
navade pa niso ostale dolgo 
prikrite. R ezultat: od prejšnjega 
tedna naprej m ora pešačiti.

•  Zaenkrat še n i znano, kje 
ustanavljajo nov ansambel, zago
tovo pa bo to  kmalu odkrito. Če 
ne prej, pa takrat, ko bodo 
miličniki našli ta tu  kovčka z 
e lektrično kitaro in pedali, last 
Andreja Urbanča iz Sevnice.

•  Perjad je vse bolj ogrožena 
od tatov. To so 20. maja ponoči 
občutile tud i kokoške Marije 
Krhin v Mihovici. Kar šest jih  je 
končalo v tujih loncih. Podobno 
smolo je imel Franc Jerič iz 
Hrastulj. Isto noč je  bil ob 
najmanj štiri zelo užitne obroke.

•  Neka Irena iz Zahodne 
Nemčije je  sklenila svoje po č it
nice preživeti v Dolenjskih 
Toplicah. Pa ji  je  prijetno 
dopustovanje zagrenil neznenec, 
ki se je spravil nad njen avto. Če 
ne bi šlo za avto znamke 
Porsche, bi lahko mislili, da je 
pač potreboval rezervnih delov, 
tako pa lahko le ugibamo, kaj bo 
z zadnjim brisalcem in ostalimi 
m alenkostmi. Na fiča jih verjet
no ne bo montiral!?

Največ pozornosti vzgoji
V trebanjski občini je cestno omrežje slabo oprem
ljeno s cestnoprom etno signalizacijo — V večjih 

krajih nimajo niti prehodov za pešce

„Ena izmed naših osnovnih 
nalog je skrb za varnost vseh 
udeležencev v cestnem prom etu. 
V  ta  namen pripravljamo izobra
ževalne programe, kontroliramo 
tehnično urejenost na prom et
nem om režju, v svetu imamo dve 
komisiji in v šolah m entorje," 
pravi Ivan Zajc, tajnik trebanj
skega sveta za preventivo in 
vzgojo v prom etu.

„Komisija za cestnoprom etno 
problem atiko, ki deluje pri sve
tu , je že večkrat opravila oglede 
in pri tem  odkrila, da je stanje 
vse prej kot dobro. V n iti enem 
večjem kraju v občini nimamo 
talne prom etne signalizacije, to 
je prehodov za pešce, nekateri 
prom etni znaki so neprimerni. Z 
anketo, ki smo jo opravili lani v 
krajevnih skupnostih, Smo odkri
li, da le-te nimajo denarja za 
postavljanje signalizacije na lo
kalnih cestah. Vendar so za to 
krivi največkrat sami, saj v 
programe, ki so jih predložili 
kom unalnikupnosti, niso zapisa
li, kakšne so njihove potrebe. 
Kako m ajhna je  zainteresiranost 
v delovnih organizacijah in kra
jevnih skupnostih za ta vpraša
nja, kaže tudi podatek, da imajo 
v prom etu samo v treh  krajevnih 
skupnostih in eni delovni organi
zaciji komisije za varnost."

Zal, tudi upravičene pripom
be nad slabo signalizacijo na 
cestah, ki jih sporočajo upravi
teljem in vzdrževalcem cest, 
nalete največkrat na gluha ušesa. 
Obstaja celo zgrešeno mišljenje, 
da je za to signalizacijo odgovo
ren sekretariat za notranje zade
ve na občini. Vendar ta za te 
potrebe nima denarja. Lani, ko 
so v Trebnjem  odpirali novo

osnovno šolo, je m oral svet celo 
izsiliti, da je  bila napravljena vsaj 
osnovna signalizacija.

„Vse to  je seveda velika ovira 
pri delovanju sveta. A zaradi 
tega še nismo vrgli puške v 
koruzo. Največ dela posvečamo 
vzgoji in izobraževanju mladine 
v šolah in vrtcih. Pripravljamo 
tečaj za pionirje prom etnike, 
jeseni pa bomo skupaj s sekreta
riatom  za ljudsko obram bo pri
pravili tudi informacijo o cestno
prom etni varnosti v občini.

Ivan Zajc: Slaba prometna 
signalizacija vpliva tudi na 
število nesreč. Razmere so 
najslabše na lokalnih cestah, 
ker krajevne skupnosti nima
jo denaija za te namene.

Skratka, dela je veliko, program 
je  obširen. Če bomo hoteli vse te 
naloge opraviti, pa bomo potre
bovali več pom oči vseh, ki so 
kakorkoli soodgovorni za ta 
vprašanja," je dejal Zajc.

J. S.

varnosti cestnega prom eta. Povejmo, 
da gre kar za 77 prekrškov, ki jih  
naštevajo omenjeni členi. Za dobre 
voznike napovedane spremembe 
niso nikakršen preplah, saj bo to č 
kovanje prišlo v poštev le za tiste, ki 
bodo v enem  letu storili t r i  ali več

Roparsko napadel 
72 * letno žšničko

Nedeljskega dejanja osum
ljen 2 7 -letni J. V.

V zgodnjih nedeljskih jutranjih  
urah — kazalci so kazali 4.45 -  je  
šla 72-Ietna Marija Erlah z Malega 
Slatnika peš proti Sm olenji vasi. 
Ženička je  med potjo  srečala 
mlajšega moškega, ki jo je  napadel, 
ji z ru to  zamašil usta, ker je  kričala, 
in jo  nato vrgel v travo ob cesti. 
Ropar je  Erlahovi iztrgal torb ico , v 
kateri je imela 600 din, dokum ente 
in nekaj malenkosti, ter zbežal proti 
Smolenji vasi. Marija Erlah je  bila ob 
napadu laže poškodovana in so ji 
zdravniško pom oč nudili v novo
meški bolnišnici.

Takoj po prejetem  obvestilu o 
ropu so novomeški miličniki pričeli 
iskati storilca in na podlagi zbranih 
obvestil osumili dejanja 27-letnega 
J. V.

P A D E L  
PO  ST O PN IC A H

31-letni Drago Stefanovič iz Stare 
vasi pri Brežicah je 16. maja ob 
21.30 obiskal bife Bizeljske kleti na 
Bizeljskem! Sčasom a pa m u je 
postalo slabo in je  hotel na zrak; pri 
tem  je padel po stopnicah in se 
hudo poškodoval. Zdravi se v 
brežiški bolnišnici.

V O Z N IK  IN  Ž E N A  
P A D L A  S T R A K T O R JA
52-ietni A nton Pelko iz Šmarje

ških Toplic je 16. maja popoldne 
peljal trak tor od  Pahe proti O točcu. 
Med vožnjo po klancu navzdol pa 
mu je prestavna ročica skočila v 
prosti tek, vozilo je  povečalo h itrost 
in Pelko je izgubil oblast nad 
traktorjem . Ta je zdrsnil čez jarek  in 
se po nasipu prevrnil na bok. 
Voznik se je  pri tem  hudo poškodo
val in se zdravi v novomeški 
bolnišnici, njegova žena Terezija pa 
na srečo le laže. Se m otna škoda: 
ocenili so jo na 50.000 din.

T R Č IL  
V  V E Č  D R E V E S

Alojz Pelko iz Dolenjega Gradišča 
se je  18. maja opoldne peljal z 
osebnim  avtom proti Šentjerneju. 
Pri Ratežu je nenadom a zavil v levo, 
tako da je vozilo zaneslo s ceste in je 
trčilo v več dreves. Poškodovanega 
voznika so odpeljali v novomeško 
bolnišnico, medtem  ko je  avto 
u trp e l za 50 tisočakov škode.

Sredi dneva 
zalotil 

tatu v hiši
Jožeta Slugo je zlikovec 
poškodoval — Dejanja 

osumljen 33-letni A. B.

71-letni Jože Sluga s Trebanjske
ga vrha je imel prejšnji teden 
opraviti z nevarnim zlikavcem, ki ga 
miličniki utem eljeno sumijo, da je 
storil več kaznivih dejanj. Gre za 
33-letnega A. B. , ki je v času, ko to 
poročam o, še na prostosti.

15. maja okoli poldneva je  Jože 
Sluga zalotil v svoji hiši pri tatvini 
neznanega moškega. Ko ga je 
povprašal, kaj išče v njegovi hiši, se 
je  neznanec spravil nadenj in ga vrgel 
po tleh, nato pa jadrno pobegnil, ne 
da bi plen, ki si ga je že pripravil, 
vzel s seboj. 'Jože Sluga je bU pri tem  
poškodovan in je  moral iskati 
pom oč pri zdravnikih. K ot smo že 
om enili, da je  dejanja osumljen A. 
B., ki ga prav tako sumijo vloma v 
hišo Janeza Habinca pri Gpljeku pri 
Veliki Loki. Tam je že vlomil skozi 
vhodna vrata, vendar so ga dom ači 
pravočasno pregnali.

prekrškov in jih bo najmanj trikrat 
obravnaval sodnik za prekrške.

O kaznih, s katerim i bodo vozni
ke kaznovali sodniki za prekrške, bo 
seveda potrebno voditi natančno 
evidenco, kar je pogoj, da pravilnik 
zaživi v praksi. Kajti voznikom, ki 
bodo v letu dni presegli maksimalno 
število točk , bo vozniško dovoljenje 
odvzeto, evidenco o tem  pa bo vodil 
pristojni sekretariat za notranje za
deve. Od števila kaznovalnih to čk  
bo odvisna tudi uporaba ostalih 
ukrepov. Denarne in zaporne kazni 
je že doslej izrekel sodnik za pre
krške, za ostale pa bo poslej 
„skrbel” ' sekretariat za notranje za
deve. V mislih imamo pošiljanje 
voznikov na predavanja, ogled fil
mov in  podobno. Pri odločitvah bo 
seveda največ veljalo to , kakšen 
prekršek je voznik naredil. Tako je v 
nekaterih primerih, odvisno od šte
vila zbranih to čk , predvideno tudi 
ponovno opravljanje vozniškega iz
pita. Vse dokler ga „kandidat”  ne 
bo vnovič opravil, ne bo smel sesti 
za volan.

Ah bo novi pravilnik prinesel 
pričakovane uspehe, borilo ugotav
ljali šele čez čas. Zagotovo pa bo 
pripomogel k pazljivejši vožnji, saj 
bodo zbrane točke iz na videz majh
nih prekrškov lahko ..odtehtale” 
ostro kazen. In še to : novi pravilnik 
ne prinaša nikakršnih sprememb vi
šine kazni, k ijih  predvideva zakon o 
osnovah varnosti cestnega prom eta.

B. B.

P R E V R A Č A L  
SE  J E  Z  A V T O M

22. maja dopoldne se je Pavel 
Strgar iz Drage pri Šentrupertu 
peljal z avtom proti dom u. Med 
vožnjo je  v ostrem  ovinku m očno 
zavrl, tako da ga je  zaneslo čez rob 
ceste, kjer se je večkrat prevrnil po 
nasipu in obstal v jarku. Strgar se je 
pri nezgodi hudo poškodoval in se 
zdravi v novomeški bolnišnici. 
Gm otno škodo so ocenili na 700 
tisočakov.

VIJAKA IZGINILA -  Nekdo je v 
Šentrupertu za dom om  kulture 
ukradel ogrom na kovinska vijaka, 
vredna 40 tisočakov. Vijaka, dolga 
skoraj 2 m etra, je ta t odvil iz dvižne 
zapornice, ki jo je za domom 
spravila krajevna skupnost.

TOČKE V  SLUŽBI UNIFORM -  Novi pravilnik, ki prinaša 
točkovanje prometnih prekrškov, naj bi na naše ceste prinesel vež 
reda. Poslej bodo tudi lažji prekrški „delili“ točke, ki lahko v 
skupnem seštevku povzročijo odvzem vozniškega dovoljenja. 
(Foto: B. B.)

Šolniki prekoračili zakon
Ustavno sodišče mnenja, da je različno vrednotenje 

stopenj znanja prekoračilo zakonski okvir

Lanskega oktobra je  družbeni pravobranilec SRS začel postopek 
za oceno ustavnosti in zakonitosti samoupravnega akta o m erilih za 
oblikovanje in delitev sredstev za OD in skupno porabo v osnovnih 
šolah, kjer po njegovem om enjeni sporazum neutem eljeno z 
različnim  številom to čk  vrednoti doseženo srednjo, višjo ali visoko 
izobrazbo delavcev, ki v osnovnih šolah opravljajo vzgojnoizobraže- 
valno delo. Ta o č itek  je  predvsem zategadelj, ker zakon o osnovni 
šoli govori, da so za opravljanje tega dela ustrezne vse tri naštete 
stopnje znanja.

Ustavno sodišče Slovenije je  v posebnem  postopku za oceno 
ustavnosti spornega člena odločilo , da so tisti deli, ki določajo 
vrednotenje vsake dosežene izobrazbe, tudi višje od  zahtevane, v 
nasprotju s 129. členom  zakona o  združenem  delu. In  obrazložitev?

Skupna komisija podpisnic omenjenega sporazuma je poudarjala, 
da omenjeni ak t opredeljuje izobrazbo le ko t enega izmed kriterijev, 
ki oblikujejo osnovo osebnega dohodka, in bistveno ne vpliva na 
njegovo višino. Ce bi bilo res tako, potem  sporazum ne bi bil sporen. 
K ajti upoštevanje izobrazbe ko t enega izmed elem entov v delitvi 
sredstev za osebne dohodke nikakor ni v neskladju z zakonodajo, če 
se seveda dejanska delovna uspešnost ugotavlja tud i po drugih 
osnovah in merilih. Sodišče je  poudarilo, da b i sporni sporazum 
lahko predvidel upoštevanje posameznikove izobrazbe, vendar le v 
okviru z zakonom  določenih stopenj. T okrat pa je  po m nenju 
sodnikov ustavnega sodišča SRS okvir, k i ga v zvezi z ugotavljanjem 
prispevka delavca k  delu določa zakon o združenem  delu, 
prekoračen. Prav zategadelj se sporni določili 34. člena samoupravne
ga sporazuma o skupnih osnovah in m erilih za oblikovanje in delitev 
sredstev 'za  osebne dohodke in skupno porabo v osnovnih šolah 
razveljavita.

B. B.

»Ljubitelj” zidanic znan
Vlom ov zadnjih dni v zidanice in vikende osumljen J. M. 

— Iskal oblačila, jedačo in denar

V zadnjih dneh se je zvtstilo 
nekaj vlomov v zidanice in vi
kende, ki imajo po mnenju 
novomeških kriminalistov in 
miličnikov skupni imenovalec.

Tako je  bilo vlomljeno v vikend 
Ljubljančanke Marije Podboršek,

K O N J O B L E Ž A L  
N A  C E ST I

Beograjčan A ntonije Jevtič se je 
21. maja okoli 2.30 peljal z avtom 
od  Zagreba proti Ljubljani. Ko je 
vozil mimo O točca, je pred vozilom 
nenadom a zagledal konja. Čeprav je  
zaviral, se trčenju  ni uspel ogniti. 
Žival je  padla na pokrov m otorja in 
obležala ob robu  ceste. Poginuli 
konj je bil last Rom ana Brajdiča iz 
Žabjeka. Škode je za 211.000 din.

N A Š L I M R T V O  
N A  P R O G I

Na železniški progi med 
Krškim in Sevnico so 16. maja 
ob 8.50 našli m rtvo 73-letno 
Frančiško Šm entanec iz Du- 
brovca 20 pri Zelini. Pokazalo 
se je , da se je  Šm entančeva 
peljala s potniškim  vlakom št. 
297 med M uenchnom in Karde
ljevim, v kraju R ožno pa je  iz 
doslej še nepojasnjenega vzroka 
padla iz vagona. Podrobnosti 
nezgode še ugotavljajo.

V L A K  JO  JE  
P O V O Z IL

16. maja ob  16.35 je prišlo na 
železniški progi v Dolnjem Brezo
vem med Krškim in Sevnico do 
hude nezgode. 60-letna Marija Očko 
iz Dolnjega Brezovega 17 je kot 
ponavadi šla po bližnjici peš na 
njivo. Zenska ie bila malce naglušna 
in očitno  ni slišala vlaka, ki je 
pripeljal za njo. Zadel jo  je  namreč v 
hrbet in potiskal šc 50 metrov, tako 
da je  bila Očkova pri priči mrtva.

storilec pa je vlomil skoz okno. 
Odnesel je  suknjič, podložen s 
krznom , brisačo in nekaj hrane, 
skupaj v vrednosti 2.000 din. Še 
najbolj je bila vlomilcu všeč zidanica 
Antona Matka iz Zagrada, saj je bilo 
obiskov več. Vlomilec je odtrgal 
desko na podstrešju in zlezel v 
spodnji prostor, kjer si je pekel 
jajčka, praznil kozarce s kumaricami 
in se mastil s klobasami. Iz predalne 
mize je  odnesel tudi ročno  uro. 
Vseh teh  dejanj je  osumljen J. M., ki 
se je  v tistem  času klatil po tem  
obm očju.

J. M. je  prav tako osumljen 
tatvine v zidanici Pavleta Malka iz 
Zagreba. Zidanico v Klenoviku je 
obiskal konec aprila. Lastnika je 
oškodoval za čevlje, nekaj hrane, 
vzel pa je tud i 800 din gotovine, 
medtem  ko je Malekovemu bratu 
izmaknil še pet stotakov. Ali je  bilo 
napisano res vse, za kar bo m oral J. 
M. pred sodnike, bodo skušah udo- 
toviti kriminalisti.

W

»Dolenjski list«

OB M A R K E ,
B O N E  IN  D IN A R JE

17. maja ob  20. uri je  nekdo 
vlomil v osebni avto zdomca Ivana 
Vukadina iz okolice Duvna. Avto je 
stal pri m otelu na Č atežu, vlomilec 
pa je  odnesel denarnico z 880 
nemškimi markami, 29,000 din in 
16 vrednostnimi boni po 400 din- 
Brežiški m iličniki storilca še iščejo.

S P IL O  Z A B O D E L  
SO D E L A V C A

20. maja je  v popoldanski 
izmeni službe v krški Tovarni 
celuloze in  papirja Djuro Salaj 
prišlo do prepira med 31-letnim 
Jožetom  R ačičem  in 23-letnim 
Brankom Bošnarjem (oba sta 
doma iz K alc-N akla!). Prepir se 
je nadaljeval do večera in tudi v 
avtobusu,, s katerim  sta se 
vračala domov. Na avtobusni 
postgji K alce-N aklo pa je  Račič 
potegnil iz žepa 25 centimetrov 
dolgo pilo in z ostrim  delom 
trikra t zabodel Bošnaija. Tega so 
nem udom a odpeljali v krški 
zdravstveni dom, nato pa v 
brežiško bolnišnico, kjer ga 
zdravijo. Zoper R ačiča bo poda
na ovadba javnem u tožilcu.

TOVORNJAK PREHITEVAL -  
Beograjčan Miodrag Nikolič je 15. 
maja zvečer peljal tovornjak s pri
klopnikom  nemške registracije p ro ti 
Zagrebu, pri Karteljevem pa je pre
hiteval drug tovornjak. Takrat mu je 
z osebnim avtom pripeljal nasproti 
Novomeščan Dragomir Jeke, ki na
vzlic umikanju ni mogel preprečiti 
nezgode. Njegov avto se je po trče 
nju prevrnil na bok in zdrsnil v 
jarek. Voznik in sopotnica sta bila 
poškodovana, materialne škode pa 
je bilo za 78 tisočakov.

STEKLA CEZ CESTO -  16-Iet- 
ni Janez B. iz Novega mesta se je  16. 
maja zvečer peljal' s kolesom po 
Novem trgu, takrat pa je nenadoma 
skočila pred kolo 6-letna Suzana K.

8 DOLENJSKI UST

Dekletu so nudili pom oč v novo
meški bolnišnici.

STEKLO NA CESTI -  Pri R uhni 
vasi se je 18. maja ponoči prevrnil 
tovornjak, ki ga je vozil Turek Naci. 
Ob nezgodi se je razsul tud i tovor 
(steklo), tako da je bilo gm otne 
škode kar za 570.000 din.

TR C lL  V AVTOMOBIL -  19.
maja popoldne je 4-letni Miha B. 
zapeljal z domačega dvorišča v A da
mičevo ulico v Novem m estu. Ta
krat pa je po njej z avtomobilom 
pripeljal Pavel Udovč. Prišlo je do 
nezgode, v kateri se je  deček poško-1 
dovaL Odpeljali so ga v novomeško 
bolnišnico.
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Š P O R T N I  K O M E N T A R

Sposobnosti obetale več
Čeprav nov poraz novomeških 

rokom etašic p roti danes objek
tivno m očnejšemu Zadru še ne 
pom eni pravega vzroka za pre
plah, pa je  več kot na dlani, da v 
tem ženskem kolektivu le ni vse 
tako, kot bi m oralo biti. Kajti 
dejstvo je, da ima Novo mesto 
dobre rokom etašice in z njimi 
ekipo, ki bi zmogla mnogo več, 
kot kaže danes pogled na prven
stveno razpredelnico.

Podobne ugotovitve smo zapi
sali že po končanem  jesenskem  
delu prvenstva, vendar sta  tre- 
neija Popadič in Gajič v odm oru 
prvenstva trdila, da so dekleta 
odlično pripravljena in da bodo 
svojo pravo vrednost pokazala 
šefe spomladi. Ekipa si je  pred 
pričetkom  spomladanskih bojev 
zastavila za cilj osvojitev najmanj 
tretjega mesta in  si tako zagoto
viti ob spremembi tekmovalnega 
sistema tudi v prihodnji sezoni

drugoligaški status. Danes je 
jasno, da s tem i računi ne bo 
nič. In vzrok?

Lahko bi rekli, da ima ekipa 
Novega m esta odlične igralke, 
izkušenosti stojijo ob strani mla
dost, nadarjenost' in, kar je 
najpomembnejše, kvaliteta. Ver
jetno se ne bomo dosti zmotili, 
če  trdim o, da bi se morale 
novomeške rokom etašice boriti 
ne le za sam vrh II. lige, pač pa 
m ogoče še kaj več. O čitno , da 
nekaj škriplje v delu, odnosih v 
Klubu, med igralkami in trener
jem . Kaj prida se v letošnjem  
prvenstvu ne da sprem eniti, že 
zaradi ugleda, k i ga zunaj obč in 
skih meja uživa ženski rokom et 
v Novem m estu, pa bi bilo 
potrebno pred pričetkom  novih 
bojev za točke le pogledati 
vzroke neuspeha in nekatere 
stvari postaviti na pravo mesto.

B. BUDJA

Dve zmagi tokrat ostali doma
izredno uspele nedeljske konjske dirke v Šentjerneju -  Zmagi šentjernejskih konj Poršeja 

in Izidore — Fegrina postavila nov rekord hipodroma

Nov rekord hipodroma in pa kar okoli 5.000 gledalcev sta glavni 
značilnosti nedeljske konjeniške prireditve v Šentjerneju. Če k 
temu prištejemo še izredne uspehe domačih rejcev konj, saj sta 
slavila Milan Pavlič s Poršejem in Jernej Narat z Izidoro, potem je 
razumljivo, da je množica gledalcev več kot zadovoljna zapuščala 
stadion.

organizacijo, ki je  v celoti dopolnila 
res iz r e d n i  nedeljsko predstavo. 
Razumljivo, da so bili gledalci

jernej), 2. Palmira (Rudi Gregorina, 
Posavje); mehanični handicap za 
dvoletne kasače, 1.200 metrov; 
Perela (Konrad Hojs, Ljubljana), 4. 
Dual (lože Darovec, Straža); tretji 
tek  Krožne dirke Slovenije: Fegrina 
(Alojz Slavič, Križevci).

Dobri poznavalci tega športa vedo 
povedati, da tako zanimivih in 
napetih dirk, kot so bile nedeljske, v 
Šentjerneju že nekaj let ne pomnijo. 
Ob tem  naj om enim o še dobro

ZMAGA DELNIC
Devet ekip iz Slovenije in  Hrvaške 

je  sodelovalo na turnirju  v malem 
nogom etu ob prazniku KS Osilnica. 
Zmagala je ekipa Delnic, 2. je bil 
Zidar Kočevje, 3. Športbistro Ko
čevje itd . Za najboljšega igralca so 
proglasili Draga Buzuka (Zidar), za 
najboljšega vratarja Štefana Brunca 
(Športbistro) in za najboljšega strel
ca Draga Štimca (Delnice). Vse 
tekm e so bile v soboto, 21. maja, na 
igrišču pri Podvrhu. Ogledalo si jih  
je okoli 200 gledalcev. Sodil jih  je 
sodnik Stevo Ostojič iz Čahra.

Mladi atleti četrti» SFRJ!
V finalu ekipnega mladinskega državnega prvenstva v Mariboru izreden uspeh IMovo- 

m eščanov — Lapanje v višino 208  cm , zmagal tudi v metu kopja

Ko so Novomeščani pred štirinajstimi dnevi v Mariboru nastopili 
na kvalifikacijah ekipnega prvenstva SFRJ v atletiki, niso upali na 
uvrstitev v finale: manjkala sta namreč sprinter Bregač in 
srednjeprogaš Šikonja, oba najboljša v svojih disciplinah. Vendar so 
se tudi tako oslabljeni uvrstili med prvih 6 v državi, in ker sta bila 
omenjena tekača do nedeljskega finala nared, so pričakovali 
uspešen moštven nastop. Tri dni predtem pa si je najboljši mladi 
metalec diska v državi Primc zlomil nogo; v Mpribor je odšel z 
mavcem in kroglo ter disk metal z mesta.

Moštvo je bilo z zdravim Primcem 
,  z Kerinove posebne smole 

»nožno  zbrati nad 18000 to čk , kar 
Pomenilo tretje  mesto v državi.

-upa- b’ u š te li vse „ č e - je “ , od 
j_. Jp1 J e le eden (Kerinov padec)
1 RKnh0rJnf i Sre^e’ bi Pr i^ i na okrog 
Domon-i o t0  pa le v Mariboru 

v? i P? mest0 v državi. 
č e n r la™ i.s.m<? R a č u n a li hipoteti-
o d v S i  ^  kajt-,l.ta žal v “ k t i  ni odvisen le od samih atletov. Skakali-

skok s palicošče
ni stvar

m kX * H Muba, > o v t /  mesto, ampak družbene skupnosti, ki si io 
novomeški atleti prizadevajo uvelja
viti s svojimi dosežki. Ali ni v športu 
“f.tM m  ali drugače dovolj nepred
vidljivih dogodkov, ki lahko v hipu 
tzmcijo še tako trdo  delo? Pri nas 
dodajamo tem  še okoliščine, k i bi se 
Ijm z dobro voljo športnih „oblasti“ 
dalo izogniti.

Najboljši posam eznik državnega 
prvenstva je  bil Lapanje. V skoku v 
višino je  zmagal z 208 cm, v m etu 
kopja pa z 58,16 m. Zanimivo je , da 
ga kom entar v Delu ne om eja, 
ampak proglaša za boljši rezultat 
“ ■o 10,8 s (Rugelj na 100 m).

Popravimo krivico in povejmo, da 
Andrejev rezultat po tablicah, s 
katerimi so prav na tem  tekmovanju 
izračunavali vrednost dosežkov, 
„ teh ta“  toliko ko t 10,5 s na 100 m!

Skoraj neverjeten je Gabrijelov 
napredek na 400 m. Zmagal je  v 
teku, ki ga je  vodil od starta do cilja, 
in še za 7 desetink sekunde popravil 
svoj letošnji osebni rekord -  49,8 s.

Šikonja je  v teku  n a  1500 m 
povedel v zadnjem  krogu in nato 
dvakrat lepo odbil napad državnega 
reprezentatnta Joloviča (Sa). Zma
gal je z dolenjskim mL rekordom  
3:58,7.

Zupančič je  spet zboljšal osebni 
rekord na članskih ovirah in bil 
tretji (15,8 s), om eniti pa moramo 
tudi m očno popravljen osebni Čo
pov rekord v kopju (57,20 m in 
drugo m esto), tretje  m esto in osebni 
rekord Kočevarja v teku na 2000 m 
z zaprekami (6:17,9), izreden dolgo
p ro g a š i potencial Fabijana s tretjim  
mestom  in rekordom  na 3 km 
(9:18,1) in prav tako tretje  mesto in 
o. r. Jožefa v skoku v višind s 195

le ta  niso nobena ovira
Uspeh novomeških upokojencev na obm očnem  prven

stvu v Kočevju — Uspele priprave

Novomeški upokojenci so se 
pred dnevi v okviru priprav za 
bližnja območna tekmovanja 
pomerili v kegljanju, šahu in 
streljanju.

Med ženskami je  najbolje kegljala 
^rnonkarjeva, k i je  podrla 3 kegljev,
“ruga je  bila Jermanova (333), tretja  
P3 Vičičeva (325). Pri m oških je 
»hagal Todič z 826 keglji, sledita pa 
? ° n  (796) in Rom ih (792). Še bolj 
“ enačena Je bila konkurenca med 
strelci Prvi je  bil Eržen, ki je  
pastreljal 308 krogov, Bon d ih  je  
?tnel 279, enako ko t tretjeuvrščeni 
Banovec. Še pogled med sahiste: po

GOLEŠU 
MRZLAKOV MEMORIAL

Na kegljišču na Loki se je  pred 
dnevi končalo spominsko tekm o- 
vanje dolenjskih kegljačev za 4. 
memorial Jožeta Mrzlaka. Zmagal je 
Niko Goleš z 890 podrtim i keglji, 
“ edijo pa Avbar 863, Bratož 861, 
Popovič 856, idr.

GOLOBI V BOJU 
Z NEVIHTO

Golobi novomeškega kluba Pi
s n o  noš so imeli 8. maja letos na
črtovan prelet iz Vinkovcev do 
t*oma. Skupino golobov je  v Vinkov- 
°m pričakalo lepo vreme, zato pa so 
jhed potjo naleteli na hudo neurje, v 
katerem jih  je mnogo onemoglo in 
so se vrnili dom ov šele čez dan ali 
dva. Tekmovalo je  452 golobov, 
zmaga pa je  pripadla golobu št. 
4 4 9 6 -8 2 , ki je  last Franca E rpiča, 
za njim pa so bili golobi Jožeta 
Pečnika, Željka Finka, Mirka Petre- 
koviča itd . Zmagovalni golob je 
razdaljo 307 kilom etrov navzlic sla
bemu vremenu preletel v slabih 5 
urah in p o l

izredno izenačenih bojih je  zmagal 
Deak, sledita Mamič in Kobaš.

Kaže, da so te  priprave veliko 
zalegle, saj so novomeški upokojenci 
prejšnji teden na obm očnem  prven
stvu v Kočevju (nastopili so še 
Crnom aljčani, Grosupeljčani in 
upokojenci Ivančne gorice) dosegli 
lepe rezultate. V kegljanju so 
zmagali z 448 keglji pred Kočevci in 
Grosupeljčani. Posamično je bil 
najboljši dom ačin Krapež. Podoben 
vrstni red je  bil tud i p r i ženskah, 
kjer so bile Novomesčanke pred 
Kočevkami, posamično pa je  zmaga 
pripadla dom ačinki Trpinovi. Naj
boljši so bili Novomeščani tudi v 
šahu, kjer so ugnali drugouvrščene 
Črnom aljčane za 2 točk i, medtem  
ko imajo Crnom aljčani najboljše 
strelce. Veliko presenečenje so na 
koncu pripravili balinarji Kočevja, 
ki so ugnali večne tekm ece iz 
Novega mesta.

Naslednje tekmovanje upokojen
cev bo v Stični ali Ivančni gorici.

R. R.

V SOj OTO 
DAN KOŠARKE

Novomeški košarkarski delav
ci pripravljajo za soboto, 28. 
maja, dan košarke. Pričel se bo 
ob 9. uri z otvoritvijo pripravlje
nih garderob na Loki, zatem  pa 
bo tu rn ir tro jk  v košarki. Vsi 
zainteresirani se lahko prijavijo 
za igranje pol ure pred pričet
kom  na igrišču na Loki. Seveda s 
tem  aktivnosti ne bo konec: 
predtekm a kadetov ob  18. uri 
bo le napoved v najzanimivejše 
srečanje dve uri kasneje, ko se 
bodo pomerili igralci Novolesa 
in Old boysov, za katere bodo 
igrali brata Kovačič, Ivančič, 
Beg, Peter Seniear in drugi.

rcegovčevič 
38,10 m, Kozjan 30,90 m; 110 ov -  
Kerin 22,8 (padec); 100 Bregač 
l i p  s, Judež 11,6 s (oba o. r.); 
krogla -  Primc 10,86 m, Cop 9,66 
m; 1500 m -  Hrastar 4 :29 ,8  (o. r.); 
200 m zapreke -  Lavrin 6 :56 ,8  (o. 
r.); 400 m -  Žbogar 52,5 s; 3000 m 
-  Savšek 9:53,7 ; palica -  Lenart in 
Zupančič 240 cm; daljina -  Eržen 
610 cm, Bregač 576 cm; disk -  
Primc 33,56 m, R obek 26,14 m; 4 x 
100 m -  N ovo mesto 45,7 s.

Ekipe: 1. Mladost Zagreb 19 410, 
2. Maribor 18 535, 3. Sarajevo 17 
785, 4. Novo mesto 17 333, 5. 
Olimpija 17 293, 6. Partizan (rezul
ta t kv.).

da so bili 
najbolj navdušeni nad uspehi doma
čih konj, z nič manjšim zanimanjem 
pa niso sledili tretjem u teku  letošnje 
krožne dirke Slovenije. Konji jih 
niso razočarali, saj je  Fegrina pod 
vajetmi Alojza Slavica iz Križevcev 
postavila nov rekord hipodrom a s 
časom  1:23,0.

Sicer pa poglejmo rezultate: ča
sovni handicap za 3- do 12-letne 
kasače, 1.800 metrov: A nč (Franc 
Jurešič. B abind), 4. F ineto (Jernej 
Narat, Šentjernej); časovni handicap 
za 3- do 12-letne kasače, 2.000 
metrov: Dok (Jože Hartman, Bit
nje), 5. Lady (Alojz Potočnik, 
Grosuplje); časovni handicap za 3- 
do 12-letne kasače, 1.600 metrov: 
Palmira (Rudi Gregorina, Posavje); 
m ehanični handicap za dvoletne 
kasače, 1.200 m etrov: Porše (Milan 
Pavlič, Šentjernej); časovni kandi- 
cap za 3- do 12-letne*kasače, 1.800 
metrov: Isidora (Jernej N arat, Šent-

ŠTUCLOVA SIMULTANKA
Mojstrski kandidat Božo Štucl iz 

G eja je pred dnevi odigral sim ultan
ko z mladimi šahisti iz krožkov v 
Sevnid in Tržišču. Po uri in pol boja 
je  zmagal s 17,5:1,5. Mojstrskega 
kandidata je  premagal Franci Koz
mus, učenec 3. razreda OŠ Savo 
Kladnik iz Sevnice. .

VODI MAURER
Na rednem  šahovskem hitro

poteznem  turnirju  ŠK Milan Majcen 
iz Sevnice za mesec maj je zmagal 
Murer z 10 točkam i in tako še 
povečal naskok v skupni uvrstitvi. 
Po petih turnirjih je  stanje takšno: 
Murer 46 točk , Šorli 42, Lazič 34 
itd.

J. B.

- IsM i

DIRKE ZA POZNAVALCE -  Nedeljska konjska prireditev v 
Šentjerneju je postregla z izrednimi boji, ki sta jih kronali dve 
domači zmagi in nov rekord hipodroma. Svoje je k vzdušju 
pripomogla tudi 5000-glava množica gledalcev. (Foto: Slavko 
Dokl)

Inles že prvak II. lige?
izjemo moške republiške lige so boji povečini že 

odločeni -  Prvak II. ZRL je ribniški Inles?

f~*S=SSSt%J

PREKO 200 UDELEŽENCEV — Nedeljskega 4 . tradicionalnega 
kolesarskega maratona med Novim mestom, Metliko in Črnomljem 
se je udeležila množica nastopajočih. Na startu na novomeškem  
Glavnem trgu se jih je zbralo kar okoli 200, čeprav to ni bila ta 
teden edina rekreacijska kolesarska prireditev v Sloveniji. (Foto: B. 
Budja)

OKRNJEN TURNIR
V Gribljah je bil v nedeljo nogo

m etni turn ir, ki pa je zaradi 
nenastopanja nogometašev iz Šent
jerneja in Butoraja ostal le pri sreča
nju Griblja in  Vejerja. Zmagali so 
slednji s 6:4.

J. PLATIŠE

Rokometni ligaši kot da so 
že končali svoje boje. Prav vse 
je že odločeno, če seveda 
izvzamemo ogorčen boj za prvo 
mesto v moški republiški ligi. V  
II. ZRL so rokometaši Inlesa 
doma premagali Dubovac tesno 
z 29:28 (15:15), Novomeščan- 
ke so pričakovano klonile v 
Zadru z 28:25 (10:16), med
tem ko so v derbiju SRL 
Sevničani ugnali Minervo s 
34:31 in tako potrdili najresnej
šo kandidaturo za sam vrh 
lestvice.

INLES -  DUBOVAC 29:28 
(15:15) -  Vsi, ki so pričakovali 
zanesljivo zmago Ribničanov, so se 
tokrat ušteli. Proti ekipi iz spodnje
ga dela lestvice so Ribničani zaigrali 
prelagodno in šele v zadnjih m inu
tah  dosegli odličilno prednost.

Inles: Gelze, J. Ilc 6 , T roha 5, 
Karpov 2, Mikulin 3, Am brožič 2, 
Mate 8, Fajdiga 3, Oven, J. Tanko, 
Kersnič.

Na lestvici imajo Ribničani 4 
točke naskoka pred drugouvrščenim 
Splitom. V naslednjem kolu potuje 
Inlesova ekipa na razmeroma lahek 
teren k ekipi zadnjeuvrščenega 
Kvarnerja.

ZADAR -  NOVO MESTO 28:25 
(10:16) -  Novomeščanke so tekm o 
v Zadru pričele izredno dobro, 
vodile kar z 9 :2  in  celo s 14:5, zato 
ie prav nerazumljivo, da so tako

izkušene igralke prepustile vodstvo 
in celo klonile.

Novo m esto: Udovč, Pelko, Ka
stelic, Blažič 1, Iličin 4, Muren 2, 
Kramar 10, E . Z upančič, Kralj 2, 
Mršnik 6, T. Z upančič, Hribar.

Lestvica: Zrinski 33, 9. Novo 
mesto 16.

V naslednjem kolu igrajo Novo
m eščanke s Trokutom .

SEVNIČANI DRŽE KORAK -
V najzanimivejšem srečanju moške 
SRL so Sevničani doma ugnali 
Minervo s 34:31 (17:14) in tako 
ostali na vrhu sami z Rudarjem, k ije  
premagal branikovce. Tudi Krčani 
so po daljšem času zmagali, saj so 
doma ugnali Veliko Nedeljo z 31:24 
( 11:10).

Lestvica je  sedaj takšna: Rudar in 
Sevnica po 25 to čk , Krško 24, 
Minerva 23 itd.

Najzanimivejše bo v naslednjem 
kolu zagotovo v Sevnici, kjer se 
bodo pomerili dom ača ekipa in 
Krčani, ostali pomembnejši pari pa 
so: Minerva -  Izola, Aero Celje -  
Mokerc, Peko — R udar itd .

KOCEVKF. ŽE PRVAKINJE -
V ženski republiški ligi so Kočevke 
z 28:24 (15:12) premagale igralke 
šentjemejske Iskre in  tako praktič
no že osvojile naslov republiških 
prvakinj, saj imajo prea  drugo
uvrščeno Burjo kar 4  točke  predno
sti.

Lestvica: Itas 35, Burja 31, Iskra 
28 itd.

Pari 21. kola: Radgona — Itas 
Kočevje,. Duplje -  Iskra, Burja -  
Eta, itd.

TENISARJI 
ZA DAN MLADOSTI

Pred dnevi so novomeški tenisarji 
pripravili tu rn ir v počastitev dneva 
mladosti, na katerem  so se pomerili 
pionirji, mladinci -  ti tekmujejo 
celo v slovenski klubski ligi — in 
člani. Med pionirji je zmagal Vite- 
zič , 2. Breščak, 3. Grein, pri m ladin
cih Šefman, 2. Turk, 3. Guštin, 
m edtem  ko sta se v finalnem sreča
nju članov pom erila Šefman, ki je  v 
polfinalu ugnal Šekoranjo s 7:6, 
4:6 , 6:3 , in Pavle Uhl, k i je  prema
gal Wachterja s 6 :2 , 6:3. Šefman je  
bil boljši in je  Uhla premagal po 
ogorčenem  boju z 7:6, 4 :6 ,6 :4 .

D. B.

Z DESETIMI POKALI 
IZ KUMRQVCA

Novomeški kolesarji' so konec 
minulega tedna nastopili na tradicio
nalni kolesarski prireditvi v Kumrov
cu v počastitev dneva mladosti. Pot 
je vodila od Zagreba do Kumrovca, 
sodelovali pa  so vsi najboljši mladi 
kolesarji iz Jugoslavije. Sandi Papež 
je  med starejšimi mladinci dosegel 
drugo mesto, Smole je  bil četrti, 
mlajši mladinec Glivar peti, Božič 
sedmi in Šlibar (oba mlajša mladin
ca) osmi. Razumljivo, da so zadnji 
trije zmagali tud i v konkurenci mlaj
ših mladincev. Nič čudnega potem , 
če je  novomeško zastopstvo pobralo 
domala vsa priznanja, saj so prinesli 
domov kar 10 pokalov.

Oklestili so honorarje
Tudi v Ribnici daleč premalo denarja za športne 
potrebe — Rokom etno igrišče TVD Partizan svoje

vrsten simbol

Pravzaprav je  bilo povod za 
te vrstice dotrajano odprto roko
m etno igrišče TVD Partizan v 
Ribnici, ki s potrganimi mreža
mi, uničeno ograjo, napol po
drtim i tribunam i, zapuščeno 
okolico bode v oko slehernega 
mimoidočega. Bodo R ibničani 
letos le dočakali popravilo igri
šča? Najverjetneje ne.

Odgovor je  preprost, za njim 
pa se skriva podatek, da uprava 
telesnokultum ih objektov v Rib
nici razpolaga z vsega 276.400 
din amortizacijskih sredstev, ki 
pa jih  bodo porabili za popravilo 
fasade plavalnega bazena. Na
sploh pa lahko rečem o, da je v 
Ribnici športnega denarja daleč 
premalo za vse potrebe. Zato je  
morda v tem  žalostnem položaju 
le prav, da pohvalimo odločitev, 
po kateri se bo navzlic enaki 
debelini denarnice povečalo šte
vilo porabnikov sredstev. Le-ta 
bodo namenjena vsem športnim  
kolektivom, ki bodo primem o 
organizirani in seveda tudi tek
movali. In še nekaj. V  Ribnici so 
m očno zmanjšali število hono
rarnih trenerjev, kar je  ob takš
nem  finančnem  položaju tudi 
razumljivo, sprejeli pa sklep, da

se .jionorarcem ” izplača le letna 
nagrada ob koncu sezone.

Sicer pa poglejmo, kako so v 
Ribnici razrezali športno „poga- 
čo .” TVD Partizan, ki pokriva 
tudi celotno rokom etno dejav
nost, dobi 333.000 din, od tega 
150.000 za redno dejavnost in

182 tisočakov, za nagrajevanje 
vaditeljev. Strelska zveza je  dobi
la 30 tisočakov, nogometni klub 
70, šahisti 10, enako taborniški 
odred; karate klub je  dobil
30.000 din, ravno toliko smu
čarski klub; TVD Partizan So
dražica 383 t&očakov (od tega 
270 za redno dejavnost, 70 za 
vzdrževanje objektov in 43 tiso
čakov za nagrade trenerjem ) in 
TVD Partizan Loški potok
270.000 din (200.000 za redno 
delo, 70.000 za vzdrževanje 
objektov).

M. GLAVONJIC

1

PR O P A D ? -  TakšnoOBSOJENO
Partizan Ribnica, na katerem  se je  rojeval današnji R K  Inles. 
Zob časa je  naredil svoje, pridno pa sta mn pomagala 
m alom arnost in neodgovornost. Kot kaže, z obnovo tudi
letos ne bo n ič . (F o to : B. Budja)



Ne jokajte  ob  mojem grobu, 
le tiho k njemu pristopite, 
spom nite se, kako trpel sem,
in večni mir mi zaželite! Z A H V A L A

Po težki bolezni nas je  mnogo prezgodaj v 55. letu  starosti zapustil naš dragi 
m ož, ati, stari ate, brat in  stric

FRANC GORŠIN
iz Črmošnjic 21

Hvala vsem, ki ste pokojnega imeli radi in ga spoštovali. Posebna zahvala velja nadvse dobrim  
sosedom, ki so nam v tem težkem  trenutku  stali ob strani, sorodnikom , znancem  in vsem, ki 
so se v tako velikem številu poslovili od njega in njegov prerani grob zasuli s cvetjem. Hvala 
Tovarni zdravil Krka — TOZD Biokemija — oddelek ferm entacije, SGP Pionir DSSS — 
oddelek računovodstva, Splošni bolnišnici -  fizioterapiji in  nevrološkemu oddelku, pevcem 
ter dekanu za lepo opravljeni obred.
Žalujoči: žena Rezka, sin Franci z družino, hčerki Anica in Jožica z družino ter ostalo

sorodstvo

Z A H V A L A

V 76. letu starosti nas je  zapustil dragi mož, oče, stari oče, brat in stric

JOŽE BUKOVIC
z Bučke

Iskreno se zahvaljujemo vsem, ki ste pokojnega spremili na njegovi zadnji poti, mu darovali vence in 
cvetje! Se posebno se zahvaljujemo sorodnikom  in sosedom za nesebično pom oč v najtežjih trenutkih , GD 
Bučka, LD Bučka, ZB Bučka in govornikom; predsedniku krajevne skupnosti tov ' Peterlinu, 
Engelsbergerju, Železnikovi in Žičkarju. Zahvalo smo dolžni tov. Francu Žnidaršiču za organizacijo 
pogreba, pevcem Lovske družine Studenec za zapete žalostinke in župniku za lepo opravljeni obred. Vsem 
še enkrat iskrena hvala!

Žalujoči: žena Rezka, sin Jože in hči Minka z družinama ter ostalo sorodstvo

Z A H V A L A

V 77. letu nas je  zapustila naša dobra in skrbna mama, babica in prababica

MARIJA PUNGERČAR
iz Žalovič 34

Iskreno se zahvaljujemo vsem, ki ste nam kakorkoli pomagali, posebno družini Jerič iz O točca in 
Jeričevim  iz Tomažje vasi. Hvala vsem za izrečeno sožalje, darovano cvetje in vence ter vsem, ki ste 
pokojno spremili k zadnjemu počitku . Zahvala velja zdravstvenemu osebju pljučnega oddelka bolnišnice 
Novo mesto, delavnim kolektivom Novoteks -  tkalnica Novo m esto, Papirnici Količevo iz Domžal in 
TOZD TIJO iz Lesc za podarjene vence. Zahvaljujemo se pevcem iz Mokronoga in župniku za opravljeni 
obred.

Žalujoči: sinovi in hčere z družinami ter ostalo sorodstvo

Kje si, ljubi oče, 
kje tvoj mili je obraz, 
kje je  tvoja skrbna roka, 
la skrbela je  za nas?

Z A H V A L A

Ob boleči izgubi dobrega m oža, očeta, starega o četa , sina, brata, strica in
svaka

JOŽETA GAČNIKA
s Potovega vrha

se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom , vaščanom , prijateljem  in znancem , ki so 
pokojnega spremili na njegovi zadnji poti, m u ‘darovali cvetje in vence, nam  izrekli besede 
sožalja in pokojnega v tako velikem številu spremili na njegovi zadnji poti. Posebno zahvalo 
smo dolžm pevskemu zboru Mali S latnik, ZZB NOV Mali S latnik, govorniku tov. T ekstoiju , 
kolektivom a 1MV in Temeljnega sodišča Novo m esto ter duhovniku za lepo opravljeni obred. 
Vsem še enkrat iskrena hvala!

Žalujoči: vsi njegovi

Kje si, naša ljuba mama, 
kje tvoj mili je obraz, 
kje so tvoje pridne roke, 
ki so delale za nas?

Z A H V A L A

Nenadoma, sredi dela, nas je  zapustila v 73. letu starosti naša draga žena, 
mama, stara mama in teta

TEREZIJA GRLICA
s Čilpaha pri Trebelnem

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom , sosedom in znancem , ki so nam izrekli sožalje, 
nam pomagali v, najtežjih trenutkih , pokojni darovali vence in cvetje ter jo  spremili na njeni 
zadnji poti. Zahvala velja tudi podjetju M ercator -  Sadje zelenjava, Centrom erkurju in HP 
Kolinska iz Ljubljane, pevcem in župniku za lepo opravljeni obred.

Žalujoči: m ož Franc, sinovi Franci, Zvone in Miro z družinami, hčerki Anica in Marija z
družinama ter ostalo sorodstvo

Z eno cevjo 
je enostavneje . . .

V blagovnici Metalke v 
Dalmatinovi 2 so nas 
opozorili na zanimivost, 
ki res ni več novost, saj 
že množica uporabnikov 
centralnega ogrevanja ve 
in se z njo tudi pohvali. 
Gre za enocevni ogreval
ni sistem TKM, kjer pri 
razpeljevanju dovodov in 
odvodov tople vode do 
radiatorjev ne potrebu
jete več dveh, ampak sa
mo eno cev.
Tak sistem ima kar pre
cej prednosti, saj je rok 
montaže krajši, bolj eno
staven in cenejši. Varje
nje ni potrebno, manj je 
vidnih cevi, pa tudi pri 
popravilu radiatorja cev
ne mreže ni treba praz
niti. M ogoče je vgraditi 
tudi termostatske venti
le, merilnike top lote, še 
posebej bi radi opozorili, 
da pri adaptaciji zgradb 
z ogrevalnim sistemom  
TKM ni treba večjih  
gradbenih posegov. Če 
ste se že odločili za tak 
način vgradnje central
nega ogrevanja, se ogla
site v Metalki, v blagov
nici v Ljubljani, kjer vam 
bodo postregli še z do
datnimi podatki. Monta
žo tega sistema pa oprav
lja Marjan Jazbinšek, 
Bršljin 5 4  A , telefon  
(068) 2 1 -2 0 3 .
Priporoča se Metalka.

Št n.

MONTAŽNI DIMNIK

Z GIBLJIVO

KISLOODPORNO

OGNJESTALNO

SAMOTNO CEVJO
U p o ra b lja  s e  z a  
p e č i  in k o tle  
o d  4 0 0 0  d o  
lO O O O O  K c a l /h

Prodaja
in strokovni nasveti:

OPEKARNA 
ZALOG

NOVO MESTO 
Tel.: 21-403,22-291

PA V L IC  
V E D N O  B O L JŠ I

Z velike mednarodne cest- 
nohitrostne dirke v Horicah 
v ČSSR se naš dirkač Lojze 
Pavlič ponovno vrača z le
pim pokalom za osvojeno 
odlično tretje m esto. Lojze, 
ki je doslej trdil, da mu 
dirkališče „300 ovinkov Gu
stava Havla” ne leži, saj že 
samo ime pove, da je to 
„garaška” proga, je očitno  
prebil led tudi tukaj in pustil 
za sabo vrsto zvenečih imen 
mednarodnega motocikli
zma. Že v nedeljo bomo za 
Pavliča ponovno držali pesti, 
ko se bo v Salzburgu podal v 
boj za metre in sekunde ^ 
vso svetovno elito na Veliki 
nagradi Avstrije.

M. Klinc

ŠEST
R E P R E Z E N T A N C  ZA  

D IR K O
Za m ednarodno pozivno dir

ko v spedwayju za občinski 
praznik Krškega, ki bo v nede
ljo.. 5. junija, ob  16. uri na 
s ta d io n u  Matije Gubca v 
Krškem, so se prijavile reprezen
tance Avstrije, Češkoslovaške, 
Madžarske, Zvezne republike 
Nem čije in Jugoslavije. To je  že 
tretja  m ednarodna dirka ob 
občinskem  prazniku in hkrati 

za zlati znak o b č in e -

UNZ KRŠKO 
objavlja
JAVNO LICITACIJO LICITACIJA
rabljenih avtomobilov, m otornih koles, ki bo v soboto, dne 11. 6. 1983, ob 8. uri na 
dvorišču Postaje milice Krško:

TIP VOZILA LETNIK IZKLICNA CENA STANJE VOZILA
1. ZASTAVA 101 SCSUP 1980 75.000,00 VOZEN
2. VW 1200 J 1976 50.000,00 NEVOZEN
3. VW 1200 J 1976 40.000,00 NEVOZEN
4. GOLF JL  SFRJ 1980 200.000,00 VOZEN
5. MOTORNO KOLO 1975 3.500,00 NEVOZEN

TOMOS TS M

Ogled vozil bo možen eno uro pred pričetkom  licitacije. 
Polog kavcije znaša 10 % izklicne cene.

3 3 2 /2 1 -8 3

ODBOR ZA
POHOD PO POTEH PARTIZANSKE LJUBlJANE

P O R O Č I L O
o javnem žrebanju dobitkov loterije 27. pohoda po poteh partizanske Ljubljane ki je bilo 
17. maja 1983 v Ljubljani

Srečke, ki se 
končujejo 
na številko

090
630

14170
42870
59730

751
29101

015941
027491
039691
080451
198911

76522
195902

013
313
523

117873

dobitek 
so zadele 
din

300.-
1.000 . -
3.000.-
3 .000 .-
2 .000. -

400 .-
4 .000 .- 

10.000. -
150.000.- 

10.000.- 
20 .000 , -  
10.000.-

5 .0 0 0 .-  
50 .000 ,-

4 0 0 .-
3 0 0 .-
5 0 0 .-

100.000. -

Srečke, ki se 
končujejo 
na številko

84
474

11154
56924

54885
77125

036655

52466

53847
64707
014617

08
288
808

51488

48669
109849
195709

dobitek  
so zadele 
din

200 . -

4 0 0 .-
2.000, -
2.000. -

3 .0 0 0 .-
5 .0 0 0 .-  

10.000. -

3 .0 0 0 .-

2 .000. -  
2 .000 . -

3 0 0 .0 0 0 .-

200. -
5 0 0 .-
3 0 0 .-

3 .0 0 0 .-

4 .0 0 0 .-  
10.000 . -  

3 0 .0 0 0 .-

19EE
T K

LENJSK! UST

Dobitke izplačuje na podlagi uradne žrebne liste odbor za Pohod po poteh partizanske 
Ljubljane, Ljubljana, Gregorčičeva 15, vsak dan, razen sobote in nedelje, od 8. do 13. ure. 
Do 20. junija pa pa še vsak torek  in če trtek  od 16. do 18. ure. D obitke do 10.000.— din 
izplačuje odbor brez odbitka, dobitke nad 10.000.— din pa z odbitkom  davka na dobitke pri 
igrah na srečo. Dobitniki lahko pošljejo srečko v izplačilu s priporočenim  pismom. Izplačilo 
dobitkov zastara v 6 dneh po dnevu javne objave poročila o žrebanju.

Komisija za loterijo 
3 3 6 /2 1 - 8 3

%  U  -maja .1.383,



Im
-

betonska 
garaža

hitro in enostavno
do zanesljive zaščite 
vašega avta!
vsestranska uporabnost
Garažo MONO lahko uporabljamo za:

— toplotno izolirane ali ne- 
izolirane varnostne garaže 
(posamezne, dvojne, trojne 
ali vrstne),

• drvarnice,
"  manjša skladišča in
— za druge pomožne zgradbe.

WSTRESNIK
industrija gradbenega materiala p.o. 
dobruškavas
68275 Škocjan, telefon /068/85-230, /068/85-231

J

M š i L T i T

hidravlično vezivo za pripravo malt 
za zidanje in omete.

Nabavite ga lahko v vseh večjih 
trgovinah z gradbenim materialom in 
naši trgovini na drobno v Anhovem, 
telefon (065) 51 -030, 52-030

SALONIT 
ANHOVO
TOZD BLAGOVNI PROMET 

. Kidričeva 2Q
65001 Nova Gorica, p.p. 68 
Telefon: (065) 24-411

IS K R A -IE Z E  
TOZD ELEKTROLITI MOKRONOG

Komisija za delovna razmerja 
TOZD Elektroliti, Mokronog

objavlja prosta dela in naloge

1- VZDRŽEVALEC I. — 1 delavec za nedoločen  
čas s polnim delovnim časom

Pogoji: orodjar, ključavničar ali finomehanik, 3 leta delov
nih izkušenj, odslužen vojaški rok in trimesečno poskusno 
delo.

2. TEHNOLOG V VZDRŽEVANJU -  1 delavec za 
nedoločen čas s polnim delovnim časom

Pogoji: strojni tehnik ali delovodska strojna šola, zaželene 
delovne izkušnje, odslužen vojaški rok in trimesečno posku
sno delo.

Kandidati naj pismene ponudbe z dokazili o izpolnjevanju 
pogojev pošljejo na naslov: ISKRA -  IEZE TOZD ELEK
TROLITI, Mokronog, Komisija za delovna razmerja, 8 dni 
po objavi.
Kandidate bomo o izbiri obvestili v roku 15 dni po p*reteku 
prijavnega roka.

3 3 3 /2 1 -8 3
V  _____________

prosta dela in naloge
Zadružni svet 
KIT Kmetijske-zadruge Trebnje, p. o.

razpisuje
prosta dela in naloge

1. individualnega poslovodnega organa
-  DIREKTORJA ZADRUGE
Kandidati m orajo izpolnjevati poleg splošnih, z zakonom  
določenih, še naslednje pogoje:
-  visoka izobrazba agronomske, pravne ali ekonom ske smeri 

in pe t let delovnih izkušenj na odgovornih nalogah v 
kmetijski dejavnosti

-  m oralno-politična neoporečnost,

2. delavcev s posebnimi pooblastili in odgovornostmi
-  VODJE PROIZVODNO  
POSPEŠEVALNE SLUŽBE
Pogoji: visoka izobrazba agronomske smeri in p e t let 
delovnih izkušenj v kmetijski dejavnosti

-  VODJE KOMERCIALE
Pogoji: višja izobrazba komercialne li agronomske smeri ter 
pet le t delovnih izkušenj ali srednja izobrazba komercialne 
ali agronomske smeri te r  osem le t delovnih izkušenj pri 
opravljanju podobnih del in nalog

-  RAČUNOVODJE
Pogoji: višja izobrazba ekonom ske smeri in p e t let delovnih 
izkušenj ali srednja izobrazba ekonom ske smeri in osem let 
ustreznih delovnih izkušenj

Kandidati za razpisana dela in naloge bodo izbrani za dobo 
štirih let.
Prijave z dokazili o izpolnjevanju pogojev za opravljanje 
razpisanih del, in nalog pošljejo kandidati v 20 dneh po 
razpisu na naslov:

KIT Kmetijska zadruga Trebnje 
Baragov trg 3 
68210  T rebnje
-  za razpisno komisijo

3 4 0 /2 1 -8 3

.KOVINAR" NOVO MESTO

O dbor za medsebojna razmerja 

objavlja
prosta dela in naloge 

KV REZKALCA

Delovno razmerje se sklene za nedoločen čas.
Pričetek dela takoj, s poskusnim delom 3 mesece.
Prijave sprejema O dbor za medsebojna razmerja do zasedbe.

3 4 1 /2 1 -8 3

SKUPNA SLUŽBA SIS DRUŽBENIH DEJAVNO
STI NOVO MESTO 
Svet delovne skupnosti

RAZPISUJE
prosta dela in naloge s posebnimi pooblastili in odgovornost
mi za dobo štirih let

TAJNIK A MEDOBČINSKE ZDRAVSTVENE  
SKUPNOSTI

Pogoji:
— visoka ali višja izobrazba ekonom ske, pravne ali upravne 

smeri
— 3 ozirom a 5 le t delovnih izkušenj
— organizacijske in vodstvene sposobnosti
— m oralno-politične kvalitete.

Prijave z dokazili o izpolnjevanju pogojev pošljite v 15 dneh 
po razpisu na naslov: Skupna služba SIS družbenih dejavno
sti, Novo mesto, Kidričev trg 3.
Kandidate bomo o izbiri obvestili v 30 dneh po izteku 
razpisnega roka.

3 3 8 /2 1 - 8 3

»GORJANCI"
TOZD AVTOBUSNI PROMET

Vabimo k sodelovanju za delavnico v Bučni vasi

- 1  DELOVODJO  
. -  5  AVTOMEHANIKOV  
-  2  AVTOELEKTRIKARJA  
- 1  VULKANIZERJA
-  2  PRALCA AVTOBUSOV

Kandidati morajo imeti ustrezno strokovno izobrazbo za 
svoj naziv.
Vsi kandidati morajo imeti odslužen vojaški rok 
Prijave pošljite v kadrovsko službo podjetja v Straži.

3 3 7 /2 1 - 8 3

r
OPEKARNA  
ZALOG p.o.

Novo
tel.: 21-403,

v sodelovanju z

opekarno Ptuj
Za hitro in cenejšo gradnjo vam priporočamo:

Montažne preklade
— enostavno, brez opaža, zato hitreje in ceneje,
— majhna teža, odlična izolacija,
— zagotovljena statična varnost,
— tipska proizvodnja, zato takojšnja dobava,
— prim erno za premostitev okenskih in vratnih odprtin  pri 

stanovanjskih in kmetijskih objektih ter za zakrivanje rolo 
omaric.

t

Montažni stropni nosilci
prednosti montažnega stropa:
— kvaliteten in cenen,
— lahek -  teža nosilca samo 9 kg/tm ,
— preizkušen na zahtevnih objektih,
— potresno varen,
— enostavna montaža brez opaža — podpiranje je potrebno 

samo na 1,5 do 2 m,
— spodnja površina stropa je v celoti opečna,
— odlična zvočna in top lo tna izolacija,
— uporaben za gradnjo velikih in manjših objektov do 

razpona 6,5 metrov.

„t~ "t* Poraba
za 1 m2 stropa:

2,5 m nosilcev, 
8 polnil in 
0 ,08 m3 betona

40

iz našega prodajnega programa vam nudimo tudi vse 
ostale gradbene materiale.

c A

v
SALONIT ANHOVO |

\
O S N O V N A Š O L A
TOZD XII. SNOUB
Bršljin

išče

snažilko.

Nastop dela po dogovo-
ru.

3 3 4 /2 1 - 8 3
V J

»Dolenjski listo 
v vsako družino

m

%n

n

novoles
DO ELEKTRO LJUBLJANA 
TOZD ELEKTRO Novo mesto 
Ljubljanska 7 , N ovo mesto

Komisija za delovna razmerja 
objavlja
dela ozirom a naloge 

ELEKTROMONTERJA
Pogoji:
1. končana poklicna šola elektro smeri — jaki tok
2. 6 mesecev delovnih izkušenj
3. sposobnost za delo na višini.
Delovno razmerje bomo sklenili s tremi delavci.
Prijave pošljite na naslov. TOZD v roku 15 dni po  objavi. 
Kandidate bom o o rezultatih izbire obvestili v 30  dneh po 
končanem  roku za prijavo.

3 3 9 /2 1 -8 3
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DOBRO, KUPČIJA JE SKLENJENA! 
TOP JE VAŠ ZA 2 00  DINARJEV!

SVETU OKOLI

foto slišal: 
Milan Markelj

Tudi domoljubne dame in gospodične vklepajo v verige — Fijakarskim konjem se v Italiji 
slabo godi — Dela se le za Ljubljano in Gorenjsko

(N a  H r v a š k e m )  teklo je  že precej ne- ■■ 
dolžne krvi, ker vojaki in orožniki kar streljajo g  
in zabadajo. Iz raznih m est, tudi iz Ljubljane, so :: 
poslali vojake tja. Tudi domoljubne, gospe in •• 
gospodične vklepajo v verige in zapirajo v ječe , 
če se le drznejo peti dom orodne pesmi. Poslali i: 
so celo v Ljubljano stikat za „puntaiji“ , kakor 
imenujejo vrle narodne može. Sploh je  vsak 
puntar, ki ni mažaron, t. j .  ki ni na škodo svoje M 
domovine pristaš mažarske vlade. Osmi teden že 
traja ta tihi punt in še nič se ne ve, bodo li vrli 5: 
Hrvati dosegli svoje pravice, ker vlada v Budim- ji 
pešti je ukazala najstrožjo kazen. Slovan, pov- jj 
sod brez pravic, povsod teptan , to  je  stara, jj 
znana re č .

(Č e  j e  k j e )  treba društev za varstvo ži- | 
vali, treba jih  je na Laškem prav gotovo. Ti 
ljudje z živalmi skrajno neusmiljeno ravnajo in jj 
jih izrabljajo, kar se le da. Le edino mačkam  se jj 
godi dobro, med tem ko zlasti fijakarskim ji 
konjem  godi se nepopisno slabo. Kako ti jj 
izvoščeki (z večine imajo stare, oguljene cilin- jj

dre na glavi) kako ti pretepajo živali, je  res 
grozno.

( S l i š a l i )  smo, da so se pri sestavi m anda
tov v kranjski trgovski in obrtn i zbornici ozirali 
samo na število davkov in obrti. Ali ni to  
krivično? Ako se bode po tej teoriji še dalje 
postopalo, ne pridem o Dolenjci nikdar na ze
leno, vse se bode še nadalje delalo edino le za 
Ljubljano in Gorenjsko kakor do zdaj, nam se 
bodo pa tiste drobtinice trosile, katere bodo 
tem z mize padle.

( S k r b n o )  urejeni in obdelani dom ači vrto
vi niso le pravi kras hiš, občin  in krajin, ne 
pričajo le o uzornem  redu in izobraženosti 
ljudstva, ampak pripom orejo zlasti revnejšim in 
nižjim slojem do neobhodno potrebnih življenj
skih dohodkov, zato  je  želeti, da bi se pri nas po 
vrtovih vedno bolj obsežno gojilo sadjarstvo in 
zelenjadarstvo.

(Iz DOLENJSKIH NOVIC) 
15. maja 1903)

Slovan, brez pravic in teptan

Poznavalci antične um etnosti 
so si vse bolj edini, da morajo k 
najslavnejšim um etninam  te 
dobe prišteti tud i „noviteti“  — 
bronasta grška vojaka, k i so ju  
našli pred desetimi leti v m or
skem dnu blizu južnoitalijan- 
skega mesta Riace, javnosti pa 
predstavili šele pred dvema leto
ma. Odkar stojita v narodnem  
muzeju v Reggio Calabrii, s iju  
je  ogledalo že na tisoče ljubi
teljev antične um etnosti, k i se 
za ohranjena um etnostna zakla
da lahko zahvalijo morju in 
najditelju Stefanu M ariottiniju 
te r  četici skrbnih in marljivih 
restavratorjev, ki sta jo  vodila 
priznana strokovnjaka na tem  . 
področju  Edilberto Formigli in 
Renzo Giachetti.

Zgodba o odkritju  se začenja 
poletnega dne 16. avgusta, ko 
se je  rimski kem ik in potapljač 
M ariottini potapljal v obalnih 
vodah Riace. Na dnu je  zagledal 
zelenkasto roko, k i je  štrlela iz 
peska. Najprej je  mislil, da je  
našel utopljenca, a ko se je  roke 
dotaknil, je  ugotovil, da gre za 
trd  predm et. Telefoniral je  m u
zealcem, ki so kraj veleli zaščiti
ti in zastražiti. S tarine v m orju 
so nam reč pogosto plen um et
nostnih piratov.

Naslednjega dne so v prisot
nosti več sto ljudi — novica se 
je  bliskoma raznesla — dvignili z 
morskega dna antična kipa, za
vita v nekaj centim etrov debelo 
skorjo apnenca, m orskih školjk 
in rastlinstva. Strokovnjaki so 
vrednost najdb ocenili na 40  
milijonov dinarjev. Najditelju je  
po italijanskih zakonih pripadla 
če trtin a  te vsote, se pravi kar 
lep kupček  denarja. Omenimo, 
da je  danes, po vseh opravljenih 
restavracijskih delih in ponov
nih ocenitvah, vrednost kipov 
neizmerna. Ko so nam reč novi
narji pred kratkim  vprašali ene
ga od svetovnih trgovcev z 
um etninam i, na koliko ceni oba 
bronasta grška vojaka, je  odgo
voril z vprašanjem: ,JKoliko bi 
stala Mona Lisa, če bi prišla na 
trg? “

N atančno in visoko strokov
no restavriranje kipov je  trajalo 
vse do leta 1980. Strokovnjaki

Zgodovina je mlinski kamen 
m  vratu življenja.

B. PEKIČ

Zadnja noč je vsaka noč, 
preden zaspiš.

E. FRITZ

Življenje usiha, ko se ne mo
timo več in se ne popravljamo.

B. ŠTIH

Ko prenehaš gledati svojo no
tranjo revščino, postaneš boga
tejši.

L. PAUWELS

Kadar požigajo knjige, takrat 
praviloma zmeraj pokajo tudi 
človeške kosti.

M. KRLEŽA

Ljudska kultura ni le naša 
preteklostv temveč tudi naša 
bodočnost.

J. C. BAROJA

Restavratorji so iz skorje 
apnenca, morskega rastlin
stva in živalstva izluščili 
dvoje vrhunskih antičnih  
umetnin — Ali ju je izdelal 
sam slavni Fidija? — Zdaj 

nimata več cene
so najprej odluščili skorjo, k i se 
je  nabrala v teku stoletij okoli 
brona in dejansko um etnini za
ščitila pred propadanjem . Morje 
se je  izkazalo za odličnega hra
nitelja. Pri odstranjevanju so 
uporabljali skalpele, m iniaturna 
pnevm atična vrtala, kemijske 
kopeli in bolj enostavna orodja. 
Pri enem od kipov so očistili 
štiri prednje zobe, ki jih  je  kipar 
izdelal v po lodprtih  ustnicah, z 
zobozdravniškimi instrum enti, 
nakar se je  izkazalo, da so 
bronasti zobje prevlečeni s sre
brom.

Kdo in kdaj je  izdelal čudovi
ti mojstrovini, n i povsem za
nesljivo dokazano. Zelo vzn
emirljiva je  misel profesorja 
Wernerja Fuchsa z zahodno- 
nemške univerze v M uenstru, ki 
trdi, da je  k ipa izdelal in ulil 
sam slavni Fidija, kipar, ki je  v 
času svojega življenja (5. stolet
je pred n. š.) in ves čas kasneje 
veljal za največjega kiparja anti
ke. Perikles m u je  zaupal kipar
sko okrasitev stavb na. atenski 
akropoli, predvsem Partenona. 
Fidija je  izdelal več kipov, ven
dar se ni noben ohranil v izvir
niku. Poznam o jih  le po kopi
jah , zvečine m iniaturnih po
snetkih izvirnih velikih stvari
tev.

Bronasta vojščaka naj bi bila 
po profesorjevem mnenju del 
skupine 13 božanstev in hero
jev, ki so jih  A tenčani po zmagi 
nad Perzijci pri M aratonu leta 
490  pred n. š. poklonili preroči
šču v Delfih, njun stvaritelj pa 
naj bi bil prav Fidija. F lorentin
ski restavrator Formigli se je  
odpravil na tajno pot v Grčijo, 
da bi s pom očjo odtiska svinče
nih zatičev v stopalih kipov 
odkril dokaz za to  trditev, ven
dar se je  vrnil praznih rok, ker 
ni ohranjenih izvirnih podstav
kov daritvene skupine kipov.

Obstoji pa možen dokaz, da 
sta bronasta vojaka res del ome-

R ačun za telefon je rasel in 
rasel, zato so se odgovorni m ož
je v vladi ameriške z ve za e drža
ve Virginie odločili, da zadevo 
proučijo . Namestili so računal
nik, ki je beležil vzorec vseh 
klicev na velike daljave, in na 
dan so prišle zanimive reči. 
Samo v mesecu marcu so zapo
sleni v državnih ustanovah kli
cali 2.509-krat eno samo tele
fonsko številko v New Y orku.

Ne, to  ni bila številka kakšne
ga pomembnega zveznega usluž
benca, temveč telefonska števil
ka „slušnega seksa“ . S pom očjo 
telefona, se klicatelj vključi v 
slušno orgijo; ženski glas zdihu
je , oha in ali a in sladostrastno 
sope, k o t da se preko telefon
skih linij dogajajo tiste reči, ki 
jih  m oški in ženske sicer poče
njajo iz zelo tesne bližine.

Seksanje po telefonu se je v 
ZDA na sploh zelo razpaslo. 
Nekaj agencij, ki se ukvarjajo s 
tem  dekadentnim  poslom, služi

njene Fidijeve skupine. Leta 
1978 so našli v Delfih bronasto 
čelado s srebrnimi ornamenti, 
katere starost so ocenili na 5. 
stol. pred n. š., torej rojstno 
stoletje obeh kipov. Začuda se 
čelada povsem prilega lobanj
skemu svodu tistega od kipov, 
ki je  brez nje. Drugi kip ima 
čelado na glavi.

In  kako sta bronasta vojšča
ka prišla v Italijo? N ič neobi
čajnega ju  n i pripeljalo. Rimski 
osvajalci so stoletja odvažali iz 
Grčije um etnine in  z njimi kra
sili svoje trge, vrtove in palače. 
Zgodovinarji so zabeležili, daje 
neki rimski častnik odpeljal 
preko 20 kipov, sloviti cesar 
Nero pa je  oplenil Grčijo za več 
k o t 500 različnih kiparskih 
um etnin. Rimljani so se v ti
stem času hvalili, da je  v več
nem  m estu toliko kipov kot1 
ljudi.

S podobnega „pobiranja“ sta 
tud i bronasta vojščaka. Vse 
kaže, da se je  lesena ladja, k iju  
je  peljala iz Grčije, naslikala na 
podvodne čeri, k ijih  je ob južni 
italijanski obali dovolj, nakar je 
potonila z dragocenim tovorom 
vred. Arheologi so zaenkrat na
šli bolj malo dokazov za to 
trditev, saj niso v bližini naj
dišča kipov odkrili ladijskih raz
b i t in ,  če izvzamemo 28 
svinčenih obročkov, k i so ne
kdaj služili za pričvrščanje 
jadrnih  vrvi. Blizu obale pa so 
našli tud i kos lesene, ladijske 
kobilice. Vse to  je nekaj, vendar 
pa ostaja precej skrivnostno 
vprašanje, kako sta kipa prišla 
na dno, ne da bi ostalo v bližini 
kaj več ladijskih ostankov.

Razglabljanj o obeh kipih je 
veliko, a vse to  n iti ni tako 
važno, saj je  najvažnejše, da je 
človeštvo bogatejše za dvoje 
izjemnih um etnin, k i slavita 
delo človeških rok.

MiM
(Vir: Reader‘s Digest)

lepe denarce, katerih  lep del 
dobe tudi telefonske družbe. A 
m edtem  ko navadni državljani 
seksajo po telefonu za svoj ra
čun, se birokracija okorišča s 
službenimi telefoni, kar pa je  v 
ZDA strogo prepovedano. Služ
beni telefon ni za zasebne pogo
vore, in to  za prav nobene, tudi 
za take ne, kjer prevladuje sope
nje, stokanje in vzdihovanje.

N ikakor ni rečeno, da je  na 
drugi strani telefonske žice 
takšnale lepotica.

Službeni telefoni služijo tu Ji razgretim strastem na dolge 
linije — Kako si krajšajo čas uslužbenci?

CENA JE ZNANA -  Šola se 
je  nagnila p ro ti koncu , zato  bo 
aktualna tale vest iz Komsomol
ske pravde. Ta časopis je  poro
čal o učitelju , k i je  izumil čisto  
nov način  ocenjevanja znanja. 
Za petico je zahteval 100 rub
ljev, za prav dobro oceno 70 
rubljev, za dobro 50 in tako 
naprej do enke, ki je bila še 
vedno zastonj. Profesoiju iz Ba- 
kuja so prišli na sled in njegovo 
početje „ocenili“ na 12 let za
pora.

KAJ JE PREVEC? -  R esje  
peklensko vroče te  dni, pa še 
bolj bo, zato človek bolj raz
mišlja, kaj bi slekel, ko t pa, kaj 
naj obleče. A tako ni dobro 
razmišljati, kadar gre za ženske, 
ki so v službi. Sodišče v franco
skem m estu Nancy je  razsodilo, 
da ni za delovno razpoloženje 
najbolje, če uslužbenke hodijo 
okoli brez m odrčka in  v prozor
ni bluzi. Uslužbenki v nekem 
podjetju  je  nam reč šef pokazal 
vrata, ker je  takšna prihajala na 
delo, pa je  imela kar naenkrat 
obilo službenih obiskov. Kolegi 
so jo  prihajali spraševat vse m o
goče nujne zadeve. In samo to , 
pa nič drugega, da se v e!

SMOLA — .Benjam in She- 
pherd iz Camdena ni naredil 
doslej nič takega, da bi se zanj 
zanim ali -novinarji. Nasprotno, 
imel se je  za poprečnega člove
ka, ki ga od drugih loči le to , da 
se ga drži smola. Sklenil je , da 
podari vse svoje prihranke 
(116.000 dolarjev) dvema vra- 
žaricama, k i sta mu obljubili, da 
bosta nesrečo z njega prenesli 
na neko kokoš tako , d a jo  bosta 
posipali s pepelom njegovega 
denarja. Seveda sta vražarici za
žgali časopis in z denarjem 
odbrzeli v neznano, nesrečni 
m ožakar pa je  zaradi svoje 
kokošje pam eti prišel v časopi
se. Tudi v našega.

LETEČA MAČKA -  Mačke 
so res trdoživa bitja. Nedolgo 
tega je  m aček Koška, doma v 
stanovanju na Vernadskem pro
spektu, zakoračil v prazno in 
padel iz 16 nadstropja na cesto. 
Nič se mu ni zgodilo, le pešačiti 
je  moral nazaj precej dlje časa, 
kot je  letel dol.

( DOLENJSKI LIST pred 20 Itti 1
------------------------------------- -j

Takoj zmanjšati izvoz mesa j
'■ ■ .. I . .    n....   , i,....,. .. i.,,., |.| _.......... ..............

Oskrba z mesom je slaba zaradi prevelikega izvoza — 
Zadruga bogati življenje — Gibalo je nezadovoljnost j

UGODNEJŠI POGOJI za plasma živine in mesa na zunanjih j 
tržiščih so zapeljali naša izyozna podjetja, da so v preteklih j 
mesecih letošnjega leta povečala dinamiko izvoza živine in mesa : 
— posledice tega pa ču tim o v oskrbi dom ačega tržišča z mesom j 
in v povišanju m aloprodajnih cen v vseh naših potrošnih 
središčih. Ti podatki odločno opozarjajo, da je  treba takoj 
obču tno  zm anjšati dinamiko izvoza živine in mesa, zlasti telet.
V nasprotnem  primeru bodo pitališča živine ostala brez 
potrebne osnove za predvideno proizvodnjo m esa, izpad v *i 
proizvodnji pa bi še resneje ogrozil oskrbo-dom ačega trga z i 
mesom.

ŽIVLJENJE NA VASI se izpreminja. Podružbljanje zemljišč j 
ne izpreminja samo lastništva nad zemljo in kmetijsko j 
proizvodnjo, ampak tudi ljudi. Ustvarja ljudi, ki so naklonjeni 
vsemu novemu, ker jih  vse novo, kar je  na področju  pod : 
partizanskim  Rogom prinesla km etijska zadruga, osvobaja { 
nekdanjega suženjskega dela in jim  bogati življenje.

PROSTRANO DVORIŠČE nekdanjega kostanjeviškega 
samostana je  te dni vse živo. Zagrebško filmsko podjetje Jadran 
film snema zgodbo o upom  proti Turkom  pod naslovom [ 
Nevesinjska puška.

KAMOR POGLEDAŠ, povsod vidiš novo, nepotvorjeno { 
podobo te (trebanjske) občine. Odraz resničnih hotenj njenih j 
prebivalcev, ki so se odločili, da se otresejo podelovanih in 
preživelih oblik dela in življenja, je  to , čem ur se ne moreš [ 
načuditi.

NEZADOVOLJNOST JE  gibalo napredka, zato  je  prav, da j 
smo zadovoljni samo do prave mere. Vse, kar raste in kipi okoli 
nas, je  plod našega dela, naših naporov in naše ustvarjalnosti, S 
tega ne smemo pozabljati.

(Iz DOLENJSKEGA LISTA j
23. maja 1963) I



NAGRADA V SOTESKO
Zreb  je med reševalci 

naše prve male nagradne 
križanke izbral MARIJO 
VOVK iz Soteske 12. Iz
žreban ki čestitam o, v krat
kem pa bo po pošti prejela 
knjigo Joži Munih—Petriče
ve „Sovraštvo ni večno".

NAGRADNA KRIŽANKA - NAGRADNA KRIŽANKA

tev nagradne križanke
N M R «  JA KRIŽANKA -  N A G R A D N A  KRIŽANKA
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na tipkah računalnika. Ugotovi
li so tudi, da se šimpanzi v 
grobem zavedajo sami sebe. Ko

Želja po popolnem in nese
bičnem samozagorevanju v lju
bezni je značilna za duševno 
vele in velikodušne ljudi.

L. ŠUHOVICKI
Kje je pameten človek, ki 

nima svoje norosti?
M. MAETERLINCK

Upanje daje ceno najbolj kla
vrnemu življenju.

SULL Y PRUDHOMME

Ima žival pamet ali ne?
Strokovnjaki menijo, da je m ožno, da ima žival nekaj 

inteligence — Merila niso izdelana — Raziskave

Čeprav si ljudje lastijo iz
ključno pravico, do pam eti v 
kraljestvu vsega živega, pa znan
stveniki že dlje časa odkrito 
premišljajo, ali ni morda le m o
goče inteligenco pripisati tudi 
živalim. Pred nekaj tedni so se 
zbrali strokovnjaki za tovrstne 
raziskave na simpoziju v 
Washingtonu. Skupen zaključek 
je bil: živali nedvom no posedu
jejo nekaj tega, čem ur pravimo 
inteligenca, po dom ače pam et.

Osrednja vprašanje je , k jko  
sploh m eriti živalsko pam et,
Ljudje so izdelali sistem merje
nja inteligenčnega kvocienta, 
vendar pa sploh ni prim eren za 
Živah, ko t tudf ni mogoče 
razum eti živalske pam eti v okvi
rih človeške.

Raziskovanja načinov kom u
niciranja m ed delfini kažejo, da 
imajo te morske živali razvit 
način sporazumevanja, čeprav 
seveda strojovnjakom ni uspelo 
dokazati, da gre za jezik v 
pomenu določenega sistema 
znakov. Raziskovalka Sheri 
Lynn Gish, ki se ukvarja z 
delfini, pravi, da te živali pozna
jo določene vzorce signalov, ki 
si j ih  sporočajo, vendar pa dvo
mi, če je  to  mogoče im eti za 
jezik. Ne dvomi pa, da se delfini 
v svobodi resnično pogovarjajo, 
vendar to  počnejo z gibi in 
drgnjenjem.

,.Vzemimo, da bi žirafe meri
le pam et z dolžino vratu; ljudje 
bi se uvrstili nižje od konj in 
nojev," hudom ušno pripominja 
raziskovalec obnašanja živali 
Benjamin Beck, ko  zastavlja 
vprašanje o živalski pam eti kot 
o določenosti posamezne vrste.

Ker torej ne gre jem ati žival
ske pam eti z merili človeške, so 
začeli raziskovalci proučevati, 
kako se žival v skladu s  svojo 
naravo odziva na naloge, ki se 
jim  zastavljajo vsakodnevno.
Tako so prišli do ugotovitev, da 
živali znajo sebi prim erno upo 
rabiti tud i orodje, se pravi neki 
naraven predm et izkoristijo za 
določen cilj, nam en. To naj bi 
bilo znamenje pam eti, m edtem  
ko genetsko podelovana spo
sobnost uporabe določenih sno
vi in predm etov ne pom eni in te
ligence.

K ot primere razumnega rav
nanja so strokovnjaki navedli 
galebe, ki spuščajo med letom  
školjke na kam ne, da jih  tako 
odprejo in pridejo do okusnega 

' grižljaja. Višino leta si izberejo 
glede na velikost školjke: bolj 
ko je čvrsta, višje se dvignejo, 
da školjko zares razbijejo. Bio
log James Gould navaja, da 
čebele lahko predvidijo, kje 
bodo dobile hrano, ako jih  
krm ijo s sladkano vodo, posodo 
z njo pa pravilno odmikamo od 
čebelnjaka.

Šimpanze so naučili ,»pogo
varjanja" s pom očjo simbolov
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Je iskra pam eti v nji? (Foto: 
MiM)

so jih  snemali po  televiziji in 
jim  posnetke predvajali po spre
jem niku, so opazili, da so opice 
s svetilko posve.tile v svoja od
prta usta, da bi na televiziji 
videle, kakšna so videti odzno
traj.

Vse to  so seveda le elementi 
pam eti, ki se nikakor ne more 
m eriti s človeško. Ostaja pa 
nerešeno vprašanje, ali je člo 
veštvo zaradi visoko razvite in
teligence zares kaj pridobilo ko t 
vrsta. Že to , da je mogoče 
samouničenje, ne govori temu v 
prid.

Čistoča ni 
njih odlika

Francozi slove po svetu 
k o t proizvajalci izvrstne k o 
zm etike in ustvarjalci vrhun
ske m ode. Vendar bi se m o
til, kdor bi mislil, da gre 
skrbi za lepotičenje in obla
čenje ■ ob boku z enako vne
m o tud i skrb za vsakodnev
no higieno. Nedavno objav
ljeni rezultati o higienskih 
navadah so takšni, da bi jih  
Francozi najraje kar zamol
čali.

S tatistiki so pritresli na 
dan sram otno dejstvo, da 
prideta na enega Francoza 
letno le dva koščka mila, 
ozirom a da si vsak če trti 
umije roke le enkrat na dan. 
N ič bolj ne skrbe za nego 
zob. Prav presenetljiv je  po
datek, da mnogi zakonski 
pari kupijo v vsem svojem 
življenju eno samo zobno 
krtačko . N ič čudnega torej, 
da ima kar 90 odstotkov 
potom cev ponosnih Galcev 
pokvarjeno zobovje.

Tudi umivajo se neradi. 
Psiholog Christian Boeldieu 
pravi, da se današnji F ranco
zi ne razlikujejo dosti od 
svojih plemenitih prednikov 
iz 17. stoletja.

V

Zvok do srca
Nova računa h i  iška naprava 

za medicinske raziskave

Raziskovalci preskušajo računal
niško napravo, ki lahko meri količi
no krvi, ki jo  srce pošilja po žilah, 
ne da bi bilo zato treba poseči v 
notranjost telesa.

Merjenje pretoka krvi pomaga 
kardiologom, da izberejo pravilno 
zdravljenje za srčne bolnike. Doslej 
so pretok krvi lahko merili le tako, 
da so porinili kateter po žilah do 
srca. Nova naprava pa vse opravi kar 
zunaj bolnikovega telesa. Razvili so 
jo v medicinskem središču Lovelace 
v Albuquerqueu. Res je  sicer, da z 
njo ni mogoče opraviti toliko različ
nih m eritev kot s katetrom , vendar 
je nenevarna za bolnikovo zdravje, 
kar za kateter ne velja povsem.

Naprava se sestoji iz dveh delov: 
računalnika samega, ki je  približno 
tako velik kot običajen televizor, in 
m eritvene naprave, k i jo  zdravnik 
položi na bolnikov vrat. U ltrazvočni 
valovi potujejo po tkivu do aorte, Se 
odbijejo od potisnjene krvi, ki jo 
srce poganja preko teh  „vrat“, nazaj 
v merilno napravo, nakar računalnik 
izračuna količino krvi, ki jo  srce v 
m inuti pošilja v ožilje.

To poletje bodo poskusi v petih 
bolnišnicah zaključeni in naprava bo 
na tržišču.

Potrjevanje lastnega življenja, 
sreče, rasti, svobode korenini v 
človekovi zmožnosti, da ljubi.

E. FROMM L

MAMA, VRNI SE!
K ot učiteljica sem v dolgih letih učiteljevanja prebrala 

veliko spisov, ki so jih  učenci napisali ob prazniku žena. Kar 
v navado nam je  prešlo, da smo otrokom  naložili nalogo 
pisati takšne spise, saj smo m enili, da vsak o trok  lahko 
napiše nekaj lepih besed svoji ljubljeni mami. In  res sem 
lahko prebrala prenekateri izliv otroške ljubezni in globokih 
čustev do m atere. A zdrznila sem se, ko so o troci nekajkrat 
pisali tud i o takih m aterah, kakršne si noben o trok ne želi, 
pa so jim  vendarle odpuščali vse napake in napisali najlepše 
besede, čeprav sem vedela, da niso odraz resnice.

Lani je  bilo, ko  sem hodila po  razredu gor in dol ter 
opazovala o troke četrtega razreda, kako pišejo spis o svoji 
m ateri. Čez čas sem opazila, da deček v drugi vrsti ne piše. 
S topila sem k njemu in ga šepetaje vprašala, zakaj nič ne 
piše.

„Daj, napiši svoji m ateri kaj lepega za 8. m arec," sem ga 
spodbujala.

Dvoje tem nih oči se je  globoko zazrlo vame. Ustnice so 
mu vztrepetale, nato pa je  odločno prijel pero in začel pisati.

..Sovražim vse svoje sošolce, ki prav zdajle lahko pišejo o 
svoji m ateri le najlepše. Sovražim tud i svojo tovarišico, ki me 
noče razum eti, da jaz nimam mame! Saj imam jo , a že tako 
dolgo je  nisem videl. V edno, kadar sprašujem očeta, kdaj se 
bo vrnila, mi nejevoljno odvrne, da še tega ne v e .k ak šn aje . 
Mama naju je  zapustila, ko  sem bil star komaj dve leti. Ostal 
sem pri očku , ki je  sprva grdo govoril o mami in ni hotel nič 
slišati, naj bi jo  šla iskat. Potem  sem nekaj časa živel pri stari 
mami. Tam mi je  bilo lepo, a tudi stara mama je  kmalu odšla 
-  um rla je . Vrnil sem se k  očku  in sama živiva naprej."

Takšna je  bila šolska naloga za dan žena. Na fantiču je  
bilo videti, da ga je  žalostni spis sprostil, k o t se človek sploh 
lahko sprosti, ko izda kakšno svojo neveselo skrivnost.

. NATAŠA
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DVA ZAKONA

O be sta  bili ene m isli,'da  pride v zakonu 
ljubezen sam a po  sebi, da je le dosti kruha, da se ne strada. 
Skoraj noben dan  ni m inil, da ne bi bili Janeza in Micke 
opom injali, prosili in p ritiskali, da  naj se vzam eta. Ko se ne da 
nič opraviti ne z lepo ne z grdo, si iščeta pom oči pri 
duhovščin i. ,

Slovenski ško fje  in drugi cerkveni prvaki niso še nikoli dosti 
ljubili našega naroda in narod ni maral zanje. Naši župniki in 
kaplani pa so si p ridob ili zadnjih  sto  let brez dvom be jako 
lepe zasluge zlasti za slovenskega km eta. Ali tudi m ed njimi 
nahajam o precej pogostom a popo lnom a nesposobne, surove 
in nevedne ljudi, ki župljanom  s to k ra t več škodijo  nego 
koristijo . V to  n ečed n o  krdelo  je spadal stari pop  Č ednik. Bil 
je že precej o d r ts te l, ko je začu tit v svojih rovtah m ed kravami 
poklic  za duhovski stan. L jubezen svojih učiteljev  si je 
naklonil s tem , da je tožil in ovajal součence. Ta zasluga mu je 
popravljala dvojke v kole in mu pridob ila  tud i hrano in kar je 
še sicer po treboval. S tanu joč  pri p rostih  babelah, ni imel 
p rilike, da  bi svoje ro b a to  b itje  obtesal in obstrugal, šola ga pa 
tud i ni ne om ikala ne olikala. Š kof ga je m oral d o b ro  poznati, 
kajti pošiljal ga je le m ed hribovce. Z njimi se je že zato  
ujemal b rez težave, ker ga ni ločila  od njih nobena gos
poščina, nobena izobraženost. Tudi v službi je ostal to /k a r  je 
zm erom  bil: Č ednik  p o  im enu in po  duhu.

Ko ga ženi p rosita , da bi poskusil še on pregovoriti Janeza 
in M icko, je precej p rik im al in dejal: , ,Seveda, m oram o jih 
deti skupaj, d a  bo, ho, ho, ho, sčasom a kaj prireje. Če se ne 
bo parila m ladina, kdo pa se bo? Mi starci nism o zan ič ."

In res je jel klicati ju k sebi, najprej vsakega posebej, p o tem  
pa oba skupaj. Micki je rekel: ,,Lej jo no! Ali se ti b lede, da ga 
nečeš? Saj ga vidiš, kako je m očan . Pridelal bo lahko to liko  
krom pirja in kruha, da  se boš napasla vsak dan tr ik ra t, če  boš 
ho te la . P ečenka, vem, b i  ti bo lj dišala, ali p ečen k a  ni za 
km eta. Pa ni sile; da se le vam p napolni, pa je d ob ro . In klaje

ti  ne bo  m anjkalo. Boljšega si ne m oreš n ič  želeti. Vzemi ga 
tedaj, vzem i!" ,

Še lepše je opom injal Janeza: „ Z  bab o  je res križ, ali kaj 
češ? E nkrat se m oraš ženiti. Kaj bi neki še čakal! T rap , 
m eniš, da je ne boš mogel im eti za.ljubo? Ali si m ar slep? Ali 
ne vidiš, kako je lepo  pov ita  in okrogla? "  — Pri tem  jo je 
ogledoval z gnusno p o h o tn o stjo . — „K o  se bosta  zaprla v 
kam rico, ho, ho, ho, ti bo prišla ljubezen, da  boš kar 
koprnel!"

In tak ih  reči jim a je  grdi p o p  še veliko kvasil in čen ča l. 
Največ je izdalo, ko jima je dokazal, kako strašno  tepe  Bog 
o troke , ki ne poslušajo svetov svojih roditeljev in duhovnikov. 
N azadnje se je tud i zagrozil, če  se ne bosta  vzela, da ju bo že 
d ob ro  pestil na izpraševanju in jima tu d i ob  drugih prilikah  ne 
bo dal m ira. K onec je bil, da je, gledaje v tla, rekel najprej 
Janez, za njim  pa tu d i Micka, ker ni drugače, da  naj se 
m ateram a izpolni volja. Logarica in F lereška sta prinesli drugi 
dan  po p u  vsako d obro  rejeno kokoš in še d rugih  m anjših 
darov, da mu izkažeta hvaležnost in izpoln ita, kar sta  mu bili 
obljubili.

Janez  in Micka se p o ro č ita . Na svatbi se upijani Janez 
p rv ikra t v svojem  življenju. S rd ito  pogleda nevesto, ki upira 
plaho svoje lepe oči vanj, in zakriči nanjo: „Č e  hočeš, da  bom  
m olčal, ne  zijaj vame tak o  ču k a s to ."

T repetaje  mu odgovori: „N e boj se, ne bom  zijala dosti 
vate, ne po čukovo  ne po  golobje ."

Po svatbf ga m ati posvari in opom in ja, da bi jo prosil za 
zam ero. O sorno zarenči Janez: ..N iko li!"  — S strahom  opazi 
Logarica, da se ponaša sin zdaj vse drugače p ro ti njej k akor 
prej. Že čez teden  je zdihnila: ,,O h, tak o  pu sto  ni b ilo  v naši 
hiši še nikdar, kakor je zdaj."

Med m ožem  in ženo se ni dala nared iti nobena sloga, 
nobena prijaznost. Micka se je po tik a la  po  ko tih  in si brisala 
o č i. Jedla in govorila ni skoraj nič. Janez  je hodil sem te r  tja 
okoli hiše; včasi je posta l in nekaj zagodrnjal, naenkrat se je 
ozrl in šinil naprej, kak o r da  ga kdo pod i; lotil se je tega in 
onega dela, ali vsako se mu je km alu p ristud ilo . K adar je šel

prejšnji čas v Novo m esto  kaj kupovat ali p ro d a ja t, se mu je 
vselej ta k o  zelo m udilo, da je bil v dveh urah zopet dom a. 
Zdaj se ni vračal p o  pol dneva.

E n krat je zgodaj zjutraj odrinil in je prišel nazaj šele v pozni 
noči ves pijan, b rez  denarja  in brez blaga. Drugi dan mu veli 
m ati; „Z a  božji čas, Janez, kaj pa  misliš? Na ta k  nač in  ni 
m ogoče p reb iti ne m eni ne Mici. Ali si pozabil, kaj si prisegel 
p red  o ltarjem ? Ne veš, kake do lžnosti te  vežejo? "

Janez  pozn a  d o b ro  svojo krivico, v oč i m u stop ijo  solze, 
pogleda p ro ti nebu in zaječi: „O h, m ati, ko bi vi vedeli, kako 
iz srca rad  bi bil z Mico dober — ali ne m orem  in ne m orem !"

M ati ga to laži: „N e obupaj, sinj m oraš se nekoliko  
prem agovati, posebno  pa te  prosim , da  m oli, da veliko moli! 
Bog je m ilostljiv, ne bo  zavrgel tvoje  p rošn je ."

Janez jo  posluša, m oli dolgo zju traj, še dalj zvečer, hodi 
p ridno  v cerkev, sto ri obljubo, da po jde  na G orenjsko k 
M ateri božji p om očn ic i, razodeva z eno besedo v vseh rečeh 
še večjo  p o b o žn o st nego v sam skem  stanu , ali b rez koristi, 
b rez uspeha. Mati in Č ednik  sta ga resda n aučila  raznih 
m olitev, ali mu nista  povedala, da  jih m ora opravljati 
p rem išljeno, z zbran im  d u h o m  in vročim  srcem . Besede je 
govoril zgolj m ehan ično , ni tedaj n o beno  ču d o , da ga taka 
..m o litev" ni povzdignila nad zem eljske reve, da  ga ni 
napolnila z u b lažu jočo  vdanostjo  v voljo božjo , da  ni m ogla 
vneti v njegovem  srcu nobene iskre ljubezni, da ni mogla 
u trd iti v njegovi duši nobene resne volje, nobenega 
neodjenljivega nam ena.

M ateri s ta  se tru d ili na vso m oč, da  sp rijazn ita  sina in hčer. 
Napravili sta  včasi kako boljšo  južino , Urša je spekla pišče, 
Flereška je prinesla so d ček  izvrstne starine, prosili in nago
varjali sta  ju prelepo  z vsemi besedam i in dokazi m aterinske 
ljubezni, zdrave pam eti in k rščanske vere, da naj p o trp ita  drug 
z drugim , d a  naj se im ata rada vsaj zavoljo Boga in svoje duše, 
če se ne m oreta  iz nagnjenja. Janez in Mica sta m olčala, 
slednjič zajokala in si podala roke. Ali prijaznost je trajala 
m alokdaj cel dan; večidel sta se kake pol ure pom enkovala, 
p o tem  pa  razšla, on na desno, dna na levo.



od delegatovi za delegate

Letovanje vsem delavcem
Novomeška tovarna zdravil Krka ima ob morju 3 55  
ležišč za svoje delavce — Del regresa za stroške 

oskrbnega dne
Danes, ko se je poletna turi

stična sezona že začela, je ob 
vseh znanih težavah našega tu riz
ma pravzaprav zanesljivo edinole 
to , da bodo polni le počitniški 
domovi delovnih organizacij. 
Vzroka ni potrebno posebej 
omenjati. Primer iz novomeške 
tovarne zdravil, kjer se letovanja 
svojih delavcev že vrsto let lote
vajo z veliko odgovornostjo in 
skrbnostjo, to  le potrjuje.

„V  Krki smo letošnji regres 
za letni dopust razdelili vsem 
delavcem v enaki viSni,”  pravi 
Karlo Vrane, vodja počitniških

Karlo Vrane: „Tudi letos bo 
v Krkinih počitniških zmog
ljivostih letovalo čez 2 tisoč 
naših delavcev.”

domov in družbene prehrane v 
tej delovni organizaciji. „Pri tem 
smo se po služili starega ključa: 
da nam reč od zneska 5.160 din 
izplačamo 70 odst. delavcem na 
roko, preostalih 30 odst. pa gre 
za regresiranje oskrbnega dne v

naSh počitn išk ih  dom ovih , S 
tem  se hkrati zavežemo, da 
bom o letovanje om ogočili sle
hernemu delavcu, tudi upoko
jencem , ki imajo enake pravice 
kot delavci.”

Po besedah Karla Vranca re
gresirajo v Krki oskrbni dan po 
skupinah: imajo jih  pet, pač 
glede višine dohodka na družin
skega člana delavca.

,,Kakšnih 50 odst. naših zmo
gljivosti ponuja delavcem celo
dnevno oskrbo, preostala polo
vica pa streho nad glavo in vse, 
kar sodi zraven, kuhajo si pa 
dopustniki sami.

Tako imamo .v počitniškem  
dom u v Piranu, ki je naša last, 
40 ležišč, v Vrsarju, Iger smo 
solastniki s Pionirjem, dom  pa je 
odprtega tipa, 120 ležišč, svoje 
bungalove imamo tud i v Nere- 
zinah na Malem Lošinju, kjer je 
delavcem na voljo 123 poste j ,  v 
Sukošanu imamo najeto hišo s 
16 ležišči, v Sutivanu na otoku 
Braču pa 32 ležišč s polno 
oskrbo in 24 postelj v apartm a
jih. Poleg tega imajo delavci na 
voljo še nekaj postelj na Rogli in 
Ljubelju.”

Do prejšnjega tedna je  bilo v 
,,Krki” prijavljenih za letovanje 
700 delavcev, računajo pa, da jih  
bo letos letovalo preko 2 tisoč. 
Da ne gre za pričakovanje brez 
osnove, kaže podatek iz lanskega 
leta, ko je  bilo v Krkinih poč it
niških zmogljivostih 28 tisoč no
čitev.

B. B.

POSVET S PRIJATELJI — PRED TEKMOVANJEM — Kovinarji — varilci iz občine Novo mesto so se 
med seboj pomerili v delovnih prostorih Kovinaija v Bučni vasi. Izdelke je pregledala posebna komisija 
in po ocenjevanju določila zmagovalca, ki bo našo občino zastopal na republiškem srečanju. (Foto: J. 
Pavlin)

Vse manj denarja za ceste
Novomeška skupnost za ceste bo letos imela komaj kaj več denarja kot le za vzdrževanje 

lokalnih cest -  Pri modernizacijah bodo imeli prednost že lani začeti cestni odseki
Nova samoupravna organiziranost cestnega gospodarstva se v 

novomeški občini uveljavlja brez večjih zapletov. Tako so delegati 
na seji skupščine občinske skupnosti za ceste (ustanovljena je bila 
tik pred koncem lanskega leta) pretekli torek dokončno razmejili 
pristojnosti, obveznosti in sredstva med komunalno skupnostjo in 
skupnostjo za ceste, sprejeli sporazum o povračilu sredstev za 
dejavnost vzdrževanja in varstva cest, ki jo že opravlja posebna 
temeljna organizacija v Cestnem podjetju, pa seveda letošnji plan 
skupnosti, okrog katerega je bilo tudi največ razprave.

Nova samoupravna organizira
nost, žal, ne pom eni prav nič več 
denarja za celotno področje cestne
ga gospodarstva v občini, kar bi bilo 
zaradi velikih potreb  seveda še 
najbolj zaželjeno. Za vzdrževanje in

Zidovi na slabših površinah
V novomeški občini je bilo lani uporabljenih v nekmetijske namene skoraj 30 hektarov 
kmetijskih zem ljišč — Pozidava se vendarle vse bolj umika na manj kakovostna zemljišča

Novomeška kmetijsko-zemljiška skupnost je lani vse leto stalno 
spremljala spreminjanje kmetijskih zemljišč v nekmetijske namene. 
Obravnavala je 272 prošenj za spremembo namembnosti kmetijskih 
zemljišč in ugotovila, da je bilo utemeljenih 240 zahtevkov. Ostale 
je zavrnila, ker so bili v nasprotju z zakonom o kmetijskih 
zemljiščih.

Med utem eljenim i zahtevki 
so šteti tudi tisti dovoljeni 
posegi na kmetijska zemljišča, 
ki so bili na pobudo skupnosti 
preusm erjeni iz kakovostnih 
zemljišč na slabše kmetijske 
površine. Skupnost je  dala tudi 
soglasja k  zazidalnim načrtom , 
ki jih  je  izdelal Zavod za 
d ru ž b e n o  planiranje Novo 
m esto, vendar pa izvedbo teh 
načrtov v Šentjerneju in deloma 
na O točcu  ne bo m oč zagotovi
ti zaradi ob koncu leta 1982 
sprejetega intervencijskega za
kona o varstvu km etijskih zem
ljišč.

K om ite za urbanizem je  lani 
izdal 431 odločb o plačilu 
odškodnine zaradi spremembe 
nam em bnosti km etijskih zem
ljišč, pri skupnosti pa je  bilo 
plačanih 348 odškodnin. V 
novomeški občini je bilo lani 
tako uporabljenih za nekm etij
ske nam ene skoraj 30 hektarov 
km etijskih površin. Res pa je , 
da se za pozidavo vendarle vse

bolj uporabljajo slabša km etij
ska zem ljišča, kar je  v borbi za 
čim  večjo pridelavo hrane tudi 
edino sprejemljivo. Med pozida
na zemljišča je  bilo lani vključe
nih največ km etijskih površin 
četrtega (10,86 hektara), pete
ga (9 hektarov) in tretjega (5,28 
hektara) kakovostnega razreda.

|  prireditev 
* naslovom

te‘ .

»P R IS L U H N IT E  -  
IZ B E R IT E ”

V  N O V E M  M E ST U
V novomeški športni dvorani |  

bo v petek  ob 20. uri finalna S
RTV Ljubljana pod |  

»Prisluhnite-izberi- S 
Oddajo bo vodil Vinko |

,  ali as Jaka Šraufciger, J
^ poleg njega pa bodo sodelovali |  
k Marjan Sm ode, ansambel Ha-1 
v zard, Miša Molk, Brane Kuez- \  
k m ič, Rom ana Zrnec, plesna |  
J  skupina Aruba itd. Predprodaja s 
k vstopnic je  v poslovalnici novo-1  
J meškega Kompasa. s

PRIZNANJA ZA NAJBOLJ PRIZADEVNE -  Letošnja priznanja 
občinske konference ZSMS Novo mesto je 17 prizadevnim 
mladinskim delavcem, trem mentorjem in trem osnovnim 
organizacijam ZSMS ter enemu društvu na slovesni podelitvi v 
Ijetek zvečer v muzeju NOB izročil predsednik OK ZSMS Novo  
mesto Bojan Mikec. (Foto: M. Markelj)

K m etijsko-zem ljiška skup
nost Novo m esto je  bila konec 
lanskega leta tudi pobudnik za 
povečanje odškodnin za •spre
m em bo nam em bnosti km etij
skih zemljišč, ki jih  morajo 
plačati investitoiji pred prevze
m om  gradbenih dovoljenj. Ta 
prizadevanja za realnejše od
škodnine so bila uspešna, saj so 
jih  delegati v celoti potrdili, 
sedaj veljavne odškodnine pa 
naj bi dejansko prispevale k  
varovanju km etijskih površin.

Na račun večjih odškodnin 
pa fizičnega obsega melioracij v 
tem  srednjeročnem  obdobju v 
novomeški občini ne bo m oč 
povečati. Stroški izboljševanja 
in  pridobivanja novih km etij
skih površin so v zadnjih dveh 
letih nam reč porasli približno 
enako, k o t so se zvišale odškod
nine.

Priznanje za 
najbolj delavne

20 . maja je bila slovesna 
podelitev letošnjih priznanj 

OK ZSMS Novo mesto
Občinska konferenca ZSMS Novo 

mesto vsako leto pred dnevom 
mladosti podeli priznanja najbolj 
prizadevnim mladim družbenopoli
tičnim delavcem, mentorjem mla
dinske organizacije, osnovnim orga
nizacijam ZSMS in družbenim orga
nizacijam ter društvom, ki vključu
jejo mlade in delajo z njimi.

Med mladinci so letos ta prizna
nja prejeli: Mitja Pucelj, Ivica
Stupar, Alenka Sercelj, Andrej 
Eršte, Željko Mitrič, Slavko Mirtič, 
Mari Čampa, Roman Kapš, Franc 
Nemanič, Janja Bukovec, Tone 
Jerčin, Tone Anderlič, Stojan Pel
ko, Nika Bricelj, Božo Besednjak, 
Zvone Špelko in Breda Habjan. 
Priznanja so dobili tudi mentorji: 
Ivan Turk z Drske, Lojzka Krevs iz 
Mirne peči in Ivanka Mestnik iz 
Doma Majde Šilc. Kot prizadevne 
osnovne organizacije ZSMS in dru
štva pa so si priznanje letos 
prislužili: nogometni klub Elan
Novo mesto ter osnovne organizaci
je ZSMS Zagrad, PTT Novo mesto 
in IMV, Tovarna avtomobilov (pro
izvodnja 5).

obnavljanje lokalne cestne mreže (za 
regionalne ceste plana še ni) naj bi 
bilo letos na voljo vsega 93,45 
milijona dinarjev. Pisanje v pogojni
ku je  povsem na mestu, saj je  velik 
del virov dokaj negotov, ni pričako
vati večjih vsot od prodaje pogon
skih goriv. Prav tako je vprašljivo, 
koliko od načrtovanih 18,35 milijo
na dinarjev se bo zares zbralo iz 
1,4-odstotnega prispevka za vzajem
no programiranje iz čistega dohodka 
združenega dela. Vse delovne orga
nizacije nam reč niso podpisale spo
razum a, pa tud i mnoge tiste, ki so 
ga, obveznosti ne poravnavajo. Če bi 
jih  poravnale, pa bi se iz tega vira po 
znanih podatk ih  lahko zbralo še 
enkrat toliko denarja, ko t je  začrta
no v planu. V celotni vsoti za cestno 
gospodarstvo je tudi 24,5 milijona 
dinarjev, kar naj bi posebej namen
sko združevali za mostova v Oreho
vici in Dragi.

Denarja je  torej zelo malo. Za 
vzdrževanje lokalnih cest in mestnih 
ulic bo šlo 28,6 milijona dinarjev.

Od tega bodo krajevne skupnosti 
dobile 5,4 milijona za vzdrževanje 
cest tretje  in  če tr te  skupine. Odpla
čevanje posojil bo olajšalo cestno 
blagajno za 21 milijonov, za rekon
strukcije in  modernizacije lokalnih 
cest pa  naj bi bilo na voljo vsega 
nekaj nad 9 milijonov. S tem 
denarjem bodo dokončali cesto 
Stranska vas-G radenc-P revo le  v 
Suhi krajini, cesti v Podgradu in pri 
Novolesu, cesto Škrjanče -R u p e rč  
vrh ter sofinancirali gradnjo ceste 
Dolenjske T oplice-Sušice. Gradnjo 
cest v manj razvitih krajevnih 
skupnostih pa bo cestna skupnost

B IR C N A  V A S:
2 6  U R  N O G O M E T A

Mladinci iz Birčne vasi pripravlja
jo  v petek, 27. maja, zanimivo 
sportno-zabavno prireditev „26 ur 
nogom eta". Pomerili se bodo „žogo- 
brcarji" dom ače ekipe in Šentjerne
ja , pričetek  m aratonske tekme pa 
bo v petek ob  17. uri.

N A JK R A JŠ A  S E JA
Zbor krajevnih skupnosti novo

meške občinske skupščine, ki je bil 
na zadnji skupni seji treh zborov 
nesklepčen, je 23. maja sam obrav
naval 8 točk dnevnega reda. Od 32 
delegatov je tokrat seji prisostvovalo 
23 delegatov krajevni skupnosti. 
Izglasovali so predlog sprememb 
družbenega dogovora o štipendijski 
politiki v Sloveniji, sprejeli poslov
nik dela občinske skupščine ter 
potrdili zaključni račun davkov in 
prispevkov občanov in zaključni 
račun prispevka za starostno zavaro
v a le  kmetov. To so bile osrednje 
točke, vse do točke razno oz. 
delegatskih pobud pa ni bilo razpra
ve. Tako je drugič sklicana seja 
trajala manj kot poldrugo uro, kar 
pom eni doslej najkrajše zasedanje 
sploh.

sofinancirala v skupnem  znesku 5,6 
milijona dinaijev.

Delegati so se strinjali s takim  
planom, veliko več pa so govorili o 
tem , kaj naj bi naredili z denaijem, 
ki bo m orda zbran nad planirano 
vsoto. Potreb je  namreč 

zelo veliko, tako da vseh n i bilo 
m oč spraviti v osnovni plan za letos. 
Dogovorili so se, da m ožna dodatna 
sredstva usmerijo v dokončanje 
delno že m oderniziranih lokalnih 
cest (položitev druge asfaltne plasti) 
ter v sofinanciranje tistih cest, za 
katere prispevajo veliko denarja in 
prostovoljnega dela sami krajani. Za 
vse te odločitve pa bo osnova 
veljavni srednjeročni plan. Vse na
pore naj bi vložili tudi v izgradnjo 
cestnega odseka bokiišn ica-B rod v 
Novem mestu. Gradih ga bodo s 
posojiji, ki jih  bo odplačala republi
ška skupnost za ceste.

Z. L.—D.

V IMV 
največ priznanj
Proizvodno tekmovanje ko
vinarjev novomeške občine 

— Najboljši na Jesenice

V  organizaciji občinskega odbora 
sindikata delavcev kovinske in elekt- 
ro industrije Novo m esto je bilo v 
soboto drugo proizvodno tekmova
nje kovinarjev občine Novo mesto. 
Devetindvajset delavcev, med kateri
mi jih  je  bilo največ iz IMV, so se 
najprej pomerili v teoretičnem  zna
nju, p raktični del tekm ovanja pa so 
izvajali v delovnih organizacijah Ko
vinar, IMV in SGP Pionir iz Novega 
mesta in Iskra Hipot v Šentjerneju.

Med varilci so bili najboljši — 
R očno elektro-obločno varjenje: 1; ' 
Franc Progar (Kovinar) 2.-3. Martin 
Medle in Vlado Pavlič (oba IMV). 
Plamensko varjenje: 1. An ton  Hoče
var, 2. Jože Klem enčič, 3. Brane 
Gazvoda (vsi IMV). Varilec mag: L  
Pavel Cerček, 2. Franc Kekič, 3. 
Vlado Pavlič (vsi IMV). Med kovino
strugarji so bili najboljši: 1. Franc 
Pisek, 2. Stane Goltes, '3. Stane 
Pugelj (vsi IMV). Orodjarji: 1. Jože 
Lešnjak, 2. Jože Luzar, 3. Stane 
Rajer (vsi Iskra Hipot Šentjernej). 
Konstrukcijski ključavničarji (samo 
dva prijavljena) 1. Julijan Zoran 
(SGP Pionir) 2. Štefan Slak (Iskra 
Hipot). Med avtom ehaniki se je  v 
skupini Diesel edini prijavil Marjan 
Kralj (SGP Pionir), v skupini Otto 
pa sta bila najboljša Janez Kranjc in 
Ferdinand Fink (oba iz SGP Pionir).

K ot je povedal sekretar letošnje
ga občinskega srečanja Boris Zajc,je 
med delovnimi organizacijami in 
vodstvi premalo zanimanja za taka 
tekmovanja. Tovarna zdravil Krka je 
delavce prijavila, pozabila pa jih  je 
poslati na tekm ovanje, v Novolesu 
in KZ Krki pa na  razpis sploh niso 
odgovorih. Vsi tekmovalci so nadvse 
pohvalili skrbno organizacijo v posa
meznih delovnih organizacijah, ki so 

imele na skrbi izvedbo tekmovanja.

NOVAK V TUNIS
Z ekipo ljubljanske Astre bo 

te dni odpotoval na  tradicional
no kolesarsko dirko „Po Tuni
su" tudi Novomeščan Novak, ki 

, bo ko t prvi Dolenjec poskusil 
m oči na tej zahtevni članski 
preizkušnji

MLADA PESEM -  Ob slavnostni podelitvi krajevnih priznanj, ki je 
bila v soboto zvečer v zadružnem domu na Uršnih selih, so krajane 
s prisrčnim in pogumnim nastopom razveselili tudi domači pioniiji, 
ki se sicer vsak dan z vlakom vozijo v osnovno šolo Birčna vas. 
(Foto: T. Jakše)

Ni še čas za veselico
Krajevni praznik so krajani Uršnih sel proslavili z delovno 

akcijo — čak a  jih še veliko delovnih nalog

2 1 . maja slavi krajevna skup
nost Uršna sela svoj krajevni 
praznik v spomin na prvo zase
danje Okrajne narodnoosvobo
dilne skupščine okraja Toplice, 
okrona Novo mesto, k i j e  bilo 
na ta dan leta 1944 na Lazih.

Krajani so praznik letos obeležili 
s tremi prireditvami: na strelišču 
nad vasjo so se v soboto popoldne 
pomerili najboljši strelci krajevnih 
organizacij SLO, lovskega društva, 
mladine, ZRVS in gasilskih društev 
Dobindol in Uršna sela, zvečer pa je 
bila v zadružnem domu slavnostna 
podelitev krajevnih priznanj in pri
srčen nastop mladincev in pionirjev.
V nedeljo zjutraj so se krajani mno
žično zbrali na delovni akciji, na 
kateri so v treh skupinah uravnavah 
zemljišče na približno 1.500 m dolgi 
trasi vodovoda, ki so ga letos polo
žili večinoma s prostovoljnim de
lom. Tokrat so se odpovedali tra
dicionalni veselici, kajti kot je v 
svojem slavnostnem govoru rekel 
predsednik skupščine krajevne skup
nosti: ,.Danes je čas za delo, saj nas 
čaka še veliko konkretnih akcij, ko 
pa jih bomo opravili, se bomo tudi 
mi poveselili!”

Prav sedaj bijejo krajani bitko za 
vodovod, ki je v tem kraševnatem 
področiu nujno potreben. Raču

najo, da bodo jeseni že lahko odprli 
prve pipe in zgradili tudi drugi 
rezervoar nad vasjo, ki bo omogočil 
podaljšek vodovoda do Laz. Volje ih 
prostovoljne pomoči s strani kraja
nov ne manjka, zatika pa se pri 
financiranju, saj že tako relativno 
visoki samoprispevek (plačujejo 3 
odstotke od osebnega dohodka) ne 
zadostuje za vse.

Drugi problem je cesta. Najprej 
bi radi asfaltirali cesto skozi naselje 
Laze, nikakor pa ne morejo prebo
leti tudi tega, da za cesto Novo 
mesto -  Uršna sela -  Semič nihče 
ne skrbi in da se vedno obravnava, 
kot da bi bili dolžni skrbeti za to 
edino krajani, ki živijo ob njej.

Tretji problem je telefon- V tako 
oddaljenih naseljih je  v nujnih pri
merih težko priklicati pom oč brez 
telefona. Sedaj se za Uršna sela sicer 
obeta nekaj številk, PTT pa se pro- 
tivi postaviti javne govorilnice na 
različnih krajih v krajevni skupnosti, 
kar bi krajanom še najbolj'ustrezalo.

Kot kaže, bodo krajani kljub 
veliki požrtvovalnosti in prosto
voljnim delovnim akcijam še dolgo 
čakali na obljubljeno veselico, če  
bodo prej hoteli rešiti vse glavne 
probleme, ki tarejo to nerazvito 
krajevno skupnost.

T. JAKŠE
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ČETRTKOV INTERVcIU
Rešiteljev je okrog 5.000

Krvodajalstvo je v novomeški občini dobro vpelja
no, toda zasluge za to  humano dejavnost so premalo 

cenjene

Letos poteka 30 let organizi
ranega krvodajalstva v Sloveniji 
in tud i v novomeški občini, kjer 
so letni plani odvzema krvi obi
čajno še preseženi. Ker bodo v 
kratkem  vsakoletne počastitve 
krvodajalcev s podelitvijo pri- 
znajj po delovnih organizacijah 
in krajevnih skupnostih, smo gle
de krvodajalstva nasploh prosili 
za nekaj več podatkov Dragico 
Nemanič, predsednico komisije 
za krvodajalstvo pri občinskem  
odboru Rdečega križa.

„Ker vemo za velike potrebe 
novomeške bolnišnice, ki zaradi 
lege med Ljubljano in Zagre-

Dragica Nenadič: „Pri po
delitvi raznih družbenih po
membnejših priznanj so po 
mojem požrtvovalni aktivisti 
RK in krvodajalci premalo 
upoštevani.”

bom večkrat sprejme večje šte
vilo ponesrečencev v prom etnih 
nesrečah, pa zaradi naraščajočih 
nezgod tud i na dom ačem  te
renu, si prizadevamo vsako leto 
plan odvzema krvi izpolniti. Ni 
lahko, kajti za pridobivanje 
krvodajalcev je  potrebno veliko 
aktivističnega dela, ki pa veliko
krat ostaja brezimno in tud i v 
družbi premalo cenjeno.”

-  Koliko krvi bo letos zbrane 
na obm očju novomeške občine 
in koliko prostovoljnih krvoda
jalcev bo potrebno zbrati?

..Predvidevamo, da bomo 
zbrali 1400 litrov krvi, za kar je 
potrebno okrog 5.000 krvoda
jalcev. Odvzemi so sistematično

organizirani in m oram  reči, da se 
v nekaterih večjih delovnih orga
nizacijah, kot so Novoteks, 
Krka, Novoles, Labod in tudi 
IMV, vselej odzovejo v lepem 
številu.”

— Kako je s pridobivanjem 
novih krvodajalcev, saj im ate v 
vrstah krvodajalcev tu d i take, ki 
so že stokrat dali kri za sočlo
veka? Počasi bodo morali naj- 
prizadevnejši odnehati zaradi 
lastnega zdravja.

„Pridobivanju mladih ljudi za 
krvodajalske akcije posvečamo 
vso pozornost, ugotavljamo pa, 
da imamo glede tega še precej 
neizkoriščenih m ožnosti, zlasti 
med srednješolsko mladino. V 
poletnem  času, ko so brigade, je 
odziv med brigadirji lep, sieer pa 
menimo, da tako sindikati kot 
mladinska organizacija še pre
m alo'spodbujajo mlade za sode
lovanje v teh  človekoljubnih 
akcijah. Vsekakor bodo morali 
naši najprizadevnejši krvodajalci 
počasi prenehati. Imamo nam
reč nad 80 krvodajalcev, ki so že 
več kot tridesetkrat darovali kri, 
in m ed tistim i, ki so že nad 
petdesetkrat legli na mizo za 
odvzem krvi, je  tud i nekaj m la
dih.”

-  Kako bo potekalo proslav
ljanje 30-letnice krvodajalstva?

..Osrednja občinska, proslava 
bo predvidoma 14. oktobra v 
okviru prireditev za občinski 
praznik, kjer bodo podeljena pri
znanja za 25- in 50-kratno sode
lovanje v krvodajalskih akcijah. 
Junija se bodo zvrstile v krajev
nih skupnostih in večjih delov
nih organizacijah običajne vsa
koletne počastitve krvodajalcev 
s podelitvijo priznanj za 5 ,1 0 - in 
15-kratno darovanje krvi. Naj 
povem še, da v nekaterih delov
nih organizacijah za krvodajalce 
prirejajo izlet, d a je  njihovo delo 
cenjeno in upoštevano tudi v 
samoupravnih aktih. Žal je takih 
primerov v združenem  delu še 
premalo, da bi bili lahko zado
voljni s pozornostjo in hvalež
nostjo do ljudi, ki rešujejo živ
ljenja.”

R. B.

f
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Za invalide ni prostora
Društvo invalidov bi za člane lahko veliko več naredilo, 

č e  bi imelo svoje prostore — Obetaven začetek  dela

ŽIVŽAV V ŠMARJEŠKIH TOPLICAH -  Medtem ko so bili še ves 
prejšnji, četudi topli teden, kopalci ob zunanjih bazenih redki, je 
bilo zadnjo soboto očitno, da se je prava sezona začela. Ob 
zunanjem bazenu v Šmarjeških Toplicah je bilo sila živahno, 
kopalcev pa je bilo popoldne več kot sto. (Foto: Ria Bačer)

19. maja je bilo na letni 
skupščini Društva invalidov N o
vo mesto okrog 70 navzočih od 
blizu 300 že včlanjenih invali
dov. Lepa spodbuda za nadalj
nje delo še ne leto dni starega 
društva so bile med drugim 
besede tov. Japlja, predsednika 
Zveze društev invalidov Slove
nije: .Jzrekam vso pohvalo za 
spodbuden začetek delovanja 
novomeškega društva”.

Lani avgusta je na prvi sklicani 
skupščini društvo začelo delati sa
mo s 15 člani, zdaj jih  imajo vpisa
nih že 295, akcija pridobivanja no
vih članov, ki jih  je v novomeški 
občini okrog 2.00, pa še poteka po

Korak za korakom prav do vrha
Pri proizvodnji ženskih bluz novomeški Labod že letos izpolnjuje srednjeročni 

proizvodni načrt — Kar 45  odst. celotne proizvodnje je letos namenjene tujemu trgu

, .Prvega trimesečja tekstilci glede rezultatov nismo nikdar hudo 
resno jemali zaradi sezonskega značaja proizvodnje in prodaje, zdaj 
pa so nas hudi časi prisilili v drugačno gledanje," je dejal glavni 
direktor Laboda Milan Bratož s pripombo, da nimajo kaj godrnjati, 
zadovoljni pa niso nikdar.

še na boIjše poslovne rezultate, ker 
so izdelki tako rekoč  že prodani.

R. B.

Ob dejstvu, da nobeden od šestih 
proizvodnih tozdov Laboda n iti ne 
Commerce niso poslovanja v prvih 
treh  mesecih končali z izgubo, celo 
nasprotno, z doseganjem p lan sk ih 1 
rezultatov, je  poslovanje v tej delov
ni organizaciji šteti za ugodno. Zla
sti še, ker je  znano, da se pri 
tekstilcih pozna vpliv sezone.

V Labodu se lahko ponašajo s 
3-odstotnim  večjim obsegom proiz
vodnje po številu izdelanih kosov, v 
proizvodnji so hkrati zaposlili 1,6 
odst. več ljudi, v režiji pa ne. Spod
buden je  podatek, da se je , pro
duktivnost v vsej tovarni povečala 
za poprečno 2,7 odst., največjo rast 
produktivnosti (8 odst-.) pa je  izka
zal novomeški tozd  Ločna.

Izvoz je  v prvih treh  mesecih 
dosegel 22,4 odst. letnega plana, ki 
znaša 175 milijonov dinarjev, v to 
varni pa menijo, da bodo do konca 
leta s" hudim naprezanjem plan iz
polnili, kot so ga lani. Labod bo 
letos izvozil 45 odst. vse proizvod
nje, od tega pa  gre 98 odst. na 
konvertibilno tržišče. T udi doseženi 
dohodek je  bil uresničen po planu, 
osebni dohodki pa so v štirih mese
cih leta 1983 narasli od  lanskih 
12.500 na poprečno 12.711 din na 
zaposlenega.

Združenim kmetom več pravic
Vsakoletno srečanje delavcev Kmetijske zadruge Krka na Ruperč vrhu

Na tovariškem srečanju, ki ga je zadnjo soboto popoldne pod 
Mogočnimi sekvojami na Ruperč vrhu organizirala osnovna organi- 
^cija sindikata Kmetijske zadruge „Krka” , so podelili uslužben
cem priznanja in jubilejne nagrade, zraven pa so povabili tudi 
tonete kooperante. Namen srečanja ni bil le podelitev priznanj in 
?abava, pač pa tudi medsebojno spoznavanje, izmenjava mnenj in 
skušenj v panogi, ki ji danes naše gospodarstvo pripisuje vse večji 
Pomen.

To je v svojem govoru poudaril 
tudi gost srečanja, predsednik Zdru
žene zveze Slovenije Leo Frelih, ko 
le dejal, da je  cilj slovenske km etij
ske proizvodnje 85-odstotna lastna 
°skrba. Uvažali naj bi le še nekaj 
Pšenice, olja in sladkorja. Pri načrto- 
v*ni proizvodnji 320 milijonov li
trov mleka, 45.000 ton  mesa in 
t>5.000 to n  pšenice je  tudi delež 
dolenjske znaten, čeprav je treba 
Priznati, da so tukaj še velike, doslej 
Neizkoriščene rezerve. Na Dolenj
skem smo v zadnjem času dosegli 
tep napredek pri proizvodnji mleka, 
ostale dejavnosti pa zaradi različnih 
vZrokov še vedno zaostajajo. Prav 
teh vzrokov se je treba sedaj, ko so

kom obdelovalnih površin, ki s svojo 
zemljo ravnajo, ko t da ta  ni del 
splošnega ljudskega interesa, pa bi 
molali tako ravnanje preprečiti. V

km etijstvu naložene pom em bne 
strateške naloge, resno lotiti.

Pri naštevanju vzorkov je omenil 
slabo strokovno zasedenost naših 
zadrug, ki so se v preteklosti vse 
preveč usmerjale v trgovsko posre
dovanje kmetijskih pridekov ih oro
dij, premalo pa so se posvetile dejav
nosti, ki bi morala b iti najvažnejša, 
se pravi razvijanju kmetijske proiz
vodnje in kooperantskih odnosov s 
kmetijskimi proizvajalci. Združeni 
kmetje so sedaj v slabšem položaju 
kot nezdruženi, zato bi bilo treba še 
bolj kot sedaj z diferenciranimi 
ukrepi okrepiti njihov položaj in 
tako doseči kar največji proizvod na 
obdelanih površinah, tistim  lastni-

Najmanj 
: Žužemberk 

in Vavta vas
r -  i >
Poprečni osebni doho
d e k  u č it e l ja  samo 

14.700 din

j O nizkih osebnih dohodkih 
.prosvetnih delavcev na novo
meških osnovnih šolah je na 
osnovi delegatskega vprašanja, 
zastavljenega na seji občinske 
:skupščine, razpravljal izvršni 
-svet in med drugim prišel do 
'Zanimivih ugotovitev. Da so med 
Vsemi osnovnimi šolami v novo

meški občini osebni dohodki za
poslenih na osnovnih šolah naj
slabši v Žužem berku in v Vavti 
vasi, kjer so poprečni zaslužki za 
10 in celo več odst. pod republi
škimi in občinskim i poprečji v 
stroki. Višje zaslužke, kot znaša 
republiško poprečje v šolah, pa 
so imeli pretežno v celodnevnih 
šolah in v delovni skupnosti 
skupnih služb osnovnih šol. Ugo
tovili pa so sicer splošno zaosta
janje zaslužkov na šolah, saj je 
lani znašal poprečen zaslužek 
učitelja (brez minulega dela) 
okrog 14.700 din.

Izvršni svet je hkrati priporo
čil občinski izobraževalni skup
nosti, naj prouči m ožnost hitrej
še rasti osebnih dohodkov, zlasti 
na šolah, kjer so zaslužki naj
nižji.

Inž. Leo Frelih, predsednik 
Zadružne zveze Slovenije.

takih neurejenih razmerah še naprej 
ribarijo tisti, ki jim  je vloga trgovcev 
in prekupčevalcev najbolj všeč, ne 
vidijo pa nalog, ki jih  kmetijstvu 
nalaga resen družbenoekonomski 
položaj in pom en hrane ko t strate
ške surovine v današnjem vse bolj 
nestabilnem svetu.

T. JAKŠE

Ker investicij v zidove nimajo niti 
jih  ne načrtujejo, namenjajo vsa 
razpoložljiva sredstva posodabljanju 
strojne oprem e, pri kateri pa so 
hude težave pri uvozu. „Če bo še 
naprej tako počasi tekla zamenjava 
starega strojnega parka s sodobnejši
mi napravami, se utegne zgoditi, da 
v tujini ne bom o več konkurenčni, 
kajti nenehno prilagajanje novim 
m odnim izdelkom, zahteva special
ne stroje,”  pravi direktor Bratož.

Da je  Labod pravilno zastavil 
srednjeročni plan in nove programe, 
potrjujejo letošnji rezultati. Vse 
manj je  zanimanja za klasične 
moške obleke, zato to proizvodnjo 
polagoma zmanjšujejo in jo  nadome
ščajo z drugimi izdelki. Labod je 
računal leta 1986 postati naj
pomembnejši proizvajalec moških 
s a je  v državi, hkrati pa  največji 
proizvajalec ženskih bluz, vendar s 
proizvodnjo bluz -  800.000 kosov 
že letos uresničujejo načrt.

Tudi ženskih m odnih kril, s kate
rimi so hoteli šele leta 1986 posto
poma napolniti trg s 400.000 kosi, 
bodo že letos proizvedli 200.000. 
Vse to pom eni za kolektiv veliko 
spodbudo in zaupanje v bodočnost 
kljub splošnim težkim  časom. Ob 
polletni bilanci pa zatrdno računajo

Novomeščane
»tepejo”
obresti

Ob trimesečju za 82  
odst. večji del dohodka 

za obresti

V prvih treh  mesecih letos je 
novomeško združeno delo iz do
hodka namenilo za obresti čez 
666 milijonov dinarjev, medtem  
ko je  šlo v tem  času lani za 
obresti samo 367 milijonov. Po
datek priča, da se m očna zadol
ženost iz prejšnjih let še poveču
je. Ker delovnim organizacijam 
manjka dolgoročnih virov finan
ciranja, manjka za obratna sred
stva; često ob  koncu meseca ni 
na raču n u  dovolj za izplačilo 
osebnih dohodkov, zato se zate
kajo v kratkoročno zadolževa
nje. Kajpada ni zastonj, obresti 
pa so visoke! V obtoku  je  tudi 
vse več menic.

Krivico pa bi delali, denim o, 
Ljubljanski banki, na katero kot 
najpomembnejšo dom ačo denar
no ustanovo najprej pomislimo, 
češ da je  ta pobrala veliko veči
no obresti. Ugotovljeno je , da se 
delovne organizacije v stiski za
tekajo po kratkoročne kredite 
na razne konce, in tudi medse
bojno kreditiranje in posojanje 
precej stane.

V dveh letih se je vsota .krat
koročnih  kreditov pri novo
meških delovnih organizacijah 
povečala za trikrat. Ob takem  
stanju pa kljub povečani akum u
laciji v treh  mesecih leta 1983 
zelo slabo kaže glede prostih 
sredstev za investicije. Ce upo
števamo že dogovorjene obvez
nosti, nekrite zaloge, potem  
praktično ni m ožnosti za uresni
čevanje novih programov z last
nimi viri sredstev.

R. B.

NOVI POSLOVNIK 
SPREJET

V javni razpravi o novem poslov
niku novomeške občinske skupščine 
je bilo več pripomb glede nekaterih 
od 394 členov, kolikor jih  poslovnik 
ima. Ena bistvenih novosti za 
delegate vseh zborov.občinske skup
ščine pa je  po novem v tem , da jim  
je  zagotovljena im uniteta (ne samo 
članom družbenopolitičnega zbora 
kot doslej) za ves čas trajanja m an
data, od  izvolitve do prenehanja. 
Novi poslovnik je  bil izglasovan na 
zasedanju dveh občinskih zborov 
16. maja, zbor krajevnih skupnosti 
pa se bo o njem izrekel naknadno.

ORIENTACIJSKI 
POHOD V ŠMARJETI

K rajevna organizacija ZRVS 
Šmarjeta je  tud i letos pripravila za
nimiv orientacijski pohod, k  sodelo
vanju pa je  povabila pionirje, mla
dince, civilno in narodno zaščito.

Tekmovalne ekipe je  pot vodila 
najprej k  izviru Topličice, kjer je 
bilo v dolini urejeno priložnostno 
strelišče. Starešine so se pomerili v 
streljanju s pištolo, vsi pa so streljali 
z malokalibrsko puško. Med stareši
nami je  bil najboljši strelec Bojan 
Kirn, med mladinci pa Brane Krevs. 
S pom očjo zemljevida in kompasa 
so našli tud i tretjo  in četrto  kontrol
no točko . Pot je  bila zanimiva, saj 
jih  je  vodila skozi odmaknjene zasel
ke, lqer vztraj'aj'o le še najbolj trdoži
vi in  obdelujejo njive v Žalovičah. 
Prav nad to  vasjo so imeli varno 
zavetje partizani.

Pri zadnji kontrolni to čk i so ude
leženci pohoda m etali še bom be. Na 
cilju nad Gorenjo vasjo pa je  udele
žencem izrazil priznanje ob uspešno 
končani akciji tud i tajnik občinske 
zveze ZRVS Branko Džukič.

JO ŽE PERŠE

delovnih organizacijah in krajevnih 
skupnostih. V nekaj mesecih delo
vanja se je  društvo postavilo na noge 
v nemogočih razm erah. Ker nimajo 
prostora, kamor bi se lahko člani 
zatekali po nasvete in  pom oč, gostu
jejo pri ostalih treh  invalidnih orga
nizacijah v Vrhovčevi ulici, toda 
tudi tam  n i prostora za arhiv še 
enega društva. Prav pridobitev pro
storov, ki pa ne smejo imeti arhitek
tonskih ovir, je  prva naloga društva 
tud i v novem delovnem programu, 
ki je  v letu 1983 dokaj obširno 
zastavljen.

Aktive članov nameravajo usta
noviti še v večjih delovnih organi
zacijah, po krajevnih skupnostih oži
viti delo preko poverjenikov, organi
zirali bodo predavanja za člane, 
športno dejavnost, izlete in tudi 
družbenopolitično delo. Da je  to že 
zaživelo, priča nedavno organizirana 
javna razprava o osnutku novega 
invalidsko-pokojninskega zakona, ki 
se je  je  udeležilo nad 60 članov. 
Septem bra bodo organizirali razsta
vo izdelkov svojih članov, hkrati pa 
predavanje o rehabilitaciji invalidov 
in gimnastiki.

Iz besed društvenega predsednika 
inž. Vlada Škrinjarja je bilo v raz
pravi očitno  videti, da si vodstvo 
m očno in dokaj uspešno prizadeva 
invalidom vsestransko pomagati. 
Zavzemajo se tu d i za ustanovitev 
m edobčinske pravne pom oči za in
valide in za dodelitev enkratnih 
denarnih pom oči socialno potreb
nim  članom . Za člane društva pa je 
bil letošnji 21. maj velik dogodek, 
saj so šli na prvi organiziran izlet na 
Golico, Iger so imeli srečanje s člani 
jeseniškega društva.

12. junija pa bo v Ribniku pri 
Brestanici novomeško članstvo so
delovalo na republiški proslavi dne
va invalidov. Ob takih akcijah člani 
spoznavajo, da niso osamljeni, zato 
je  iz dneva v dan več vpisov v 
društvo.

R. B.

NA SREČANJE V  
POGANOJAMO

Letošnjega, že četrtega srečanja 
borcev in mladine spominskega 
obm očja Ž um berak-G orjanci v Po
gani jam i nad Kostanjevico, ki bo 
28. maja, naj bi se udeležilo tudi 
čimveč mladincev iz novomeške 
občine. Za vse mlade udeležence 
srečanja bo organiziran poseben 
avtobusni prevoz izpred športne 
dvorane (z odhodom  okrog 8.30).

TOPLIC ANI 
SO SLAVILI

V Dolenjskih Toplicah so 
krajevni praznik in 10-letni- 
co izgradnje nove šole „Baza 
20” počastili s svečano pro
slavo, sklicano za torek, 24. 
maja, v šolski telovadnici. O 
topliškem prazniku bomo 
obširneje poročali prihod
njič.

Novomeška kronika
„PRIHIŠNI VIKEND” -  Stano

valci nekaterih blokov v naselju na 
Cesti herojev so si v brežini do Krke 
sami uredili in razdelili zemljo. Na 
majhnih površinah so nekateri med 
drevjem postavili klopi in ražnje, 
nekateri zasadili cvetje, pa tudi pe
teršilj in  solata kar lepo uspevata. 
Kadar so prosti dnevi, se ob tem  
delu Krke sirijo prijetne vonjave po 
pečenem  mesu.

PRENAGLA HVALA -  Prejšnji 
teden smo v tej rubriki pohvalili 
izbiro mesa v Novem m estu, pa ga je  
kot nalašč takoj zmanjkalo. Že ne
kaj dni so mesarski kavlji spet praz
ni, pa tudi ob koncu tedna je bila 
oskrba slaba.

DOMISELNA PRODAJA -  V 
nedeljo sta dve ženski prodajali češ
nje kar ob ograji pred vhodom na 
pljučni oddelek novomeške bolni
šnice. Da bi bil kiosk s sadjem na 
kompleksu bolnišnic potreben, je 
pričal prom et pri iznajdljivih proda
jalkah.

PET NOVOROJENČKOV -  Mi
nuli teden so v novomeški porod
nišnici z obm očja mesta rodile: 
Zdenka Knafelc iz Ulice Milke Šo
bar 4 -  Majo; Vesna Windisch z 
Jerebova 20 -  dečka; Jožica Kra
marič iz Muzejske 12 -  Karlija; 
Marija G ačnik iz Šegove 10 -  Ano; 
Sabra Andič s Poti na Gorjance 25 
-  Nedima.

CENE LEZEJO NAVZDOL -  V 
tednu dni so se na novomeški tržnici 
najbolj opazno pocenili jagode, če- 

- jnudba 
briške 

din kilo
gram (pred dnevi je  bila cena še za

rolovico višja), jagode so bile po 
50 dinarjev in paradižniki po 200 
do 220 din kilogram. Poceni je  tudi 

solata berivka, ki jo  dajejo na meri
co, je pa malo prodajo, ker so ta  čas 
vrtovi že polni solate.

a

Ena gospa je rekla, da nudi 
nagrado za članstvo v mestnem  
svetu potrošnikov. Za nekatere 
člane imajo namreč poslovodje 
trgovin prijaznejši pogled in 
bolj odprte roke , ; . . .

DOLENJSKI UST I S



TRENUTKI ZBRANOSTI

Nič več odlaganja na jutri
V Zdravstvenem centru odločni koraki k preobrazbi — Izpostavljena odgovornost

Zdravstveni center v Brežicah je bil v dneh po 20. aprilu 
prizorišče velike družbenopolitične aktivnosti. Ustanovljena je bila 
skupina, ki je predlagala ukrepe za organizacijske spremembe za 
racionalizacijo dela in strokovne izboljšave v centru.

Pomagali so ji komite OK delovne skupine CKZKS minu-
ZKS, izvišni svet in družbeni 
pravobranilec samoupravljanja. 
Med tem se je marsikaj pre
maknilo, zato se je drugi obisk

R A D IO  B R E Ž IC E  
S P E T  N O R M A L N O  

O D D A JA
Poslušalci brežiškega Radia 

od nedelje, 15. maja, naprej 
lahko ponovno vsak dan prisluh
nejo utečenem u sporedu. Studio 
so začasno prenesli v nekdanjo 
knjižnico. Tja so postavili pre
nosno mešalno m izo, ki jo  je 
brežiški postaji posodila Radio- 
televizija Ljubgana. Oddaje zdaj 
spet m ontirajo dom a, ne več v 
Sevnici.

Za napovedovalce so v začas
nem delovnem prostoru uredili 
m ajhno tem nico iz desk in zaves 
in se tako izognili m otnjam , ki 
bi jih  sicer povzročali šumi in 
glasovi v prostoru. Vse skupaj je  
videti precej po „partizansko“, 
deluje pa le. Delovni kolektiv 
upa, da bodo težave v dveh 
mesecih mimo. Za takrat imajo 
nam reč obljubljeno že novo 
oprem o. Poslušalce hkrati sezna
njam o, da se oddaje ob  delavni
kih začenjajo ob 17. uri, to je 
eno uro kasneje ko t prej. Več o 
Radiu Brežice berite v današnji 
Prilogi.

ENKRAT SREBRO, DVA
KRAT BRON -  Življenje cer
kljanske garnizije je tesno pre
pleteno z življenjem občin, kra
jevnih skupnosti, društev in 
družbenopolitičnih organizacij 
v posavski regiji. Na sobotnem  
slavju v počastitev 2 1 . maja, 
dneva jugoslovanskega vojnega 
letalstva, so na letališču v Cer
kljah v znak priznanja za uspeš
no sodelovanje z JLA izročili 
srebrno plaketo občini Krško, 
bronasto pa krajevni skupnosti 
Leskovec (na sliki) in Taborni
škemu odredu Matija Gubec v 
Brežicah. (Foto: J. Teppey)

li teden končal precej bolj obe
tavno kot prvi.

Spremembe napovedujejo na 
področju strokovnih, samo
upravnih, organizacijskih in ka
drovskih razmer. Novo vlogo 
zdravstvenega centra bo po
drobno opredelil statut, ki naj 
bi šel v javno razpravo že s 
prvim junijem, to je teden dni 
prej, kot so predvideli. Izvršni 
sekretar CK ZKS Emil Štern je 
v svoji razpravi pozval tudi k 
skrajšanju drugih rokov. Menil 
je, naj se priprave na ustanovi
tev delovne skupnosti skupnih 
služb vodijo tako, da bodo te 
začele deiati že septembra.

Skupina CK ZKS je opozori
la, da bi kazalo vrstni red odgo
vornih za pripravo posameznih 
akcij in dokumentov obrniti 
tako, da bo na prvem mestu 
odgovornost vodilnih delavcev 

.  in šele nato odgovornost druž
benopolitičnih organizacij in 
samoupravnih organov. Komu
nistom centra so predlagali, naj 
se delovna organizacija poenoti 
tudi pri delitvi osebnih dohod
kov. Svoje programe aktivnosti 
so dolžne sprejeti vse DPO v 
centru. Zveza komunistov naj . 
se poslej ne bi zapirala v tozde, 
dolžna pa se je postaviti po 
robu hierarhičnim odnosom  
znotraj svojih vrst.

Izvršni svet, ki se je tik pred 
razgovorom z delovno skupino 
CK ZKS sestal na izredni seji, 
pa je menil, da mora biti pro-

Najmlajši 
krvodajalci 

znova za zgled
Živa beseda velja več kot 

pisan plakat

V Brežicah sta bila 16. in 17. 
maja krvodajalska dneva. Klicu Rde
čega križa se je  odzvalo 369 prosto
voljcev. Organizatorji akcije v občini 
jim  izrekajo javno zahvalo. Sodeč 
po prvih vtisih, je  zagnanost aktivi
stov Rdečega križa ponekod popu
stila, zato je  bil spomladanski odziv 
krvodajalcev tok rat manjši kot v 
zadnjih letih.

To kaže, da se na utečenost 
akcije le ni dorbo zanašati. Spodbu
da mora b iti sveža, čeprav so v 
nekaterih  kolektivih prepričani, da 
je  dovolj, če  razobesijo plakate in 
tako delavce opozorijo na dan in 
uro odvzemanja krvi. Odločitev je 
vedno trajnejša takrat, ko steče o 
krvodajalstvu živa beseda in ko jo  za 
aktivisti RK povzamejo druge orga
nizacije, od sindikata naprej. Po 
republiških merilih bi se moralo v 
dveh dneh odzvati 500 ljudi, po 250 
na dan. V Brežicah so to  število že 
dosegli, vendar je  tedaj akcija trajala 
tri dni. Navadno jih  je  prišlo spomla
di več kot 400. Izpad še vedno 
lahko nadoknadijo jeseni, če bodo 
tudi v drugih okoljih posnemali 
zgled mladih. T i so se zares m nožič
no odzvali in s svojo pripravljenostjo 
za pom oč sočloveku popravili po
vprečje.

J .T .

NOVO V BREŽICAH
POZABLJIVOST. Ljudje žrtvuje

jo  veliko prostega časa v društvih in 
organizacijah, dogaja pa  se, da  osta
nejo mnogi izmed njih neopaženi. 
T aki počasi izgubljajo voljo do dela, 
loteva se jih  občutek , da njihovo 
prizadevanje nima prave cene. Pa 
vendar so oblike .in načini, ko bi se 
jim  lahko oddolžili. Saj ne gre za 
denarne nagrade, ampak samo za 
pismena priznanja, tu  in tam  pa 
m orda tudi za odlikovanja. Za take 
stvari, žal, zmanjkuje pobud.

VLAKI VOZIJO, A NE ZA 
VSE. Brežiška železniška postaja 
nima dvignjenega perona, postanki 
vlakov so krakti in zato  se starejši 
ljudje ne upajo voziti po železnici. 
Ponovno opozaijajo na  to  pomanj
kljivost, č e p a v  se zavedajo, da to  ni 
trenu tek , ko bi si lahko obetali 
velike investicije. Pa vendar bi m or

da občanom , ki so že v letih, kako 
ustregli, da bi laže vstopali in izsto
pali z vlaka. N apol zares napol za 
smeh včasih omenjajo celo pručke, 
oziroma prenosne stopnice, za kar 
ne bi bili potrebni veliki izdatku 
Morda pa je  še kaka druga primer
nejša rešitev?

C E N T E R  ZA SOCIALNO 
DELO, DA ALI NE? V Brežicah že 
precej časa razpravljajo o njem, ker 
menijo, da je taka rešitev dražja od 
sedanje. Res je, da je  določena z 
zakonom , toda, kdo bo nosil odgo
vornost za večje stroške? D okonč
no besedo bosta imela še dva skup
ščinska zbora (ZZD in DPZ) ter 
skupščina socialnega skrbstva, ven
dar jim  priporoča izvršni svet, naj se 
prej seznanijo tud i z izdatki zanjo. 
Ti bi se namreč povečali za 4 
milijone dinarjev.

gram centra opredeljen prej, 
preden bo sprejet statut. Zanj 
bodo morali sprejeti del odgo
vornosti občina, DPO in SIS. -=»

Predstavnik uporabnikov je 
menil, da je zanje pomembna 
racionalnost poslovanja zdrav
stvenega centra in dostopnost 
posameznih storitev. Zavaro
vanci želijo b o p o  kadrovsko 
usposobljenost in opremljenost 
centra, da bi bolnikom lahko 
čimveč nudil in da bi jih manj 
pošiljali v Ljubljano, Zagreb, 
Celje ali Novo mesto.

Izrečena je bila še pobuda za 
pripravo celovitega programa 
zdravstvenega varstva v regiji in 
za obravnavo teh problemov na 
svetu posavskih občin.

Delovna skupina CK ZKS je 
napovedala naslednji obisk v 
novembru in zagotovila vso po
trebno pom oč, če bi se še kaj 
zataknilo.

J. T.

Prostovoljci 
so posadili 
20 tisoč trt

. Na Bizeljskem 3 0  hekta
rov  mladih nasadov 

laškega rizlinga
■ V lani uničenih vinogradih na 
Bizeljskem bo letos vzbrstelo 
mlado trsje. Zamisel o tem , da bi 
pri sajenju pomagali prostovoljci 
iz šolskih, trgovskih, gostinskih, 
zd rav stv en ih  kolektivov, iz 
upravnih služb, iz JLA in km eč
kih skupnosti je obrodila sadove. 
Naloga je  opravljena.

Sajenje tr te  je  trajalo od 20. 
aprila do 18. maja. Ža vsak dan 
so se vnaprej dogovorili, katere 
delovne organizacije bodo sode
lovale. Delo v vinogradih so za
čeli in končali dijaki iz Šolskega 
centra. Prvi dan jih  je  sodelovalo 
46, zadnji dan 60. Iz Splošne 
bolnišnice se j ih  je  odzvalo 22, iz 
osnovne šole Cerklje 11, iz ob
činskih družbenopolitičnih orga
nizacij in SIS 22, iz uprave 
občinske skupščine 60, iz osnov
ne šole Dobova 33, iz kontrole 
letenja v Cerkljah 15, iz osnovne 
šole Brežice 12, iz osnovne šole 
A rtiče 2, iz samoupravne stano
vanjske skupnosti 10, iz DO 
Em ona Posavje 48 , iz Vojne 
pošte Cerklje 30, iz Agrarie 30 
ter iz proizvodne skupnosti 
Sromlje 20. Vseh udeležencevje 
bilo 425. Posadili so 20 tisoč 
trsov laškega rizlinga.

Pri Slovinu so z uspehom  
akcije zelo zadovoljni. Njen stro
kovni vodja inž. Franc Bezjak je 
pohvalil zlasti pridnost skupin, 
ki so prihajale na  delo v vinogra
de. Svoje vtise je  strnil v en sam 
kratek stavek, ki ne potrebuje 
nobenega dodatnega kom entar
ja: .D elali so tako , kot b i delali 
zase."

J .T .

Glasba je vsakdanja spremljeval
ka mladih, toda veselje do nje 
še ni dovolj. Kdor hoče obvla
dati inštrument, mora trdo de
lati in se odpovedati neštetim  
prostim uricam. Aplavz občin
stva na zaključnem koncertu 
brežiške glasbene šole je za na
stopajoče najlepša nagrada. Po
snetek je  z zadnjega javnega 
nastopa v Brežicah. (F o to : J. 
T.)

JE za brigadirje
Baraka za „Trebče 83'

Delovni kolektiv Jedrslče 
elektrarne v Krškem je  napravil 
lepo potezo, kajti od ločil s e je , 
da bo podaril barako z vso opre
mo zvezni mladinski delovni 
akciji „Trebče 83". Na tem  spo
minskem obm očju, kjer je  pre
življal m ladost Josip Broz, bodo 
delali tud i brigadirji iz Posavja, 
ki jim  je  tako nuklearka om ogo
čila primerne bivalne razmere. 
Barako bodo delavci celjskega 
Ingrada prestavili do začetka ju 
nija. Odločitev za podaritev ba
rake brigadirjem je  bila za ko
lektiv toliko težja, saj morajo 
zagotoviti bivališče za okrog 700 
delavcev, ki bodo v juliju in 
avgustu sodelovali pri rem ontu, 
ko bo elektrarna zaradi zamenja
ve tretjine goriva obstala.

IZRAZ PRIPADNOSTI — V leskovški krajevni skupnosti dobro 
delujejo družbenopolitične organizacije ter razna društva, med 
tem i so najbolj množična društva prijateljev mladine. (Foto: P- 
Perc)

Krajevna samouprava za vzor
V krajevni skupnosti Leskovec obilo volje in udarniškega dela

„To je krajevn^ skupnost, ki ima zanesljivo najbolje organi
zirano krajevno samoupravo in ki obvladuje položaj. Doslej smo 
ugotavljali, da razvejenost krajevne samouprave drugod, žal, ne 
zaživi,“ je strnil svoje razmišljanje predsednik krške občinske 
skuDščine Branko Pirc med nedavnim obiskom v Leskovcu.

2e samo ta  sestanek, bolje pogo- gospodinjstev, je  1.351 volilcev.
Skoraj polovica od teh  je  žensk, 
funkcije pa opravlja 381 ljudi, pri 
čem er b i število naraslo vsaj še za 
200, ako bi prišteli funkcije v koor
dinacijskih odborih in sekcijah. To 
ni gola statistika, marveč b i jo  lahko 
podkrepili z več povsem določenim i 
primeri, če b i nejevernim Tomažem 
morali dokazovati, da obstoja po
vsod živa vez med delegati in ljudmi, 
ki so jih  izbrali zaradi dela, ne pa da 
bi imeli le „papirnate“  funkcionarje.

L O JZ E  K O V A Č IČ  
V  ŠO L I

Prejšnji petek  se je  m udil v 
Krškem slovenski pesnik Lojze Ko
vačič. Na osnovni šoli „Jurij Dalma
tin "  je  podelil bralne značke, za
držal pa se je  tu d i v krajšem pogovo
ru z učenci in člani krškega Literar
nega kluba.

vor, b i lahko tu d i slabemu pozna
valcu razm er v občin i .ustvaril vtis, 
da gre za izjemno dobro organizi
rano in povezano okolje. Toliko 
teh tn ih  besed iz skoraj slehernega 
kotička leskovške krajevne skupno
sti, prepredene z vaškimi skupno
stmi, že lep čas nismo slišali Seveda 
so tud i v tej krajevni skupnosti 
težave, in je zlasti z vzdrževanjem 
40 . kilom etrov makadamskih cest 
obilo dela. Pri najbolj oddaljeni va
ški skupnosti Kobile, Ivandol, Nem
ška gora imajo kar 23 kilom etrov 
makadama, vaščanom kljub velikim 
skrbem, kako ohraniti količkaj 
znosno in urejeno cestno povezavo s 
središčem, ne zmanjka volje še za 
delovanje delegacije za sise.

„Ljudje so zahtevali, naj imajo 
svoje delegate v vseh organih. Naj
bolje obiskujejo sestanke prav od 
daljeni, čeprav so nekateri ob reor
ganizaciji krajevne skupnosti govori
li, da ne bo šlo. Ob vsaki večji akciji 
sodelujemo vsi,“  pripoveduje pred
sednica krajevne konference SZDL 
Rezi Pirc, ki kot izkušena in izvrstna 
organizatorica čvrsto drži v rokah 
vse niti. Dober organizator pa je 
gotovo tisti, kdor zna privabiti k 
delu veliko ljudi, kjer vsakdo ve 
svojo in skupno nalogo. Od 1792 
prebivalcev, kolikor so j ih  našteli 
sami, ko so kasneje, po zadnjem 
popisu prebivalstva, opravili opis

Osnovna šola Milke Kerin je  tes
no vpeta v delo krajevne skupnosti. 
Tudi šola sodeluje z osnovno šolo v 
KS Lovas, s kateri se bodo pobratili 
ob letošnjem krajevnem prazniku- 
Na šoli je  pionirska delovna brigada- 
„Pionirji poznajo organiziranost kra
jevne skupnosti in odgovorne ljudiv 
osmih vaških skupnostih. Celodnev
na osnovna šola tako dejansko ni je 
pouk, tem več tu d i vzgoja bodočih 
samoupravljalcev," je dejala Danica 
Zalokar.

P. PERC

O  C E P L JE N JU  PSO V  
PO  ST A R E M ?

Ob letošnjem cepljenju psov je 
bilo veliko hude krvi. Ljudje so 
spraševali, zakaj brestaniška veteri
narska postaja ni obvestila lastnikov 
psov o času in kraju cepljenja s 
kartico ko t prejšnja leta. To storitev 
bi lahko vračunali v ceno cepljenja 
in ljudje bi bili obveščeni, pa tudi 
zadovoljni.

Otroški igrišči 
v Žadovinku in 
v Veliki vasi

Pridobitve ob lesk<?v- 
škem krajevnem prazni
ku — Pobratenje s KS 
Lovas

V spomin na vrnitev izgnan
cev praznujejo krajani leskovške 
krajevne skupnosti že četrtič  
svoj krajevni praznik. V soboto 
so leskovški mladinci uprizorili 
igro Marcela Arcarda Hočete 
igrati z m ano, TVD Partizan 
Leskovec je  v nedeljo pripravil 
šahovski turnir, včeraj pa roko
m etni tu rn ir prvih selekcij.

V soboto, 28. maja, bodo ob 
8. uri nogom etna srečanja na 
igriščih p ri osnovni šoli, hkrati 
pa se bo pričelo strelsko tekm o
vanje na strelišču v zadružnem 
domu. Ob 17. uri bodo otvorili

■ otroško igrišče v vaški skupnosti 
Zadovinek, ob  19. pa razstavo 
ročn ih  del žena, mladine in pio- 
niijev ter Delavnic pod posebni-' 
m i pogoji. Sobotno praznovanje 
bo končal koncert 11. posavske 
pevske revije, k i se bo pričel ob 
20. uri v šoli.

V nedeljo, 29. maja ob 8. uri, 
bodo lahko vsi, k i jih  to  pač 
veseli, sodelovali pri odprtem  
streljanju. Ob 10. bo otvoritev 
otroškega igrišča v vaški skupno
sti Velika vas in Gorenja vas. Na 
svečani seji skupščine KS in KK 
SZDL Leskovec pa bodo ob 13. 
uri podpisali listino o pobratenju 
med KS Lovas in KS Leskovec. 
Na „Paradi m ladosti" bodo pri
kazali dejavnosti organiziranih 
skupin v KS; na pot bo krenila 
ob 15. izpred zadružnega doma 
do šole, kjer bodo razvili prapor 
Čebelarskega društva Leskovec. 
Po kulturnem  in športnem  pro
gramu bo pri Osnovni šoK narod
ne herojinje Milke Kerin zabava. 
Č isti izkupiček bodo porabili za 
pom oč pri urejanju otroških 
igrišč in za razvijanje prostovolj
nih dejavnosti v krajevni skupno
sti.

* ri-
k #

LEPO DARILO ZA PRAZNIK MLADOSTI -  Učenci Osnovne 
šole dr. Mihajla Rostoharja so bili zelo veseli novega čebelnjaka, k> 
so ga odprli v soboto. Gostom so pripravili prikupen program- 
Popoldne pa so se mladi čebelarji pomerili na tekmovanju. Največ 
znanja in tudi sreče so imeli Leskovčani, ki so v nižji in višji stopnji 
osvojili prvo mesto. (Foto: Perc)

KRŠKE NOVICE n
m a j h n i  p o  Št e v i l u ,

T O D A . . .  Na petkovem letnem  
zboru združenih obrtnikov in delav
cev obrtne zadruge „Resa“ v 
Krškem so na dokaj nenavaden na
čin zagotovili sklepčnost zbora, kaj
ti 27 prisotnim  so kar prišteli 23 
opravičenih kooperantov. Ti so baje 
izjavili, da lahko nanje računajo, kot 
da so prisotni. „R esa“ ima 96 ko
operantov in je lani ob 9 zaposlenih 
delavcev ustvarila kar okrog 21 mili
jard starih dinarjev celotnega pri
hodka, kar je  gotovo dober dosežek; 
toda kaj neki b i še morali storiti, da 
vodstvo zadruge prihodnjič ne bi 
bilo v podobnih zagatah?

ZMANJŠALI STROŠKE -  Bol
nišnice, med njimi tud i brežiška, 
imajo zaradi porasta m aterialnih 
stroškov vse večje izgube. Predstav
nik brežiške bolnišnice je na zadnji 
seji krške občinske skupščine pove
dal, da je zguba v prvem trim esečju

znašala 6,12 milijona dinarjev, da pa 
krška občinska zdravstvena skup
nost še ni plačala za 4,2 milijona 
dinarjev storitev. Porabo so zmanjša
li za 7 odstkov tud i na račun  zmanj
šanja ležalnih dni. K rčani menjjo, da 
bi tak poseg bolnišnice teijal širšo, 
dem okratično razpravo. Demokraci
ja je dragocena, a tu d i draga, smo že 
večkrat slišali, verjetno so se v težav
nem. položaju v Brežicah tud i zato 
izognili te  zapletene zadeve . . .

Ku n c i  i n  č e b e l e  o b  So l i  -
Odkar so pri osnovni šoli dr. Mihajla 
Rostoharja septem bra lani zaposlili 
hišnika in ekonom a Ivana Gabriča,
se lah k a ' v tem  marljivem šolskem 
kolektivu pohvalijo, da je  Ivan, vnet 
čebelar, „okužil“ s pridnostjo precej 
učencev, ki so dobili nov čebelnjak. 
Ivan je vzredil v kolibi, ki jo  je  zbil 
ob šoli, že čez 30 zajčkov. Šolska 
kuhinja ima občasno na jedilniku 
tud i kunčje meso, kako bodo šele 
veseli, ko bodo točili med . .



Bazen bodo gradili gostinci | Delegatske poti še brez Romov
Investitor bo Gostinsko podjetje -  Imenovana sedemčlanska delovna skupina

Po dolgotrajnih razpravah končno vendarle vse kaže, da v 
poletnih mesecih ljudem iz sevniške občine ne bo treba na kopanje 
v sosednje občine, če se bodo hoteli ohladiti. Glavni odbor za 
gradnjo sevniškega kopališča je namreč pripravil samoupravni 
sporazum, ki naj bi ga v kratkem podpisali in ki naj bi om ogočil, da 
bi vendarle gradili potrebni objekt.

Naloga investitorja je v njem 
Poverjena Gostinskemu podjetju 
(sozd ABC Pomurka). V prvi fazi 
naj bi zgradili o dprt plavalni bazen 
olimpijskih mer 50 x 21, otroški 
bazen 10 x 8 m etrov, okrepčeval
nico s teraso, garderobo in ostale

S P O S O JE N O  T R N JE

— S ta r  pregovor pravi, da  se 
učim o na napakah . T od a  n ek a te 
ri jih  naredijo  to lik o , da jih  več 
ne dohajam o.

(Iz Po litike ekspres)

— V naši d ružb i se vse pogo
steje govori o odgovornosti. 
Toda č e  ne bi b ilo  d ijakov, bi 
bilo zelo m alo tak ih  — ki odgo
varjajo.

(Iz P o litike  ekspres)

— Zaradi štrajkov  v svetu v č a 
sih ne dela na m ilijone delavcev. 
Pri nas tud i brez štra jka  nekateri 
nič ne delajo.

(Iz Politike ekspres)

— R odnost pada. To je zdaj 
najučinkovitejše sredstvo  za 
ublažitev nezaposlenosti.

(Iz „O m lad inske“ )

nujne pritikline. Mislijo tud i na 
možnost dogrevanja vode, kar bi 
obču tno  podaljšalo kopalno sezono.

D irektor Gostinskega podjetja 
Rado Umek z optim izm om  gleda na 
novo nalogo. Na zborih delavcev in 
ostalih organov v kolektivu so se vsi 
soglasno izrekli o tej nalogi. Im eno
vana sedemčlanska komisija s petim i 
zunanjimi člani mora sedaj od  idej
nega načrta  preiti h glavnim projek
tom  in pridobiti vso potrebno doku
m entacijo. Pričakujejo, da bodo 
dela lahko pričeli avgusta ah sep
tem bra. Ah bo m ogoče v novem 
bazenu za K opitarno zaplavati vsaj 
prihodnjo sezono, je  preuranjeno 
napovedovati.

Sevniška občina naj bi torej le 
prišla do prvih tovrstnih objektov 
družbenega standarda. Za to  delovni 
ljudje nekaj let tud i odvajajo denar

preko prispevnih stopenj v nekaterih 
samoupravnih interesnih skupnosti. 
Zategadelj tega tudi ne ocenjujejo | 
kot novo obliko porabe.

A . Ž.

PR E M A L O  M O Č I 
Z A  V SA  O P R A V IL A

Skupne službe samoupravnih in
teresnih skupnosti sevniške občine 
in centra za socialno delo sta iz- j 
vršnemu svetu predložila predlog, 
sprememb sistemizacije zaposlenih. 
Tožijo, da imajo za potrebe kar 
desetih skupnosti zaposlenih le 13 
delavcev, ki delu niso kos. Najtežje 

' je  pri številnih evidencah in računih 
za zdravstveno skupnost. Č lani iz
vršnega sveta so se zavzemali za 
celovito rešitev. Predlog o tem  bi 
jim  lahko pomagalo narediti društvo 
knjigovodij. Pri sisih menijo, da bi 
zadevo nekako uredili, če bi imeli 
računovodjo le za zdravstveno skup
nost (hkrati bi le-ta bil še tajnik 
skupnosti socialnega skrbstva) in za
poslili še eno adm inistratorko.

V trebanjski občini je bilo v zadnjem času precej narejenega za vključevanje Romov v 
družbo — Najpomembnejše je izobraževanje in zaposlovanje

Red med javnimi potmi
Nad 600  km omrežja — Največ v KS Boštanj

K A J V E Š O  R K ?
16. maja smo bili učenci 7. 

razreda sprejeti med člane Rdečega 
križa, učenci 1. razreda pa med 
mlade člane. Pred sprejemom so 
[rim učenci nižje stopnje pripravili 
kratek kulturni program. Po spreje- 
2>u je  bilo tekmovanje „Kaj veš o 
KdeČem križu? “ , na katerem so 
^•delovale ekipe od 5. do 8. razreda. 
Zmagali so šestarji. Vsi tekm ujoči 
Pa smo prejeli knjižne nagrade.

J. PELKO in D. VIDMAR 
OŠ Krmelj

N O V O  V  
K R M E U S K I ŠO LI

Člani literarnega krožka so izdali 
obsežno glasilo Utrinki, likovniki pa 
[3 čas izdelujejo lesene reliefe, iz 
katerih bodo sestavili spomenik XII. 
SNOUB. Lepo vreme so učenci 
izkoristili še za 'okopavanje in 
plevljenje gradič ter za saditev rož.

Dopisniki OŠ Krmelj

Prenekateri sestanek v krajev
ni skupnosti se začne in neha s 
cestami. Občani so s pomočjo 
raznih strojev omrežje poti še 
nadalje razvejili. Koder se je 
včasih s težavo pririnil voz, 
običajno danes brez posebnih 
težav pelje tovornjak.

V sevniški občini so se odločili, 
da z odlokom  uredijo tud i vprašanje 
tako imenovanih nekategoriziranih 
cest, znanih kot javna pota. Ker so 
na voljo karte , so s pom očjo geodet
ske uprave napravili nadroben pre
gled. Ugotovili so, da je  om režje teh  
poti dolgo kar 602,5 km. Verjetno 
bo na. podroben seznam teh  potov 
precej pripomb. Izkazalo se je , da so 
bili nekateri tu d i pri navajanju kilo
m etrov preveč širokogrudni. Novi 
seznam v osnutku odloka pripisuje 
največ teh  potov KS Boštanj z nekaj 
nad 94 km, sevniška KS je z okrog 
90 km na drugem m estu. Resda je  
krmeljska krajevna skupnost med 
najmanjšimi, vprašanje pa je , če 
premorejo res le 7,5 km potov.

Odlok so pripravili predvsem za- 
tegadelj, da bodo krajevne skupnosti 
poslej lahko na zakonit način prišle

OBVLADAJO TEHNIKO — Na tekmovanju najmlajših gasilcev 
sevniške občine je bilo zanimivo delo z gasilnimi aparati, štafetni 
tek in tudi delo z brizgalno, čeprav tokrat le „na suho“ . Sodniki so 
•nteli polne roke dela. Na sliki: pionirji z Loke pri delu. (Foto: A. 
Železnik)

SEVNIŠKI PABERKI
/  ZNAMENJU GODB -  V sobo- 
>b 20. uri vabi dom ača delavska 
lska pihalna godba na akademijo 
asilski dom. V nedeljo, če bo 
ne lepo, bo živahno na 5. reviji 
Iških pihalnih godb na gradu od 
30 dalje. Če pa vreme ne bi bilo

uu aicvium l godb  u.  -----
lahko dokažemo tud i z dobrim 

' om.

DBRA ORIENTACIJA -  Mla- 
evniško Društvo rejcev malih 
je z razstavo pri taborniškem 

i uspešno prestalo prirediteljski 
Tudi kdor ne pozna ravno 

) mestne ulice, ni bU v zadregi, 
' razstava. Vestni prireditelji so 
eč na vsakem križišču do kraja

razstave namestili dovolj kažipotov 
in oznak. Dosti obiskovalcev je  pri
šlo od drugod: iz ostalih posavskih 
krajev in cel avtobus gostov iz Mari
bora.

POČISTILI MESTO -  16. maja 
je sevniška Komunala pripravila od
voz kosovnih odpadkov. Stara navle- 
ka, od  dotrajanih štedilnikov do 
ostalega, česar ni mogoče odpeljati 
čez leto, ko čistijo smetnjake, je 
tako našla pot na primeren kraj. 
Akcija je bila potrebna. Komunalci 
so namreč nabrali kar za šest trak
torjev te ropotije. Minuli teden so 
zbirali star papir tudi sevniški šolar
ji. Skupaj so ga spravili za dobre štiri 
zabojnike, ker teh  ni bilo dovolj, je 
moral peljati dodatno še en tovor
njak.

Strumen naraščaj
Pionirji tekmovali

Občinska gasilska zveza z raz
nimi prireditvami pomaga pope
striti stoletni jubilej gasilstva v 
Loki pri Zidanem m ostu. Tako 
so tam  minulo soboto izvedli 
tekmovanje gasilskega podm lad
ka iz vse občine.

Tekmovalo je kar 19 ekip, 
nekaj so jih  sodniki uvrstili še 
izven konkurence. Ločani so se 
dobro uvrstili kar v nekaj skupi
nah. Prve so bile njihove pionir
ke A skupine, ravno tako pionir
ji iste skupine. Pri pionirjih A 
skupine so bili Boštanjčani d ru
gi, 3. pa Tržiščani. Pri pionirkah 
skupine B je bila 1. postava iz 
Boštanja, 2. Loka, 3. Blanca. 
Priznanja so dobile tudi ekipe 
izven konkurence.

Za marljivo mlade tekmoval
ce bo pripravila občinska Gasil
ska zveza konec septembra sku
pinski izlet v Belo krajino. Med 
drugim si bodo v Metliki ogledali 
gasilski muzej.

Vsi sodelujoči so pokazali 
solidno znanje. Najboljši pojdejo 
na obm očno tekmovanje.

V primerjavi s celotnim številom prebivalstva v trebanjski občini 
je Rom ov malo, zato pa je  nerešenih vprašanj v zvezi z njimi kar 
precej. Resda je bilo v zadnjih letih veliko narejenega za izboljšanje 
njihovih življenjskih razmer — tuje treba omeniti urejanje njihovih 
naselij, zaposlovanje, šolanje — toda Romi kot etnična skupina še 
vedno žive na robu družbenega dogajanja. Romi namreč niso 
vključeni v delegatska telesa niti v krajevni skupnosti, še manj 
seveda v občinskem merilu in v samoupravnih interesnih skup
nostih. Celo ena izmed sej občinske skupščine, kjer so med drugim 
obravnavali romsko problematiko, je minila brez predstavnikov 
Romov.

Akcijo za izboljšanje življenjskih 
razm er Romov vodi predvsem ob
činska skupnost socialnega skrbstva. 
Tej skupnosti je ob pom oči kom u
nalne skupnosti uspelo, da je na
peljala vodo v romsko naselje Hude
je. Toda to  je bil šele prvi korak, saj 
bi bilo treba v tem  in v naselju pri 
K orenitki urediti še marsikaj, kar bi 
bistveno izboljšalo življenjske in bi
valne razmere. Njihova bivališča so 
slaba, v njih ni nobene opreme,

samo naselje pa se utaplja v blatu. 
Prav pri reševanju teh  vprašanj pa so 
bili doslej Rom i večidel prepuščeni 
sami sebi.

Največ Romov se preživlja s pri
ložnostnimi zaslužki -  z nabiranjem 
zdravilnih zelišč, odpadnih surovin 
in s sezonskimi deli — le malo pa jih  
je, ki so redno zaposleni v združe
nem delu. Nekaj jih  prejema tudi 
pokojnine in socialno pom oč, ki pa 
je različna in odvisna med drugim

do denarja za njihovo vzdrževanje. 
Tako bodo krajevne skupnosti v 
skladu z zakonom  o cestah lahko 
dopolnile svojo registracijo. Od last
nikov hiš, vinskih kleti in vikendov 
bodo lahko terjali nadomestila in 
povračila denarja za uporabo poti. 
V bistvu nič novega, saj je  bilo tako 
tudi doslej. So pa nekateri že kar po 
pravilu stali ob  strani. Tem pa bodo 
sedaj lahko stopili na prste.

A. Ž .

Z A SE B N A  
T R G O V IN A  N A  

C IR N IK U
Krajani Velikega Cimika in okoli

ških zaselkov že dolgo moledujejo 
za trgovino v'svojem  kraju, da n e b i 
bilo treba po vsako m alenkost v 
Šentjanž ali še dlje. Občinski izvršni 
svet je izdal pritrdilno soglasje, tako, 
da bo lahko Vladislav Kiderič odprl 
zasebno trgovino v Flajsovi hiši. 
Sevniški Mercator ni zainteresiran za 
prodajalno v tem  oddaljenem  kraju.

N O Č N O  S T R E L JA N JE
Sevniška strelska družina Heroja 

Maroka je v soboto na  strelišču na 
Radni opravila nočno streljanje z 
vojaško puško. Pomerilo se je 56, 
strelcev. Najuspešnejša je bila ekipa 
Dobove, zatem  Zidani m ost, Kovi
nar itd . Za tovrstno tekmovanje, 
nedvomno pom em bno za obrambno 
usposabljanje, je  torej zanimanje 
tudi izven občine.

O B S E Ž E N  
D N E V N I R E D

Za danes je  v dvorani gasilskega 
doma v Sevnici sklicano zasedanje 
vseh treh zborov občinske skupšči
ne. Delegati imajo pred seboj kar 24 
to čk  zajeten dnevni red. Na tok rat
nem zasedanju naj bi sprejeli odlok 
o obrti v občini, ocenili lansko 
gospodarjenje in delitev dohodka. 
Odločali se bodo tu d i o številnih 
novih imenovanjih.

tudi od tega, kako se Romi vključu
jejo v proces izobraževanja in o tro 
škega varstva.

Dolgoročno gledano, je naj
pomembnejše izobraževanje mladih 
in odraslih Romov. Na tem  področ- 
jti je bilo zlasti v zadnjih letih veliko 
opravljenega. J a n i je  skupnosti o tro 
škega varstva uspelo, da je  v otroški 
vrtec vključila več kot 10 otrok, 
letos jih  bo 8 obiskovalo malo šolo, 
9 rom skih o trok  pa se bo udeležilo 
drugih oblik izobraževanja in vzgoje. 
Od 31 šoloobveznih otrok jih  je 
vključenih v redno šolanje le polovi
co, 7 sedemletnikov obiskuje malo 
šolo, nekaj pa jih  še živi nomadsko 
življenje.

Trebanjski Center za izobraževa
nje in kulturo že tretje  leto zapored 
organizira izobraževanje odraslih 
Romov, hkrati pa so Rom i v okviru 
tega izobraževanja opravili delovno 
usposabljanje, ki sta ga poleg skup
nosti za zaposlovanje podprli "Še 
Tesnila iz Velike 1x3ke in Trimo. 
Med tem i Rom i naj bi bik) nekaj 
takih, ki jih  bo kasneje, seveda ob 
primernem razumevanju v združe
nem delu, možno tu d i zaposliti. 
Doslej se je  nam reč zaposlilo le 5 
Romov, kat je glede na njihovo 
skupno število (165) izredno mak).

Ž al je treba om eniti tud i porast 
krim inalitete, saj je  bilo lani med 
Romi okoli 30 takih  dejanj, ki so 
prišla navzkriž z zakoni. Zaskrblju
joče  je  povečanje teh  primerov, ki 
jih  je  bilo lani za 17 več kot 
predlani.

J. SIMClC

ZA „DANO“ V PASJIH DNEH VEČ DELA -  Čeprav je do poletja 
še mesec dni, je nenadejana vročina, ki je nastopila v preteklih ̂  
dneh, povzročila večje povpraševanje po pijačah. Tudi v „Dani“ je 
zato veliko več dela kot druge letne čase. Ker vsega dela ne 
zmorejo sami, zaposlijo v času počitnic tudi študente. Lani jih je 
delo dobila štirideseterica, pa tudi letos bo menda dela dovolj. 
(Foto: J. Sim čič)

Delavska kontrola molči

S P O S O JE N O  T R N JE

— Jugoslovansko trž išče  je  
ed instveno  v svetu.

Vedno več delavcev išče pravno pom oč pri pravobranilcu 
samoupravljanja — Delavska kontrola še ne deluje

Bržkone tudi zaostrene raz
mere v gospodarstvu prispevajo, 
da imajo družbeni pravobranilci 
samoupravljanja več dela kot 
sicer. Kot je povedal Lojze 
Šteik, družbeni pravobranilec 
samoupravljanja za Dolenjsko, 
to  delo ni omejeno zgolj na 
nudenje pravne pomoči delav
cem, ki so zašli v težave v 
svojem delovnem okolju. Delav
ci namreč ne vidijo zgolj ozkega 
zasebnega interesa, ampak se 
čutijo soodgovorni za reševanje 
problemov in težav. Zavedajo 
se, da nepravilnosti, ki se do
gajajo, škodijo vsem.

,č u d e n je  pravne pom oči delav
cem zavzema manjši del m ojih de
lovnih obveznosti, saj je  glavna nalo
ga družbenih pravobranilcev samo
upravljanja bdenje nad družbeno 
lastnino in skrb za dosledno uresni
čevanje samoupravnih odnosov v 
združenem delu. Pa vendar se pri 
meni v Trebnjem  vsak teden oglasi 
okoli 10 delavcev. Največkrat so 
pravno pom oč pri meni iskali delav- 

iz trebanjskega zdravstvenega 
doma, kjer še niso napravili po
membnejšega koraka pri urejanju 
medsebojnih odnosov, m edtem  ko 
se je  samoupravna zakonodaja pre
cej izboljšala, prav tako disciplina. 
Precej pripomb je prišlo tud i iz 
Tesnil iz Velike Loke, kjer se delavci 
precej pritožujejo čez neusklajene 

samoupravne akte o delitvi po 
delu. Zdaj tu d i še n i rešeno vpraša
nje o organizaciji svoje delovne orga
nizacije, delovna organizacija Donit 
in SOZD Kemija pa predlagata celo 
ukrep družbenega varstva. Ta ukrep 
naj bi Tesnila dobila zaradi tega, ker 
niso izpolnjevala planskih obvezno
sti in ker niso uskl. dila planov na 
ravni delovne organizacije," je  dejal 
Lojze Šterk.

Za trebanjsko občino je  tudi 
značilno, da je  v njej precej delovnih 
enot in obratov, v katerih je  zaposle
nih tudi več kot 50 delavcev, a  je 
njihovo odločanje o dohodku in 
drugih pom em bnih zadevah omeje
no na najnujnejše. Obstaja tudi od
por, da b i se te enote in obrati, 
Dolenjka, Induplati, Zmaga -  orga
nizirali kot samostojne temeljne 
organizacije. Da so zahteve teh  enot 
večinoma upravičene, dokazuje pri
mer trebanjskega motela Putnik, ki

kot temeljna organizacija posluje 
boljše, kot je prej v okviru tozda 
Putnik Slovenija.

V teh  delovnih okoljih tudi po
vršno obravnavajo periodične in za
ključne račune, veliko je težav pri 
usklajevanju samoupravne zakono
daje, največ pritožb delavcev iz teh  
kolektivov pa se nanaša na akte o 
delovnih razmerjih, delitvi po delu, 
stanovanjskih razmerjih in podob
nem.

„Ž al so pripom be in pritožbe 
doslej prihajale samo od posameznih 
delavcev, m edtem  ko odbori samo
upravne delavske kontrole še niso 
zaživeli. Pomagali niso n iti obiski v 
delovnih kolektivih n iti seminarji za 
delavce, člane teh  teles," je  dejal 
Šterk. „Zato bodo m orali v trebanj
ski občin i prav oživitvi delovanja 
samoupravne delavske kontrole po
svetiti še več dela. Njeno delo bi 
pomenilo tudi precejšnjo preventi
vo, kar kaže tudi naša izkušnja. Z 
nudenjem pravočasne pravne pom o
či smo se že izognili marsikateremu 
sporu pred sodiščem ," je dejal 
Šterk.

J. S.

V  S R E D O  SE JA  
O B Č IN S K E  SK U P Š Č IN E

V sredo, 1. junija, bo v Trebnjem 
skupno zasedanje vseh treh  zborov 
občinske skupščine. Na njem bodo 
delegati obravnavali predlog spre
memb in dopolnitev družbenega do
govora o štipendiranju v naši repub
liki, poročilo o izvajanju družbenega 
dogovora o usmeritvi in razpo
rejanju dohodka v lanskem letu, 
finančne obveznosti združenega 
dela po samoupravnih sporazumih 
in zaključni račun  občinskega pro
računa za lansko leto. Na skupnem 
zasedanju zbora združenega dela in 
krajevnih skupnosti, k i bo sledilo 
skupni seji, pa bodo delegati obrav
navali poročilo o delu komunalne 
skupnosti in načrtih  za letos.

A G R O S T R O JE V  
O B R A T  BO S E L IL  

D E L  Z M O G L JIV O S T I
Kot kaže, se uresničujejo na- 

_povedi vseh tistih, ki so ob 
gradnji Agrostrojevega obrata v 
Šentrupertu, govorili, da tam ni 
najbolj primerna lokacija zanj. 
Kot glavni razlog so navajali, da 
obrat na sedanji lokaciji ne bo 
imel možnosti za širitev. Zdaj se 
je to izkazalo kot to čn o . Obrat 
že išče m ožnosti, da bi se pre
selil v opekam o Gradbeno ope
karskega podjetja v Prelesju. V 
tem  smislu že tečejo  dogovori v 
trebanjski občini.

IZ KRAJA V KRAJ
USPEŠNO ŠELE V PUTNIKO- 

VEM MOTELU -  Medtem ko prva 
izvedba Napitnic v Obrščakovi go
stilni, ki so jo pripravili igralci KUD 
Pavel Golia, ni n a jbo j uspela, je bilo 
v motelu povsem drugače. Tam so 
postregli z vrsto dom ačih jedi, igro- 
kaz pa so si ogledali vsi vodilni 
trebanjski možje. Vsi po vrsti so 
pohvalili nastop požrtvovalnih igral
cev, ki so z igro v resnici zadeli 
žebljico na glavico. Zadovoljni pa so 
bili’ tud i gostinci, saj restavracija v 
Putnikovem m otelu že zlepa ni bila 
tako polna kot to  pot.

MEDVEDJI OBISK V TREB
NJEM -  Pretekle dni se je  v T reb
njem precej govorilo o nekem  med
vedu, ki je zašel prav do Putnikove- 
ga motela. Nevsakdanjega gosta iz 
gozdov so si menda ogledali lahko 
tudi vodilni" trebanjski možje, ki so

se prav tisti čas pogovarjali o gradnji 
novega hotela v Trebnjem. Ugibanj 
o tem , ali je tu d i medved prilel na 
posvet ali pa si je ogledoval zname
nito trebanjsko smučišče, je  bilo 
seveda veliko. No, medved, ki n iti m 
bil najvejči predstavnik svojega 
rodu, je končal pod strelom enega 
izmed lovcev.

NEDOSTOPNO TENIŠKO IGRI
ŠČE -  Na dvorišču Tesnil v Veliki 
Loki imajo tudi teniško igrišče, ki je 
nastalo ob pom oči tega tozda in z 
denarjem  ter prostovoljnim  delom 
tam kajšnjih krajanov. Vsi trabanjski 
tenisači, ki so Že kdaj sukali loparje, 
pa nanj menda nimajo vstopa. Zato 
samo poželjivo gledajo čez tovarni
ško ograjo in si žele dočakati dan, 
ko bodo lahko na tem  igrišču tudi 
igrali. Še prej si žele izvedeti, zaka^ 
je  om enjeno igrišče zaprto.

TREBANJSKE NOVICE
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KROMPIR LEPO KAŽE -  Tako trdijo ženske, ki so prejšnjo sredo 
kljub hudi pripeki pridno okopavale krompir na Švajgeijevi njivi pri 
Vranovičih. Le da je zemlja izsušena, ker že dolgo ni bilo dežja, so 
potarnale. Ta želja pa se jim je izpolnila prej kot v enem tednu.

T E K M O V A N JE  
M L A D IH  G A S IL C E V

Občinska gasilska zveza Črno
melj je  zadnjo nedeljo na črnom alj
skem stadionu pripravila gasilsko 
tekm ovanje za pionirje in mladince. 
To tekmovanje organizirajo že devet 
let v počastitev dneva m ladosti 
Pomerilo se je  9 ekip mlajših pionir
jev, 13 ekip starejših pionirjev, 7 
mladinskih ekip ter po ena ekipa iz 
Ozlja in Metlike. Med ml. pionirji je  
zmagala ekipa Gasilskega društva 
Rožni dol, med starejšimi ekipa GD 
Strekljevec, med mladinci GD Stran
ska vas in med mladinkami GD 
Semič.

— N ekatere m učijo  e tič n i, 
druge estetsk i, tre tje  po litičn i 
problem i, č e tr ti  pa si prob lem e 
izm išljajo. (Iz Š tud en ta )

Odpadni baker namesto deviz
Bolj ali manj nemoten potek proizvodnje v črnomaljskem Gorenju ni prav nič odvisen  

od njih samih, marveč zgolj od oskrbe, na katero pa ne morejo vplivati

Ker Gorenje do Iskre ni izpolnilo svojih obveznosti — tu gre za 
devizno participacijo — je črnomaljska temeljna organizacija 
Gorenja Kompresoiji zaradi pomanjkanja elektromotorjev celo 
drugo polovico marca stala. Potem sta Iskra in Gorenje le našla 
skupni jezik in črnomaljski tozd je nekaj časa dobival po 1.000 
elektromotorjev na dan, sedaj pa jih dobivajo po 1.300 na dan.

„Če bi hoteli izpolniti za 
letos zastavljen načrt, bi morali
izdelovati po 1.600 kom presor
jev na dan, vendar tega očitno 
ne bom o izpolnili," pravi vodja 
črnomaljskega tozda Leopold 
Pucelj. Sedaj je  v tej temeljni 
organizaciji zaposlenih, 113 lju
di, delo pa poteka v eni izmeni. 
„Ce bi imeli zagotovilo, da 
bom o dobivali dovolj elektro- 
m otoijev  in ostalih potrebnih 
delov, bi le za malo povečali 
število zaposlenih in bi lahko 
delali po 1.600 kompresorjev 
na dan,“ pravi Pucelj.

Težave pa imajo tudi pri 
oskrbi s' h ladno valjano pločevi
no, ki jo  dobivajo iz Grčije. 
Zato sedaj ne izdelujejo tistega 
tipa kom presoijev, ki ga fina
list, tozd Zamrzovalniki, najbolj 
potrebuje, am pak drug tip, za 
kateraga imajo še od prej po
trebno dimenzijo pločevine. 
Tretji osnovni del kom presorja 
pa je  njegovo jed ro , k i ga dobi
vamo iz Danfossa v Nemčiji, pri 
tem pa ni težav.

Zadnji čas v Črnom lju tudi 
sami precej naredijo za dokaj 
nem oteno oskrbo z . elektro
m otorji. Stare kom presorje, ki 
se jih  je  v Gorenju in pri mari
borski Surovini veliko nagrma
dilo, odpirajo in iz vsakega do
bijo 70 dag bakra in ta  baker 
namesto devizne participacije 
dajejo tovarni kablov v Sveto- 
zarevu, ki izdelujejo bakreno 
žico za elektrom otorje, ki jih 
izdeluje Iskra v Spodnji Idriji. 
Tako so v zadnjem mesecu dni 
v Črnomlju in Surovini dobili 
celih 30 ton bakra, kar je tri 
če trtine mesečnih po treb  za 
proizvodnjo v Črnomlju.

SPOSOJENO TRNJE
— Š tiri leta sm o govorili o  

en o le tn em  m andatu , da sm o  v 
en em  letu  sp e t lahko uvedli 
štirile tnega. (Iz Svijeta)

..Uresničitev plana je  odvis
na le od oskrbe, na to  pa mi ne 
m orem o prav nič vplivati, saj 
nam vse to  urejajo skupne služ
be na ravni delovne organizacije 
Tovarna gospodinjske opreme 
in delovna organizacija Gorenje 
prom et — servis. Kar se nas v 
Črnomlju tiče , mi bi letni plan 
lahko izpolnili, za to  imemo 
vpeljano .proizvodnjo , dovolj 
strokovnega kadra, malo bi m o
rali povečati število zaposlenih, 
kar tud i ne bi bila nobena 
težava, saj imamo polno prošenj 
za sprejem v službo. Žal pa ne 
vemo, kako bom o lahko delali 
prihodnji teden, kaj šele prihod-

Telovadninastop 
za dan mladosti

Na prireditvi podelili tudi 
plakete in priznanja TKS

V soboto je črnomaljska telesno- 
kulturna skupnost v počastitev 
dneva mladosti v športni dvorani 
Loka pripravila tradicionalen telo
vadni nastop; 400 nastopajočih je 
privabilo v dvorano kar 1.000 
gledalcev. Nastopili so učenci črno
maljske in viniške osnovne šole, 
centra srednjih šol, člani TVD 
Partizan Črnomelj, pevski zbor 
črnomaljske osnovne šole in godba 
na Pihala. Najbolj je navdušila zletna 
vaja, ki jo bo 100 črnomaljskih 
učenck izvedlo 11. junija na zletu 
bratstva in enotnosti v Bihaču.

Na prireditvi so podelili tudi 
plakete in  priznanja TKS. Plaketo za 
najboljšega športnika v občin i je 
dobil Alojz Kuzma, ki je  na 
svetovnem prvenstvu v športnem  
ribolovu osvojil drugo m esto; najpri- 
zadevnejši m entor šolskega športne
ga društva je Ruža Malič iz Vinice, 
najprizadevnejši športni delavec 
Florjan Satošek-C eko , najboljše 
društvo TVD Partizan Sem ič, naj
boljše šolsko športno društvo pa je  
iz OŠ Črnom elj. Priznanja pa so 
dobili: Radiša Tom ič, Vlado Rado
vič, Janko Škaijak, A nton  Butala, 
Ivan Žlogar in kegljaški klub Rudar.

ČRNOMALJSKI DROBIR
VESELICE, VESELICE -  Zadn

jo soparno nedeljo je bilo zlasti v 
popoldanskih in večerih urah občin
sko središče pusto in prazno. Ljudje 
so se pred vročino umaknili v 
zastrte sobe, precej pa se jih je 
odločilo za eno od treh veselic, ki so 
jih pripravili na Tanči gori, v Kotu 
pri Sem iču in na Krasincu. Tja so 
organizatorji privabili največ ljudi, 
saj so prodali kar 3.000 vstopnic, 
najmočnejši magnet pa je bil ansam
bel Novi fosili.

GASILSKA TOMBOLA -  Č rno
maljsko gasilsko društvo pa se že 
pripravlja na veliko tom bolo, ki bo 
26. junna v jurjevski dragi. Lanski 
uspeh jih je  še bolj opogumil, saj je 
prišlo poskušat srečo kar okoli pet 
tisoč ljudi. Za obisk se tudi letos ne 
bojijo, saj bodo pripravili kar za 100 
starih milijonov dinaijev dobitkov, 
glavna bosta trak tor in, sedaj že 
dražji fičko. Dobiček od tombole 
bodo znali črnomaljski gasilci hitro 
in koristno porabiti, saj opreme in

nji mesec. Seveda je  v takih 
razmerah težko gospodariti," 
pravi Pucelj, A . BARTELJ

drugih pripom očkov ni nikoli pre
več.

NOGOMET NA B UTORA JU -  
Butorajci, ki so si pridobili ime 
dobrih in prizadevnih organizatorjev 
športnih tekmovanj, so v nedeljo v 
počasitev dneva mladosti pripravili 
turn ir v malem nogom etu, ki se ga je 
udeležilo 11 ekip  iz črnomaljskih 
krajevnih skupnosti. Butorajci so se 
izkazali tudi ko t igralci, saj so 
osvojili drugo mesto za črnomalj
skim klubom  s čudnim  imenom 
Šlaufarji (zaradi imena imajo menda 
težave z registracijo) in pred žogo
brci s Sinjega vrha.

DAN SEMIŠKE ŠOLE -  Osnov
na šola Belokranjski odred iz Semi
ča pripravlja za to  nedeljo tako 
imenovani dan šole, ki je  namenjen 
predvsem staršem in drugim gostom. 
Učenci jim  bodo z nastopi na 
telovadnem igrišču prikazali delo 
interesnih dejavnosti, o tem  bodo v 
šoli pripravili tudi razstavo.

Novo rojstvo 
črnomaljskega 

taborništva
Črnomaljski Odred belih 
brez šteje okoli 120 č la 
nov — K ončno so tabor
niki dobili svoj prostor v 
dijaškem domu — Manj

ka vodnikov

Črnomaljski taborniki so bili 
pred dvajsetimi leti med najbolj 
uspešnimi in delavnimi v Slove
niji, okoli leta 1968 pa je začelo^ 
delo Odreda belih brez po jem ati' 
in kmalu nato  je povsem zamrlo; 
nato v občin i več let organizi
ranega taborništva sploh ni bilo.

„Leta 1977 smo na pobudo 
starejših črnom aljskih taborni
kov oživili delo Odreda belih 
brez, pravzaprav smo ga na novo 
ustanovili/1 je  povedal Stane 
Šimec, ki je od takrat tudi na
čelnik odreda. „Danes šteje od
red okoli 120 članov, sestavljen 
pa je  iz dveh če t, ki delujeta na 
osnovni šoli Črnomelj in Draga- 
tuš, te r  iz klubovcev, se pravi 
starejših tabornikov. Redno pri
pravljamo taborjenje, doslej smo 
bili dvakrat na orju, trikrat pa 
smo taborili ob Kolpi. T udi letos 
bomo pripravili tabor ob Kolpi, 
in sicer v začetku julija v Adle- 
S č ih ,"  je  našteval Šimec.

Poleg taborjenj pa črnom alj
ski taborniki ne zanemarjajo ure
sničevanja ostalega programa, 
ko t so razne taborniške akcije,

*

Stane Šimec: „V kratkem 
bomo na željo mladih usta
novili taborniški vod v črno
maljski krajevni skupnosti 
Griček."
priprave in udeležba na tekm o
vanjih. Pred nekaj leti so kot 
zmagovalci na področnem  mno
goboju sodelovali na republi
škem taborniškem  m nogoboju in 
med mlajšimi in starejšimi med
vedki zasedli 3. in 4. mesto.

„Tudi kar se razumevanja za 
de k) taborniške organizacije 
tiče , se ne m orem o p ritož iti 
Materialno nas podpirajo tele- 
snokulturna skupnost, izobraže
valna skupnost, mladinska orga
nizacija, na pom oč pa nam pri
skočijo tud i organizacije združe
nega dela, zlasti črnomaljska 
IMV. Tudi opremljeni smo do
bro, saj imamo 20 novih šotorov 
in kuhinjsko oprem o. Največja 
težava doslej je bila, da nismo 
imeli svojega prostora; no, pred 
kratkim  smo ga dobili v dija
škem dom a. Sedaj moramo ta 
prostor urediti in oprem iti, da 
bo služil kot učilnica, prostor za 
sestanke in klubska soba. Ena 
večjih težav je še pom anjkanje 
vodniškega kadra, saj iz srednjih 
šol tako rekoč nimamo članov."

A. B.

Delo v Iraku zmanjšuje izgubo
TGP — tozd Transport doma ukinja transportno dejavnost in se preusmerja v kovinsko 

predelavo — Ta naložba bo veljala 17 milijonov dinarjev

Metliški TGP — tozd Transport se že dalj časa otepa s težavami, 
ki so se začele s pojemanjem naložb in s tem gradenj. Večje ko so 
bile omejitve, hujše so bile zadrege tozda Transport. Zmanjševanju 
naložb so se pridružile še nizke cene prevozov ter veliko povečeva
nje cen goriva in avtomobilskih gum, poleg tega je enega in drugega 
primanjkovalo.

Transport je zato zabredel v teža
ve in izgube, k ije  sredi lanskega leta 
znašal 13 milijonov dinarjev, konec 
lanskega leta pa je bila ta  tem eljna 
organizacija edina v metliški občini, 
ki je letno poslovanje zaključila z 
izgubo, in sicer 8 milijonov dinarjev. 
Izgubo so zmanjšali na račun del, ki 
jih  v okviru Slovenija cest opravljajo 
v Iraku. Sedaj ima tozd T ransport v 
Iraku 40 svojih najboljših vozil in 48 
delavcev, ki se obvežejo, da bodo 
ostali najmanj pol leta, lahko pa po 
preteku te dobe svoje bivanje po
daljšajo. Marsikdo se odloči za to , 
saj je  zaslužek za naše razmere 
izreden: 12 do 15 starih milijonov 
dinaijev na mesec, od  tega 70 odst. 
v dolarjih.

..Računali smo, da bom o doma 
imeli dela za 25 vo z il vendar se je 
stanje na tem  področju še poslabša
lo, zato so se naši samoupravni 
organi odločili za ukinitev tran 
sportne dejavnosti dom a," je  pove
dal vodja tozda Zdravko Pavlovič. 
Ves „dom ači“ del tozda se bo pre-

Za gradbince 
doma ni dela

Metliški Pionirjev tozd  
prvo četrtletje končal z 
izgubo — Večje delo v 

Novem mestu
Medtem ko je  metliška Pio

nirjeva tem eljna organizacija 
Gradbena operativa lansko leto 
kljub težavam zaključila brez 
izgube, pa ima v letošnjem  letu 
precejšnje težave. Zlasti gradbeni 
sektor, kjer je zaposlenih 105 od 
234 vseh delavcev tozda, k i ima 
še sektor zaključnih del, m očno 
prizadeva pom anjkanje del.

Za prvo četrtletje  so sicer 
načrtovali izgubo, in to okoli 
milijon dinaijev, vendar je  izgu
ba v prvih treh  mesecih letošnje
ga leta znašala trikra t več. Zara
di pom anjkanja dela so že lani 
oktobra začeli posojati svoje de
lavce zagrebškemu Pionirjevemu 
tozdu, februarja tako rekoč ni 
bilo m oč delati in so bili delavci 
na izrednem  dopustu. Z odhaja
njem metliških delavcev v Za
greb pa so imeli nemalo težav in 
na koncu tu d i izgubo. Delavci, 
ki imajo v glavnem doma druži
no  in obdelujejo tu d i zemljo, so 
se branili bivati in delati daleč 
od  dom a; tako so med drugim 
m očno porasle bolniške, od 6 
celo na 20 odst. Ne samo da je  
metliški tozd vsak ponedeljek na 
svoje stroške vozil delavce v Za
greb in v petek domov, iz svoje
ga žepa jim  je  moral plačevati 
tud i terenski dodatek za oddalje
no gradbišče, ker jim  Zagrebčani 
tega niso priznali. Vse to  je do 
marca prineslo milijon dinarjev 
izgube in potem  so Metličani to 
sodelovanje prekinili. Še vedno 
pa vsak dan vozijo en  avtobus 
delavcev na delo v novomeški 
tozd.

Stanje v G radbeni operativi je 
sicer še težko, vendar imajo se
daj delo vsaj za sproti, poleg tega 
pa dobili večje delo, gradnjo 
proizvodne dvorane za novo
meški Pionirjev tozd MKI. V 
prvi fazi znaša vrednost te  nalož
be 27 milijonov dinarjev, vse 
skupaj pa gre za 50 milijonov 
dinaijev. Res pa je , da je rok 
dokaj kratek, saj mora b iti delo 
opravljeno do konca septembra. 
Okoli 50 ljudi iz obeh sektorjev 
metliškega tozda bo vsak dan 
delalo pri gradnji tega objekta v 
Novem mestu. S tem  in še kakš
nimi manjšimi deli v dom ači 
občini računajo, da bi nekako 
prebrodili največje težave in pre
živeli letošnje leto. Najhuje je 
m etliški tozd prizadelo, ker tako 
rekoč nimajo dela v dom ači 
občin i, saj nobena delovna orga
nizacija iz Metlike letos nič ne 
gradi. Prav tako do sedaj niso še 
nič delali v sosednji ozaljski 
občini, kjer so lani gradili tri 
večje objekte; skupaj je metliški 
Pionirjev tozd v zadnjih dveh 
letih v ozaljski občin i opravil 
dela v vrednosti 70 milijonov 
dinarjev. Letos pa, kot rečeno, 
še nič.

A. BARTELJ

usmeril v kovinsko predelavo. „Od- 
ločili smo se, da bom o prodali 33 
vozil pustili jih  bom o le pet za 
lokalne potrebe, seveda pa bo vsa 
dejavnost v Iraku ostala. Ko bo tam  
konec d e l se pravi v začetku pri
hodnjega leta, pa naj bi šla naša 
tamkajšnja ekipa s Slovenija cestami 
na novo gradbišče, kjerkoli že b o ."

Pri novi dejavnosti gre v glavnem 
za obnovo obrabljenih strojnih de
lov, od avtom obilskih do delov v 
tekstilni in drugi industriji. Seveda 
se v glavnem naslanjajo na metliško 
tekstilno industrijo in Beti bo tud i 
sodelovala pri nakupu opreme. Pre
usmeritev bo veljala okoli 17 milijo
nov dinarjev, v glavnem gre tu  za 
dom ačo oprem o, za približno 3 
milijone dinaijev bo uvožene. Pro
store pa bodo sami preuredili. V 
TGP računajo, da bo nova dejavnost 
stekla čez dva meseca, s polovično 
zmogljivostjo, ob  koncu leta pa s 
polno m očjo. „Ne glede na pre
usmeritev pa še vedno tečejo pogo
vori s Slovenija ceste — Tehniko o 
tesnejšem povezovanju," je  povedal 
Pavlovič.

V prvem če trtle tju  letošnjega 
leta tozd Transport n i im el izgube, 
marveč celo ostanek dohodka, kar 
gre v glavnem na račun  del v Iraku 
in dejstva, da s so dom a vozila stala, 
do konca leta pa naj b i pokrili tudi 
vso lansko izgubo.

A. BARTELJ

D E V E T I N D V A J S E T 
K R A T  C E Z  M E JO  B R E Z  

PO L O G A
Lani so v m etliški občini izdali 

359 osebnih potn ih  listov, 102 
občanom  pa so potni list podaljšali 
poleg tega so izdali še 10 skupinskih 
potnih  listov, 11 osebam pa so potni 
list odvzeli Od uvedbe depozita so v 
metliški občini izdali 29 potrdil o 
oprostitvi pologa za prehod čez 
mejo. Poročilo o delu oddelka za 
notranje zadeve v lanskem letu med 
drugim navaja tu d i  da je v občini 
prijavilo bivališče 229 oseb, 244 se 
j ih  je  odjavilo, sklenjenih je  bik) 50 
zakonskih zvez, zabeležili so 8 
rojstev na dom u, umrlo pa je 67 
občanov. Lani je  referat za promet 
pri tem  oddelku izdal 150 novih 
vozniških dovoljenj, 430 pa so jih 
podaljšali Za vozniški izpit se je 
prijavilo 170 kandidatov, 70 vozni
kom  so odvzeli vozniško dovoljenje.

a

MLADOST, PODAJ MI KRILA — Prireditev, ki jo v Metliki vsako 
leto pripravijo v počastitev dneva mladosti, privabi na Pungart 
toliko gledalcev kot nobena druga. In vedno imajo kaj videti, saj je 
ta prireditev hkrati tudi pregled vse ljubiteljske kulturne in 
telesnokultume dejavnosti v občini. V  soboto zvečer so nastopili: 
pevski zbor Beti, mestna godba, folklorna skupina in tamburaši 
društva Ivan Navratil, pevski zbor in recitatoiji metliške osnovne 
šole, TVD Partizan in plesna skupina iz Gradca. Na sliki: učenke 
osnovne šole so izvedle del zletne vaje, s katero bodo nastopile na 
zletu bratstva in enotnosti v Bihaču.

SPREHOD PO METLIKI
PO DOLGIH PORODNIH MU

KAH je zagledal beli dan pesniški 
zbornik mladih metliških pesnikov 
Tako se kolne začetek. Knjižico bo 
m oč kupiti pri avtorjih, vzbudila pa 
bo vrsto komentarjev, kot se to  
dogaja vselej, ko skupina kaj obelo
dani. Tako je prav: kdo drug kot 
mladi lahko še dvigne prah, prevetri 
zatohle možgane? Vendar ne gre 
zgolj za to . Med objavljenimi pesmi
cami je gotovo tud i nekaj takšn ih , ki 
ne bodo šle tako hitro v pozabo, ker 
niso le plod trenutnih  m odnih muh 
in praznega besedičenja. Kogar lite
ratura privlači, si bo oskrbel zače
tek , ki se kolne.

PRIČELA SE JE SEZONA VE
SELIC in spet bo ob  nedeljah ve
selo. Je pa nekaj razveseljivo, nam
reč to , da vabijo prireditelji vedno 
kvalitetnejše ansamble. Največkrat 
igra po Beli krajini Henečk s svojimi 
fanti, ne manjkajo Galebi in Slav
ček. Krasinčani pa so si privoščili 
celo Nove fosile. Gasilsko društvo, 
krajevna skupnost ali mladinska 
organizacija, ki odšteje za ansambel 
več denarja, več tud i pokasira. De
nar, zbran z veselicami, društva ozi
rom a organizacije pam etno pora
bijo: za nabavo opreme, za popravi
la dom ov in tako naprej.

SKUPINA IVAN NAVRATIL pri
pravlja za 9. in  10. julij veleprire-

ditev Razkošje v stelji, in sicer na 
Vinomeru pri Metliki. Tokrat ne 
bom o napisali povabljenih estradnih 
um etnikov, am pak bom o podčrtali 
tekm ovanje harmonikarjev. V čem 
je  stvar? Pripravljalci vabijo vse 
harmonikarje, ki igrajo diatonične 
instrum ente, naj pridejo 10. julija v 
Belo krajino na- Vinomer, kjer 
bodo potegovali pred posebno 
misijo za nagrado 3000 dinarjev. \ 
zdaj je treba napisati le prijavo 
svojimi podatki in io poslati “ 
naslov: Mladinska folldorna skup 
Ivan Navratil, 68330 Metlika, 
grati bo treba dve sk ladbi potn 
stroške pa bo poravnal organizator* 
Harmonikar je lahko doma iz ka te 
rega koli kraja, ni nujno, da je 
Belokranjec. Podrobnejše podatke 
bodo prijavljenci prejeli po pošti.

V METLIKI JE  NEKAJ NAPOL 
PORUŠENIH BAJT in drugih go
spodarskih poslopij, ki bi j ih  kazalo 
porušiti do kraja. V ideti je, da o tem  
nihče ne razmišlja, videz mesta pa 
trp i zavoljo tega. Turistično društvo 
je  opozorilo že nekaj lastnikov, ven
dar bi bik) treba zadevo pognati še 
kje drugje. Čudno: na eni strani 
nočem o odstraniti, kar ni vredno, 
da s to ji  na drugi pa se nam ru š i  kar 
bi morali ohraniti. Pri slednjem ima
mo v mislih bajto Bare Juričine, 
etnološki spomenik I. kategorije, ki 
bo vsak čas le še kup kamenja, lesa 
in slame.

metliški tednik
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Korak naprej pri samoupravi
Preobrazba KS ne bo niti lahka niti kratkotrajna

Krajevna skupnost Kočevje 
—mesto ni ustrezno organizira
na) kar se kaže v slabem 
delovanju delegatskega sistema 
ter v slabi povezavi organov KS 
z delovnimi ljudmi in občani. 
To je poudarjeno v uvodu 
osnutka predloga za preobliko
vanje KS Kočevje—mesto, ki bo  
lonalu dan v razpravo delovnim  
ljudem in občanom.

KS Kočevje je prevelika, saj je  v 
njej kar blizu 9.000 občanov. V več 
manjših KS b i prebivalci m esta imeli 
večji vpliv na reševanje skupnih 
zadev.

Skupščina krajevne skupnosti Ko
čevje se je  v zadnjih šestih letih le 
6-krat sestala. Zbori krajanov so bili 
slabo obiskani. Zato pa se je  svet KS 
sestal kar 86-krat. To govori o šibki
Sfcnioupravi.

V osnutku predloga je predvide
lo ,  da s preoblikovanjem KS Kočev
je ne bi smeli povečevati stroškov za 
delo strokovnih služb, vsaj ne tako, 
■d se ga ne b i dalo opravičiti z 
noljšimi rezultati. Samouprava v 
^ k i  KS m ora b iti organizirana 
tako, da om ogoča nenehen stik 
samoupravnih organov z delovnimi 
ljudmi in občani ter obratno.

Odločanje mora potekati na zborih 
občanov, javnih razpravah, v skup
ščini KS; svet skupščine KS pa je le 
izvršilni organ.

Krajevna skupnost je  temeljna 
celica delegatskega skupščinskega 
sistema. Temeljna naloga delegacij 
in delegatov je, d a v  skupščinah 
izražajo resnično pristne interese 
delovnih ljudi in občanov in da se 
na podlagi teh  interesov dogovorijo 
o odločitvah. Zato m ora b iti delega
cija v stalni delovni povezavi z 
delegatsko bazo v KS. V dosedanji 
praksi so se delegacije KS premalo 
povezovale z zbori delovnih ljudi in 
občanov, preveč pa le z vodstvi in 
organi KS in organizacij.

Gradivo nadalje govori o pom enu 
poravnalnih svetov in potrošniških 
svetov, velik poudarek pa daje tud i 
samoupravljanju stanovalcev.

Krivični bi bili, če ne bi ob 
zaključku ugotovili, da je  sedanje 
vodstvo KS doseglo pri delu tudi 
velike uspehe. Ni njihova krivda, da 
na področju samoupravljanja še ne 
gre vse tako, ko t b i želeli. Celo 
nasprotno: prav njihove izkušnje 
bodo pomagale, da bodo sam oupra
vo na tem  področju dograjevali. To 
dograjevanje pa gotovo ne bo niti 
lahko n iti kratkotrajno.

JO ŽE PRIMC

Dve bronasti jeiki
Komu in za kaj najvišji 
letošnji priznanji mesta

Poročali smo že, da sta bili ob 
prazniku mesta Kočevje podelje
ni dve najvišji odlikovanji krajev
ni skupnosti, bronasti jekli, in 
20 plaket mesta Kočevja.

Ivan Klun, direktor Kovinarja 
Kočevje, je  prejel bronasto jelko 
za dolgoletno uspešno vodenje 
delovne organizacije, za uspešno 
uveljavljanje delavskega samo
upravljanja, za vsestransko sode
lovanje z ostalimi organizacijami 
združenega dela in za veliko 
razumevanje pri reševanju zadev 
v krajevni skupnosti. V vsem 
povojnem obdobju je  tu d i veliko 
prispeval za razvoj gasilstva na 
obm očju mesta Kočevje.

Ljubljanska banka-poslovna 
enota Kočevje pa je prejela 
bronasto jelko za svoj prispevek 
h  gospodarskemu razvoju mesta 
Kočevje, za vsestransko sodelo
vanje s krajevno skupnostjo 
K očevje-m esto , za uspešno 
bančno poslovanje, za pravilno 
usmerjanje investicij in za svoja 
prizadevanja za lepši videz 
mesta.

V Zvezo komunistov več delavcev
Sprejet program dela za naslednje leto dni — Predlog za drugačno povezovanje 

organizacij ZK — Spet veliko besed o  vsebinskem in prostorskem preoblikovanju KS

so
seji

Program dela občinske kon
ference ZK Kočevje za obdobje 
marec 1983-februar 1984, ki 
je bil izdelan na osnovi sklepov 
radnje seje tega organa 
obravnavan na nedavni 
občinskega komiteja ZK.

V programu je  dan poudarek 
družbeno-ekonomskim odnosom , 
samoupravljanju, SLO in družbeni 
samozaščiti, uresničevanju 6. seje 
CK ZKS, informiranju v ZK, pove
zovanju lesne industrije in gozdar
stva ter kadrovski politiki.

V načrt uresničevanja sklepov 6. 
seje CK ZKS so m ed drugim 
zapisali, da mora vsaka osnovna 
organizacija ZK v svojem okolju 
ocenjevati delovanje celotnega siste
ma socialističnega samoupravljanja 
in delovanje kom unistov znotraj 
tega sistema. V ZK naj b i sprejemali 
več delavcev, kar velja še posebno za 
delovne organizacije, ki imajo veliko 
zaposlenih, pa malo članov ZK 
(LIK, Melamin, Kmetijsko gospo
darstvo). Posebno pozornost je

treba posvetiti m oralnem u liku 
kom unista. Poudarek je  dan tudi 
povezovanju kom unistov na „niž- 
j ih “  ravneh, se pravi v okviru hišnih 
in uličnih aktivov ZK.

Sklenili so, da se iz treh  osnovnih 
organizacij ZK v Avtu ustanovi ena. 
Tako so organiziranost ZK prilago
dili novi organiziranosti te  delovne 
organizacije, kjer so iz treh  tozdov 
ustanovili enovito delovno organiza
cijo.

Zelo živahno je  postalo, ko so 
razpravljali o ..akcijskem povezova
nju kom unistov v KS K očevje-m e- 
sto“ . Po predlogu naj bi 5 osnovnih 
organizacij ZK v m estu preobliko
vali v 7, v mestu naj bi delovale 3 
akcijske konference ZK, iz katerih  
naj b i izvolili še svet ZK v krajevni 
skupnosti K očevje-m esto . O tem  
predlogu bodo razpravljale še osnov
ne organizacije ZK. Razprava o tem  
je namreč prerasla v razpravo o 
prostorskem , predvsem pa vsebin
skem preoblikovanju KS K očev je- 
mesto, ki v raznih „vrhovih“ poteka 
že nekaj let, do občanov pa 
praktično še ni segla. Ugotovili so,

da je  občanom  potrebna taka 
krajevna skupnost, da bodo v njej 
razpravljali in odločali o vsem, kar 
jih  zadeva. Menili so, naj se občani 
sami odločijo, kako velike naj bodo 
KS, prav tako pa kom unisti, kako 
velike naj bodo njihove osnovne 
organizacije.

J. PRIMC

Z A  B O L JŠO  O SK R B O
Na zadnji seji sveta potrošnikov v 

Kočevju so med drugim razpravljali 
o delovnem času trgovin ter prodaji 
kruha in mesa. Osvojen je bil 
predlog, naj b i izdelali letni koledar 
dežurnih trgovin ob državnih prazni
kih, ki trajajo več dni (novo leto, 1. 
maj, 29. november). Predlagano je 
bilo, naj b i mesnice dobile pošiljke 
mesa ob petkih in scootah že pred 
11. uro. Žal se je  v praksi že prvi 
teden zgodilo, da so mesnice dobile 
meso še kasneje ko t običajno. 
Uresničen pa je  bil predlog, naj bi 
trgovine dobivale svež kruh dvakrat 
na dan.

P R E N O V L JE N A
G O S T IL N A

V Livoldu pri Kočevju je zasebni 
gostilničar Jančevski pred kratkim 
dozidal, prenovil in na novo opremil 
svojo gostilno, ki je  zdaj eno 
najlepših gostišč ne le v občini 
Kočevje, ampak sploh ob glavni 
eesti L jub ljana-K očev je-D eln ice- 
Reka. Gostilna ima vedno na razpo- 
“ 80 hladna in topla jedila, kar je  še 
Posebno pom em bno zdaj, ko se 
U čenja turistična sezona in ko 
potuje po tej cesti na morje in 
domov vedno več dom ačih in tujih 
turistov.

Letos slabo gospodarjenje
V prvem trimesečju skoraj na vsej črti slabše kot lani

Kljub želji vodstva občinske 
konference SZDL, naj bi poro
čali iz kočevske občine pred
vsem o dobrih in lepih zadevah, 
in kljub članku v Kočevskem  
žaromeru ,.Dobro gospodarje
nje" podatki Službe družbenega 
knjigovodstva kažejo, da smo v

Drobne iz Kočevja
d a n e s  z b o r  d i a b e t i k o v  -

G bcni zbor društva diabetikov, ki 
deluje za obm očje občin  Kočevje in 
Ribnica, bo danes ob  17. uri v 
dvorani dom a telesne kulture. Ra
sen članov društva, ki jih  je  že okoli

— Po čem sklepaš, da je pred 
kratkim nad Kočevjem eksplo
dirala manjša atomska bomba?

-  Ker so po vsem mestu 
Polomljene klopi za počitek  
občanov; na otroškem igrišču

polomljene gugalnice, vrtilja- 
?*> klopi in drugo; poškodovana 
Je ograja na mostu in pri 
Parkirnem prostoru pri cerkvi 
«d., itd.

400, se bodo zbora udeležili tud i 
zdravniki, ki zdravijo diabetike.

STEKLINA OGROŽA -  Na ne
katerih obm očjih kočevske občine 
se je že pojavila steklina, na  srečo pa 
še ne v kočevski dolini, k ije  najbolj 
gosto naseljena. Iztrebiti bi kazalo 
potepuške pse in m ačke. Predvsem 
psi se potepajo po m estu, prevračajo 
smetnjake in stikajo za kostm i in 
kruhom , ki ga je še vse preveč v 
sm etnjakih. Glavni vir okužbe s ste
klino so gozdne živali, zato je  treba 
b iti zdaj, ko se bo začela sezona 
nabiranja gob, jagod, m alin in dru
gih gozdnih sadežev, še posebno 
previden.

UNIČENO IGRIŠČE -  Kočevje 
je pred leti veja lo  za eno najlepših 
slovenskih mest. Zdaj pa je precej 
zanemarjeno. Otroško igrišče in 
igrala na  njem so uničena, polomlje
ne so ograje ob Rinži in na nekate
rih mostovih, Rinža je umazana in 
polna, smeti pa tu d i zelenice po 
mestu so kljub rednem u čiščenju 
vedno zasmetene in marsikje shoje
ne. Vzrok za vse to  je , ker damo 
veliko na osebni standard, premalo 
na kulturno vzgojo občanov, pa tudi. 
kaznovanja ne bi smeli zanemariti, 
če drugo ne pomaga.

KOČEVSKE NOVICE
Z
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prvih treh mesecih v kočevski 
občini dokaj slabo gospodarili 
(podobno pa je bilo tudi lani).

Vsi kazalci gospodarjenja za prvo 
tromesečje letos so slabši ko t v 
istem obdobju lani. Gospodarnost je 
upadla za 1 odstotek, donosnost za 
7 odstotkov, akumulativna sposob
nost za 33 odstotkov in reproduk
tivna sposobnost za 14 odstotkov. 
Porasel je le dohodek na delavca (za 
22 odstotkov), ker pa so še bolj 
porasle cene, je tudi tu  dejansko 
zabeležen padec. Zelo so porasle 
terjetve do kupcev in kratkoročna 
posojila, zaradi česar ima kočevsko 
gospodarstvo še več težav s plačilno 
sposobnostjo.

Celotni prihodek je  porasel za 26 
odstotkov, dohodek pa je  za 22 
odstotkov. Deset organizacij združe
nega dela je poslovalo z izgubo, ki je 
bila največja v tozdu Govedoreja 
(11,9 milijona dinarjev), v tozdu 
T ransport-gradnje  (skoraj 7,5 mili
jona) in tozdu Tovarna pohištva 
LIK (preko 7 milijonov). Resnici na 
ljubo pa je treba tudi zapisati, da je 
bilo izgube manj ko t pred letom  
dni, in sicer za 8 odstotkov. OZD 
krivijo za izgubo neskladne cene, 
pomanjkanje surovin, sezonski zna
čaj dela in delno kupce, ki so slabi 
plačniki.

Ustvarjeni dohodek in čisti doho
dek je  kočevsko gospodarstvo letos 
razporedilo tako: za skupne družbe
ne potrebe ga je šlo 36 odstotkov 
več ko t lani za splošne družbene 
potrebe 58 odstotkov več, za 
obresti in za posojila ga je šlo kar za 
131 odstotkov več, za osebne 
dohodke 23 odstotkov več, za 
skupno porabo 14 odsto tkov manj, 
za razširitev materialne osnove dela 
12 odstotkov manj in za rezervni 
sklad 22 odstotkov več. Povprečni 
osebni dohodek je  znašal 14.227 din 
in je  bil večji za 15 odstotkov. (Vsi 
podatki so povzeti po informaciji 
SDK.)

JOŽE PRIMC

Brez olepševanja o razmerah
Kljub težavam ribniško gospodarstvo napreduje — Tudi v Inlesu kaže na boljše

Porast izgub, povečanje zaloga materiala in nedokončane 
proizvodnje ter težave s plačilno sposobnostjo so glavne slabosti 
ribniškega gospodarstva v prvih treh mesecih letos. Med uspehe v 
istem obdobju pa lahko štejemo porast gospodarnosti ter 
akumulativne in reproduktivne sposobnosti.

Celotni prihodek ribniškega go- iz teh in še nekaterih podatkov
spodarstva je v prvih treh  mesecih službe družbenega knjigovodstva se
letos v primerjavi z istim obdobjem  
lani porastel za 28 odstotkov, 
dohodek pa celo za 31. Izgubo so 
izkazale štiri OZD, največ Inlesov 
tozd  Trgovina (25,226.000 din), 
I n l e s o v  t o z d  Loški potok 
(6,326.000 din). Mercatorjev tozd  
Jelka (6,183.000 din), najmanj pa 
tozd  Gozdarstvo Jelenov žleb 
(308.000 din). Izguba je  posledica 
dejstva, da so kupci vedno slabši 
plačniki, saj dolgujejo na primer 
Inlesovemu tozdu  Trgovina kar 
68,000.000 din ali več ko t še enkrat 
več, ko t bi bilo normalno.

Izračuni pa kažejo tudi, da se je 
po dolgem času gospodarnost ribni
škega gospodarstva spet povečala, in 
sicer za 1 odstotek, akumulativna 
sposobnost celo za 40 odstotkov, 
reproduktivna sposobnost pa za 23 
odstotkov, m edtem  ko je  donosnost 
upadla za 3 o d sto tk a  Število 
zaposlenih na podlagi delovnih ur je 
večje za 6 odstotkov, pri čemer je 
treba upoštevati, da je  odprl Riko v 
Loškem potoku  nov obrat oz. tozd. 
Izplačani povprečni mesečni osebni 
dohodek je  znašal 14.940 din in je 
za 13 odstotkov višji, ko t je  b il pred 
letom  dni.

Dohodek in čisti dohodek so 
razporejeni tako: za skupne družbe
ne potrebe so odrinili 30 odstotkov 
več, za splošne družbene potrebe 63 
odstotkov več, za obresti pa skoraj 
dvakrat toliko ko t leto prej. Razpo
rejeni dohodek še je  v letu  povečal 
za 40 odstotkov, razporejeni čisti 
dohodek pa za 41 odstotkov.

Za osebne dohodke so namenili 
26 odstotkov več, za skupno porabo 
11 odstotkov več, za razširitev 
m aterialne osnove dela celo 116 
odstotkov več (se pravi nad enkrat 
več), za rezervni sklad 33 odstotkov 
več. Akumulacija je  tako v letu dni 
porasla za 86 odstotkov, sredstva za 
reprodukcijo pa za 70 odstotkov.

Pred referendumom

Očitna korist
STANKO LOVŠIN OD SV. 

GREGORJA nam je dejal: „Pri 
nas smo vsi prepričani, da je 
samoprispevek nujen in koristen 
ter da brez njega v naši krajevni 
skupnosti ne bo napredka. Smo 
namreč izrazito kmetijska kra
jevna skupnost in torej nimamo 
drugega dohodka ko t od samo

prispevka. Sicer pa samoprispe
vek za km eta n iti ne bo tako 
velik, če ga primerjamo s pri
spevkom delavca. Upoštevati pa 
moramo, da kmetje prispevajo 
običajno več z dodatnim  samo
prispevkom v obliki lesa in 
drugega materiala, dela in včasih 
tudi denarja. “

IVAN ZOBEC IZ RIKO- 
STROJA RIBNICA: „V  Ribnici 
imamo lepe dokaze, da je 
samoprispevek koristen, saj smo 
z njim v m inulih letih zgradili 
zdravstveni dom , šolo, vrtec, 
športni center in mnoge ceste, 
če naštejem le največje objekte. 
Redko katero naselje nima asfal
tiranih cest. Če ne bi bilo 
samoprispevka, marsikaj tega še 
dolgo ne b i imeli. Zato menim, 
da bodo tudi zdaj krajani glaso
vali za samoprispevek.

Mislim, da je zdaj nujno 
posodibiti cesto proti Loškemu 
potoku, saj je  to  edina pomemb
nejša cesta v občini, ki je še 
makadamska. Tudi vrtec v So
dražici in novi dodatni prostori 
za vrtec v Ribnici so nujni."

J. P.

da povzeti, da je ribniško gospodar
stvo v prvih treh  mesecih letos 
uspešno poslovalo, čeprav mu ni 
manjkalo n iti težav. Položaj v občini

ocenjujejo stvarno, brez nepotre
bnih olepšav in raje kritično. Skrbi 
jih predvsem položaj v Inlesu, 
vendar je Inlesov delegat na zadnji 
seji občinske skupščine poudaril, da 
je  pri njih položaj težak, a ne 
kritičen; pričakuje, da bodo z 
ukrepi znotraj kolektiva in v širši 
družbeni skupnosti dosegli, da bo 
Inles že prvo polletje zaključil brez 
izgube.

J. PRIMC

Dolenjskem listu pred štirinajstimi 
dnevi in ga lahko preberete tam.

Sicer pa so bili delovni ljudje in 
občani o vsem v zvezi z referen
dum om  že podrobneje seznanjeni na 
zborih delovnih ljudi in občanov pa 
tud i na drugih sestankih, s pom očjo 
občinskega glasila Rešeto, Dolenj
skega lista in še na druge načine.

V nedeljo na referendum
Ribnica: za hitrejši napredek krajevnih skupnosti

V ribniški občini bodo obča
ni v krajevnih skupnostih v ne
deljo, 29. maja, glasovali o no
vem samoprispevku. Če bo refe
rendum uspel, bo samoprispe
vek uveden za obdobje petih 
let, se pravi od 1. julija letos do 
30. junija 1988, plačevali pa bi 
ga po 2 odst.

Večina občanov, ki smo jih  pred 
kratkim  obiskali, m eni, da bo refe
rendum uspel. Uspehi dosedanjih 
samoprispevkov so vidni vsepovsod 
in vsi občani trdijo: brez samopri
spevka bi bil napredek naših krajev
nih skupnosti obču tno  počasnejši 
ali pa bi celo zastal. Težav zaradi 
izida glasovanja ne pričakujejo tudi 
zato, ker dosega ribniška občina v 
primerjavi z ostalim i slovenskimi ob
činami precej nadpovprečne gospo
darske rezultate. Seveda je  tud i v 
ribniški občin i nekaj težav, vendar 
jih  kar uspešno premagujejo.

O programih, kaj bodo v kateri 
krajevni skupnosti z zbranim denar
jem  naredili, smo poročali že v 
prejšnjem Dolenjskem listu, zato 
tega ne bomo ponavljali. Povemo pa 
naj, da bodo tudi tok rat oproščeni 
samoprispevka tisti, ki imajo majhne 
dohodke. To velja tako za zaposle
ne, kot za upokojence, km ete, ob rt
nike in druge; lahko pa tud i za tiste, 
ki preživljajo samo s svojim osebnim 
dohodkom  tri ali več oseb v skup
nem gospodinjstvu in :o brez do
hodkov, ter upokojenci, če preživ
ljajo eno ah več oseb. V zadnjih 
dveh primerih je  treba za oprostitev 
zaprositi. T udi o oprostitvah ne 
pišemo podrobneje, ker je  bil sklep 
o tem  objavljen že v skupščinskem

I
NAJBOLJŠI POTOČANI -  
Tekmovanja iz znanja o splošni 
ljudski obrambi in družbeni 
samozaščiti se je v ribniški 
občini udeležilo 14 ekip iz 
osnovnih šol. Vsi tekmovalci so 
pokazali veliko znanja, prvo 
mesto pa je zasluženo osvojila 
ekipa osnovne šole iz Loškega 
potoka, ki je tako postala ob
činski prvak. Za nagrado sc 
Potočani odnesli štafetno pali
co iz Ribnice proti Kočevju. 
(Foto: Glavonjič)

VESELA ŠOLA -  Na občinskem tekmovanju ,.Vesele šole“ ' 
Ribnici, na katerem so se pomerili učenci od 3. do 8 . razreda iz 
Ribnice in Sodražice, so v posameznih razredih zmagali: Biljam 
Kljajič, Jana Benčina (obe RI), Alenka Zupan, Helena Andoljšek 
(obe SO) in Tadeja Čampa (RI). Zmagovalci bodo nastopili na 
republiškem tekmovanju." Na fcJtografjji: udeleženci tekmovanja. 
(Foto: Glavonjič)

RIBNIŠKI ZOBOTREBCI
HAZARD V RIBNICI -  Popular

ni ansambel zabavne glasbe „Ha- 
zard“ iz Ljubljane je  pred kratkim 
gostoval v dom u JLA v Ribnici. 
Poslušalo ga je  okoli 200 R ibniča
nov. Na plakatih je bil kot dodatna 
vaba obljubljen tudi „m ister univer- 
zum “, najlepši Jugoslovan, k i pa se 
Ribničankam ni pokazal.

PREMAKNILI DELOVNI CAS -  
Ribniške delovne organizacije so 16. 
maja premaknile začetek delovnega 
časa od 7. do 6. uro. Kom entarji o 
tem  ukrepu so bili različni. Najbolj 
zadovoljni so bili tisti, k i so radi 
popoldne prosti, manj pa tisti, ki iz 
oddaljenih krajev vozijo otroke v 
ribniški vrtec in jih  morajo zdaj 
buditi že ob  4 . uri.

GLASBENIKI SO SE PREDSTA
VILI -  Učenci ribniške glasbene 
šole so ob zaključku šolskega leta 
priredili že tradicionalni zaključni 
javni nastop. Številni publiki so se 
predstavili učenci vseh razredov. -  
Hkrati je bil v domu JLA večer 
resne glasbe, na katerem so se malo
številnim poslušalcem predstavili 
Vladimir Makuc, Meri Avsenak in 
Bojan Adamič.

BLIŽAJO SE VESELICE -  Bliža 
se poletje in čas veselic. V ribniški 
občini jih  bodo največ organizirali 
gasilci. Sezono veselic bodo odprli 
mladi gasilci iz R akitnice 5. junija, 
ribniški gasilci bodo imeli veselico 
19. ju n ja ,  gasilci iz Sušja pa 26 
junija.

M. G - č

občan
vprašuje

(medved 
r/ odgovarja

— Zakaj sprevodnik v avtobu 
su rezervira sedež za mladino 
in mladinke, za upokojence p  
ne?

— Mladi morajo priti spočit 
v šolo in na delo, upokojenci p 
tako in tako lahko počivaj« 
doma.

REŠETO
DOLENJSKI LIST
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Č etrtek , 26. maja -  Fili:

S
Petek, 27. maja -  Avgusi 
Sobota, 28. maja -  Vojislav 
Nedelja, 29. maja -  Majda 
Ponedeljek, 30. maja -  Ivana 
Torek, 31. maja -  Angela 
Sreda, 1. junija -  Justin 
Č etrtek , 2. junija  -  Evgenij

LUNINE MENE

26. maja ob 19.48 -  ščip

BRESTANICA: 28. 5. ameriški 
barvni film Trije potepuhi in plavo
laska.

igjB
S L U Ž B O  D O B I

ZAPOSLITEV (deljen delavnik), 
samsko stanovanje dobi ženska. 
Naslov v upravi lista (2173 /83).

S T A N O V A N J A

NAJBOLJŠEMU PONUDNIKU od
dam sobe ter kuhinjo s posebnim 
vhodom . Ulica Heroja Sim ončiča 
2, Trebnje.

ENOSOBNO KOMFORTNO STA
NOVANJE, centralno ogrevano, v 
Ljubljani, Petrovičeva 23, takoj 
vseljivo, zamenjam z enakim v 
Novem mestu, lahko tudi v pri
vatni hiši, vendar z ločenim  vho
d o m . In fo rm a c ije :  telefon
7 1 -7 9 4 , od 7. do 15 . u re .

PROSTE POČITNIŠKE ZMOGLJI
VOSTI: 2 sobi (po 3 postelje) s 
kuhinjo dam v najem za sezono 
1983. Šifra: „CRIKVENICA
DRAMA L J“ .

MLADA USLUŽBENKA, neka
dilka, išče sobo z možnostjo ku
hanja in  uporabo kopalnice v 
Brežicah ali okolici. Naslov v 
upravi lista (217 5 /8 3 ).

SAMSKI MOŠKI, pošten, miren, 
išče sobo s posebnim vhodom  v 
Novem mestu. Naslov v upravi 
lista 12176/83).

M o t o r n a  v o z i l a

ZASTAVO 101, letnik 1976, p ro
dam za 12 M. Tel. 2 2 -4 4 4 .

P 126, letnik 1977, prodam za 10 
M. Tel. 2 5 -7 4 7 .

PRODAM avto WARTBURG -  
LIMUZINA, letnik 78. Tel. 068
2 2 -4 8 7 .

FIČKA, letnik 1971, prodam. Bu
kovec, Drska 31, Novo mesto. 

KOMBI -VW kasonar, letnik 1970, 
prodam . Telefon 7 2 -1 8 7 . 

MOTOR APN 4 prodam  za 1,3 M.
Groblje 8, Novo mesto.

R 4, letnik 1978, prodam . Telefon
2 2 -3 4 4 .

R 4 TLS, letnik 1981, prodam . 
Inform acije na telefon 8 5 -7 2 7 .

BREŽICE: 27. in 28. 5. ameriški 
film Plava laguna. 27. 5. francoski 
film Izredna žena. 28. 5. ameriški 
film M uppeti gredo v Hollywood. 
29. in 30. 5. francoski film R op v 
Nici. 31. 5. ameriški film Zob za 
zob.

ČR N O M EU : 26. in 29. 5. fran
coski film Gadje na počitnicah. 27. 
in 29. 5. italijanski film Zgodbe 
navadne norosti. 31. . ameriški 
film  Nenavadna priča  z očina.

KOSTANJEVICA: 28. 5. angleški 
film V podzem lju seksa. 29. 5. 
ameriški film James Bond -  Tajni 
dokum enti.

KRŠKO: 27. 5. ameri3ci film 
M oonraker. 29. 5. ameriški film 
Svatba. 31. 5. francoski film Žandar 
p roti marsovcem.

NOVO MESTO -  KINO JLA: Od
27. do 29. 5. ameriški film Elvis 
Presley. Od 30. 5. do 1. 6. ameriški 
film  Neposlušnost.

MIRNA PEČ: 27. 5. ameriški 
film Vojakova vrnitev.

Z /5 0 , ietnik 1970, registrirano, 
prodam . Inform acije na telefon
2 3 -2 9 1 , popoldne.

PRODAM Zastavo 1300, letnik 79, 
prevoženih 60.000 km. Pirc 
Franc, Velika vas 13, Leskovec 
pri Krškem.

PRODAM Citroen GSX 1,3 sup.,
. letnik 79. Telefon (068) 7 1 -9 8 0 .
RENAULT 4, letnik 1973, obnov

ljen, registriran, prodam. Franc 
Kastelic, Velika Bučna vas 50, 
Novo m esto, telefon 2 2 -7 5 0 .

126 P, letnik 1980, prodam. Zore, 
Ždinja vas 42.

ZASTAVO 750, letnik 1971, ugod
no prodam. R udolf Brulc, Gornja 
Stara vas 23, Šentjernej.

126 P, letnik 1978, prodam. Ger
bec, Zagrebška 13, Novo mesto.

VW 1300, karamboliran, po zelo 
ugodni ceni prodam. Sitar, Voda- 
le 7, Tržišče.

Z 126 P, letnik 1979, ugodno pro
dam. Bojan Rožm an, Zdole 54, 
68270 Krško.

MOTOR ZA ZASTAVO 750, gene
ralno obnovljen, in še nekaj osta
lih delov prodam. Marjan Turk, 
Gor. Stara vas 10, Šentjernej.

PRODAM osebni avto CITROEN 
GS 1,3, letn ik  1980. Informacije 
na telefon 2 3 -5 4 8  in 2 3 -6 0 7 , 
po 16. uri.

FIA T 750, letnik 1081, prodam. 
K ličite na telefon 2 1 -0 3 1 , od 
20. do 21. ure.

Z >750, letnik 1977, kara mbo lira no, 
registrirano do septembra, pro
dam. Rajko Kozole, Reštarrj 17, 
68291 Senovo.

ZASTAVO 750, letnik 1972, regi
strirano do februarja 1984, p ro
dam. Gabrijela Janežič, Hrasto- 
vica 16, Mokronog.

KOMBI IMV 1600 B v dobrem  
stanju prodam  ali zamenjam za 
manjši avtom obil ali starejši trak
tor. Telefon (068) 21 -4 0 4 .

Z 101 M, letnik 1980, prodam. 
Karel R ačič, Slomškova 7, Bre
žice.

LADO 1200, letnik 1972, prodam  
za 9 M. Gorenc, Velika vas 33, 
Leskovec.

FIAT 126 P, letnik 1978, prodam. 
Telefon (068) 8 4 -5 3 0 , interna 
51, dopoldne.

ZASTAVO 1300, letnik 1977, regi
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strirano do ok tobra, prodam. In
form acije dopoldne 7 1 -0 1 7 , po
poldne 7 9 -2 2 5 , Andrej Kovačič.

Z 101 m editeran 1300, letnik ok to
ber 1980, prodam. Grilc, Krista
nova 42, Novo mesto, telefon
2 2 -3 5 3 .

MZ 250, letnik 1982, 2900 km, 
ugodno prodam . Prešeren, Šmar- 
je ta  50 , Šmarješke Toplice.

ZASTAVO 101, letnik 1978, p ro
dam. Florjančič, Gor. Karteljevo, 
Mirna peč.

R 4 po ugodni ceni prodam. Velika 
Cikava 16, Mirna peč.

Z 101, preloženih  50000 km , pro
dam  ali zamenjam za trak to r s 
koso. Gonta, Hrastje 16, Šentjer
nej.

FIAT 850, leto izdelave 1969,'nere
gistriran, z veliko rezervnimi deli 
poceni prodam. Mihael Bele, 
Smolenja vas 30, Novo mesto.

AUSTIN, letnik 1972, z rezervnim 
m otorjem , registriran do 11. no
vembra 1983, zelo ugodno pro
dam. Telefon 2 2 -0 4 1 .

126 P, letnik 1976, dobro ohranjen, 
m odam . Telefon 23 —898.

FICK A, letnik 1974, prodam. Zden
ka Šlajkovec, Krka 44.

WARTBURG, letnik 1974, nevozen, 
prodam . Stane Radovičevič, Mi
hovec 5, Novo m esto.

R 4 prodam. Gorenc, K R oku 62, 
Novo mesto.

126 P, letnik februar 1980, prodam. 
K lobučar, Podhosta 5, Dolenjske 
Toplice.

UGODNO PRODAM rezervne dele 
za R 4. Inform acije na  telefon
2 3 -2 1 0  ali Foersterjeva 5, Novo 
m esto.

R 12, letn ik  1976, prodam . Matjan 
Turk, Podgrad 1, Novo mesto.

126 P prodam . Vinko M irtek, Mač
kovec 1, Novo mesto.

Prodam osebni avtom obil GOLF JL, 
letn ik  1979. Inform acije po 16. 
uri na telefon 85 -2 6 2 .

ZASTAVO 750 LE, letnik 1982, 
prodam. Rajko Poznič, Brezje 10, 
68281 Senovo.

(068) 8 1 -9 9 6 , v večernih urah.
ŠKROPILNICO prodam . Ogled 

vsako nedeljo. Naslov: Alojz Ho
čevar, Studenec 32, Studenec.

PRODAM betonski mešalec na  ben
cinski pogon in  dve m otorni ko
lesi Jawa 175 ccm, potrebni 
manjšega popravila. Z upančič, 
VeL Podljuben 29, Uršna sela.

DNEVNO SOBO MONACO, staro 
leto dni, in  sedežno garnituro ter 
kuhinjo oranžno-rjave izvedbe. 
Inform acije na telefon (068)
2 3 -5 4 8  in  2 3 -6 0 7 , po 16. uri.

JUNCA za km ečka dela, težkega 
600 kg, prodam. Alojz Šutar, 
Orešje 11, Šmarješke Toplice.

UGODNO prodam  nov električni 
harmonij, 5 registrov. Šinkovec, 
Planinska 15, Sevnica.

PRODAM dve prikolici za osebni 
avtom obil ter eno za manjši trak 
tor. Zamenjam tudi za prašiča. 
Vojko Novak, Črešnjice 58, 
Cerklje ob  K rk i

PRODAM dobro ohranjeno stiskal
nico za grozdje (cigalico). Anica 
Peterle, Ulica heroja Sim ončiča 
2, Trebnje.

PRODAM otroško pleteno stajico in 
s to lč e k  s kahlico. Telefon 
8 4 -5 2 0 , interna 5.
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SAMONAKLADALKO, obračalnik 
in puhalnik prodam. Vse je  rablje
n o  e n o  s e z o n o . T elefon

4 4 —297.KOMBAJN CLASS s prešo 
prodam . Franc Kožar, Pristava ob 
Krki 15, Podbočje.

PRODAM trak tor znamke John  
Deere (48 KM) s koso, nakladal
nik za gnoj in  za zemljo. Anica 
Križ n? Podzemelj 7, 68332 
Gradac v Beli krajini.

TRAKTOR ZETOR 4718 s kabino 
prodam . Jože Krevs, Veliki Kal 
10, Mirna peč.

KOSO, malo rabljeno, za traktor 
Ferguson in koso MERTL za 
trak to r Deutz ali Porsche pro
dam. A nton Šuštarič, Prilozje 6 , 
68332 Gradac.

PRODAM skoraj nov obračalnik in 
voziček za BCS. Janez Kovačič, 
Groblje 8, Šentjernej.

KOSILNICO M ini-padano v odlič
nem  stanju prodam . Breg 22, 
Novo mesto.

PRODAM trak to r Ferguson, Gazvo
da Franc, Smolenja vas 50.

PRODAM nov puhalnik Tajfun na 
trofazni tok . Informacije na tele
fon (068) 6 9 -1 4 0 .

P  R O  D A  M

PRODAM polkavč, om aro, mizico 
in dva fotelja za šest tisoč dinar
jev. Požar, Kočevje, telefon 
8 6 1 -4 4 0  in 8 5 2 -5 2 6 .

PRODAM malo rabljeno spalnico, 
otroško posteljico in športni vozi
ček  (za v avto). Telefon 2 4 -9 4 7  
(po 19. uri).

PRODAM žensko poročno obleko. 
Telefon 2 2 -3 4 4 .

PRODAM TOMOS 4 in gumijast 
čo ln  MAESTRAL 9 , oba rabljena 
dve sezoni Maistrova 8, Novo 
m esto, telefon 22—052.

SEDEŽNO GARNITURO ugodno 
prodam . Telefon 2 4 -8 2 8 .

KOŠNJO sena in otave na Mirni 
prodam . Poizvedite v gostilni Pav
lin v Trebnjem.

PRODAM nekaj gradbenega m ate
riala (porolitopeko 8 in 12 cm, 
silikatno opeko, betonsko opeko 
30, vezano okno 140 x  90, hra
stove deske 5 cm). Č rnič, Semi- 
ška 2 (pri Dinos), Črnomelj.

SEDEŽNO GARNITURO, rabgeno, 
prodam . J. M., Nad Mlini 48 j 
Novo m esto, telefon 2 5 -0 4 6 .

SPALNICO, malo rabljeno, prodam. 
Telefon 2 1 -8 7 4 .

PRODAM glasbeni stolp Schneider 
H I -F I  stereo 180 W, skupaj z 
boksi (2 x 80 W). Tone Božič, 
VeL Orehek 20, 68322 Stopiče.

BETONSKI MEŠALEC z bencin
skim m otorjem  prodam . Telefon 
2 5 -3 9 4 , po 19. uri.

600 1 cvička prodam. A nton Toma
žin, Šentjernej 209 a (blok za 
Petrolom ) ali Ragovo 15, Novo 
mesto.

POCENI PRODAM dobro ohranjena 
vrata in okna. Stanislav Suša, 
Titova 6 7 ,68281  Senovo.

UGODNO PRODAM čo ln  Gliser 
(3,5 m ), m otor CHRYSLF,R (20 
KS) in prikolico. Cena 95.000 
din. Inform acije po telefonu

rERMOAKOMULACIJSKO PEC 
(4,5 KW), novo, prodam . Telefon
2 4 -2 6 9 .

PRODAM novo m otorno žago 
H usquam a. Naslov v upravi lista 
(2 1 7 4 /8 3 ).

PRODAM v manjših količinah kvali
te tn o  rdeče vino, mešano, 800 
litrov. Cena 30,00 din. Jože Pav
lič, Šentjernej 124.

HLADILNIK (1000 1) LTH in po
mivalni stroj -  rostfiei, italijan
ski, prodam . Telefon (068) 
7 1 -4 4 8 .

PRODAM 250 novih rdečih beton
skih strešnikov, barva v masi. 
Inform acije na telefon (068)
2 4 -8 3 2  aK osebno pri: Bauer, 
Adamičeva 16, Novo mesto.

PRODAM prikolico ADRIA 305 in 
etažno peč za centralno ogrevanje 
EMO. Ogled v soboto in nedeljo. 
Štok, Rumanja vas 25, Straža.

HARMONIKO, primerno za učenje, 
znam ke Melodija, 120-basno, pro
dam. Janez Urajnar, Hudeje 8, 
Trebnje.

PRODAM breje ovce in jagenjčke. 
Izidor Vovk, Dvor 14.

PRODAM jadralni deski JUGO- 
SPECIAL za 2,5 M in RACING D 
2 za 3,5 M te r  novo viharno 
jadro. Inform acije po telefonu 
(dopoldne) 7 1 -0 1 7 .

SPALNICO ANGELINA, staro leto 
in  p o l  prodam. Inform acije po 
telefonu 2 4 -3 5 7 .

PIŠČANCE, stare dva meseca, nesni- 
ce, prodam. Telefon 2 2 -1 8 7 .

K U P I M

KULTIVATOR, frezo in plug ku
pim. Telefon (868) 7 2 -8 5 5  (do
poldne) ali 8 2 -0 0 8  (popoldne).

KUPIM tovorni avto ZASTAVA ali 
menjam za OM z B -kategorijo . 
Telefon (061) 7 7 2 -3 3 0 .

SADOVNJAK v bližini Novega me
sta kupim. Telefon 2 1 -8 0 7 .

DOBRO ohranjeno, za vikend pri
m erno manjško km ečko hišo (vo
dovod, elektrika) z nekaj zemlje v 
naselju ob Kolpi kujpim. Ponudbe 
z vsemi podatk i pošljite na naslov 
A hačič, Vošnjakova 9, Ljubljana.

PIANINO ali manjši klavir Kupim. 
Raušl, Cesta 4. julija 67 , Krško, 
telefon  71 - 8 3 *  '

prodam . Inform acije na telefon 
(061) 5 7 6 -5 4 6 , zvečer.

HIŠO, vseljivo, z zelenjavnim in 
sadnim vrtom  prodam. Uršula 
Povhe, Sela pri Gorenji Straži 12, 
Straža pri Novem mestu.

GRADBIŠČE za vikend ob K o lp i 5 
km od Metlike, prodam. Telefon 
(0 4 1 )4 1 6 -3 3 7 .

PRODAM 2153 m 2 zemlje z 235 
trtam i, starim i tri leta, pri Po ka
nali med Novim mestom  in T reb
njim. V neposredni bližini parcele 
je elektrika, dostop m ožen z av
tom , urejena je  tud i lokacijska 
dokum entacija. Cena 240.000 
din. Inform acije vsak dan po 16. 
u ri na  telefon (068) 71 -9 2 2 .

PRODAM staro km ečko hišo z go
spodarskim poslopjem , 2 ha ob
delovalne zemlje in nekaj gozda v 
Slovenski vasi pri Kočevju. Infor
macije v popoldanskem  času po 
telefonu (061) 852—559.

R A Z N O

NAŠEL sem žensko kok). Brulc, Pot 
na Gorjance 9, Novo mesto.

J R E i a i C I ^
ANTON BOJANC, Mala Cikava 4 , ' 

Novo m esto, prepovedujem  Emi
lu BAJCU iz Smolenje vasi in 
Mariji ILAR z Male Cika ve, da bi 
si lastila parcelo št. 2105, dokler 
stvar ne bo sodnijsko urejena. 

MARIJA KUNIČ, Mala Lahinja 4, 
Dragatuš, prepovedujem  vsako 

, vožnjo po travnikih, parcelne šte
vilke 2652 in 26,49, po Podjarku.
V nasprotnem  primeru bom krši
telje sodno preganjala.

JOŽE PAVŠIČ, Orešje 9, Šmarješke 
Toplice, prepovedujem  vožnjo po 
mojem travniku (v bližni vrhov- 
skih travnikov) Francu TRŠI- 
NARJU iz Škocjana in ZGONCU 
iz S tare vasi. Če tega ne bosta 
upoštevala, ju  bom  sodno pre- 
ganjal

VIKTOR DEBEVC iz Zagrada 10 
prepovedujem košnjo, pašo in 
škodo po kokoših na svojem vrtu 
v Zagradu številka 10. Kdor pre
klica ne bo upošteval ga bom 
sodno preganjal 

STANE RADOVIČE VIC, Mihovec 
5, Novo m esto, prepovedujem 
vsako vožnjo po m ojih parcelah.. 
Kdor preklica n e b o  upošteval,ga 
bom  sodno preganjal

Ito/ESTILA I
VODOVODNE INSTALACIJE na

peljujem In  popravljam kvalitetno 
in po konkurenčnih cenah. Mate
rial imam na zalogi. Možnost pla
čila z bančnim  kreditom . Drago 
VIRC, Tomšičeva 11, Trebnje, 
telefon 4 4 -5 9 4 .

IZDELAVA IN  POPRAVILO lese
nih izdelkov ter po laganje lesenih 
oblog! JO ŽE KOCJANČIČ, Pa- 
deršičeva 21, Novo m esto, tele
fon 2 4 -2 7 5 .

12-, 13-, 14-, 15- in  16-colske gumi 
vozove za traktorsko, konjsko ali 
volovsko vprego prodam. Po do
govoru dostava na dom. Priporo
ča  se Stane BULC, Jurčkova pot 
73? Ljubljana -  Rakovnik.

V 17. številki DL, ki je  izšla 29. 
aprila, je  tiskarski škrat v rubriki „Iz 
novomeške porodnišnice" spremenil 
priim ek Marjance Vovk iz Celevca 
in napačno zapisal Marjanca Novak. 
Za napako se prizadetim  opravičuje
mo.

V času od 5. do 11. maja so v 
novomeški porodnišnici rodile: Bo
jana Gajšak iz Krškega -  Matejo, 
Stanka K ozan iz Tribuč -  Primoža, 
Marija Novak iz Ravnega -  Darka, 
Janja Turk iz Smolenje vasi -  Go
razda, Slavka Kastelic iz Gornjega 
Podboršta -  Majo, Štefica Brajkovič 
iz Vrškovca -  Danijela, Ljubica 
Jakšič s Police — Igorja, Sonja 
Pezdirc iz Gribelj — Iztoka, Helena 
Hrovatič iz Koroške vasi -  Andreja, 
A ntonija R ot iz Trebnjega -  Nežo, 
Marica Papež iz T rebče vasi — San

dija, Anica Stefanec iz Predgrada -  
Petro, Štefka Praznik iz Čistega 
brega — Marka, Marija Železnik iz 
Trebnjega — Mateja, Branka Vrba
nec iz Učakovcev -  Janka, Milka 
Mlinarič iz Jankovičev -  Sabino, 
Milena Hren z Velikega Slatnika -  
Mateja, Martina Jelemč iz Štrita -  
Tineta, dr. Nives Ivaškovič iz Treb
njega — Igorja, Marija Močnik iz 
Krmelja -  Oliverja, Ana Rodman iz 
Rovišca — Mojco, Marija Miketič iz 
Črnomlja — Sašo, Marija Lunar iz 
Kanižarice — Uroša, Marija Pavlič iz 
Gorenjega Maharovca -  Aleksandra, 
Antonija Tomše iz Globočic — Si
mona, Danica Peretin iz Kamanja -  
Danijelo, Anica Bar bo iz Otočca -  
Ksenijo, Milena Novak z Goriške 
vasi — Mateja, Ljubica Klemenčič iz 
Črnomlja -  Damirja, Vida Gričar iz 
Šentjerneja -  Mitja, Karolina Jančar 
iz Cerovega loga — deklico, Vesna 
Palajsa iz Kohanjca -  dečka, Almira 
Baškovč s Senovega -  dečka.

V času od 12. do 18. maja so v 
novomeški porodnišnici rodile: Mar
tina  Banič s Sela pri Zajčjem vrhu — 
Martino, Milena Sladič z Mirne -  
Silvijo. Božica Veselič iz Vrhovcev
-  Suzano. Ivanka Ejup iz Šmarje
ških Toplic — Daria Vesna G ndric jz 
Črnomlja — Robija, Alenka Štefanic 
iz Kočevja -  Danijela, Terezija Pe
gam iz Dobravice — Majo, Zvonza 
Lindič iz Dolenjega Lakenca — Dar
ka, Darinka Stojko iz Korita -
Dalibora, Marija Pbkolj iz Mokrono
ga -  Jasno, Mojca Ribarič iz O rja 
kova — Sandija, Sonja Strojin iz 
Malega Lipovca — Lidijo, Marija 
Fartelj iz Češče vasi -  Uroša, »Ivan
ka Rozm an iz Velikega Gabra Aleša. 
Vida Muc iz Črnom lja — Boštjana, 
Marta Repovž iz Gaja -  Špelo, Nada 
Bizjak s Senovega -  Mateja, Marja 
Frankovič iz Nove Lipe -  Silvestra. 
Marija Žvab iz Dolenje vasi — Kle
mena, Zdenka Kastelic iz Žvirč — 
Ireno, Lea Kos iz Mirne peči — 
Petro, Darja Trunkelj iz Preske — 
Gregorja, Nada Vilagoš iz Črnomlja
-  Bojana, Darinka Zoran iz Orklje- 
vca -  Anjo, Sonja Kapušin iz Metli
ke — Janija, Biserka Jagušič iz Šmar
jeških Toplic — Dejana, Katica Bro
darič iz Gribelj — dečka, Nevenka 
Kos iz Brezovice — deklico, Cvetka 
Rozman iz Gornjega Globodola — 
deklico, Milka Stojič s Podturna -  
deklico, Jagoda Bakarič iz Vrhovca
-  dečka, M arja Jaketič  iz Vinice -  
deklico, A ntonija Korošec iz Bitnje 
vasi — deklico, Marjeta Cvelbar E 
Šentjerneja — dečka, Antonija 
Medvešček iz Blatnika — dečka, 
Marica Juršič iz Črnomlja — dečka, 
Marjana Stupar iz Srednjega, Lipov
ca -  dečka in  Jožica Levačič iz. 
Velikega Podljubna — dečka. Česti
tamo!
BREŽICE

V .času od 6* 5. do 13. 5- 83 so v 
brežiški porodnišnici rodile: Jožica 
Jurkovič iz L eskovca ' -  dečka, 
Marija Petrovič iz Šentlenaria -  
deklico, Marija Valek iz Koritna 
Marka, Jožefa Jankovič iz Rožna 
Ivana, Anica Ajlec iz Brežic -  
dečka, Veronika Škulj iz Jablanice
-  Petra, Željka Pacek iz Senuš -  
Jožeta, Branka Hribar iz Zdencev -  
Ano, Frančiška Levičar iz Krškega
-  Saro, Marija Zemljak iz Konjskega
-  dečka, Zlata Kontestabile iz 
Črnca -  Gregorja , Sanja Mededovic 
iz Novakov -  Biserko, Pavica 
O tm ačič iz Male Jazbine -  Jagodo, 
Dušanka Karabelj iz Brezja -  
Kristino, Nevenka Čakanič iz Keres- 
tinca — Martino, Nada Čandar iz 
Brežic --M a jo , Metka Petrovič iz 
Senovega -  Blaža, Breda Mešiček iz 
Leskovca -  Klemena, Mira Plevnik 
iz Sevnice -  M artino, Lea Dolinšek 
iz Brežine -  deklico, Anica Glavič 
iz Otruševca — IvanO, Marija Ivan
kovič iz Vukovega sela Katarino, 
Marta Balon iz Stare vasi -  dečka-

V času od 14. do 19. maja so v 
brežiški porodnišnici rodile: Snježa- 
na Galic iz Strm ca -  Ivana, Ajsa 
Sadulai iz Krškega -  Edisa, Ljerka 
Petakovič iz Krškega -  dve deklici 
Angela Uršič iz Lenišča -  Jerneja, 
Ljerka Cirkveni iz Kraja Donjega -  
Tam aro, Dragica Žmalec iz K u p ljf 
"ova -  Sanjo, Zdenka Širanovič iz 
Bjele Gorice -  Leonarda, Dragica 
Horvat iz Bestovja -  A nito, Marica 
Oršič iz Orešja -  Maria, Martina 
T uribak iz Hrastja -  Anico, Višnja 
Šesto iz K ljuča -  A nito in Jasna 
Ivanu še vič iz Jaru§a  -  Sanjo. Česti
tamo!

H 3 E i
PARCELO za vikend in

(sončna lega), približno 1500 m2,

• - - '■ A Z A H V A L A

o V 79. letu starosti nas je po dolgi in 
težki bolezni zapustila naša draga 
mama, stara mama, sestra in te ta

i  "

ANA
PAPEŽ

z Daljnega vrha 24

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom , prijateljem , 
znancem  in vaščanom, ki ste z nam i sočustvovali in nam 
izrekli sožalje, pokojni darovali vence in cvetje ter jo- 
spremili na njeni zadnji poti. Zahvala velja tudi ZZB NOV 
za podarjeni venec. Posebno zahvalo smo dolžni Zdrav
stvenemu dom u Novo, m esto, patronažni sestri Idi Milin- 
kovič in župniku za lepo opravljeni obred. Vsem še 
enkrat iskrena hvala!

-
VSI NJENI
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Z A H V A L A

V 88. letu nas je  za vedno zapustila 
naša draga mama, stara mama in 

prababica

MARIJA 
MARTINČIČ

roj. Majcen

Prisrčno se zahvaljujemo vsem, ki so z nami sočustvovali 
in pokojno spremili na njeni zadnji po ti.

Žalujoči: sin Stane in hčerka Marica z družinama, sestre 
in brata ter ostalo sorodstvo

Krmelj, dne 17. maja 1983

Z A H V A L A

Ob boleči izgubi dragega brata in strica

IVANA 
KECA

iz Lasca

se iskreno zahvaljujemo vsem sosedom in znancem , ki so prišli od 
olizu in daleč, ga spremili na njegovi zadnji poti, mu darovali 
vence in cvetje, nam ustno ali pismeno izrazili sožalje in nam 
vsestransko pomagali ob  težkih trenutkih . Posebna hvala Blažu 
Kovaču in Feliksu. Pcijetu iz Starega kota, Gasilskemu društvu 
Podpreska, govornikoma Nacetu Krničniku iz Kočevja in  Slavku 
Janežu iz Podpreske ter župniku za lepo opravljeni obred. Vsem 
se enkrat iskrena hvala!

Žalujoči: sestra Francka in nečakinja Milka z družino

Z A H V A L A

Po kratki bolezni nas je  v 87. letu 
starosti zapustila naša draga mama, 
sestra, teta , stara mama in  prababica

JOŽEFA  
KOS

roj. Cerkovnik 
iz Dol. Prekope 24 pri Kostanjevici

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijateljem in znan
cem za podarjene vence in cvetje ter vsem, ki ste pokojno v tako 
velikem številu spremili na njeni zadnji poti ter se poslovili od nje. 
Posebno se zahvaljujemo gasilcem Prekope, župniku za opravljeni 
pogrebni obred ter šentjernejski godbi.

Žalujoči: hčerke Štefka, Tilka, Martina in Joži z  druži
nami, sestra Milka ter drugo sorodstvo

Z A H V A L A

V 71. letu  starosti nas je  zapustila 
naša draga mama

APOLONIJA  
MORAVEC

iz Benečije

Iskreno se zahvaljujemo vsem, ki so nas v težkih 
trenutkih tolažili, nam izrekli sožalje, pokojni darovali 
cvetje in jo  spremili na njeni zadnji poti. Se enkrat iskrena 
hvala vsem, ki so nam kakorkoli pomagali v času njene 
bolezni in smrti.

Žalujoči: vsi njeni

Zapustil si me, ljubi sin, 
za teboj moje srce joče, 
tolažba ena me krepi, 
da srečamo se v večnosti.

V S P O M I N

29. maja bo minilo žalostno leto, 
odkar smo se poslovili od

JOŽETA  
FLORJANČIČA

Male Poljane 3 pri Škocjanu
Vsem, ki se ga spominjate, mu prinašate cvetje prisrčna 
hvala! Še posebna zahvala veljatovarišiciPavli iz Škocjana.

Žalujoča mama

Z A H V A L A

V 82. letu starosti nas je  zapustila naša draga sestra in teta

FRANČIŠKA 
VOVKO
iz Dol. Suhadola

Iskreno se zahvaljujemo vsem, ki ste jo  v času bolezni 
obiskovali, nam ob njeni smrti izrekli sožalje, pokojni 
darovali cvetje in vence ter jo  spremili na njeni zadnji 
poti. Hvala vsem sosedom za pom oč, posebno pa Rozaliji 
Kelvišar. Zahvaljujemo se tudi pevcem in župniku za 
opravljeni obred.

Žalujoči: družina Srebrnjak, sestri Marija in Pepca, brat 
Janez in ostalo sorodstvo

Z A H V A L A

V 89. letu  nas je  za vedno zapustil naš dragi ata, stari ata in pradedek

VINKO HERCOG
z Blance 39

Iskreno se zahvaljujemo sorodnikom , sosedom, prijatelj«'m in znancem  za izrečeno sožalje, darovano 
cvetje in vence ter za spremstvo na njegovi zadmi poti. Hvala sosedi Anici Remih in družini Jazbinšek, 
Manji Kerin, Tončki Zakšek ter družinama Božičnik in Radej z Blance za vso pom oč. Zahvala vega tudi 
Domu počitka  Loka za darovana venca, govornikoma Dragu Mirtu in Mišku Žmavcu za poslovilne besede 
ob odprtem  grobu, praporščaku Društva upokojencev Brestanica, pevcem za zapete zalostinke doma in ob 
odprtem  grobu. Hvala tudi vsem trem  duhovnikom za pom oč in opravljeni pogrebni obred. Še enkrat 
vsem skupaj lepa hvala!
Žalujoči: hčerke Pepca, Danica in Mimi z družinami, vnuki in pravnuki ter ostalo sorodstvo

Blanca, Brestanica, Senovo, Hrastnik

Z A H V A L A
4

Ob boleči izgubi dragega očeta, dedka, pradedka in hrata

ALOJZA SLOBODNIKA
iz Bojanje vasi

se iskreno zahvaljujemo sorodnikom, vaščanom, prijateljem in znancem za izrečeno sožalje 
in darovano cvetje. Posebna zahvala vsem sosedom za nesebično pom oč, tov. Antonu Gršiču 
in tov. Janžekoviču za poslovilne besede. Zahvaljujemo se tudi ZZB, DU in Zvezi invalidov 
Metlika ter Gasilskemu društvu Radoviča. Hvala župniku za opravljeni pogrebni obred in 
vsem, ki ste pokojnika spremili na zadnji p o ti.

Žalujoči: sin Stane, hčerka Jožica, snaha Tilka, sestri Anica in Ivanka z družinam a ter ostalo
sorodstvo

M i

Z A H V A L A

V 61. letu nas je  zapustila naša draga mama, stara mama, sestra in te ta

SLAVKA POVŠE
  iz Uršnih sel 53

Iskreno se zahvaljujemo sorodnikom, sosedom in znancem, ki so pokojni darovali vence in 
cvetje ter jo spremili na njeni zadnji poti. Zahvaljujemo se delovnim organizacijam ŽTO 
TOZD W  Novo mesto, KOMUNALA, Cestno podjetje -  TOZD GRADNJE, Splošno 
kleparstvo ŠOBAR, SGP Pionir — TOZD MK1, 0 0  ZZB Uršna sela, govorniku, pevcem in 
godbi. Posebno zahvalo smo dolžni Šobarievim za nesebično pom oč. Vsem skupaj še enkrat 
iskrena hvala!

Žalujoči: hči Slavica z družino, sinovi Stanko, Miha, Jože in Ivan z družinami, sin Lojze ter
ostalo sorodstvo «

Je v našem domu žalost, mrak, 
odkar zamrl 
v njem je tvoj korak.

Z A H V A L A

V 53. letu starosti nas je  zapustil dragi oče, m ož, stari ata, b rt in stric

JAKOB GLAVAN
iz Klinje vasi pri Kočevju

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, znancem in vaščanom, ki so pokojnega v tako 
velikem številu spremili na njegovi zadnji p o ti. Posebno se zahvaljujemo za nesebično pomoč 
sosedu Stanetu Potkoritniku, Francki Žužek in družini Sabo, tov. Mraku za poslovilne 
oesede, ZB, GD, godbi in duhovniku za opravljeni obred.

Žalujoči: žena Majda, sin Dušan, Jaka in Darko z družinama, sestra Sabina in ostalo
sorodstvo

21 (1 7 6 3 ) 2 6 . m aja  198 3

Z A H V A L A

7 83. letu  starosti me je  zapustil moj ljubi m ož, brat in stric

JANEZ REBZELJ
iz Šmarja 6

Zahvaljujemo se vsem sorodnikom, prijateljem, sosedom in vaščanom, posebno Frankovima 
za vso nesebično pomoč. Zahvaljujem se za darovane vence in izrečeno sožalje. Hvaležna 
sem vsem, ki ste pokojnega v tako velikem številu spremili na njegovi zadnji poti. Zahvala 
velja tudi župniku za lepo opravljeni pogrebni obred.

Žalujoča žena Uršula, bratje in sestra

Z A H V A L A

Ob boleči izgubi naše drage mame

VERE GRM
se z žalostjo v srcih zahvaljujemo vsem, ki ste sočustvovali z nami in počastili njen spomin. 
Posebno se zahvaljujemo njenim sodelavcem OŠ Tržišče in podružnici Telče ter pionirjem 
KS in DPO Tržišče, GD Telče, Tržišče in Primož, OŠ Boštanj, Šolskemu centru Sevnica’ 
Tovarni celuloze in papirja Djuro Salaj Krško, vaščanom Telč in sosedom, govornikom, 
godbi in pevcem. Vsem skupaj še enkrat iskrena hvala!

Vsi njeni

DOLENJSKI UST
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TATJANA
Ko bodo letošnji matu

rantje novomeške gimnazije 
čez nekaj dni hodili v 
povorki po mestu in prepe
vali tisto znano „Gaudeamus 
igitur", bo med njimi tudi 
Sajetova Tatjana z Mestnih 
njiv. Vse bo tako, kakor so 
Novomeščani že desetletja 
vajeni videti in slišati ob tem 
času. Mladost, zanihana v 
razigranost, skoraj brezskrb
nost. Sicer pa -  le kateri 
maturant si ni dal duška v 
takem trenutku!

Tatjana ne skriva veselja, 
ker bo srednja šola vsak čas 
za njo. Ž e  zdavnaj, sredi 
osnovnošolskih let se je  
odločila, da bo glasbenica. 
Ko je nekoč komaj dosegla 
tipke na klavirju z nekoliko 
prenizkega stola in zaigrala 
kratko skladbico, so bili 
navzoči presenečeni. Le kje 
se je tega naučila, saj doma 
niso imeli klavirja pa tudi v 
glasbeno šolo še ni hodila. V 
to se je vpisala z osmimi leti, 
ko je v osnovni šoli obisko
vala drugi razred.

Klavir je postal Tatjanin 
spremljevalec do konca 
gimnazije. In tudi poslej bo. 
Mlada pianistka je iz leta v 
leto napredovala v veselje 

jj učiteljev in staršev. Na re- 
0  produkcijskih večerih je po- 
£ stala njena točka obvezna. 
< Sporedi so bili sestavljeni 
t  tako, da je njen nastop 
J  pom enil vrh prireditve, 
t  Kmalu so njeno dovršeno 
J  igro lahko občudovali tudi 
0  drugod. Na devetem tekmo- 
£  vanju učencev in študentov 
0 glasbe pred tremi leti v 
J  Ljubljani je dosegla tretjo 
J  nagrado, lani je bila na 
0  enakem tekmovanju v Mari- 
£ boru druga. Letos se ni 
0  prijavila. Dajale so jo druge 
£  skrbi.

Pripravljala se je na za
ključni nastop v Kozinovi 
dvorani. Za ta celovečerni 
koncert je izbrala zahtevne 
skladbe. Tisti, ki so Tatjano 
potem slišali na koncertnem 
večeru, si niso mogli kaj, da 
ne bi priznali: ,Ji.es je 
izvrstna izvajalka, redek ta
lent. “ Igrala je Legatija, 
Bacha, Moszkowskega, Pa- 
pandopula, Beethovna, De- 
bussyja in Chopina. Profe
sorji so ji ob koncu lahko 
samo čestitali. Tatjana se je 
resnično potrudila in tako 
najimenitneje potrdila, da je 
šolanje na novomeški glasbe
ni šoli uspešno končala. 
Dolgih deset let. To je 
pomenilo, da je praktično 
absolvirala tudi program 
srednje glasbene šole in da ji 
je, če si pridobi še teoretič
no znanje na ravni te šole, 
odprta pot na glasbeno aka
demijo.

,JNa to mislim zdaj ves 
čas," pravi. „Glasba mi 
pomeni vse, zato bi rada šla 
čim globje v njene skrivno
sti. Študija se zelo veselim. 
Upam tudi, da mi bodo dali 
štipendijo. Čez dve leti bi se 
vrnila in začela poučevati na 
novomeški glasbeni šoli, štu
dij pa dokončala izredno. Za 
zdaj se mi to kaže izvedljivo, 
gladko. Seveda pa moram 
najprej priti na akademijo. “ 
Tatjana nekatere profesorje 
na tej šoli že dobro pozna.
Znani slovenski skladatelj 
Dane Škerl je bi že do zdaj 
njen mentor. Ko je pred 
kakimi osmimi leti preizku
sil njen talent, ji je iz 
navdušenja napisal skladbo 
.Nedokončana uspavanka

Tatjana je postala tudi 
velik up šole, kamor se 
namerava vrniti po študiju. 
Ravnatelj Zdravko Hribar 
pravi, da upravičeno. 
Opremljali smo njen razvoj 
in zgodaj ugotovili, da klije v 
tem dekletu talent, kakršen 
se ne rodi vsako leto. Prav 
zato je ena od redkih učenk, 
ki so pri nas lahko končale 
deseti letnik. Pri odločitvi, 
da nadaljuje študij na akade
miji, jo podpiramo zlasti 
zato, ker upamo, da bo 
obogatila naše pedagoške 
vrste, hkrati pa, da bi tudi 
samo Novo mesto z njo 
dobilo izvrstno pianistko."

I. ZORAN

Na praznični dan stoletnika
A nton Šneberger iz Grglja ob Kolpi je 15. maja slavil stoletnico življenja — Še natanko se 

spominja nekaterih dogodkov — Čestitke tudi od borcev in organizacij

'  ,»Rodil sem se natančno pred 100 
leti, 1. maja 1883, in to  v vasici 
Reber, ki je danes ni več, do nje pa 
bi bilo od tod  kake pol ure hoda," 
je povedal za uvod A nton Šneberger 
iz Grglja ob Kolpi v kočevski občini 
med tem , ko smo tistega lepega 
sončnega dne sedeli za polno mizo 
na prostem  pred hišo v Grglju, 
kam or se je  priženil že pred prvo 
svetovno vojno.

Oče Šneberger se ni dal zm esti z 
vprašanji, ampak je  najprej sam lepo 
po vrsti povedal, kako je živel in kaj 
je  počeL Ko je končal, je odgovarjal 
še na druga naša vprašanja. Pa poj
dimo lepo po vrsti.

Šolo je tri leta obiskoval v Banja- 
loki (slovensko), nato  pa še tri leta v 
Verdrengu (Podlesju), kjer je  bila 
nemška šola, saj je bila to  kočevar- 
ska vas. Na Zdihovem se je izučil za 
čevljarja. Kot čevljarski pom očnik 
je  delal v Kočevju, Ribnici, Ljub
ljani in na Dunaju, Iger je tud i 
havziral (krošnjaril).

Poročil se je  že pred. prvo svetov
no vojno. Žena Neža, ki je umrla 
pred dvajsetimi leti, mu je rodila 
šest o trok . Štirje so še živi: 73-letni 
sin Tone, ki je -  kot je  dejal oče -  
dober gospodar in gospodari zdaj na 
dom ačiji; 70-letni Miha, hči Neža, 
rojena 1918, Joža pa dve leti ka
sneje. Pri seštevanju ostalega potom 
stva so morali pom agati tud i drugi 
in to  je bila tudi edina pom oč, ki jo 
je oče Šneberger potreboval. Našteli 
so 11 vnukov, 15 pravnukov in dva 
prapravnuka.

Ob začetku prve svetovne vojne 
leta 1914 je  bil mobiliziran in se je  
boril po Galiciji in na Poljskem. Po 
vojni je bil še tri mesece borec 
generala Maistra na Koroškem.

„V  stari Jugoslaviji je bila revšči
na, ki je pa v naši hiši nismo tako

zelo občutili, saj smo imeli še mlin 
in čebele, imel pa sem tud i čevljar
sko obrt. Dela je bilo dovolj, saj so 
prinašali delat in popravljat čevlje k 
meni celo uro in več hoda daleč."

„Ko so se leta 1941 Kočevarji 
sami izselili, so pustili polne kašče 
žita in drugega živeža, saj so lahko 
odpeljali s seboj le eno govedo. 
Partizani in aktivisti OF so veliko 
tega zasegli in skrili. V imenu parti
zanske vojske sta prišla takrat k 
m ehi Zalar, k i je  bil b o j  žandar, in 
Ciril Dekval, ki je  bil vljuden in 
dober m ožakar, in smo se dogovo-

OB STOLETNICI -  Anton 
Šneberger sprejema čestitke

rili, da bom  za partizane mlel za
seženo žito. Bilo g a je  to liko , da sem 
ga mlel kar tri leta. Ko ga je 
zmanjkalo, pa so mi vozili drugo iz 
Bele krajine." „

Ko je  oče opisal na kratko svoje 
življenje, je povedal še več drugih

znamenju malih živali
Uspela razstava v Sevnici — Gostje kar iz eriajstih 

slovenskih društev — Živali tudi naprodaj.

Šele lanskega novembra ustanov
ljeno Društvo rejcev malih živali iz 
Sevnice je  konec prejšnjega tedna 
pripravilo zanimivo razstavo. V 
zelenju taborniškega doma je  imelo 
varno zavetje kar 422 živali.

V  nasprotju s podobnim i razsta
vami po Sloveniji sevniška ni bila 
tekmovalnega in torej tud i ocenje
valnega značaja. Predsednik sloven
ske Zveze rejcev malih živali Milan 
Grm ek iz Maribora je  to ocenil kot 
koristno novost. Potrebne so nam
reč tudi propagandne prireditve.

Poleg številnih ptičev in golobov 
je  bilo razstavljenih mnogo kuncev, 
vse zanimivejših tudi za prav gospo
darsko rejo. Prikazane so bile nove 
pasme, primerne za farmsko rejo, 
npr. beli novozelandci, kalifotnijci 
in drugi. Posebnost je bil kunec 
h o to t, za katerega je mariborski 
rejec zatrjeval, da nima konkurenta 
v državi. Posebnost je  bil tudi 
rom unski golovrati golob.

Za nedeljski sejem so Sevničani 
povabili vseh 14 slovenskih društev. 
Udeležba kar’ iz enajstih kaže na 
dober odmev. V Sevnici je ob tem  
dogodku zasedalo tud i predsedstvo 
slovenske Zveze društev rejcev malih 
živali.

Med naj vnetej Šimi obiskovalci 
vse tri dni so bili seveda otroci. 
Razstavo, katere pokrovitelj je sevni- 
ški Kmetijski kom binat, so si 
organizirano ogledali m alčki iz 
vrtca. Takšnega „živalskega v rta" 
zlepa ne bo spet.

A. Ž.

zanimivosti. Kar sam se je spomnil 
jam  pri bližnji Bilpi in pripovedk 
starih ljudi o tem . »Vrag je bil v tisti 
luknji v steni. Pa so prišli od nekod 
m enihi in ga nekako dobili ven. 
Vrag pa je  bil hud. Je  zatulil, skočil 
dol in potem  oddivjal na sosednjo 
Hrvaško čez Kolpo. Tam , kjer je 
skočil dol, pri sedanjem m ostu, je 
bila na  skali sled kravjega ali hudiče
vega parklja. Ljudje so jo dolgo 
hodili gledat, pred nekaj leti pa so jo 
zaminirali in je  zdaj ni več."

V svojem dolgem življenju je oče 
pojedel največ žgancev, mleka, kave, 
krom pirja, zelja in repe. Vse to  je 
imel rad, najraje pa juho . Za meso 
mu n i bik) veliko. Sicer pa se je  do 
mesa dalo le težko priti, saj so bile 
mesnice vedno daleč. V vsem svo
jem  življenju pa ni bil posebno 
trdnega zdravja in se je  še dobro 
spominjal vseh težav, ki jih  je imel 
zaradi tega.

Pogovorili smo se še o  očakovih 
naj lepših in najtežjih trenu tk ih  in o 
čebelah, k i so še vedno pri hiši. Pa o 
ribah, ki jih  je  zaradi razpadlih jezot 
v Kolpi vedno manj in ki jih  je 
včasih vsak lahko ujel to liko , koli
kor jih  je  sam pojedel. Pa o žandarju 
Sojerju iz Kočevja, ki je lovil ravb- 
šice (krivolovce) po gozdovih in ob 
Kolpi, končno pa je sam priznal: 
»Če bi bil jaz tu  dom a, bi tudi 
ravbšical in ribe lovil". In  še o rakih 
v Kolpi, ki so izumrli, ko je bil oče 
Šneberger še mlad.

Rekli smo potem  še marsikatero 
ob jedači in kozarčku. O četu  so 
prišli čestitat še iz Zveze borcev 
Kočevje in borci, člani vodstva 
SZDL in krajevne skupnosti iz kra
jevne skupnosti KosteL Skupno smo 
nato razdrli še marsikatero šaljivo in

p ik l0 ' JO ŽE PRIMC

PO D  T R Š K O  G O R O  
O D K R IV A L I L IS IC E

22. maja so člani novomeškega 
radio kluba YU 3 DJR priredili 
regijsko tekm ovanje, lov na skrite 
radijske lisice. Sodelovali so radio 
mateijii iz Ribnice, Sem iča, Žu
žemberka in Novega mesta. Med 
člani je bil pryi Miro Kokolj iz 
ribniškega kluba, ki je  potreboval 42 
m inut, drugi je  bil Oskar Čas iz 
Semiča (52), tretji pa Drago Peterlin 
iz Novega m esta (57). Med pionirji 
je zmagal Jože Zoran iz Novega 
mesta, ki je za odkritje lisice 
potreboval 40 m inut, drugi je  bil 
Dejan Gabrič iz Žužemberka (41), 
3. Franci Vovk (Nm., 43), 4. Tom 
Pečar (Ž bk., 46). Če ne bi primanj
kovalo prejemnikov, bi bila udelež
ba radioamatetjev še večja. Radijske 
oddajnike je  posodila Zveza radio
amaterjev Slovenije, akumulatorje 
pa obrtn ik  Blaž Tasev.

JOŽE KONDA

Ivan K astelic

Stane Kastelic je sam na
redil peč posebne vrste

V toplih majskih dneh smo 
mnogi že pozabili na vsakodnev
no ogrevanje prostorov, nekateri 
pa že sedaj razmišljajo, kako bi 
se ob eneigetski krizi kar naj
ceneje greli. Takega razmišljanja 
se je že v lanskem letu lotil tudi 
pleskar v Novolesu Stane Kaste
lic iz Ulice Ivana Roba v G otni 
vasi pri Novem m estu. V Svoji 
sobi v kleti je izdelal kamin iz 
stare opeke in vanj vgradil trajno 
žarečo peč EMO.

Zunanji videz peči m očno 
spominja na staro km ečko peč. 
Iz leve strani je peč zaprta s 
kovinskimi vrati, za katerim i se 
skriva peč. Topel zrak, ki ga 
segreva zakurjena peč, gre po 
toplotnih kanalih po vsej peči, 
ogreje pa tudi naslonjalo. Stane 
je  z vso iznajdljivostjo izkoristil 
tudi tem peraturo dimnih plinov 
in jih  po zapletenih poteh spravil 
v dimnik. Tako zakurjena peč 
ostane tudi po kurjenju kar dva 
dni topla.

J. P.

Zlato Primcu, srebro Janežu
Na letošnjem tekmovanju na Rinži je bilo več 
tekm ovalcev, uplenjenih pa je bilo tudi več rib kot lani

S tradicionalnim  tekmovanjem v 
lovu rib s plovcem n’ Rinži so se 
končale letošnje sveč. ..osti ob praz
niku krajevne skupnosti Kočevje -  
mesto. Letos je  pri članih zmagal 
Primc, pri m ladincih Curl.

Tekmovanja se je udeležilo 21 
članov in 8 mladincev. ...ačilno za 
letošnje tekmovanje je  b ilo ,d a  sega 
je  udeležilo več tekmovalcev in da je 
bilo ujetih tud i veliko več rib kot 
lani. Tudi letos so lovili v mestu, 
Iger je  Rinža precej onesnažena, 
nato pa so uplenjene ribe preselili v 
čistejše vode.

Kot smo že om enili, je  pri članih 
zmagal Jože Primc, ki je uplenil v

dveh urah tekmovanja 57 rib (vsaka 
riba je štela točko , neglede na težo 
ali dolžino). Drugi je bil Marjan 
Janež, ki je ujel 51 rib; tretji pa 
Boško Kneževič (39 rib). T i trije so 
prejeli zlato, srebrno oz. bronasto 
medaljo. Č e trti je bil Dušan Tošaj 
(36 rib), peti Benedikt Šemec (33 
rib) itd.

Pri m ladincih je zmagal Tomaž 
Curl (18 rib), 2. Jože Vidmar (13), 
3. Samo Jerebičnik (11) itd. Prvi 
trije so prejeli zlato, srebrno oz. 
bronasto m edaljo.

KRUH PO DOMAČE — Takle pogled na zajetne hlebce domačega 
kruha, pravkar pečenega v krušni peči skupaj s kurami, ki so mu 
dale še prijetnejši vonj, je za današnje čase že kar nenavaden. 
Kamera ga je zabeležila v gostilni na Hribu pri Novem mestu. Nad 
domačo poslastico se gostje, siti industrijskih eksperimentov, 
nikakor ne pritožujejo. (Foto: T . Jakše)

SRNICA — Te dni se rojeva
jo  male srnice. Lovci opozar
jajo, da je odnašanje mlade j 
divjadi iz gozda ponavadi] 
usodno za te živali, je pa 
tudi kaznivo. (Foto: dr. Ju-J 
rij Pesjak).

„Pivkajoče” 
mlade srnice 

še niso zavržene
Opozorila lovcev patudil 
kazni za odnašanje mla
dičev — Pozornost pri | 

košnji
Med ljubite J i  narave je  znano, 

da povržejo srne svoje mladiče v 
začetku ju n ja ,  letos pa se bo 
zaradi zelo ugodnega vremena to 
dogajalo že mak) poprej. Ljudje 
ravnajo napak, ko v primeru, pe 
najdejo m ladiče, te odvzamejo 
samicam in j ih  odnašajo iz goz
da. Da bi to  preprečevali, obi
skuje predsednik boštanjske lov
ske družine dr. Jurij Pesjak 
osnovne šole in mladim ljudem 
predava o divjadi. Takole pravi: 
»Divjad, ki je  vzeta iz naravnega 
o k o ja , ne  uspeva. Z njo so 
ponavadi težave; takrat ,la s t
n ik i" pokličejo lovce, vendar 
običajno živalim ni več pomoči. 
Res, da je m ogoče večkrat slišati 
m ladičke v gozdu, ki, kot pravi
jo  lovci, prav milo »pivkajo", 
vendar je  treba vedeti, da se 
srna, ko nas opazi, samo previd
no um akne in se kasneje vrne po 
mladiča. Lovci opozatjajo tudi 
na uredbo, ki predpisuje za takš
no odnašanje mladičev v letoš
njem letu globo do 15.000 din.

V času košnje, ki je  pred 
nami, pokončajo mnogo jerebic, 
fazanov in zajcev m otorne kosil
nice. Da bi bilo tega čim  manj, 
predpisujejo, denimo v sosednji 
Avstriji, obvezno natikanje ne
kakšnih ro p o tu j pred kose, da 
se lahko žival, ki skuša č im d je  
vztrajati na svojem gnezdu, še 
pravočasno um akne. Jerebice in 
fazani niso le nepogrešljiv okras 
našim p o jem , marveč pravi 
kmetovi pom očniki, saj pokon
čajo na milijone škodljivih žu
želk.

A. Ž.

K O R E JS K I C IR K U S 
V  L JU B L JA N I

V L jubjani bo od 27. maja do 5 
ju n ja  gostoval Državni cirkus LD® 
Koreje Pjongjang, ki se prvič pred” 
stavlja slovenskemu občinstvu. SkO” 
raj stočlanska cirkuška ekipa 6° 
prikazala vrhunske točke ekvilibri 
stike, akrobac je  in žonglerstva, saj 
so v ansamblu sami vrhunski cirku
ški mojstri, ki so se šolali v visoši 
šoli tradicionalne dajnovzhodne ciF 
kuške um etnosti. V dveurnem pro
gramu bodo gledalci lahko videli ld 
točk , pri katerih gledalcem kar za
staja dih. Predstave bodo o b  delavni
kih ob 18. uri, ob sobotah in nede
ljah pa ob 10. in 17. uri.

LETOŠNJI NAJUSPEŠNEJŠI 
— Na letošnjem tekmovanju v 
lovu rib s plovcem, ki je bilo 
15. maja na Rinži, je pri članih 
zmagal Jože Primc, pri mladin
cih pa Tomaž Curl. Medalje so 
si priborili pri članih še Janež 
(srebro) in Kneževič (bron), pri 
mladincih pa Vidmar (srebro) 
in Jerebičnik (bron). Na foto
grafiji: najuspešnejši tekmoval
ci.

Spomenik pred rojstno hišo
— Letos mineva sto let od 

rojstva našega velikega repiš- 
kega pisatelja Ivana Z ap lo t
nika," je  govoril tovariš Ž u 
pan.

— Kaj je  res že minilo sto 
let? Neverjetno, kako hiti 
čas!" se je  vrgel v stanje vzhi
čenosti tovariš Izvršnik.

— Repičeva draga se mu 
m ora nekako oddolžiti. P o
nesel je glas našega kraja do
mala po vsem svetu," je bil 
svetovljansko širok tovariš Se
že delejevič.

— Manjši ljudje, ko t je  bil 
Ivan Zaplotnik, imajo po sve- 

| tu spominske plošče, spome
nike, drugačna obeležja. Mi 
pa ko t da bi se ga sramovali," 
se je potegnil za človeka, sicer

pokojnega, tovariš Sindikalič.
— Spomin Ivana Zaplotnika 

bom o dostojno počastili s 
spomenikom, ki naj stoji pred 
njegovo rojstno hišo. Naša de
žela premore odlične kiparje, 
ki bodo izklesali podobo Iva
na Zaplotnika v petkratn i ve
ličini, če je  treba. In takšen bi 
moral biti spomenik Ivanu Za
plotniku, saj je  bil velikan 
Repiče ve drage, je prignal h 
koncu pogovor tovariš Zupan.

Kipar Skalič je delal celih 
osem mesecev. Napravil je 
dvanajstmetrsko podobo pi
satelja Ivana Zaplotnika. K le
sal ga je s pom očjo fotografij , 
ki so bile shranjene v repi- 
škem muzeju, nekaj slik pa si 
je  sposodil tud i pri zasebni

kih. Ljudje v Repičevini pa so 
govorili o velikih stroških za 
izdelavo.

— Skalo so privlekli celo iz 
Dalmacije," je  gobezdala Mara 
Repiška.

-  K ipar Skalič je bojda 
najd ra^ i klesač te sorte," je 
otresal z jezikom  Jožič Repič.

-  »Enkratno," je trepljal 
go ramenih Skaliča tovariš 
Z upan dan pred otvoritvijo. 
• — »Zadet je celo njegov 
pogled," je  videl več k o t drugi 
tovariš Izvršnik.

— .N everjetno, koliko je  
simbolike v tem  izklesanem 
kam nu," je  bil načitano ne
razumljiv tovariš Sezedeleie- 
vič.

— ,K n jig a  v levi roki bo na 
nevsiljiv način spodbujala de
lavstvo k  branju, samoizobra- 
ževanju," je razvijal misli to 
variš Sindikalič.

-  »Jutri bo pravi repiški 
ljudski pfaznik,“ se je hotel 
posloviti tovariš Ž upan , da bi 
si lahko še pravočasno spisal 
slavnostni govor.

Tedaj pa se je  zgodilo nekaj 
nevšečnega. Zapihal je  rahel 
vetrič in tovariša Župana je 
po glavi oplazila opeka, k i je  
priletela s strehe rojstne' hiše 
repiškega pisatelja Ivana Za
plotnika.

-  ,JBežimo!“ je  zatulil to- j 
variš Izvršnik, „če zapiha m a
lo m očnejši piš, nas bo ta 
starina še pokopala pod se
boj!"

TONI GAŠPERlC
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PR IL O G A 1
Ekonomska recesija, s katero se svet sre

čuje nekako tre tje  leto, naj bi po napovedih 
prav letos dosegla svojo najnižjo točko . Večina 
Pokazateljev gospodarske aktivnosti naj bi letos 
imela najnižje vrednosti v zadnjih nekaj letih. 
Te tendence seveda niso obšle Jugoslavije, ki je 
tesno povezana s svetovnim gospodarstvom in 
odvisna od svetovnega tržišča, kar bistveno 
otežuje izhod iz težkih razmer. Vse evropske 
države se srečujejo s podobnim i, čeprav manj 
globokimi gospodarskimi problemi ko t Jugosla
vija. Borijo se z inflacijo, upadanjem družbe
nega proizvoda in vse večjimi problem i plačilne 
bilance, zelo neugodno pa je tudi stanje na 
Področju zaposlovanja, saj je bilo lani samo v 
državah OECD več ko t 30 milijonov brez-' 
Poselnih.

Od vseh držav OECD je Jugoslavija posebno 
zainteresirana za gospodarska gibanja v Zvezni 
republiki Nemčiji, kar je povsem razumljivo, saj 
je na začasnem delu v tej državi veliko število 
Jugoslovanov. Po popisu prebivalstva iz leta 
1981 je bilo na začasnem  delu v tujini skupaj 
577.863 naših delavcev, z njimi pa je v tujini 
živelo še 237.444 njihovih družinskih članov. 
Mi sicer točnih  podatkov, koliko naših delavcev 
je zaposlenih v ZRN, a ocenjujejo, da njihovo 
število krepko presega polovico vseh delavcev 
na začasnem delu na tujem. Zaradi gospodar
skih težav je položaj teh delavcev v zadnjem 
času vse težji in vse bolj negotov, večja pa je 
tudi negotovost glede nadaljnjega zaposlovanja 
v ZRN. Po drugi strani pa jim naša država, iz 
katere so odšli pred desetimi leti (velika večina 
Jugoslovanov je na začasnem delu v tujini več 
kot 10 let), ne more zagotoviti sprejema ob 

^ v rn itv i zaradi rastoče nezaposlenosti in upa- 
■’* danja gospodarske dejavnosti.

Jasno je, da naši delavci na tujem  ne morejo 
bistveno vplivati na svoj položaj. Naloga družbe 
je, da jim pri tem  pomaga, da pripravi in 
organizira njihovo vrnitev, da bi se čim prej in 
čimbolj učinkovito  vključili v proces gospodar
jenja v domovini. Ta naloga je olajšana, saj gre 
za delavce, ki so si pridobili kvalifikacije in 
delovne izkušnje, imajo pa tudi svoja finančna 
sredstva, ki so jih pripravljeni vložiti v obrt ipd.
A takšna družbena skrb je sedaj bolj papirnata^ 
kot dejanska. Do danes še ni načrtov organi
ziranega in neprekinjenega vračanja teh delav
cev, ki je v največji meri prepuščeno stihiji in 
njihovi lastni iznajdljivosti. Morda je še naj
bolje v Sloveniji, kjer je zveza skupnosti za 
zaposlovanje pred kratkim  pripravila pregled 
otožnosti zaposlovanja po napovedanih potre
bah vseh organizacij združenega dela v letoš
njem letu (predvsem za tiste poklice, kjer 
ostajajo delovna mesta trajno odprta kljub 
splošno zmanjšanim m ožnostim  zaposlovanja), 
medtem ko ni takega pregleda možnosti odpira-, 
nja obrti ter programov kooperacije z združe
nim delom tako v drobnem  gospodarstvu, kot 
tudi kmetijstvu.

V takih razmerah je še sreča, da ni treba 
pričakovati množičnega vračanja naših delavcev 
iz tujine. Če pa bi do tega prišlo, bi bile hude 
Politične, ekonom ske in socialne posledice. Ob 
lem je treba reči, da položaj na trgu dela v ZRN 
v zadnjih 30 letih še nikoli ni bil težji kot sedajj. 
Stopnja nezaposlenosti je od 3 odst. v letu 
1980 skočila na 7 odst. v lanskem letu. To 
Pomeni več kot 2 milijona brezposelnih ob 
koncu lanskega leta. Nezaposlenost bolj pri
zadeva tu je delavce kot dom ače, pa je zato tudi 
stopnja pri njih višja kot med dom ačo delovno 
silo. Nezaposlenost je v ZRN zelo zaostrila 
vPrašanje tujih delavcev, ki jih je v tej državi 
skopaj z družinskimi člani okrog 4,6 m ilijona'

7,5 odst. vsega prebivalstva ZRN. 
Pripravljenost sprejeti tujce med Nemci naglo 
opada, kar razlagajo z ekonom ski in psihološ
kimi razlogi. Najbolj so dom ačini ..naperjeni" 
Proti turškim  delavcem, ki jih je v ZRN več ko t 
milijon in pol in ki se najtežje prilagajajo, 
nemškemu načinu življenja. Če se bodo gospo
darske težave nadaljevale ali celo stopnjevale in ’ 
če bo nezaposlenost tako naraščala kot sedaj 
Pa je treba računati z m ožnostjo, da s e , 
ta antipatija usmeri še na druge tuje (tud$ 
naše) delavce. S tega stališča m nožičnega v ra? 
Čanja naših delavcev v dom ovino ne smemo 
'zključiti kot m ožnosti, čeprav je res, da 
zaenkrat ni videti najbolj verjetna.

Kaj bi se p ri'nas zgodilo, če bi se delavci na 
začasnem delu v tujini vendarle začeli mno- 
žičneje vračati? Nezaposlenost, ki znaša sedaj 
12 odst. (brez dela je okrog 850 tisoč Jugoslo
vanov), bi brez dvoma precej porasla. Posebno 
bi to  prizadelo tiste republike, ki imajo poleg 
visoke stopnje nezaposlenosti v tujini veliko 
svojih prebivalcev (BiH, Srbija pa tudi Hrvat-

bo domovina 
zanje 
imela kruha?
ska). V tem  trenutku  je malo m ožnosti za 
zaposlovanje v družbenem  sektorju gospodar
stva. Prav zato bi morali te m ožnosti toliko bolj 
iskati v zasebnem sektorju in kmetijstvu (za kar 
se v veliki meri zanimajo tudi sami), delavcem, 
ki se vračajo, pa nuditi tudi m ožnost združe
vanja sredstev in dela z družbenim  sektorjem. 
Sedaj ni tako, z zakoni in ukrepi pa se pogoji še 
poslabšajo. Delavci, ki se vračajo in so priprav
ljeni odpreti obrt, seveda hočejo pripeljati s 
seboj stroje. Le da za 800 tisoč dinarjev, za 
kolikor smejo sedaj uvoziti, ni m oč veliko 
dobiti.

V Sloveniji so razmere še vedno precej boljše 
kot v drugih republikah. Kljub tem u bi m nožič
no vračanje zdomcev tudi v naši republiki 
povzročilo mnoge težave in zaplete. Kajti tud i v 
Sloveniji rast zaposlovanja zadnja leta upada in

se že srečujem o s problem om zaposlovanja 
mladih generacij, ki prihajajo iz šol. So sicer 
poklici, kjer delavcev stalno manjka, a ne 
m orem o računati, da so naši delavci na začas
nem delu v tujini usposobljeni ravno za ta  dela.

in kako je z zdom sko problem atiko na 
Dolenjskem, v Posavju ter v kočevski in ribniški 
občini? Po podatkih, ki smo jih dobili v 
posameznih občinskih skupnostih za zaposlo
vanje, je na začasnem delu v tujini iz teh 9 
občin  okrog 5.060 delavcev (s povsem točnim i 
podatki nikjer ne razpolagajo), od tega največji 
del v ZRN, velik del delavcev brez nekega 
poklica in z delovnim staležem v tujini nad 10 
let. Po občinah je slika naslednja: iz novomeške 
občine je na začasnem delu v tujini 772 
delavcev, iz črnom aljske 416, iz metliške 264, 
iz trebanjske 274, iz kočevske 600, iz ribniške 
400, iz sevniške 566, iz krške 813 in iz brežiške

955. V domovino se vračajo posamezno in v 
nekaterih občinah že opažajo, da je zanimanja 
za vrnitev celo manj ko t pred leti. Za to  je vrsta 
vzrokov od težjih gospodarskih razmer pri nas 
do veliko nižjega zaslužka, neugodnih uvoznih 
možnosti itd. Po podatkih skupnosti za zaposlo
vanje se v naštetih občinah vsako leto vrne v 
domovino od 10 do 20 zdomcev. To so seveda 
le podatki za tiste, ki iščejo zaposlitev preko 
skupnosti, m edtem  ko se jih po oceni najmanj 
še enkrat toliko ob vrnitvi znajde sama. Ob 
takem  obsegu vračanja z njihovo zaposlitvijo ni 
večjih težav, le v Krškem jih imajo trenutno na 
seznamu preko 50, ki jim že dalj časa iščejo
delo. A kot že rečeno, bi bilo problemov
bistveno več, če bi se naši zdomci iz kakršnega
koli razloga odločili za vračanje v večjem
številu. „ .

Z. LINDIC-DRAGAS
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bi b ilo  p ro u č iti m ožnosti za  pre
delavo teh  ob jek tov  tak o  s tehnič-' 
nega, k o t tu d i tehnološkega stali
šča  in p ripraviti obvezen načrt 
predelave te r  ga spodbuditi Z j
ugodnim i posojili ali kako druga-' 
če .

Če pa  bi se izkazalo, da s 
predvideno  h itro s tjo  ni m ogoče 
povečati izkopa rjavega premoga, 
s katerim  naj bi nadom estili kuril- | 
no  olje, bi bflo treb a  zagotoviti 
uvoz č rnega  prem oga, zlasti za 
energetske ob jek te , ki so blizu ^
m orske obale ali blizu plovnih rek, 
Zam enjava n a fte  z uvoženim  pre
m ogom  je  uprav ičena , k er je pre- j
m og, ki ga p o treb u jem o  za  enako 
ko lič in o  energije, polovico  cenejši. 1

Kar se tič e  predelave kotlov v 
e lek tra rn ah , so  za p rim er proučil' 
ko tel v te rm o elek tra rn i Urinj. 
U porabi edinega ko tla  v tej elek
tra rn i se ni m ogoče o d reč i, ker b' 
to  o n em ogočilo  red n o  preskrbo V 
delu Hrvaške. Z ato  bi b ilo  verjet
no  najboljše, č e  bi v tej term oelek
trarn i postavili nov kotel n a  »črni 
prem og, ki bi ga zagotovili z uvo
zom . C ena energije v obliki pr®- 
moga je danes na svetovnem  trgu 
za d ob ro  polovico nižja od cene 
energije v obliki surove nafte . P°' 
tem  ko bi postavili nov kotel, naf 
bi sedanjega p reusm erili na čm | 
prem og in hkrati postavili druge 
agregat; zm ogljivosti term oelek
tra rn e  bi se podvojile.

N ajvečkrat p ro s to r  p o d  s to p n i
ščem  v hiši ni drugega k o t zb ira li
šče  p red m eto v , ki jih  m alokdaj 
uporab ljam o , p a  vendar v hiši m o 
rajo b iti. V časih  ta k o  skrivališče 
zagrnem o z zaveso, da  je zadaj še 
bolj tem a. Le zakaj?  ! Za dorašča- 
jo čega  družinskega č lan a  lahko tu  
u red im o p rav  p rije te n  k o tič e k , če  
je  rad sam  in si sicer sobo  deli z 
b ra tcem  ali sestrico . Š iroka  in 
n izka  k lo p , ki im a predale, k a 
m o r shran ju jem o čev lje , časop ise, 
sta re  o b leke  in p o d o b n o , je p o d 
stavek , na  katerega nam estim o  o b 
lečeno  p en o . Z nekaj blazinam i, 
osvetlitv ijo  p o stan e  - k o tiček  p r i
je ten . M orda za k itaris ta , ki ga bo 
tu  m anj slišati k o t d rugod .

I

I 
t

pri hitrostih 0,6 do 1,2 macha je „Jaguar" v 
zraku od ene do treh ur. Za francoske potrebe 
je letalo oprem ljeno in oboroženo s francosko 
elektroniko in oborožitvijo, za angleške pa 1 
angleško. Za izvoz (predvsem v dežele tretjega 
sveta) je izdelana posebna varianta, ki pa je p° 
opremi precej skromnejša in seveda zato tudi 
polovico manj učinkovita.

Podobno velja za izvozne različice ameriške
ga lovskega bom bnika ..N orthrop F-5  
T i g e r - i r  in sovjetski M IG -23  (za izvoz j3 
označen z M IG -23  E flogger-E).

VTI— CIAR— 93 OREL je večnam ensko boj
no letalo. Idejni projekt letala so izdelali v 
letalskem tehničnem  inštitutu v Žarkovu Pr' 
Beogradu, letalo izdelujejo v naši tovarni Sokov 
Mostarju. Osnovna naloga letala je neposredne 
podpora kopenskih enot (jurišne naloge), se
kundarna pa napadanje in prestrezanje nasprot
nikovih lovskih bombnikov in nadzvočnih lon
cev. Zaradi tega bi letalo lahko označili kot 
lovski bombnik. V verziji z močnejšimi pogon
skimi sistemi in dopolnjeno avioniko pa naj b' 
letalo opravljalo tudi naloge lovca prestreznika-

Po splošnih in ustaljenih merilih je ..Orel'1 
enosedežni kovinski visokokriiec z dvema p°' * 
gonskima sistemama in klasično konstrukcij0- j I 
Strelasta krila pot kotom  okol! 45 stopinj s° . 
grajena kot kom pletna sekcija, ki je z okov' 
pritrjena na trup. Dvojni glavni nosilci po vsej j 
dolžini zagotavljajo zadostno mehanično j 
trdnost za vse dovoljene režime letenja, vključ' , 
no za polet z nadzvočno hitrostjo na majhnih | 
višinah. Ker je ..Orel" namenjen predvsem za j 
napade na cilje na zemlji, je konstrukcija taka. ( 
da zagotovi potrebno m ehanično trdnost in' s 
preobrem enitve (po tujih podatkih) do vredno- J 
sti 8,5 g, s čim er naj bi bila porušna trdnost 
letala okrog 12 g. Operativna h itrost letala je d°
1 mach. Za pogon ima dva turbopotisnika tip3 
Rolls Royce viper Mk. 632  s potiskom 1932 k9 
na enoto; največjo hitrost doseže letalo na višin'
11.000 metrov, njegov kinetični plafon pa \e
16.000 metrov. Osnovna oborožitev „O rla" sta 
dva 30-milimetrska brzostrelna topova, lahk° 
pa nosi do 3000 kg dodatne oborožitve, med 
katero naj bi v jurišni varianti spadale televizij
sko vodljive rakete tipa ,,Maverick", v prestreZ-, 
ni pa rakete tipa zrak—zrak. Kom pletna avioni; 
ka bo izdelana po ameriški, švedski in anglešk' 
licenci.

Če bodo izpolnjene vse zahteve ozirom 3 
izdelane podvariante letala, bi nam „O rel" v 
letih 1985—1995 pokrival vse potrebe po letali*1 
razreda lovski bom bnik, jurišnik in lovec pre' 
strežnik.

TEŽAVEN 
PREHOD 
NA PREMOG

Po p rib ližn ih  cen itvah  im am o 
pri nas okoli 8 0 0  industrijsk ih  
ko tla rn , v ka terih  zvečine  ku rijo  
k u riln o  olje. Mnoge izm ed teh  
ko tlarn  so  predv idene za kurjenje 
s p rem ogom , za to  bi bila njihova 
p redelava verje tno  enostavna. K o
ris tn o  bi b ilo  sprva s sodelovanjem  
industrije  za  izdelavo k o tlo v  p ro 
u č iti m ožnosti za njihovo prede
lavo in p ripraviti obvezen n a č r t 
postopnega p rehoda na kurjenje s 
prem ogom  ozirom a s in te tičn im  ali 
zem eljskim  plinom . D obro bi b ilo , 
ko bi za  večje  ko tla rn e  predvideli 
a lte rn a tiv n o  m cžn o st kurjenja s 
p rem ogom  ali p linom . T akšno p re 
delavo bi m orali sp o d b u d iti z 
ugodnim i posojili ali kako d ruga
če.

V skoraj vseh industrijsk ih  p a 
nogah, k jer je p o treb n a  visoka 
tem p era tu ra , danes to  zagotavljajo  
z izgorevanjem  kurilnega olja. V 
večin i teh  panog je zaželeno  tem 
p era tu ro  m ogoče doseči tu d i z 
izgorevanjem  prem oga ali plinov. 
Mnoge izm ed teh  panog so  tem e
ljile na p rem ogu , v drugi polovici 
šestdesetih  let pa so se zvečine 
p reusm erile na ku rilno  olje. T reba

VOJAŠKI

operiralo v nasprotnikovem  zaledju. Podobna 
letala izdelujejo tud i v tujini, ..Kragulj" se lahko 
primerja s „Siai—M archetti S F —260 MX (Ita
lija), Saab Safari (Švedska), N D N -Firecracker 
(Anglija) in še nekaterimi.

..Kragulj" ima kovinsko enom otorno kon
strukcijo, razpon kril je 10,5 m, dolžina 7,9 m, 
višiha 3,0 m, površina kril 5Š,8 m2, za pogon 
ima batnopropelerski m otor tipa Lycoming 
G S O -8 4 0 —B 1A6 s 340  KM. Največja h itrost 
letala na majhni višini je 275 k m /h , maksimalna 
na višini 1500 m pa 295 k m /h . Največja h itrost 

-križarjenja je 280 k m /h . Letalo se lahko obdrži 
v zraku pri najmanjši hitrosti 100 k m /h , po
trebna dolžina steze (do višine 15 m) pa je 
odvisna od obrem enitve (180 do 300 m). 
„Kragulj" je oborožen z dvema mitraljezom a 
kal. 7,62 mm, nam eščena sta v krilih. D odatna 
oborožitev lahko obsega eksplozivne ali napalm 
bombe, rakete zrak—zemlja kal. 127 mm, dva 
lanserja s po 12 raketam i kal. 55 mm ali 300 kg 
dodatne oborožitve. ..Kragulj" je lahek za 
upravljanje, z njim lahko letijo tudi rezervni 
piloti, kar je v našem sistemu SLO zelo po
membno.

Ko se je  začel pri nas razvoj bojnega jurišnega 
letala tipa „O rel", je bilo izrečenih mnogo 
besed o ekonom ski upravičenosti razvoja takega 
projekta. Razlog za tako mnenje je bil predvsem 
možen nakup podobnih letal v tujini ozirom a 
njihova licenčna proizvodnja. T o bi bilo vse
kakor m ožno, vendar bi pom enilo tudi velik 
korak nazaj pri krepitvi lastnih obram bnih sil in 
razvoju najmodernejše tehnologije.

V svetu ie več letal razreda „O rel". Pred 
letom 1970 je  stekel razvoj visoko sposobnega 
jurišnega letala tipa ..Jaguar" za potrebe Franci
je in Anglije. Uporabljali ga bodo do 1990. T o  
letalo je po karakteristikah poleg italijanskega 
jurišnika „F iat G 91Y " in japonskega „Mitsu- 
bishi F—1" zelo podobno našemu „O rlu". 
„Jaguar" je eden najboljših izdelkov te vrste na 
svetu in je trenutno  edino STOL letalo, ki po 
m ednarodnih standardih ISA pri tem peraturi 
plus 15 stopinj C potrebuje za vzlet samo 1000 
m etrov travnate steze ozirom a 880  m utrjene 
betonske steze. Akcijski radij je 800 km, pri 
bojnem poletu pa 575 km. Pri trenažnih poletih

Ob dnevu letalstva

KRAGULJ 
IN OREL

Sodobnem u vojnemu letalstvu niso potrebna 
samo hitra bojna reakcijska letala, ampak tudi 
počasnejša letala s klasičnim propelerskim  po
gonom. Letala z veliko hitrostjo  ne morejo 
opravljati večjega števila bojnih in transportnih 
nalog, zato  večina vojnega letalstva uporablja s 
podzvočnim i in nadzvočnimi vojaškimi letali 
tud i tista, ki dosegajo manjše hitrosti.

Od leta 1968 ima tako tudi naše vojno 
letalstvo v oborožitvi lahko bojno letalo tipa 
..Kragulj", ki je projektirano v vojaškem tehn ič
nem inštitu tu  v Zarkovu pri Beogradu. Za 
vzletanje in pristajanje zadošča že najmanjši 
travnik ali jasa. V letalu je prostora za manjši 
tovor in dva kurirja, v posebnih kontejnerjih pa 
tudi za^dva ranjenca. Kontejnerje pritrdijo pod 
krila. ..Kragulj" lahko vzleta iz trave,, blata, 
prahu, snega. Njegov pornen za sistem partizan
skega vojskovanja je zelo velik, saj bi lahko

ZGODNJE 
POLETJE 
V MESTU

N aenkrat nas je p resen e tila  v ro
č in a , zarad i ka tere  nam  je  od  
do p o ldansk ih  u r  d o  poznega p o 
po ldneva vsaka jo p a  o d več , ko pa 
grem o z ju tra j na  delo ; je  h ladno. 
Tanjša jo p ica  s k ra tk im i rokavi, 
po d  njo pa iz istega m ateria la  
p le ten a  m ajica brez rokavov, ki ju 
obe  okrasim o z našitim i kvačk a
nim i okrask i, bo sta  za  ju tro  in 
v roče  ob d o b je  odpravili težave. 
M orda p a  vam je  bolj všeč m o rn a r
ska m aja s tank im i naram nicam i, 
čez  k a te ro  ob lečem o  k h lačam  
nepod ložen  bel b lazer? T ake 
kom binacije  n iso  sam o m oda, 
m arveč tud i p ra k tič n e .

POD
STOPNICAMI



:• Četrta kriza

g r a d b e n ik  
m o r a  v  teh
ČASIH
SOVLAGATI
CELO
V PIVOVARNO

O gradbeništvu je slišati veliko kritičnih 
sed. Velja mnenje, d a je  preveč razdroblje

no, premalo industrializirano in predrago. 
Največ kritike je  slišati na račun prepočasne 
'n predrage gradnje stanovanj. Po drugi strani 
Pa se gradbeništvo otepa s previsokimi cenami 
gradbenega materiala, pom anjkanjem  mehani
zacije in rezervnih delov zanjo. Najhujši uda
rec pa zanje pomeni zmanjšana naložbena 
Poraba, ki je pripeljala tudi do tega, da se 
ponekod zapirajo za meje občin  in republik. 
4daj je največji problem , kako naj gradbeniki 
najdejo dovolj dela za svoj velikanski človeški 
'n strojni potencial, ki so ga v letih velike 
Konjunkture potrebovali. K ot rešitev se ponuja 
nastopanje na zunanjih trgih, kjer pa je 
konkurenca vse hujša, denarja za kreditiranje 
m, gradbena podjetja nastopajo posamezno, 
namesto da bi se povezala v večje grupacije.

O vsem tem smo se pogovarjali s predsedni
co kolektivnega poslovodnega organa SGP 
"ionir, Slavkom Guštinom .

•  Preden se bova lotila tež/ih tem, zlasti pa 
težav, v katerih se je  zdaj znašlo gradbeništvo, bi 
vas rad prosit, da na kratko opišete razvoj SGP

'on!r- Kakšen je položaj vaše delovne organi
zacije v slovenskem in jugoslovanskem gradbeni
štvu?

„Slavko G uštin: „SGP Pionir je nastal leta 
1947 kot okrajno gradbeno podjetje. Najprej je 
bilo v njem zaposlenih 300 delavcev, potem  se je 
število povečalo na 1600. V prvi krizi leta 1956 
se je število delavcev prepolovilo. In tedaj smo 
zaradi pom anjkanja dela dom a -  bili smo preveli
ka gradbena organizacija za tako  m ajhno pod
ročje -  prvič prestopili meje Dolenjske in Slo
venije. Začeli smo graditi v Ljubljani in Zagrebu. 
Kriza, ki smo je srečno prebrodili leta 1956, ni 
bila prva. Večje krize so bile potem  še v letih 
1962, 1965, zdaj pa smo že v četrti.

Vsestranski razmah Pionirja se je začel po letu 
1966, ko smo se lotili gradnje turističnih objek
tov ob m orju, in po letu 1975, ko smo vsako leto 
za petino povečali zaposlenost. Zdaj smo v 
Sloveniji tretja gradbena organizacija, v Jugoslavi
ji spadamo med večje, hkrati pa smo ena redkih 
gradbeniških organizacij, ki dela v štirih republi
kah. Seveda je to  velika prednost v teh težkih 
časih, saj je tako lažje najti delo. Tako danes na 
tek i način žanjem o rezultate pred leti sprejete 
usmeritve, ki se je porodila v stiski."

•  V vašem glasilu sem prebral, da se lotevate 
veste akcij, med drugim tudi nagrajujete delavce, 
X' so se dobro izkazali. Kako se tudi sicer 
nameravate znajti v času, ko se naložbe manjšajo, 
to  vedno manj vlagamo v zidove?

Slavko G uštin: „ 0  tem , koliko gradbenih 
delavcev je zdaj v Jugoslaviji odveč, ne kaže 
£gubijati besed, seveda vse to  prizadeva tudi 

'onirja. Zato je zdaj naša glavna naloga, kako 
zagotoviti delo. Lotevamo se temeljitih raziskav 
rga v Jugoslaviji, naša dolgoročna usmeritev pa 

Je zunanji trg. Doma dela primanjkuje. Za ilustra
cijo naj povem, da smo letos 0b morju zgradili 
en sam hotel, pretekla leta smo jih zgradili tri do 
St,ri. Zaradi tega je stala naša mehanizacija. 
Povečana amortizacija je bremenila dohodek.

Posebno velik problem so nizki osebni do
hodki -  ti so manjši kot v drugih gospodarskih 
Panogah -  ki že nestim ulativno vplivajo na 
storilnost. V takih razmerah je težko vzdržati vse 

ujšo konkurenco. Najbolj pa nas m otijo neživ- 
jenjski ukrepi administracije. V naši panogi si 
namreč ne moremo predstavljati dela brez nadur, 

m°ram o delati, kadar so za to  najbolj ugodne

Slavko Guštin: „Naša značilnost je, da sodelu
jem o v dveh sozdih. K ot že rečeno, smo vklju
čeni v Giposs, hkrati pa tudi v Adria gradnje z 
Reke. Z Gipossom smo začeli sodelovati že pred 
16 leti. Žal njegovo delovanje ne ustreza popol
noma našim potrebam . Opravljati bi moral 
koordinacijo,,*, prevzemati večja dela, prevzema; 
ti inženiring posle, usklajevati razvoj delovnih 
organizacij in podobno. Toda svojih nalog ne 
opravlja. Seveda so tudi težave, saj je  težko 
usmerjati delovne organizacije, ki so se tri de
setletja sam ostojno razvijale.

Če bo hotelo  slovensko gradbeništvo napraviti 
večji p rodor na tuje trge, potem  se bo moralo 
lotiti obsežnih raziskav trga, ponuditi kaj več, 
k o t je  doslej. Vendar je , vsaj po našem mišljenju, 
tudi Giposs prem ajhen za take prodore. Zato se 
ogrevamo za zamisel, da bi se združila Giposs; in 
Imos, ki bi skupaj imela veliko večji strokovni in 
finančni potencial. Da mi nismo proti sodelo
vanju, kažejo naši primeri iz preteklih let, pa tudi 
sedanje sodelovanje. Z Imosom smo sodelovali na 
Poljskem, kjer smo gradili hotele v Zakopanem  in 
Varšavi, z IMP smo gradili v Nemški dem okrati
čni republiki, z Rudisom v Libiji in z Metalko v 
Sovjetski zvezi."

a Kako je  z  dohodkovnimi odnosi?
Slavko Guštin: ..Dohodkovne odnose uresni

čujem o le na skupnih gradbiščih, kjer skupaj 
izvajamo dela. Sicer pa opažam o slabosti pri 
delovanju služb znotraj tozdov, delovne organi
zacije in sozda. Te službe delajo med sabo, 
nam esto da bi delale za tozde. Tako se nam zdi, 
da za 3 milijone dinarjev, kolikor jih dam o v sozd 
Giposs, ne dobim o dovolj. Sicer pa tudi veliko 
sovlagamo. Denar smo vložili v 5 cem entarn — 
tudi zaradi tega nam materiala za zdaj ne manjka 
— v Krkino tovarno izolacijskih materialov, v 
industrijo gradbene mehanizacije, v gozdna 
gospodarstva, celo v pivovarno v Bihaču."

Priloga dolenjskega lista L

0  Kakšno zvezo ima pivovarna z  gradbeništ
vom?

Slavko Guštin: „N a ta način smo si zagotovili 
delo."

0  Znano je, da je  zaradi manjše naložbene 
porabe prihajalo tudi do izrivanja gradbenih 
organizacij iz določenih okolij, da je  prihajalo do 
nelojalne konkurence. A li ste tudi vi imeli take 
primere?

Slavko Guštin: „Dolga leta smo uspešno sode
lovali s sozdom Adria gradnje z Reke, s katerim 
smo skupaj gradili turistične objekte ob morju. 
Zdaj že čutim o zapiranje za občinske in republi
ške meje. Z reškega področja so nas nameravali 
izriniti. Zgodilo se je, da smo gradili neki objekt, 
za katerega je nenadoma zmanjkalo denarja. Ko 
smo zapustili gradbišče in je dela prevzela do
mača gradbena organizacija, se je denar našel."

•  Javnost pozna gradbeniške delovne organi
zacije samo po gradnji stanovanj, čeprav ta 
gradnja večinoma zavzema manjši del zmoglji
vosti. Kolikšen del vaših zmogljivosti je  namenjen 
tej gradnji? Kakšni so obeti, da b i se ta gradnja 
pocenila?

Slavko Guštin: ..Gradnja stanovanj zavzema 
pri nas okoli 40 odst. zmogljivosti. T renutno 
gradimo 2 tisoč stanovanj v Istri, na Reki, v 
Zagrebu, Sarajevu, Brežicah, Krškem in Novem 
mestu. V Ljubljani na Fužinah skupaj z Gradisom 
in SGP Grosuplje gradimo 3000 stanovanj.

Vzrokov za drago gradnjo je več, najmanj jih je 
pri gradbenikih. V strukturi cene stanovanja 
zavzema m aterial kar 70 odst. in samo petino 
velja delo. Veliko prispeva k ceni stanovanj tudi 
inflacija ter neorganizirana gradnja. Sistem grad
nje se spreminja, pridobivanje soglasij traja cele 
mesece, cene v veliki meri krojijo urbanisti sami.

Cena je namreč v veliki meri odvisna od projekta. 
Pri nas nismo upoštevali določil o stanovanjski 
gradnji. Še vedno se gremo razgibane fasade, 
razmerje med neto in bruto porastom je še 
zmeraj neugodno. Porabimo veliko železa, ker se 

'  hočejo statiki .zasigurati'. Zato pri nas v zadnjem 
času najemamo statike, ki še enkrat vse skupaj 
preračunajo.

•  Gradnja stanovanj bi se lahko pri nas 
pocenila za 27 odst., če bi sami delali projekte, 
če bi bolj pohiteli s pridobivanjem soglasij če  bi 
se del lotevali na večjih kompleksih. Tudi mi 
sami si prizadevamo, da bi gradnjo pocenili 
Osvojili smo tehnologijo tunelskih opažev po 
francoski tehnologiji, delamo montažne fasade, 
zdaj je v obdelavi nov projekt montažne gradnje 
stanovnj.

Ni nam prav tudi, da ni več gradnje stanovanj 
za trg. Prav s to  gradnjo smo razvijali našo 
tehnologijo in napravili pomemben napredek. V 
zadnjem času te gradnje ni bilo več toliko. Kot 
pa je brati v predlogih Kraigherjeve komisije, naj 
bi se ta gradnja spet začela. Mi to  pozdravljam o."

0  Kmetijstvo je  prednostna gospodarska pa
noga, zato bo tam tudi več denarja za naložbe. 
Tako gre razumeti vaše zamisli o gradnji kmetij
skih montažnih objektov. Kakšen obseg naj bi 
zavzela ta gradnja?

Slavko Guštin: „Z gradnjo kmetijskih objektov 
se vključujem o v jugoslovanski zeleni plan. Gre 
za gradnjo m ontažnih betonskih objektov, za 
katero sm okom pletno  tehnologijo izdelali skupaj 
z Emono. Že zdaj smo naleteli na ugoden odmev 
po vsej Jugoslaviji, pogodbe smo sklenili za 500 
milijonov dinarjev. Gradili bomo v Bosni pri 
Bihaču, zdaj odpiram o predstavništvo v Beogra
du, zanimanje za te objekte je tudi v Vojvodini. 
Take objekte naj bi gradili tudi v Libiji.

Za te  namene smo postavili nov obrat v 
Krškem, kjer bomo na dan lahko izdelali do 1000 
kvadratnih m etrov teh objektov, ki bodo že 
kom pletno opremljeni in pripravljeni za m onta
žo. Lahko pa rečem , da je pri nas še premalo 
m ontažne gradnje, ki je bistveno cenejša od 
klasične. M ontažna gradnja bi morala v Sloveniji, 
tako kot v vseh razvitih državah, prevladati, saj 
pri nas ni več delovne sile, ki bi se hotela 
zaposlovati v gradbeništvu. Pa še cenejša je taka 
gradnja."
•  Pri nas se veliko govori o turizmu kot o 

pomembnem viru deviz. O gradbeništvu, ki na 
zunanjih trgih pridobi precej več deviz, se ne 
govori toliko. Kaj bi bilo treba narediti, da bi bil 
prodor gradbeništva na tuje trge še večji?

Slavko Guštin: „Bolje bi se morali organizirati 
za nastope na zunanjem trgu. Z udeležbo na 
m ednarodnih licitacijah je težko priti do  posla. 
Hkrati nas tepejo dragi materiali, ovirajo nas 
velike dajatve, banke nam zaradi nelikvidnosti ne 
morejo pomagati s krediti. Vse to  ovira slovenska 
gradbena podjetja pri večjem prodoru na tuje 
trge, medtem ko so podjetja iz drugih republik 
bolj uspešna. Tudi polovico svojih zmogljivosti 
prodajo na tuje; v Pionirju računamo, da jih 
bomo letos le Četrtino.

Predvsem pa m oram o bolj izkoristiti naš stro
kovni potencial in tujemu trgu ponuditi kom plet
ne tovarne, inženiring, za to  pa bo treba pri nas 
doseči večjo povezavo."

0  Ati nameravate poleg Sovjetske zveze, Libi
je  in Alžirije ,osvojiti'  še kakšno novo področje?

Slavko Guštin: „V zadnjem času se kažejo 
možnosti v Libanonu, kjer se zanimajo za uvoz 
gradbenih elementov in instalacij. Možnosti so 
tudi na vzhodnih tržiščih. V Bolgariji, Madžarski, 
na Poljskem, v zadnjem času oživlja investicijska 
dejavnost tudi v Zahodni Nemčiji, kjer smo pred 
15 leti že delali. Zdaj nameravamo tam zaposliti 
200 naših ljudi. S keramiko pa smo že uspešno 
prodrli."

0  Ali imate tudi vi težave z  nabavo materiala, 
mehanizacije?

Slavko Guštin: „K ot sem že dejal, zaradi 
sovlaganja v tovarne materialov zdaj nimamo 
težav. V ečje so z nabavo mehanizacije, z nabavo 
rezervnih delov. Strojni oark, ki smo ga pred leti

PIONIR REZE KRUH 
VEČ KOT 4000  DELAVCEM

SGP Pionir ustav lja dvanajst tozdov in 
delovni skupnosti skupnih služb ter interne 
banke. V njem je zaposlenih 4 .513 delavcev. 
Med njimi jih je 101 z visoko izobrazbo, 68 z 
višjo, 426 s srednjo, 140 z nedokončano 
srednjo šolo, ostali so delovodje, visoko kvali
ficirani, kvalificirani itd. Med njimi je 1.709 

j nekvalificiranih ali nekaj čez 37 odst.

za dela na Poljskem v celoti obnovili in je bil 
tedaj najmodernejši, postaja zastarel. Na srečo se 
je m edtem  okrepila tudi dom ača industrija grad
bene mehanizacije, tako da so težave nekolikanj 
manjše, kot se zdi na prvi pogled."

•  Letos nameravate doseči 7,2 milijarde 
skupne realizacije, kar je  za milijardo več kot 
lan i . . .

Slavko Guštin: „Z  velikimi napori smo za
ključili lansko leto. Letos upam o, da bomo 
zaposlili vse naše ljudi. V naslednjih letih pa se 
bomo še bolj kot doslej preusmerjali na tuje trge. 
Tudi tu pričakujem o večjo pom oč Gospodarske 
zbornice Slovenije, kjer je bilo že slišati tudi 
nekaj obetov o večji gradnji stanovanj."

JOŽE SIMČIČ

3

3 na*hn ? OVOrimo 0  združevaniu kot enem izmed 
j najbolj učinkovitih receptov za reševanje iz se- 
e anle krize- Vi ste vključeni v Giposs, zato nas 
3 P”'™ , kako to sodelovanje poteka in ali imate v
j °9nju tudi druga železa?

,  KOLIKO SO ZGRADILI 
V ZADNJIH SEDMIH LETIH?

47^CRleta do  lani je SGP Pionir zgradil 
3.505 kvadratnih metrov industrijskih obje- 

lo n V' ^ ^ .4 7 9  kvadratnih m etrov stanovanj, 
90.886 kvadratnih metrov turističnih objek

t i '  'n 722.392 ostalih objektov. Letos na- 
efavajo gradnjo povečati za 20 odst.



ŠE S
CANKARJEM
JE
DRUGOVAL

Zdaj 88-letni prof. inž. Ivo Zobec je še prav 
tako svež, kot je bil pred dobrimi petimi leti, ko 
se je iz Novega mesta preselil v Ljubljano, kjer z 
ženo preživljata jesen življenja v skupni hiši s 
sinovo družino. Ne mine pa dan, da se ne bi 
spominjala Novega mesta, da ne bi ugibala, kaj je 
s tem in onim znancem. Tu sta se vselej čutila 
doma, čeprav je  profesorja Zobca življenjska pot 
zanesla tudi v druge kraje in četudi je njegova 
soproga tu pognala korenine kot iz Prage 
presajena roža.

„Sem rojen R ibničan, ampak že moj stari oče 
je bil Novomeščan. Imel je hišo v Dolgi ulici; zdaj 
je last Ernesta Beleta. V tej ulici (zdaj Vrhovčevi) 
sem preživljal vsa doraščajoča leta. Ko je mama 
ovdovela, sem še ko t predšolski otrok z njo prišel 
v Novo m esto. Imela je suhorobarsko trgovino. 
Najprej v nekdanji Rohrmanovi hiši, potem  je še 
na drugih krajih trgovala vse do leta 1932."

Prva svetovna vojna je tudi prof. Zobca 
potisnila v vojaško suknjo, ampak hudega mu ni 
bilo. Ker je bil precej bolan in je bil v Ljubljani 
operiran na ušesu, je skoro leto dni „m arodiral", 
hodil pa je ven in prav v tistem času spoznal 
pisatelja Ivana Cankarja.

„Najraje smo hodili na sprehod k Čadu. Kot 
mlad vojak sem bil deležen precejšnje pozornosti 
ljubljanskih gospa in te so me seznanile s

Cankarjem, ki je bil pri Čadu vsakdanji gost. 
Pogosto sva se srečevala, skoro vsak dan, in to  je 
trajalo več mesecev. Tudi na Rožnik sva šla 
nekajkrat skupaj peš. Ker sem kot vojak dobival 
tobak — v prodaji ga ni bilo — nisem bil kadilec, 
sem ga sproti nosil Cankarju. Bil je taka 
dobričina, da je cigarete pri priči razdelil še 
drugim v gostilni, če so bili brez njih. Še dobro 
pčm nim , kako se mi je  Cankar od srca nasmejal, 
ko sem v gostilni prvič naročil mleko.

„M eni bi se vse misli ustavile, če bi pil m leko," 
je tak ra t dejal. Navadno smo potem  proti večeru 
vsi skupaj šli od Čada domov. Kadar pa je Cankar 
imel denar, in to  se je  v tistem  času nekajkrat 
zgodilo, se je dal s kočijo  pripeljati na Rožnik. 
Ko sem kasneje videval njegovo znano fotografijo 
z velikimi brki, se mi ni zdel prav nič podoben 
tistemu Cankarju, s katerim sva drugovala in 
skupaj preživela prijetne urice."

Takoj po koncu vojne je bil kot odpuščeni 
vojak spet v Novem mestu, kjer so dijaki 
opravljali vojno m aturo. Zanje so prirejali 
plesne vaje in sploh je bilo obdobje, čeprav polno 
pomanjkanja, za mlade nepozabno. Že januarja 
1919 se je mladi Zobec odpravil na študij v Prago 
s kolegom, ,s katerim  sta vsa leta v gimnaziji 
sedela skupaj. Vpisala sta se na tehnično 
fakulteto  — agronomijo, študij končala isti dan in

čez nekaj mesecev spet šla' skupaj v Prago vsak po 
svojo nevesto. Poročila sta dve sestri!

„Po končanem  študiju sem se zaposlil najprej 
na državnem posestvu na Belju, še isto leto pa 
sem dobil mesto profesorja na novomeški 
gimnaziji. Vedno me je vleklo v Novo mesto. 
Medtem sem še v Beogradu opravil profesorski 
izpit iz biologije, kemije in fizike."

Profesor Zobec je tudi eden najbolj znanih 
piscev strokovne literature s tega področja. 
Njegova prva knjiga Kmetijska kemija je izšla že 
leta 1930, prvi učbenik leta 1938, ponatisi pa so 
izhajali vse do 1963. Pisal je tudi pedagoške 
članke v Glasnik profesorskega društva, veliko o 
zdravstveni vzgoji pa objavljal v Dolenjskem listu.

Od leta 1923 do 1930 je kot profesor na 
novomeški gimnaziji učil tudi mnoge, ki danes 
niso več med živimi. Z ačudo pa se spominja 
domala vseh imen, vsakega posameznika, in kar je 
še bolj čudno , tudi njegova soproga vse pozna. Iz 
tistih časov pa se najraje spominja uprizoritve 
Hamleta na odru novomeškega Sokolskega 
doma, ker je bila predstava tako kvalitetna, da so 
jo  prihajali gledat tudi iz Ljubljane. O tem, danes 
že pozabljenem dogodku, pravi:

„K o je prišel leta 1924 kot pripravnik na 
novomeško gimnazijo prof.- Jože Potokar iz še 
danes znane igralske družine (Lojze, Stane;

Majda), se je takoj izkazal za odličnega režiserja 
in igralca. Leta 1925 je gimnazija in z njo.vred 
vse m esto kar vzvalovilo, ko je na oder postavil 
Hamleta, igrali pa smo profesorji in dijaki. Odrski 
m ojster pri tej predstavi je bil prof. Janko  Krajec, 
šepetalka pa Iva Jarčeva."

Nič koliko zanimivih dogodkov iz 
novomeškega življenja še hrani v svoji bogati 
umski zakladnici, na prrimer: da so se dijaki še 
pred prvo vojno, ko je bil sam med njimi, najraje 
pečali z raznimi športi. Da je bila v tistih časih 
Krka nekak c e n te r . vsega mestnega dogajanje 
poleti in pozimi. ,,Poleti smo cele dneve preživeli 
na Loki, kjer je bilo kopališče, in smo plavali na 
otok. Zdaj ga ni več. Bil pa je tako velik, nanj si 
se lahko vzpel po dveh stopniščih, da je imel 
stezice, posute s peskom, klopi in drevesa ze 
prijetno senco. Tudi tram polin je bil na otoku -  
skakalnica. M očno je bilo priljubljeno 
čolnarjenje, pozimi pa smo se na drsališču na 
Loki drsali. Tiste čase je bil domala vsak dijak 
tak drsalec, da je znal kadetni skok. Kakšno 
nedeljo pa smo šli tudi na Boričevo, kjer je bil v 
gozdu zamrzel ribnik prizorišče našega veselja."

Po obdobju v Murski Soboti, kjer je 
ravnateljevalod  1930 do-druge vojne — pod 
madžarsko okupacijo je službo izgubil in bil pod 
policijskim nadzorstvom do zloma okupatorske 
oblasti — je spet prišel bliže Novemu mestu. Celih 
šest let je poučeval brežiške gimnazijce, vodil tam 
hkrati trgovsko šolo, od leta 1951 pa ga do 
upokojitve in še veliko čez najdemo spet med 
Novomeščani. Na gimnaziji in učiteljišču se je 
povojni generaciji zapisal v spomin kot eden 
najbolj sodobnih pedagogov. Tudi v časih, ko so 
prosvetni delavci učili po sili razmer od ju tra  do 
noči, včasih pa še pozno v noč, je našel čas za 
objavljanje strokovnih del pa za zdravstveno 
prosvetiteljsko vzgojo širšega prebivalstva. 
,,Moram priznati, da sem v zdravstveni vzgoji 
užival, zato mi ni bilo ne težko in ne odveč laziti 
po vaseh širše Dolenjske. Zagotovo ni večje vasi, 
da je ne bi obiskal in tamošnjim krajanom govoril 
o osnovah higiene in zdravega življenja."

Prom etna nesreča je prof. Zobca leta 1977 za 
dobro leto dni prisilila v mirovanje, ampak ni se 
dal. Spet je živahen, kakršen je bil. Spet se 
sprehaja, samo ne več okrog ljubljene Krke in po 
stezah okrog Novega mesta, marveč po 
ljubljanskih Kosezah, proti Podutiku in Večni 
poti. Nič kolikokrat se na takih poteh domisli 
sodnika Korošca, admirala' Tom šiča, dr. Julija 
Sajeta pa drugih svojih učencev iz prvega 
novomeškega obdobja in vseh ostalih po drugi 
vojni, ki jim je vselej skušal biti ne le profesor, 
ampak tudi vzgojitelj.

RIA BAČER

Titova želja
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Uradna rezidenca predsednika T ita je bila v 
Užički 15 v Beogradu. Predsednikova želja je 
bila, da se okolje, v katerem  je živel in delal 36 
let, ohrani nedotaknjeno, darila, ki jih je dobil, 
pa predstavijo javnosti. T ito  je nam reč v znak 
pozornosti in ljubezni dobival od delovnih 
o rg a n iz a c ij,-  družbenopolitičnih skupnosti, 
delavcev in veljakov, o trok in um etnikov, 
državljanov Jugoslavije in sveta najrazličnejša 
darila: knjige, slike, filatelistične zbirke, redke 
kovance, predm ete iz srebra in slonove kosti, 
narodne noše, staro orožje, ročna dela itd.

T ito  je želel, naj se vse to  ohrani, ne glede na 
vrednost in darovalca. Z neveščo otroško roko 
sestavljen kolaž je imel za predsednika enak 
pomen ko t dragocen predm et iz zlata ali friz iz

faraonskega Egipta. Po predsednikovi smrti so vse 
te raznovrstne predm ete popisali, fotografirali, 
ocenili in razvrstili. Nekatere je  mogoče videti, 
tako kot delovne prostore in salone hiše v Užički 
15, Biljardnico in Lovsko hišo.

Zbirko slik in drugih um etniških predm etov so 
pregledali najuglednejši strokovnjaki. Delo je v 
grobem opravljeno, gre za veličastno, zelo 
raznoliko zapuščino, v kateri je čez 1000 slik, 
okoli 200 grafik in blizu 300 kipov. Zbirka ima 
veliko um etniško, gm otno in zgodovinsko 
vrednost in je pom em ben prispevek splošni 
jugoslovanski kulturni zakladnici. V ečina teh del 
doslej ni bila dostopna javnosti, nekaj jih je 
krasilo rezidenčne objekte, ostalo je bilo po 
d e p o j ih .  V spominskem centru „Josip 
Broz—T ito "  so povedali, da zbirka ni nastala 
zaradi predsednikove izrecne želje. Gre, kot že 
rečeno, za darila, vendar je kljub raznolikosti 
nastal soliden presek jugoslovanskega slikarstva, v 
zbirki pa so tudi pom em bna dela sodobnih tujih 
um etnikov ter nekaj slik starih mojstrov

holandske, rimske in Veronesove šole. Kar se 
pom em bnih Slovencev tiče, je  v zbirki tudi nekaj 
Jakopičevih in Jam ovih del.

Park hiše v Užički Ib  je ena najlepših 
beograjskih zelenih površin. V tem negovanem 
vrtu, v katerem  je več kot 3000 različnih 
prim erkov rastilnstva, so na primernih mestih 
postavljene skulpture najboljših jugoslovanskih 
kiparjev, v sami rezidenci pa stoje dela 
M eštroviča, Radauša, Dolinarja, Stijoviča, 
Soldatoviča, Tršarja itd.

V delovno sobo v Užički 15 se je maršal T ito  
vselil jeseni 1944, tri dni po osvoboditvi 
Beograda. V kabinetu je vse tako ko t tistega 
novembrskega dne, ko se je predsednik 
poslednjič mudil tukaj. Praznični časniki z

datum i 28., 29., 30. november in 1. december 
1979, piisalni pribor, očala, priročniki, mape z 
akti itd. Nad delovno mizo je velika 
Hegedušičeva freska „B itka pri S tubicah".

Ob delovnem kabinetu so saloni, v katerih je 
T ito  sprejemal najbližje sodelavce ter dom ače in 
tuje goste. Tudi ti prostori so okrašeni z deli 
znanih jugoslovanskih um etnikov. V likovnem 
fondu spominskega centra ,Jo s ip  Broz—T ito "  je 
tudi nekaj zelo starih in zelo dragocenih 
arheoloških predmetov. Gre za prim erke z 
bližnjega in Daljnega vzhoda, iz Grčije, Egipta in 
Indije. Med njimi je tudi kipec egiptovskega boga 
Ozirisa, ki ga je  T itu  ob obisku v Egiptu podaril 
predsednik Naser. Precejšnjo vrednost ima tudi 
zbirka naših srednjeveških ikon, na častnem  
mestu je  Goyev bakrorez , .Tovariši na 
pripravah", ki so ga našemu predsedniku podarili 
španski socialisti.

Del vsega tega je na ogled v muzejski zbirki 
„Josip Broz—T ito " , razmišljajo pa tudi o 
te m a ts k ih  r a z s ta v a h :  n a iv c i ,  o troška
ustvarjalnost, tuji um etniki, boj v delih likovnih 
um etnikov itd.

V zbirki skorajda ni del abstraktnega slikarstva 
in kiparstva. Predsednik T ito  se je glede slikarstva 
bolj ko t na svoje opiral na mnenja poznavalcev, 
hkrati pa ni skrival, da mu je realizem v 
um etnosti bolj pri srcu. To so, kaže, upoštevali 
tudi darovalci.

Ne glede na svoj osebni okus pa je Josip 
Broz—T ito  ob vsaki primerni priložnosti 
poudarjal, da brez svobode ustvarjanja ni 
um etnosti. Rekel je: „V naši družbi nima 
ustvarjalcem nihče pravice dajati recepte in 
direktive ali jim vsiljevati uradna estetska in 
druga merila in oblike izražanja. Prav tako ne sme 
nihče dušiti hum anistične in znanstvene kritike, 
ki sta temelja vsake resnične ustvarjalnosti."



Umiranje zemlje____________

PRIVAJENOST
SE
JE UTRDILA 
V MOČNEJŠE 
ČUSTVO

globačami in previsi tu in tam  svetleje zazeleni 
zaplata pšenice ali pasovi, posejani z deteljo. Kot 
nalašč za zasebno živinorejo, ki ji v današnjem 
času tako zamolklo pozvanja. Zato je bilo vredno 
prisluhniti Francu VVeisu in njegovim sosedom, ki

jim je živinoreja ponos in življenje. Najostrejši in 
najtrdnejši v svojem: ne dam se! je 49-letni Weis.

„Drugih pet je menda res podpisalo soglasje za 
zamenjavo zemlje, ki jo imamo, lepo strnjeno, ob

dom ačijah. Jaz  pa ne bom, nikoli! Kar pomnim, 
je bila naša zemlja pretežni del namenjena vzreji 
živadi. T o  je naš kruh, drugega ne poznam o."

S ponosom je pokazal na par volov, katerih 
meso bo zagotovo odšlo na domači trg.

„K ako naj bom še km et, če mi za bajto ne bo 
toliko mojega ostalo, da bi voz obrnil? Med nas 
bodo vsilili cesto, stanovanjske hiše. S toletna 
tradicija bo presekana. Zakaj? Ker je urbanistom 
menda gradnja tod cenejša kot nekaj sto metrov 
više, proti gozdu, ki še svojega imena prav ne 
zasluži.

Nam bi dali v zameno 6 kilometrov 
oddaljeno zemljo. Pri takem stanju z gorivom, 
k o t je, si te razdeljenosti ne moremo privoščiti. 
Da so drugi podpisali? Vprašajte jih !"

Vas, naj bo še tako blizu ceste, vsak prišlek 
vznemiri. Za Šterkom  in dvema Plutoma, ki so 
tudi v mlinu te zamenjave, ni bilo potrebno 
hoditi. Združno so izmodrovali prenekatero, ki 
naj bi ne bila izrečena v veter. Svoje zemlje ne 
zamenjajo z oddaljenim Svibnikom. Polde Plut 
jih ima že štiriinsedem deset Sam živi in sam se 
preživlja. Poleg km ečke pokojnine mu je prodaja 
tistega, kar pridela in priredi, edini dohodek.

Tudi soimenjak Jože je neporočen. Z ostarelo 
m aterjo se preživljata z zemljo. Zemlja živi tudi 
Šterkovega Janeza in njegovo mater.

Vsi ti ljudje čutijo  in vedo, da so na teh 
majhnih svetovih zrasli, od njih in zanje živeli. 
Leta so privajenost utrdila v močnejše čustvo. In 
zdaj bi se vsemu, kar je tako njihovo, odrekli, ali 
pa zamenjali?

Na načeto  prihodnost gledajo z vso ostrino 
izkušenj iz preteklosti. Če popuste, pravijo, jih 
bo naselje v kratkem  času pogoltnilo. Sodobne 
hiše z garažami, rožicami in potkam i se nikakor 
ne bodo ubrale s hlevi, svinjaki, smradom in pašo.

Na robu zločina

EVI
SKRIVAJO
TRPLJENJE

Ali z živino prim erno ravnamo? Janez Havvli
na, živinozdravnik na sevniški veterinarski postaji 
ln „oc*. m in|Jle zime tudi vodja sekcije proti 
m učenju živali pri sevniškem Društvu rejcev 
malih živali, lahko navede številne primere, ki 
govore o pravih grozodejstvih. „Na mučenje 
naletim največkrat, ko žal ne moremo več dosti 
pomagati. Ti primeri niso osamljeni, nasprotno, 
mučenj je vse več," pravi Havvlina.

Listanje po vse zajetnejši živinozdravnikovi 
mapi z barvnimi slikami o tem, kako nekateri 
rejci z rastjo živine ne podaljšujejo naveze okrog 
vratu, razodeva, da imamo tudi take rejce. 
Premore slike, kjer se je nesrečnim živalim veriga 
tako globoko zajedla v vrat, da je bilo treba 
členek za členkom  izrezati! Na Zajčji gori je 
ravno takšen privez govedu prizadejal globoko 
rano vse do požiralnika in sapnika! Široke akcije, 
kot je na prim er cepljenje prašičev, pripeljejo 
veterinarje marsikam. Videli so tudi take živali, ki 
so imele -žive rane od ugrizov podgan. Sevniška 
sekcija proti m učenju živali je nekaj najbolj 
obtožujočih slik razstavila na razstavi malih živali 
22. maja.

Zadnji če trtek  v aprilu se nas je pri sevniški 
veterinarski postaji zbrala peterica. Diplomirani 
veterinar Janez Havvlina, referent za kmetijstvo 
Pri občinski upravi Mira Možic, socialna delavka 
Marija Lisec— Bromše iz centra za socialno delo, 
miličnik Vlado Žniderič in podpisani novinar 
smo se dogovorili za obisk nekaterih kmetij, 

repustili smo se vodstvu živinozdravnika, ki 
naibolje. pozna teren.

Najprej smo se ustavili na domačiji Ivana 
Jazbeca v Drožanju. Propadajoče poslopje, hiša je 
Prava podrtija, so že vnaprej napovedovala nič 
?ai lepo sliko. Pozornost je veljala kajpak hlevu, 
številna živina v njem je zaostala v rasti, pač 
faradi dolgotrajne podhranjenosti! Tisto ju tro  je 
|mela živina v jaslih le stebla suhe koruze. Jazbec 
jma dva vola (enega smo našli privezanega za 
mevorn), dve telici, od katerih ima ena že dlje 
Casa trebušno kilo, in dva bikca. Od mlajših 
90vedi so trije bikci, stari po dva, štiri in šest 
^tesecev, ki so videti kot teleta. V istem' hlevu 
l,|,a Jazbec svinjake. Prašiči so tudi podhranjeni.

G ospodar je bi! že kaznovan, ker je pred časom 
redil bika za črne pripuste. Čemu sedaj merjasec, 
ni skrivnost. Živinozdravnik Havvlina je povedal,' 
da se žal ni nič spremenilo na boljše, kvečjemu 
na slabše. ,,Številne živali, ki jih redi lastnik, 
trpijo v skoraj neznosnih razm erah," je ob 
pogledu ene za drugo zaskrbljeno pojasnjeval 
Havvlina.

krmljenje živali pri 76-letnem upokojencu Alojzu 
Zupančiču na Bregu. Že pred desetletjem smo 
prav tu  s kmetijskim inšpektorjem videli odrasle 
prašiče, tako zakrnele v rasti, da so dajali videz 
malih pujskov. Pred kratkim^ sta Zupančiču 
poginili dve kravi zaradi lakote. Živinozdravnik je 
ocenil, da je bilo zaradi tega za okrog 150.000 
dinarjev škode. V hlevu, ki tudi sicer ne ustreza 
normalni reji, še vedno redi bika, kravo in telico. 
„K ost in koža, pravi Dachau za živali!" je bil 
ogorčen živinozdravnik Havvlina. Na opozorilo, 
zakaj živine bolj ne krmi, se nam je vsem zasmejal 
v brk,' češ: „Živina ne trp i!" Ni oporekal, d j 
mrvo prodaja po 20 dinarjev kilogram. Kako 
skrajšati gorje tej živini? „Najbolje bi bilo živino 
oceniti in jo prodati v zakol," meni živinozdrav
nik Havvlina, saj bi ob novih poginih bila gospo-’ 
darska škoda samo še večja. Poudari, kako 
upravno kaznovanje pri sodniku za prekrške v 
takem primeru ne koristi.

Višje v hribih, na Okroglicah pri Kajtnovih, 
tudi živini ni lahko. Slamnata streha na hlevu je 
tako dotrajana, da padajo dež in sneg neposredno 
na živali. V napol podrtem  hlevu vdova redi bika, 
kravo, mlado telico. Le-ta je pred nedavnim 
abortirala, živinozdravnik sumi, da je do tega 
verjetno prišlo zaradi črnega pripusta in nereda v 
hlevu. Med govejo živino so se pogosto spreha
jali večji prašič in dvoje pujskov. Lastnica se 
zaveda težkega položaja živali. Pripravlja gradbeni 
material za nov hlev, dogovorjena je s pospeševal
no službo za pom oč.

Vsekakor je bolj lačna kot sita živina na 
drugem koncu občine — pri Alojzu Udovču v 
Spodnjih Vodalah. V hlevu smo zatekli nered. 
Prašiču v drugem hlevu so se noge globoko 
ugrezale v iztrebke. Gospodarja smo našli na 
bližnjem hribu na njivi. Par volov, vpreženih v 
brane, je kot je precej ugotovil živinozdravnik 
Havvlina, dihalo ko t mehovi. Oba vola, krava 
telica, bik in pol leta star junec ter prašič živijo v 
izredno slabih zoohigienskih razmerah. Pred leti 
je Udovču zaradi podhranjenosti poginila krava. 
Od takrat mu zavarovalna skupnost Triglav na 
opozorilo veterinarske službe več ne zavaruje 
živine. Kdaj bo tu kaj drugače?

Tisti dan je za podobne obiske ostalo vsaj še 
enkrat toliko kmetij, podobnih rejcev — m uči
teljev živali. Novoustanovljena sekcija proti m u
čenju živali v Sevnici že s temi primeri opozarja, 
da m učenja živali ni potrebno iskati v zaprašenih 
knjigah ali na drugih celinah.

ALFRED ŽELEZNIK

V isti vasi je  pozornost našega vodiča priteg
nilo pobeglo živinče. Za njim smo prišli v velik 
hlev v gradnji. Pri Češkovih smo našli v bornem, 
zanesljivo ne več ko t 3,5x3,5 metra malem 
prostoru štiri odrasle glave govedi! Še šest jih je 
butalo v zlizane deske praznih jasli v drugem, 
tudi neprimernem prostoru. Vse živali so hudo 
koščene. O bet je sicer novi hlev, če pa živali ne

bodo izdatneje krmili, z njimi v novem hlevu ne 
bo dosti haska, če ga bodo v takem stanju sploh 
dočakale. Zadeve naj bi pomagala urejevati soci
alna delavka v sodelovanju s pospeševalno služi o 
pri sevniškem Kmetijskem kom binatu, saj in a  
sfcer m ladoletni sin voljo do kmetovanja.

Veterinarjem, kmetijcem, miličnikom  in soci
alni službi je že vrsto let znano pomanjkljivo

„Sem km et, star 49 let, živim samo od dela na 
lastni kmetiji v bližini Črnomlja. Vsako leto 
vzredim par volov, dva prašiča in okrog sto 
kokoši. Tudi dve kravi in teleta so v hlevu. Vsega 
mesa, jajc in mleka ne porabim sam, temveč s 
svojim delom prispevam svoj del tudi družbi, 
gospodarstvu. Ždaj nameravajo večji del naše 
zemlje p o z id a ti,.."

T o so kratki u trinki iz ogorčenega, obtožujo
čega pisma km eta Franceta Weisa iz Kočevja pri 
Črnomlju.

Zato bodo oni ostali, kjer so, tisti, ki hočejo 
zidati, naj se lotijo hoste. Škode ne bo nobene. 
Tako oni, kočevski kmetje.

Čisto nasprotno pa črnom aljski občinski mo
žje. Jože Mrzljak, predsednik za družbeni razvoj, 
in podpredsednik Jože Petrovčič trd ita , da se vsi, 
razen Weisa, strinjajo z zamenjavo. Tudi Kmetij
ska zemljiška skupnost je dala soglasje. Saj 
pravzaprav ne gre za kdove kakšne njive, temveč 
za pašo in krmo. Zanje je stvar že urejena ih 
odločena. Njune besede so trdne, podložene in 
stvarne.

Pot za glasom je pripeljala do šestih kmetij ob 
cesti. Dom ačije so obdane s številnimi gospodar
skimi poslopji, vse naokrog je razložena zemlja) 
ki rodi hrano za živino in perjad. Med travnatimi

Čas je tisti, ki bo pokazal, na kako trdnih 
temeljih je bila zgrajena končna odločitev.

JANJA KASTELIC



Sredstva javnega obveščanja^

RADIO 
BREŽICE 
NE SME 
UMOLKNITI

počil centrifugalni regulator. „N ič čudnega," je 
dejal Hedl, „bil je že enkrat popravljen, motorji 
previti, življenjske dobe pa mu ni bilo mogoče 
podaljševati v n esk o n čn o st"

Posrečilo se jim je prebroditi aprilsko krizo, 
toda dobra dva tedna po  tistem  je njihova 
skrpana tehnika dokončno  odrekla poslušnost.' 
N ekatere stvari so poskušali urediti z Ljubljano, 
še isti hip pa so sporočili novico izvršnemu svetu 
občinske skupščine. Po desetdnevnem  tekanju in 
trkanju na vrata raznih firm se jim je sreča 
nasmehnila pri Elkomu v Zagrebu, kjer so jim 
obljubili novo mešalno mizo že čez dva meseca. 
Izdelujejo jih samo po naročilu in normalen rok 
za dobavo je leto dni, vendar so upoštevali 
zadrego Brežičanov in jim dali prednost. Za ta čas 
jim je obljubil pom oč Radio Ljubljana. Posodil 
jim bo staro mizo, da se delavcem Radia ne bo 
več treba voziti v Sevnico, kjer so do sedaj 
m ontirali nedeljske oddaje.

„Tamkajšnja radijska postaja je pokazala izre
den posluh za naše težave," je v pogovoru omenil 
odgovorni urednik Franci Hedl," in nam brez 
oklevanja odstopila svoj studio za m ontažo. To 
nam je pomagalo ohraniti vsaj delen stik s 
poslušalci, ki se ne m orejo sprijazniti z našim 
molkom . Vsak dan nas zasipajo s pismi in 
nekateri celo predlagajo, da bi tudi posamezniki 
prispevali denar za nakup nove opreme. Skoraj 
vsako pismo se konča z upanjem, da se bomo 
kmalu spet slišali."

Radiu Brežice je ob  ustanovitvi podarila vso 
oprem o osrednja sloveska radijska hiša. Bila je 
stara, a je vseeno dolgo vzdržala. Do danes so 
dokupili zanjo le dva m agnetofona, tega pa je 
tudi že trinajst let. V začetku so imeli le 
nedeljske oddaje, potem  so se oglašali dvakrat in 
trikrat v tednu, dandanes pa se že šestkrat na 
teden. Po sestavi programa so med lokalci v 
zgornji polovici, po kadrovski zasedenosti pa v 
spodnji. Imajo dva programska in dva tehnična 
delavca, m edtem  ko Radio Trbovlje z enakim 
številom oddaj zaposluje kar deset ljudi. Poslušal
ce pa nimajo le v brežiški in krški občini, ampak 
tja do Sevnice, Šmarja in Zagreba. Po odmevih 
sodijo, da posluša brežiško postajo velika večina 
v Zagrebu živečih Slovencev. Ti se navdušujejo 
zlasti za nedeljske oddaje, ker menijo, da je izbor 
glasbe boljši kot pri njih. Predvsem pa si želijo 
slišati kaj dom ačega, slovenskega.

Ustanoviteljici brežiške radijske postaje sta 
občinski konferenci SZDL Brežice in Krško. Za 
oddajne naprave je vsaka od njiju prispevala 
polovico stroškov (za srednji val in UKV) in svoje 
obveznosti do Radia sta tudi sicer redno poravna
vali. Razumevanje za pom en tega medija obvešča
nja sta pokazali že zgodaj, saj so bile ob  rojstvu 
brežiškega Radia lokalne radijske postaje v Slove
niji še redkost. Danes jih je šestnajst, vendar je 
brežiški studio najslabše opremljen.

Glavni in odgovorni urednik se je po prvem 
honorarnem  vodji menjal še dvakrat. Franci Hedl

vztraja na tem mestu od 1975. leta. P repričanje, 
da je imel njegov predhodnik Vlado Podgoršek 
prav, ko je  dejal, da je treba spremeniti delo in 
okolje, saj je  tak pritisk težko vzdržati. Na Radiu 
so proste sobote in nedelje izjema, ob  praznikih 
pa sploh ni mogoče misliti na kakšen d o p u s t Za 
prvi maj si v drugih delovnih organizacijah mnogi 
vzamejo prost teden, pri Radiu pa še redni 
dopust obvezno delijo na dva ali celo na tri dele. 
„Prav zaradi tega, ker si tukaj deklica za vse," 
ugotavlja Franci Hedl, „novinarji lokalnih postaj 
bežijo v osrednje radijske ali novinarske hiše. 
Tam je možna delitev dela, ki pri nas skoraj ne 
pride v poštev. Pa še to nas pesti, da je zdaj vedno 
več sej popoldne, vendar oddaj o njih ne kaže 
prenašati na naslednji dan. Mi smo glasilo današ
njih dogodkov, ne včerajšnjih, zato pogosto ne 
vemo, koliko jih bomo lahko ujeli na trak. 
Praviloma bi morali radijski program ustvarjati 
dopoldne, popoldne pa oddajati. Žal ni tako. 
Delovni čas programskih delavcev in delavca v 
studiu je  razvlečen kot harmonika, od jutra do 
noči. Ljudje nas povsod srečujejo in menijo, da 
nimamo nobenega pravega dela in tudi na to ne 
pomislijo, da več ko delamo in oddajam o, bolj 
povečujemo stroške. Radi bi, da bi bili povsod 
zraven, toda tudi s tem, da se vozimo po terenu, 
ne varčujemo, ampak podražujem o našo dejav
nost. T o  velja za obveščanje v celoti, tudi za' tisk, 
ki ga mlini stabilizacije stiskajo še bolj kot nas."

J .T E P P E Y

Letos se izteka dvajseto leto Radia Brežice. 
Njegov rojstni dan je 28. oktober, praznik breži
ške občine. Leta 1963 je še marsikdo menil, da bi 
lahko prebili tudi brez lokalne radijske postaje, in 
če bi zm anjkalo denarja zanjo, ljudje zagotovo ne 
bi protestirali. Bila je ena prvih v Sloveniji in 
poslušalci radijskih oddaj o njih še niso imeli 
prave predstave.

Danes pa, ko se je  ta  radio udom ačil pri 
poslušalstvu, je izpad vsake oddaje za ljudi šok, 
nekaj, kar se ne bi smelo pripetiti. T o  občutijo  
tako, ko t bi se ustavila ura in jim zmedla ustaljeni 
tok  vsakdanjega življenjskega ritma. Za ljudi je 
bilo nekaj nezaslišanega, ko v nedeljo, 17. aprila. 
Radio Brežice ni dal od sebe nobenega glasu. 
Pisma so v naslednjih dneh kar deževala na mizo 
glavnega in odgovornega urednika Francija Hedla.

V petek, 16. aprila, malo pred dvanajsto je 
odpovedala mešalna miza. K njej sodita dva 
m agnetofona, dva gram ofona' in en rezervni 
m agnetofon. Teh naprav nenadoma niso mogli 
več uskladiti. Težave so imeli že 1. aprila, ko je

Je pač tako, da ima vsak državljan, takoj ko 
p lača davek za avtomobil, pravico vzeti v 
uporabo za poljuben čas skoraj na vseh mestih 
naše ljube dežele kos zem lji, ki obsega več 
kvadratnih metrov. Moja mala deklica, ki 
seveda — to  moram priznati — ne plačuje 
davka za avto, je nekega dne s kredo narisala 
pred našim blokom pravokotnik velikosti polj
ski fiat in v njem poskakovala. Morda se je 
spomnila, da je bilo tukaj nekoč igrišče. Tu 
sedaj parkiram jaz, je dejala, toda gospod, ki 
je kmalu zatem pripeljal s poljskim fiatom , jo 
je  potrpežljivo poučil: „Saj vendar vidiš, ljubi 
o trok , da tu ne more biti igrišče. Med bloki 
niso predvidene peš poti, samo vozne ceste.

Sicer pa se tako in tako že preveč oziram o na 
vas in vozimo nenaravno počasi, da se vam ne 
bi kaj pripetilo! Mar ni to  dovolj ljubeznivo 
od nas? "

Jaz pa menim, da je treba problem e samo 
dovolj temeljito p retuh tati in se že najde prava 
rešitev.

Kar poglejmo to na primeru: ko smo 
prišli letos poleti do jezera, kjer se ponavadi 
kopljemo, in je naš sosed, ta z družbeno 
napolnjeno baterijo, ravno zapeljal svoj žiguli 
v plitvo vodo, sem bil najprej nekoliko osupel, 
priznam. „Takoj po pranju se odpeljem ," je 
zaklical, „ trideset kilometrov proč je č u 
dovito jezero, kristalno čista voda, ne takšen 
drek ko t tu, na srečo lahko prideš tja samo z 
avtom !"

Precej dolgo je trajalo, da sem spoznal, da 
so vozniki veliko na boljšem ko t mi drugi, ki 
(še) vedno pešačim o. Ko končno začneš 
zasledovati prednosti vožnje z avtomobilom , 
ugotoviš, da je le-teh m alo morje. Naj postre
žem s primeri:

S tanujem o v novem blokovskem naselju. 
Tu so se urbanisti velikopotezno odpovedali 
zelenicam m ed bloki, tako da vsepovsod lahko 
parkiraš avto tik pred hišnimi vrati. Saj je 
vendar dognano, da bi si lahko človek, ki je 
navajen samo sedeti za volanom, nakopal 
srčni infarkt, č e  bi moral iti tristo  m etrov peš 
do parkirišča.

Parkiranje pred hišnimi vrati ima seveda še 
druge prednosti, ki se končno  odražajo v 
pom em bnem  porastu izvoza naše industrije

Kako žive drugod ur. Zveni sicer neum no, vem, vendar lahko 
dokažem. Pred našimi bloki stoji zunaj okoli 
5. ure približno dvesto avtomobilov. O b sed
mih stojita samo še tista dva, katerih zaganja- 
ča  sta odpovedala; vsi ostali so odsmrdeli proč 
z loputanjem  vrat in s tulečim i m otorji. Zlasti

so veseli otroci, če se lahko zbudijo precej 
pred zvonjenjem budilke. Še, posebno pa je 
stanovalec brez avtomobila hvaležen vozni
kom  na koncu tedna, ker ne more nikdar priti 
v skušnjavo, da bi dragoceni prosti čas za
pravil s spanjem.

„ ln  kje naj sedaj p lavam o?" so žalostno 
vprašali otroci. Tolažil sem jih: „Potrpite še 
nekoliko, naslednje leto bom o končno dobili 
našega trabanta, potem  se bomo zelo zgodaj 
odpeljali, se tu skopali, preden bo ta prišel 
prat svoj žiguli, nato  pa se bomo odpeljali 
naprej do jezera s kristalno čisto  vodo!"

„ ln  tam ", je rekla moja žena, „bom o oprali 
našega trabanta. Morda bo ta domišljavi voz
nik potem  le opazil, da nas ne more več 
obravnavati ko t pešce."

(prevedla Zdenka Avsec)

Richard Christ, sodobni vzhodnonemški feljtonist, 
pripovednik, esejist in kritik.

 . :   -

RICHARD CHRIST:

MONOLOG

priloga dolenjskega lista



prebrali smo

iz izložbe
Matej Bor je k svoji dosedanji leposlovni 

beri, ki obsega po  devet pesniških zbirk in 
dram, štiri zajetnejša prozna dela, petero zbirk 
pesmi za otroke in kopico prevodov iz svetov
ne književnosti (še posebej Shakespeara), pri
ložil novo izvirno knjigo. To so ..Podoknice 
tišini", pesniška zbirka, ki je izšla nedavno pri 
mariborskih Obzorjih, pesnik pa je z njenim  
izidom proslavil tudi svojo 70-letnico.

..Podoknice tišini" vsebujejo 206  pesmi, 
povezanih v devet ciklov, in so Borova najza- 
jetnejša pesniška knjiga. Značilno zanje je, da 
so vse nastale v zadnjih dveh letih, vsekakor 
pa že po izidu romana ..O dloženi", ki ga je 
večji del slovenske literarne kritike negativno 
ocenil. Čeprav nastanka teh pesmi ni m oč  
povezovati z usodo omenjenega romana, pa se 
vseeno zdi, da jih je Bor pisal s podvojeno  
ustvarjalno ihto. Morda je hotel neverujočim v 
njegovo ustvarjalno m oč s tem  dokazati, da 
njegov pegaz le še ni opešal in da premorejo 
njegove Hipokrene še  obilo pristnih in um etni
ško prepričljivih verzov.

O čem  govore in kaj izpovedujejo „Podok- 
nice tišini"? Na kratko bi lahko na to  
vprašanje odgovorili, da so ti Borovi pesniški 
odlitki plod njegovih premišljevanj in spo
znanj v daljšem obdobju, da se je ta pesniški 
odziv v njem oblikoval in usedal kot odgovor 
na vprašanja, ki mu jih je zastavljal čas in v 
tem  času splet najrazličnejših odnosov. Da jih 
je izlil na papir v razmeroma kratkem času, je 
bržkone prej naključje kot zavestna od ločitev .

Pesnik problem ov, na katere se pesniško 
odziva, v pesmih ne blokira, jih ne „gladi" in 
zabrisuje. ..Prižene jih v dram atično izostrene 
situacije, da dobe svoj poudarjeni i zraz . . .  
Zgosti ,snov'okrog problemskega jedra in ga 
prižene v vrh tako, da se v udarni razpostavi 
soočam o z razm erji,'ki se v njih kaže .pro

blem'", je zapisal recenzent Marjan Brezovar. 
Pesnik se sprašuje o temeljih človeške biti in 
nič mu ni jasno in razvidno že kar vnaprej. 
Pod vprašaj pride slednjič tudi človek sam, ne 
zavedajoč se lastnega drvenja v uničenje, 
groze apokalipse. Pesnik v tem sklopu vpra
šanj problematizira dimenzije končnosti in 
neskončnosti, bližin in daljav, časnosti in 
brezčasnosti. Pri takem ..izstopu" iz sveta in

njegovih zakonitosti mora seveda ustvariti 
nova razmerja z  novim „redom " pojavov, pri 
čem er zaslutim o nove m ožnosti za človeka. 
..Pesnik na poseben način obvladuje iztirjeni 
svet," ugotavlja Brezovar, mi pa dodajm o, da 
je prav v tem  posebna vrednost Borovih 
..Podoknic tišini". Zbirka sama pom eni tudi 
obogatitev sodobne slovenske poezije.

I. Z.

__________________ J

glasna
premišljanja

Mitja R ibičič, ta čas prvi 
človek Zveze kom unistov Jugo
slavije, je politik od glave do 
Pete, kot bi lahko rekli. Je 
Pronic!jiv, razmišljajoč človek, 
°b  tem pa tudi m ojster improvi- 
zacije, kadar se je  treba znajti v 
novih okolnostih. Rad glasno 
meditira, glasno premišlja, kot 
sam pravi, in po tem svojem 
nagnjenju, ki se kaže predvsem 
tedaj, kadar govori za ožji krog 
Poslušalcev, je poimenoval svo
jo knjigo, ki je izšla v založbi 
Tržaškega tiska.

Knjiga seveda, nima kakih ve
likih literarnih ambicij, je pa 
zato vreden dokum ent nekega 
časa, gledanega z očm i dolgo
letnega političnega delavca, re
volucionarja, ki ne premleva le, 
kar so pred njim ugotovili in 
Povedali že drugi, marveč skuša 
ynesti čim več lastnih izkušenj 
in lastnih spoznanj. Mitja Ribi
čič začenja knjigo s spomini na 
svojo m ater in očeta Josipa, 
Priljubljenega mladinskega pisa
telja, pisca Miškolina in drugih 
zgodb ter naprednjaka, ki je 
odločilno vplival na Mitjevo živ
ljenjsko p o t  Nadaljuje s parti
zanskimi spomini, v katerih s 
pretanjenim obču tkom  in smi
slom za zanimive, značilne pod
robnosti opisuje partizansko 
življenje.

Najpomembnejši del knjige je 
gotovo izbor iz njegovih javnih 
nastopov. Našega političnega in 
družbenega življenja si ni mogo
če misliti brez govorov in agita
cije. Večina tega je pripravljene
ga za dnevno rabo in nima 
trajne vrednosti. Ljudje pa se 
naveličajo ponavljanja, propa
ganda začne delovati celo proti- 
propagandno. Mitja Ribičič ne 
bi bil to , kar je, če se tega ne bi 
zavedal, zato skuša v javnih 
nastopih povedati več in vanje 
vnesti lastna razmišljanja in vi
denja. Po mislih, ki jih je, deni
mo, pred 17 leti zapisal v pri
devku  ..K om unistična partija 
Slovenije in O F " ali ob slavno
sti Slovenskega duhovniškega 
društva ali ko je govoril o slo
venščini v javni rabi itd., lahko 
danes ocenjujemo, kako daleč 
naprej je videl in kako široko

dem okratično ter revolucionar
no si zamišlja naš družbeni raz
voj. Prav to  daje vrednost sicer 
skromni broširani knjigi, ki so 
jo  izdali v T rstu , v mestu, kjer 
se je Mitja Ribičič rodil v času, 
ko je njegov oče učiteljeva! ter 
urejal in izdajal mladinski iist 
Novi rod.

M. LEGAN

roman in povest
Z domala šestdesetimi knjiga

mi, kolikor jih je že izšlo, je 
Kmečka knjižna zbirka, ki izha
ja pri Kmečkem glasu, hvaležna 
snov za proučevanje, zakaj so 
pripovedi večerniškega tipa  še 
zmeraj po  okusu širokega kroga 
slovenskega bralstva; o tem  pri
ča za tukajšnje razmere dokaj 
visoka naklada, prihaja celo do 
ponatisov nekaterih knjig. Mo
rebitna naloga pa ne bi bila 
lahka, saj bi morala razčleniti 
m otivno pestrost ali enostran
skost pripovedi, šibko ali po 
vsem sprejemljivo obvladanje 
jezika, slogovne in še kakšne 
prijeme. Dalje, kazalo bi pojas
niti, zakaj prevladujejo daljše 
povesti, romani pa so redki. 
Zbirka om ogoča tudi raziskavo, 
kako so pisateljsko napredovali 
pisci, ki se pojavljajo večkrat, 
vsekakor pa proučevalec ne bi 
smel obiti dejstva, da je zbirka 
široko odprta tudi za knjige, v 
katerih je (bodim o iskreni) 
malo ali nič umetniškega in bi 
pri drugih založbah zaman č a 
kale na izid.

Nazadnje sta v Kmečki knjiž
ni zbirki izšli deli „Sovraštvoni 
večno" in ..Skrivne vezi". Pod 
prvim naslovom beremo roman, 
ki ga je kot svojo peto knjigo v 
pričujoči zbirki spisala Joži Mu- 
n ih -P e tr ič . Pripoved o gorenj
ski družini, katere člani so še

dolgo obremenjeni s posledi
cami zadnje vojne, je spretno 
zasukana v končno  sporočilo, 
da je ob ljubezni mogoče poza
biti prestano gorje, premagati 
sovraštvo. V redno je to , da pisa
teljica ni težila k plehkim vse
binskim zapletom , tem več je v 
luči dogajanj in odnosov med 
junaki prepričljivo očrtala zna
čajske posebnosti slednjih.

«•*
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Povest _ ..Skrivne vezi" je 
prvenec Štefke Petek. V tej 
knjigi je odločno preveč ali pa 
premalo tistega, česar je  v prej
šnji v pravi meri. Težko je 
slediti raznosmernim vsebin
skim nitim, ob tovrstni preoblo- 
ženosti Petkova ni zmogla pri
povedno osmisliti početij juna
kov. V razvidnejši oz. bolj zgo
ščeni obliki pa bi bila zgodba o 
posledicah ..materinega greha" 
najbrž dovolj berljiva.

D. R.

dolenjski
kras

O b 12. zboru slovenskih ja 
marjev, ki je bil v Novem mestu 
od 11. do 13. junija lani, je izšla 
drobna knjižica z naslovom 
..Dolenjski kras". V njej je  ob
javljena vrsta strokovnih član
kov, predvsem na tem o razisko
vanja podzemeljskih kraških ob
jektov in površinskih kraških 
pojavov na Dolenjskem, uvršče
nih pa je bilo tudi nekaj drugih 
prispevkov.

Dvajsetletnica obstoja in dela 
novomeškega jamarskega kluba,, 
ki je sovpadala z 12. zborom , je 
zadosten razlog, da pregledamo 
prehojeno po t, uspehe in težave 
ob njej, ter da si obenem nabe
remo novega poleta za nadaljnje 
delo. K temu bo nedvomno 
prispevala tudi knjižica, ki jo 
želimo predstaviti.

Po priložnostnem  nagovoru 
predsednika občinske SZDL ter 
tovarne zdravil „K rka", ki je 
prevzela pokroviteljstvo nad
zborom  jamarjev, je članek po 
svečen spominu heroja Vinka 
Paderšiča -  Batreje, po kate
rem se imenuje novomeški
klub. Sledi kratek pregled dvaj
setletne dejavnosti kluba in č la
nek o ustanovitelju in pobud
niku jamarstva v Novem mestu, 
dr. Urošu Tršanu. Dolenjska 
kot pokrajina je  predstavljena s 
kratkim opisom geografskih
značilnosti. Sledijo članki o 
hidrogeoloških, geomorfoloških 
in speleoloških, bioloških in 
arheoloških raziskavah v celotni 
Dolenjski ali le v posameznih 
delih.

Posebno zanimivo in privlač
no zaradi specifičnosti kraških 
pojavov je Globodolsko polje. 
Podrobneje so predstavljene 
arheološke raziskave paleolitske 
postaje v Lukenjski jami pri 
Prečni. Sledi zelo pereča pro
blematika onesnaževanja jam 
dolenjskega krasa; dodan je pre
gled jam, ki so po  stopnji one
snaženosti razdeljene v šest sku
pin. Podrobneje so obdelane 
hidrografske in speleološke zna

čilnosti Temeniškega podolja. 
Sledijo še predstavitve Rupe na 
Brodu, Pihalnika nad Podtur
nom, Beceletove, Gabrske in 
Radoške jame.

Knjižica je sicer po obsegu 
drobna, vendar prinaša vrsto 
novih podatkov, ki nam skupaj 
z že poznanimi celoviteje pred
stavljajo obm očje dolenjskega 
plitvega krasa. G otovo je, da bo 
knjižica dobila svoje mesto v 
knjižnicah osnovnih in srednjih 
šol, saj bo s svojo vsebino pri
pomogla k še boljšemu pozna
vanju ožje domovine.

DANILO BREŠČAK

sinovi 
in ljubimci

Ko smo pred nedavnim opo
zarjali na izid manj pomembne 
„Aronove palice", smo zapisali, 
da bodo pri Pomurski založbi 
kmalu prišli na vrsto romani, s 
katerimi je David H. Lavvrence 
pridobil sloves enega najboljših 
angleških romanopiscev tega 
stoletja. V prevodu Stanka Leb
na so že na prodaj „Sinovi in 
ljubimci".

Gre za prvi Lavvrenceov ro
man in v njem je pisatelj zasta
vil domala vse, kar je  pozneje 
podrobneje obdelal v drugih de
lih. Že v tem romanu je mogo
če zaslediti Lavvrenceovo pre
pričanje, da je gmotni in duhov
ni napredek sodobnega človeka 

•v mnogočem  prikrajšal; slednji 
je ob h itro  spreminjajočih se 
družbenih razmerah nekako po
zabil na svoje podzavestne tež
nje in hrepenenja. Ko jih pisa
telj razkriva, za opis čutnih in 
čustvenih stanj ne izbira besed, 
sploh pa razgrne vso zaplete
nost raznovrstnih psiholoških 
vprašanj, ki so za prizadete 
običajno nerešljiva, zato so nji
hova življenja polna nepredvid
ljivih, a usodnih preobratov.

Prizorišče „Sinov in ljubim
cev" je m ojstrsko popisSno ru 
darsko okoljet m otivno izhodi
šče pa pretirana ljubezenska 
privrženost med m aterjo in si
n o m . Nenavadno globoko 
obojestransko čustvovanje ima 
za posledico to, da sin nikakor 
ne more doživeti prave ljubezni 
z drugo žensko. Dušo prepusti 
materi, telo pa skuša zadovolje
vati v spolnosti. Ko vse kaže, da 
bo volk sit in koza cela, taka 
razdvojenost pripelje do nepri
čakovanega, a najbrž edino pra
vega, četudi bolečega razpleta.

Pričujoči roman velja za naj
vrednejše Lavvrenceovo delo, 
hkrati je tudi prvi psihoanalitič
ni roman angleške književnosti. 
V njem poznavalci prepoznava
jo vrsto piščevih življenjskih po
drobnosti, važnejše pa je to, da 
se je s „Sinovi in ljubimci" 
začel na m oč protisloven 
Lavvrenceov literarni sloves. Eni 
so ta in naslednje romane jemali 
ko t nemoralne, nezdrave škan
dale, drugi pa ko t pomembne 
književne_ novosti in moralne 
podvige. Čas je pritrdil zadnjim.i 

D. R.
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narava naredi 
Človeka majhnega

Po odsluženi vojaščini je Janez Arko 
nekega dne zbral nekaj oblačil in drugih 
psebnih reči, stisnil kitaro pod pazduho 
'h se odpeljal iz Kočevja. Za starše, ki si 
niso znali razlagati iznenadnega sinove

ga odhoda, je to  pomenilo nem ajhno 
presenečenje. Janez pa se je takrat 
trdno odločil, da bo začel samostojno 
življenje.

V Ljubljani, kjer se je udomil, se je 
takoj znašel. Preživljal se je  s priložnost
nimi deli in iskal somišljenike, s k a te
rimi bi lahko kaj koristnega počel na 
glasbenem področju. Ker se mladi km a
lu sporazumejo, so prej kot v enem letu 
osnovali ansambel. Študirali so take 
skladbe, da je Janez lahko pel. Glas in 
posluh je podedoval od staršev, saj sta 
mati in oče pevsko nadarjena. Največ so 
igrali rockovske skladbe in Janez je na 
nastopih več pel, kot igral. Rockovska 
glasba mu ni pom enila le zabave, posta
la je način njegovega izražanja. Ker je 
spoznal, da se da od igranja tudi živeti, 
seje poklicno zapisal glasbi.

Leta so tekla, nastopi so se vrstili, da 
jim ni bilo videti konca, to  pa je Janeza 
začelo utrujati. Ko je na samem premi
šljal, kaj in kam bi, je postal čedalje bolj 
prepričan,, da je obdobje, ko mu je 
glasba pomenila vse, pravzaprav že 
mimo. V njej ni več našel tiste prave 
potešitve za sivi vsakdan, zazdelo se 
mu je, da se razdvojenost v njegovi 
notranjosti veča in da mu glasba pri tem 
ni v oporo. Tedaj se je v njem prebudila 
želja, da bi slikal. In resje začel.

„Vrnil sem se k staršem v Kočevje in 
na novo zadihal," pripoveduje danes

enaintridesetletni Janez Arko. „Neznan- 
sko me je vleklo v naravo. Ure in ure 
sem strmel v hribe, gozdove, vodo, 
osamljena drevesa. Vse se mi je zazdelo 
eno samo prostranstvo samote, tako 
skladno v oblikah in barvah. Ko sem 
vzel svinčnik, da bi kaj narisal, sem se 
pred tem  veličastjem počutil tako maj
hnega, nebogljenega. T akrat sem začu
til, da se bom k o t slikar trajno zapisai 
naravi."

V Kočevju se je Janez pridružil likov
ni skupini, ki jo  vodi Rado Meglič. Ta 
ga je tudi spodbujal, še posebej v 
trenutkih, ko je začel Janez omahovati. 
Skupaj sta napravila nekaj likovniških 
izletov po kočevski okolici in dalj po 
Dolenjskem. Janez si je še posebej 
zapomnil pot proti Dvoru in nizdol ob 
Krki. Nikoli ne bo pozabil, ko je prvič 
ugledal kanjonsko strugo te reke, do 
roba nalite s tem no zeleno in v to l
munih že kar s tem no m odro tekočino.

„Vse te samote in barve so me tako 
prevzele, da sem začel po vrnitvi domov 
delati ko t obseden," se spominja Janez. 
„Praznino, ki je v meni nastala potem , 
ko sem prenehal z glasbo, so zapolnile 
barve. Uživam, ko slikam. Slikam lahko 
le v popolnem miru, v popolni samoti. 
Ustvarjanje je zame dialog s tišino, slika 
pa odtis ponotranjenja motiva, ki ga 
pač delam. Verjamem v naravo, zato 
bom pri njej tudi ostal. Poleg barv me ,

mika tudi grafika. Mislim, da bi v njej 
lahko še ostreje izpovedal svoj odnos do 
narave. Risbe s kredo, s katerimi se 
občasno ukvarjam, me prepričujejo, da 
bi lahko."

Janez si je slikarski ko t uredil v 
pritličju nove hiše, ki so jo  starši sezi
dali zadnja leta. V tem improviziranem 
ateljeju preživi ure in ure, ves prosti čas. 
Vanj se zateka, da bi na papirju ali 
platnu ostvaril, kar se mu je utrnilo  med 
premišljevanjem. Tu je najraje, saj je tu 
tako rekoč vse, kar mu največ pomeni. 
Poleg slik, ki so se mu nakopičile, tudi 
knjige o um etnosti. Zakaj Janez hoče 
kar najgloblje prodreti v skrivnosti li
kovne um etnosti, osvojiti vse, kar je 
človeški duh na tem področju že do
gnal. V akademskem slikarju Andreju 
T robentarju, ki poučuje v Kočevju li
kovno vzgojo, ima ne samo izvrstnega 
somišljenika, ampak tudi izrednega sve
tovalca in spodbujevalca.

,,Pogrezam se v slikarstvo," pravi, ,,in 
če bo šlo vse po sreči, bom veliko 
naredil. Nikakor ne bi bil rad epizoq|p; 
ampak nekaj trajnejšega! Zavedam' se, 
da se še iščem, da sem tako rekoč še 
precej na začetku, čeprav kot razstav- 
Ijalec že dolgo nisem novinec. Slikarstvo 
je postalo del mene, mojega mišljenja in 
načina življenja. Ni vselej lahko, a velja 
vztrajati."

I. ZORAN
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OD ŠMARNICE 
DO ŠAMPIONA 
DOLENJSKE

Pogled z Ljubenske gore je pravi balzam za 
oči. Tja do vrhov nad Uršnimi seli in Lazami pa 
vse do Podgrada, gorjanskih vrhov in Novega 
mesta sami gozdovi, prav ob  vznožju pa mogočni 
Rasen, ki v majskem soncu utriplje od rasti. 
Človek kar ču ti svežino prečiščenega zraka, 
obogatenega s kisikom, ki veje iz njegovih pljuč. 
Sem in tja se pokaže iz tega zelenega morja 
o toček  z rdečim i strehami, priča, da so tu 
naseljeni kraji, ali pa se dvigne kopasti hrbet 
dolenjskega samotarja, ki je še ali pa je včasih bil 
odjčen s cerkvico ali gradičem: Cerovec, Mehovo, 
Ruperč vrh, Poganci. Iz doline veje ob  pobočjih 
topel veter in se poigrava z mladim listjem najbolj 
Cenjene ljubenske rastline — trte .

Dandanes je Ljuben še vedno poznan kot 
izrazito šm arnični hrib pa še po tem, da je bilo že 
tako nežlahtno vino pridelano nestrokovno in 
slabo shranjeno. Slab glas, ki ga gora dobi, pa je 
težko popraviti. Tega sta se zavedala tu d iT in ca  
in Jože Ravbar, ko sta se skupaj s še nekaterim i 
entuziasti pred kakimi petnajstim i leti pri
pravljala, da se resneje posvetita svojemu konjič
ku — vinogradništvu. ,,V ikendaši" so jih  imenova
li nekoliko posmehljivo okoliški posestniki, ko so 
videli, kako so postavljali stebre in napenjali žico. 
Prepričani so bili, da s tega „žlahtnega" poskusa 
ne bo nič. Ljuben je pač šmarnica in konec! 
Tinca, nekdaj Gačnikova iz Boričevega, pa je 
vedela, da uspeh ne bo izostal. Že njen oče, ki je 
tudi imel vinograde, v Ljubnu, se je spominjal, 
kako je včasih tam uspevala žlahtna trta . V 
začetku stoletja jo je pobrala trtna  uš in po vsej 
gori se je razbohotila bolj odporna priseljenka iz 
Amerike. Tudi Jože je  bil prepričan o uspehu. 
Njegov oče je bil napreden gospodar. Bil je v 
Ameriki, med prvo svetovno vojno pa v Franciji 
in povsod se je naučil kaj koristnega. Tinca je o 
začetkih njunega vinogradništva zapisala takole:

„Na zdravje!"
so vzklikali, hvalili te, Ljuben, 
pokojni naš ata in stari možje.
Vtej gori je cepljenka 
nekdaj bogato rodila.
..Vsadite jo , fantje, poizkusite!" 
je Erjavčeva mamca bodrila.

No, Jože ni verjel samo starim govoricam ,, 
čeprav so ga m očno spodbujale. Analiza zemlje je 
pokazala, da je za vinogradništvo zelo primerna, 
lega je tudi prava, vse ostalo pa m ora doprinesti 
vinogradnik sam, če hoče, da se bo v njegovih 
kleteh žlahtnila dobra kapljica. „Vsa d ela je  treba 
opraviti pravočasno, slediti je treba vremenskim 
napovedim, strokovnim nasvetom po radiu in v 
časopisju, prebirati strokovno literaturo. Pa vest
no in natančno delati. To je ključ do dobre 
kapljice!" pravi Jože Ravbar, ko se sprehaja med 
svojimi skrbno negovanimi trtam i. Dolenjsko 
belo vino iz njegove kleti, ki ga je pridelal iz 
kraljevine, plavca in rizlinga, je letos dobilo 
naslov šam piona Dolenjske in visoke strokovne 
ocene. Ž e prej je sosed Okleščen, s katerim sta 
skupaj zaorala ledino, dobival diplom e, tudi Jože 
ima nekaj starejših diplom  in priznanj, letošnje 
priznanje pa je najvišje, ki ga je kdaj dobila 
žlahtna tekočina iz Ljubna. Znano pa je, da le 
visoki naslovi nosijo ime v svet. O tem je Tinca, 
ki že od nekdaj rada zlaga besede in jih oblikuje v 
verze, zapisala takole:
Saj ne verjamejo ljubenski tr ti ljudje, 
da je vinček zrasel tu gori:
,,Primešal, popravil, krstil ga je, 
to  je bizeljčan, le ljubenčan ne!"

Kajne, kako zlobni so ti naši jeziki!
Naj so bili dvomljivci še tako prepričani v svoj 

prav, sedaj tudi km etje radi pokukajo čez svoj 
p lo t in vprašajo za strokovni nasvet. Dobri 
rezultati, ki so jih na majhni, toda skrbno 
obdelani površini dosegli Jože in njegovi sosedi, 
so povzročili, da se podoba Ljubenske gore 
spreminja, pa tudi vsebina v kleteh zidanic je iz 
leta v leto boljša.

T inca je po dolgih letih službovanja v vojaški 
kuhinji v Bršljinu že v pokoju, letos junija pa ji 
bo sledil še Jože, ki je  zaposlen ko t šef trgovine 
pri M erkatorju. Ko bosta tako oba ..svobodna", 
jim a bo ostajalo še več časa za ljubiteljsko 
dejavnost. Pred zidanico sta si postavila m ogočno 
brajdo, za senco pa tudi za pridelek, Jože pa si že 
s pričakovanjem  ogleduje trte  šipona, ki_ bodo 
letos prvič še bolj obogatile njegovo vino. Čeprav 
je že dosegel visoko priznanje, se ne da kar tako. 
Hoče še izboljšati, izpiliti, dopolniti svoj pri
delek, toliko, kolikor je iz te sončne in plodne 
zemlje sploh možno. Da se bo izkazala resnica.
1 ?ko kot pravi T inca v svoji pesmi o Ljubenski 
gori in žlahtni trti:
Skrita, ko t diam ant v gori, majhna, 
neznatna, ponižana, šmarnica sama 
preiasla je ves tvoj obdelani pas 
in tebi, Ljuben, dajala slab glas.
A zdaj si mogočna, na novo si vstala, 
prinesla si slavo za ves stari rod.
Pa tudi za nas.

TONE JAKŠE

% • r;>  ..
J" - Jgžu, ^ f  \  * ‘ **'. V. m : s

, a -
• ' V '

. 1 ,&*• . * <.,*•:• >.l. S •% f*. % S
I i-  t .  S  * '

• -  ••• 1> \ [ >

■ .A *  -
t j , w »  j

vm tikap*’

GROBAR IN S M R T  NIMATA DOPUSTA
Verjetno bi lahko z lučjo iskali človeka, ki 

bi si sam izbral poklic grobarja, kajti skoraj 
vsi, zaposleni pri tem  nenavadnem opravilu, 
pristanejo v poklicu po sili razmer ali zaradi 
slučajnih okoliščin. Tudi Andrej Mojstrovič, 
77-letni Novomeščan, ki je bil grobar in 
pogrebec skoro 30 let, je tak primer.

V zadnjih desetletjih ni bilo v Novem mestu 
človeka, ki bi izkopal toliko jam  za umrle, in 
ne občana, ki bi bil priča tolikerim  pogrebom 
kot prav Andrejc, posebnež, znan vsemu 
mestu. Rodil se je sicer v ameriški državi 
Ohio, v Clevelandu, pet let star pa je s 
staršema in sestro z ladjo pripotoval v domovi
no svojih staršev. Naselili so se v /okolici 
Škocjana, kjer je potekala Andrejeva mladost.

„L eta 1929 sem prišel v Novo mesto in se 
sprva zaposlil v bolnišnici pri usmiljenih bra
tih. Po petih letih sem postal voznik pri 
trgovcu Kastelcu v Kandiji. Razvažal sem s 
konji blago k strankam  in s postaje v trgovino, 
kasneje sem z ročnim  vozičkom  vrsto let 
razvažal srajce v kartonskih škatlah za tovar
narja Medica. O bčasno sem začel pomagati pri 
pogrebnih opravilih takratnem u grobarju Šen
ku, da sem še kaj zaslužil, potem  so me za 
grobarja in zvonarja vzeli v službo na Kapitlju. 
Gospod prošt so me zavarovali in sem 12 let 
delal, kar so naročili, ko pa je po  osvoboditvi 
pogrebno službo prevzela kom unala, so vzeli 
tudi mene in tam  sem dočakal upokojitev. Naj 
pa povem, da ves čas, kar sem bil v službi, 
nikdar nisem imel dopusta. G robar in smrt 
nim ata dopusta."

Kdor Andrejca pozna, ve, da je že od 
nekdaj nekako živčen in da rad pripoveduje 
svoje dogodivščine. Ni ga najlaže razumeti. 
„Joj, koliko grobov sem izkopal! Koliko krst 
na ramah nosil skozi m esto še v časih, ko so 
mrliči ležali do pogreba dom a in se je sprevod 
vil skozi mesto. Včasih je bilo naenkrat toliko 
smrti, da sem moral v enem dnevu izkopati 
tudi po tri jam e."

Med stotinam i umrlih, ki jih je pomagal 
spraviti k večnem u počitku , se še danes 
spominja nekaterih posebnosti, zanimivosti iz 
prejšnjih časov.

„O b vdoru Nemcev v Novo m esto leta 
1943, ko so obesili sedem ljudi pri Kraševčevi 
hiši (Cesta herojev, kjer je spomenik), sem jih 
moral sneti z vrvi jaz, prinesti truge in 
pokopati. Spominjam se tudi, kako smo iz 
kandijske bolnišnice nosili v Ločno bajnofško 
gospo. Bilo je med vojno, snega do pasu, 
medlo je kar naprej, krsto pa smo naložili na 
sani in jo peljali, ker je mogoče nositi ni bilo. 
Samo par ljudi je bilo za njenim pogrebom. O 
ja, so pa bili pogrebi prve klase! Ko je umrl 
stari lekarnar Bergman, urar Reitz pa še nekaj 
takih, so gospod prošt z vsemi kanoniki bili 
zraven. Prišli so kar s tremi landauerji, zvonilo 
pa je tudi z največjim zvonom ."

Andrej Mojstrovič ve povedati, kako je 
bilo, ko so po bombardiranju Novega mesta 
odkopavali trupla in jih pokopavali. Posebno 
se spominja v bombnem napadu umrle 
družine upokojenega glavarja Logarja, ki je 
stanoval nasproti Prosvetnega doma. Tam je 
zdaj parkirišče.

„Prav te sem peljal z vprego na ločensko 
pokopališče, ko sem med potjo  videl več 
avionov. Prišli so iznad Ragovega loga. Skočil 
sem z voza v grmovje pod cesto. Ko pa sem si 
le upal pogledati, sem videl, da sploh niso 
avioni, temveč vrane. Tako smo se tak rat balr 
aeroplanov, da smo bili meščani že kar 
zm ešani," je rekel.

,,Navada je bila, da so svojci za pogrebce 
pripravili malico. Te so bile največkrat v 
gostilni Košak ali pri Vrhovniku, zadnje 
čase tudi v upokojenskem klubu. Če malice ni 
bilo, so dali pa „tringelt". Plača je bila tako 
slaba, da samo z njo ne bi mogel živeti. Po 
mestu sem še pri raznih strankah sekal drva, 

urejal zanje grobove, delal po vrtovih in 
podobno. Ž ena je svoj čas služila pri Košičku, 
po vojni je bila pa čistilka na okraju."

O pogrebcih kroži tudi nič koliko šal. 
Glede novomeških so bile šale večinoma na 
račun tega, da so radi pregloboko pogledali v 
kozarec. Mojstrovič tega ne zanika: „Č e kar 
naprej videvaš m rliče in imaš z njimi opravka, 
moraš biti malo 'pod gasom', sicer ne bi 
vzdržal. To je naporno in živčno. Vsak dan j  

poslušati jok in stok pa kopati jame za ljudi, 
ki jih dobro poznaš, to  ni tako lahko. Seveda ! 
smo pili in res je tudi, da je eden naših, ki se 
mu je kmalu zavrtelo, dvakrat padel v jam o : 
pred mrličem in je bilo nerodno . . .

Ni pa tudi lahko v teinni obleki ob vsakem 
vremenu, posebno v vročini, nositi krsto v 
popolni tišini, se prim erno držati. Ojej, kaj 
sem vse prestal . .  ."  je rekel Andrej 
Mojstrovič kot da ima zgodb še za dva dni 
pripovedi.

RIA BAČER


